

ОДВІЧНІ Джерела
Острогу - 900

**РІВНЕНСЬКА ОБЛАСНА УНІВЕРСАЛЬНА
НАУКОВА БІБЛІОТЕКА**

**ОДВІЧНІ ДЖЕРЕЛА
ОСТРОГУ – 900**

Бібліографічний покажчик

**Рівне
Волинські обереги
2000**

ББК 91:63
О-48

Одвічні джерела. Острогу-900: Бібліогр. покажч. / Рівнен. обл. універс. наук. б-ка; Уклад. П.І. Демчук, М.П. Манько, Н.П. Тимошук; Наук. конс. М.П. Ковальський, І.В. Мілясевич. – Рівне: Волин. обереги, 2000. -192 с.

Бібліографічний покажчик, випущений з нагоди 900-річчя Острога, містить документи про різні історичні періоди та сучасне становище древнього міста.

Видання буде корисним для науковців, краєзнавців, викладачів та студентів вузів.

Укладачі:	П.І. Демчук, М.П. Манько, Н.П. Тимошук
Рецензент:	Ярошук Валентина Петрівна , канд. іст. наук, доц. каф. бібліотекознавства і бібліографії Рівненського державного гуманітарного університету, директор Рівненської обласної універсальної наукової бібліотеки
Наукові консультанти:	Ковальський Микола Павлович , д-р іст. наук, проф., засл. діяч науки і техніки України, академік Міжнародної Слов'янської Академії наук, проректор з наук. роботи ун-ту “Острозька Академія”; Мілясевич Ірина Володимирівна , канд. пед. наук, доц. Рівненського державного гуманітарного університету
Редактор:	Сахнюк Людмила Гордіївна , зав. редакційно-видавничим відділом Рівненської обласної універсальної наукової бібліотеки
Комп'ютерний набір:	М.М. Басіч, З.М. Тирак

ISBN 966-7518-39-6

© Рівненська обласна універсальна наукова бібліотека, 2000

Від укладачів

Двотисячний рік – це рік, у якому виповнюється дев'ятсот років від першої точної згадки про Острог. Стародавнє місто на сучасній Рівненщині відоме далеко за її межами своєю історією, політичним, культурним, духовним, релігійним впливом на суспільний розвиток України впродовж XIV – XVIII ст.

Висвітлення історії стає істинно науковим тільки з позицій вивчення автентичних джерел. Починаючи з XVIII ст., українськими, російськими, польськими і радянськими вченими, краєзнавцями написано чимало праць, присвячених певним періодам історії Острога.

Особливого піднесення робота фахівців, направлена на дослідження різних подій і фактів багатовікової історії цього міста набула у суверенній Україні.

До останнього часу не було укладено бібліографічного покажчика літератури, який би висвітлював всі історичні періоди Острога.

Рівненська обласна універсальна наукова бібліотека до 900-річчя славного міста уклала даний бібліографічний покажчик, який має історіографічне значення. У ньому з найбільшою повнотою відображені документи, опубліковані в XIX – XX ст. Всі матеріали, переглянуті укладачами *de viso*, зберігаються у фондах Рівненської обласної універсальної наукової бібліотеки, Острозького державного історико-культурного заповідника, бібліотеки університету “Острозька Академія”, Рівненського державного обласного архіву, обласного краєзнавчого музею. Відбір документів закінчено 1 лютого 2000 р.

У посібник включено книги, брошури, статті із видань, що продовжуються, збірників, журналів, газет, присвячених місту в цілому, а також праці більш широкого змісту, які містять інформацію про Острог і опубліковані українською, російською, польською, англійською, німецькою мовами.

Серед документального масиву користувачі віднайдуть офіційно-документальні видання, наукові (монографії, збірники наукових праць, тези доповідей), науково-популярні, учбові, довідкові видання (довідники, енциклопедії, путівники, історико-краєзнавчі нариси), бібліографічні покажчики, художні твори.

Покажчик складається з таких основних розділів:

1. Загальні праці про місто;
2. Перша писемна згадка про Острог;
3. Литовсько-польська доба (1340-1795);
4. В складі Російської імперії (1795-1917);
5. Визвольні змагання (1917-1921);

6. Під владою Польщі (1921-1939);
7. У складі Української РСР (1939 – 24 серпня 1991);
8. Острог після проголошення незалежності Української держави (24 серпня 1991).

У межах розділів виділені підрозділи і окремі дрібніші ділення в залежності від значення і наявності документів.

Літературу в розділах в впорядковано здебільшого за алфавітом авторів, або назв творів. У підрозділах, присвячених персоналіям, документи подано за алфавітом прізвищ осіб.

У розділ “Загальні праці про місто” ввійшли матеріали, в яких розглядаються різні історичні періоди міста. В окремих підрозділах згруповано літературу, присвячену історіографії і джерелознавству, дослідникам Острога, а також походженню назв міста, його площ і вулиць.

У розділі “Перша писемна згадка про Острог” зібрані дослідження, пов’язані з першою літописною згадкою про місто 1100 року.

Наступні два з половиною століття доля міста залишається мало вивченою і дослідженою.

Розділ “Литовсько-польська доба (1340-1795)” має значну кількість підрозділів, оскільки джерельна база про цей період історії міста надзвичайно багата. Значне місце в розділі займає література, присвячена суспільно-політичному, релігійному, науковому життю, князям Острозьким і Острозькій Академії, діячам Острозького осередку полемічної літератури, друкарській справі тощо.

Внаслідок другого поділу Польщі 1795 р. східна частина Волині, в тому числі і Острог, була приєднана до Росії. Одночасно із влаштуванням цивільного управління на Волині було встановлене і духовне. Тому в розділ “В складі Російської імперії (1795-1917)” поряд з літературою, що висвітлює соціально-політичне становище міста, увійшла значна частина праць, присвячених релігійному життю, релігійним діячам, Волинській духовній семінарії, яка знаходилася в Острозі з 1796 по 1825 рр.

Незважаючи на реакційну політику царизму, Острог в кінці XIX ст. стає культурним і освітнім центром Волині. Тому документи про ці сторони життя зібрані в окремі підрозділи.

Матеріали розділу “Визвольні змагання (1917-1921)” відображає складні політичні процеси, які відбувалися в Острозі, як і в усій Україні того часу.

Невелике наповнення розділу “Під владою Польщі (1921-1939)” пояснюється недостатньою наявністю джерел.

Розділ “У складі Української РСР (1939 - 24 серпня 1991)” наповнений головним чином матеріалами з місцевих періодичних видань, які виходили в цей період в Острозі і Рівному.

До розділу “Острог після проголошення незалежності Української держави (24 серпня 1991 - ...) увійшла література, яка в комплексі розглядає різні сторони життя сучасного міста. Значне місце відведено публікаціям про відродження Острозької Академії.

У розділі “Острозький державний історико-культурний заповідник” представлені книги і статті про пам’ятки історії, культури, архітектури та музеї, які знаходяться на території заповідника.

Ділення “Острог в художній літературі” містить загальні літературознавчі матеріали та художні твори про місто. Художні твори, присвячені певним подіям чи історичним особам, розміщені у відповідних розділах покажчика. Бібліографічні матеріали розподілені за тим самим принципом.

Більша частина документів у посібнику проанотована. Анотації короткі довідкові, у них дати і власні назви подаються за першоджерелами. На твори, що мають спільні риси, складені групові анотації.

Всі бібліографічні записи пронумеровані.

Допоміжний апарат складається з таких покажчиків: авторів, редакторів, укладачів та назв праць; персоналій; підприємств, установ, організацій, територіальних та інших мікрооб’єктів, списку переглянутих періодичних видань.

У покажчику бібліотеки фондоутримувачі позначені сиглами:

- Рівненська обласна наукова універсальна бібліотека – 1;
- бібліотека Острозького державного історико-культурного заповідника – 2;
- бібліотека університету “Острозька Академія” – 3;
- бібліотека Рівненського державного обласного архіву – 4.

Даний бібліографічний покажчик не може претендувати на вичерпність, враховуючи величезну наявність літератури. Проте він буде корисний для подальших досліджень, переосмислення, переоцінки подій і документів.

Інформацію про джерела, які не ввійшли у покажчик і знаходяться в інших бібліотеках, читачі зможуть отримати з прикнижкових та пристатейних списків літератури, включеної до нього.

Посібник розрахований на науковців, викладачів, краєзнавців, студентів.

Укладачі вдячні головному методисту Рівненської державної обласної бібліотеки С.П. Ступницькій, бібліографу Острозької центральної районної бібліотеки Г.Г. Ковальчук, бібліографам бібліотеки університету “Острозька Академія” О.О. Хомич, Ї.П. Семенюк та Н.А. Погорілій, які брали участь на деяких етапах роботи.

ЗАГАЛЬНІ ПРАЦІ ПРО МІСТО

1. Андрухов П. Волинська земля (Ровенщина) з глибини до сьогодення (мала хронологічна таблиця). – Ровно: РВВ упр. по пресі, 1991. – 49 С. – (1,3)

2. Андрухов П. Волинська земля (хроніка – джерела - постаті). – Сокаль, 1992. – 88 с. – (1,3)

3. Андрухов П. 600 імен в історії Великої Волині. – Острів: РВП “Вісник”, 1993. – 98 с. – (3)

Вміщено короткі біографічні дані постатей, які відіграли певну роль в історії Острога.

4. Антонович П. Коротенька історія Волині // Життя і Слово. – 1991. – 20, 28, 30 листоп., 4, 7, 11 груд.; 1992. – 11, 14, 18, 22 січ.; 1, 5, 8, 12, 15, 19, 22, 26, 29 лют.; 4 берез. – (1,2,3)

5. Антонович П. Коротенька історія Волині: (Виклад популярний). – Житомир: Губерн. шк. Рада, 1918. – 62 с. – (4)

Відображено події 1100 р. на Волині і Погорині, пов’язані з першою писемною згадкою про Острог (с. 15-17), політична і військова роль князів Острозьких (с. 15-17), діяльність Острозької академії і друкарні в ХУІ – на початку ХУІІІ ст. (с. 39-41).

6. Атаманенко В.Б. Острог в адміністративному устрої Волині ІІ пол. ХУІІІ ст. // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 8 – 11. – (2)

7. Бондаренко В., Запорожець І. Острог його руси назвали: Рядки з біографії одного з тридцяти дев’яти міст - заповідників України: [Фоторепортаж] // Родослав. – 1991. - № 5. – Берез. – С. 4 – 5. – (1)

8. Бухало Г.В. Візитні картки стародавнього Острога // Матеріали У науково-краєзнавчої конференції «Остріг на порозі 900-річчя». – Остріг, 1994. – С. 9 – 12. – (1,3)

Острог на поштових картках та марках, випущених у Канаді.

9. Бухало Г.В. Остріг на сторінках видань інституту дослідів Волині та товариства «Волинь» (Канада) // Матеріали І–ІІ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя” (1990 – 1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.1. – С. 33 – 36. – (1,2,3)

10. Визначні місця України / Упоряд. Д.І. Гнатюк, Б.І. Силін. – К.: Політвидав УРСР, 1958. – 723 с. – (1)

Коротко описані визначні місця Острога та події, пов’язані з ними (с. 486 - 488).

11. Витте Є. Древнейшие города Волыни в историческом описании. Очерк. 5. Город Острог. – Почаев: Тип. Поч. – Усп. Лавры, 1913. – 17 с. – (4)

Історичний нарис з 1100 р. до 1913 р.

11-а. Віхи буремних років // Зоря комунізму. – 1976. – 13,18,30 листоп., 9,18 груд.; 1977. – 4,1,27 січ., 1,15, лют., 3,12,26,29 берез., 12,16 квіт., 8,24 трав., 11 черв., 14,21,30 лип., 15,24,29 верес., 18,29 жовт., 1,3,5 листоп. – (1)

Публікації про основні історичні події на Острожчині в 1917-1976 рр. Висвітлено стан науки, культури, освіти, промисловості та сільського господарства за вказаний період.

12. Волянъ: Историческіе судьбы Юго-Западнаго края / С Высочайшаго соизволенія издано при М-ве внутренних дел П.И.Батюшковым. – С.Пб.: Тип. т-ва “Общественная польза”, 1888. – XY + 288 + 127 с. – (1,2)

Систематизований опис історії Волині з найдавніших часів до 2-ої половини XIX ст. Визначне місце в праці відводиться ролі Острога і князів Острозьких в політичній, військовій, релігійній і культурній історії Волині XIY – XYII ст. (див. іменний покажчик). У книзі поміщені портрети князя К.К. Острозького (с. 147, текст до якого на с. 39–40 додатку), Януша Острозького (с. 147, текст на с. 41 додатку), малюнки руїн Богоявленської церкви, залишків башт на Судовій і Красній горах, Острозького замку (5 малюнків на с. 104-105 і 109, тексти до них на с. 89-92 додатку), Межиріцького монастиря (с. 113, текст на с. 91–92 додатку), Дерманського монастиря (с.117, текст на с. 92–93 додатку), а також зразки Острозьких першодруків (п'ять гравюр на с. 157, 161, 165, 169, тексти до них на с. 109-111). З історії Острога кінця XYIII – XIX ст. надані матеріали про діяльність в ньому єпископської православної кафедри (1795-1825) і духовної семінарії (1796-1825) (с. 245, 254 -255) та Кирило – Мефодіївського братства (с. 284–285). Подаються малюнок Кирило – Мефодіївської церкви в Острозі (с. 285, текст до нього на с. 103 додатку) та портрети засновників братства Д.Блудова і А.Блудової (с. 277, текст: с. 64–67 додатку).

13. Географічна енциклопедія України: В 3-х т. Т.2: З – О. – К.: УРЕ, 1990. - 480с. - (1)

Короткі нариси про Острог та Острозький краєзнавчий музей (с.472). – (1)

14. Город Острог // Вестник Юго-Западной и Западной России. - 1863. - апрель. Т. IY. - С. 15 – 19. – (2)

Короткі дані про пам'ятки Острозької старовини та поширення католицизму в Острозі.

15. Гладуненко О., Манько М. Богоявленський собор – основний елемент герба м.Острога // Друга наукова геральдична конференція (Львів, 18 – 21 листоп. 1992 р.): Зб. тез, повідомл. та доп. - Л., 1992. - С. 16 – 17. – (2)

16. Грушевський М.С. Історія України – Руси: В 11 т., 12 кн. / Редкол.: П.С.Сохань (голова) та ін. – К.: Наук. думка, 1991. - (1, 3, 4)

Про м. Острог див. “Показчик імен і річей” до кожного тому та “Перегляд II – VIII томів “Історії України - Руси” в I томі (с. 645-647). – (1,3,4)

17. Девятсотлетие православия на Волыни. 992–1892. Ч. 1. - Житомир, 1892. – ХУ + 619 + 12 с. - (2)

У ювілейному науково-популярному збірнику поміщені матеріали про волинські монастирі фундації князів Острозьких (с. 58–59, 59-60, 61, 64, 90-93, 93-97), Острозький Преображенський поєзуїтський монастир 1795–1821 рр. (с. 71-72), про благодатні ікони Острога і околиць (с. 342-346), про Острозьке Свято – Кирило – Мефодіївське братство, засноване 1865 р. (с. 154-170), про Острозьку і Дерманську друкарні ХУІ – ХУІІ ст. (с. 224–235 і 235-239), про Острозьку школу (Академію) ХУІ – ХУІІ ст. (с. 243-248) та жіноче училище ім. гр. Д.Блудова в Острозі ХІХ ст. (с. 249-254), про діяльність Волинської духовної семінарії в Острозі у 1796 – 1825 рр. (с. 261-263), про Дерманський пам’ятник князів Острозьких та пам’ятник Богоявленського собору із списком укр. князів (с. 608-612). Подані біографічні нариси про князя К.К. Острозького (с. 385-414) та Андрія Курбського (с. 377-384), що співробітничав з Острозьким просвітницьким центром.

18. Дем’янчук Г. Над Горинь-рікою: Путівник по турист. маршруту.- Л.: Каменяр, 1977. - 87 с. - (1)

Острозький маршрут (с. 24-31).

19. Діденко Т., Ульяновський В. Слава і болі Острога: історія і сьогодення // Людина і світ. - 1989. - № 4. - С. 40 – 49. - (1)

20. Історія Волині: з найдавніших часів до наших днів / Ред. колегія: О.Г. Михайлюк (відп. ред.) та ін. – Л.: Вища шк., 1988.- 238 с. - (1)

Історичні події в Острозі див. “Показчик географічних назв” (с. 230-235).

21. Історія міст і сіл Української РСР. В 26 т. [Т.] Ровенська обл.- К.: Голов. ред. Укр. рад. енцикл. АН УРСР, 1973. - 657 с. - (1, 2, 3, 4)

Острог – див. “Географічний показчик” (с. 640-651).

21-а. Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси / Острозька Академія. – Острог, 1998. – 288 с. – (1,3)

Книга присвячена різним аспектам історії міста ХУІ – ХХ ст.

22. Корецька О.П. Минуле і тогочасне Острога (За сторінками часопису «Свет истины», 1927 р., м. Ковель) // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. - Остріг, 1995. - С. 98 – 100. - (2)

23. Крашаниця А. Місто – музей: [Коротка історія Острога] // Червоний прапор. - 1967. - 15 жовт. - (1)

23-а. Матеріали I – III науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990 – 1992 рр.). Ч.1 – 2 / Наук.-краєзн. т-во “Спадщина” ім. кн. Острозьких. – Остріг, 1992. – (1,2,3)

23-б. Матеріали ІV науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя” / Наук.-краєзн. т-во “Спадщина” ім. кн. Острозьких. – Остріг, 1993. – 202 с. – (1,2,3)

23-в. Матеріали V науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя” / Наук.-краєзн. т-во “Спадщина” ім. кн. Острозьких. – Остріг, 1994. – 184 с. – (1,2,3)

23-г. Матеріали VI науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя” / Наук.-краєзн. т-во “Спадщина” ім. кн. Острозьких. – Остріг, 1995. – 245 с. – (2)

24. Михайлюк О.Г. Історія Острога на сторінках часопису “Волынские епархиальные ведомости” // Матеріали ІV науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. - Остріг, 1993. - С. 104 – 106. - (1)

25. Новосілецький А. Острог над Горинню: Історичний нарис [1100 – 19 ст.] // Життя і Слово. - 1994.- 11, 15, 22, 25, 29 черв. - (1)

26. Оксаненко А. Острог: (3 подорожнього блокноту) // Червон. прапор. - 1946. - 15 черв. - (1)

27. Острог // Энциклопедический словарь. / Изд. Ф.А.Брокгауз, И.А.Ефрон.- С.Пб., 1897.- Т. XXII. - С. 362 – 364. - (1)

Історичний нарис про Острог та Острозький повіт.

28. Пашук І. Письменники і Остріг: [Народились, проживали, побували в Острозі. XVI – XX ст.] // Матеріали I–III науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990 – 1902 рр.). - Сокаль, 1992. - Ч. 2. - С. 10 – 11. - (1,2,3)

29. Поліщук Я. Місто предківської слави: [З історії м. Острога] // Зміна. - 1989. - 30 листоп.; Наука і суспільство. - 1989. - № 12. - С. 46–49. - (1)

30. Равчук Г. Одвічні джерела // Зоря комунізму. – 1961. - 30 листоп. - (1)

Відображено важливі історичні події XVI – початку XX ст. на Острожчині: селянсько-козацьке повстання С. Наливайка і Г. Лободи, визвольна війна українського народу під проводом Б. Хмельницького, шведська інтервенція і перебування Петра I, революційний рух 1905 р., організація повітового ревкому під головуванням Я. Мацути.

31. Равчук Г.Р., Ткач І.О. Острог: Краєзн. нарис.- Л.: Каменяр, 1987. - 47 с. - (1,3)

32. Равчук Г. Острог і його околиці. - Л.: Кн.- журн. вид-во, 1960. - 116 с. - (1,2)

33. Радченко М., Симакович В. Свідок славних подій // Червон. прапор. - 1954. - 18 трав. - (1)

Розповідь про історичні події в Острозі, зокрема, про криваву розправу Ганни-Алоїзи Острозької з міщанами, які протестували проти примусового запровадження унії, про повстання С. Наливайка, участь

острожан у визвольній боротьбі під керівництвом Б. Хмельницького та у боротьбі з російським царизмом.

34. Сафонович Ф. Хроніка з літописців стародавніх: [Одна з перших узагальнюючих праць з історії України з найдавніших часів до 1673 р.]. - К.: Наук. думка, 1992. - 334 с. - (1)

Про м. Острог див. “Географічний показчик” (с. 316). Про видатних діячів Острога див. “Іменний показчик” (с. 307 - 324).

35. Сендульский А. Город Острог // Волын. епарх. ведомости. - 1882.- Ч. неофиц. - № 1 и 2.- С. 1 – 13; № 3.- С. 39 – 57; № 4.- С. 73 – 88; № 5.- С. 107 – 119. - (2)

Історичний нарис про Острог з часу першої писемної згадки про нього (1100 р.) до кінця 1870-х рр.

36. Сербін Г. Ровенщина: Іст.-краєзн. нарис.- Л.: Каменярь, 1970. - 244 с. - (1)

Утворення соціал-демократичної групи в Острозі в 1898 р. (с. 29-30); Т.Шевченко і Остріг (с. 99); історична довідка про Острог (с. 120-132); пам’ятники архітектури с. Межиріч (с. 192-193); Острозький краєзнавчий музей (с. 219-221).

37.Сербін Г.П. Ровенщина туристська: Путівник.- Л.: Каменярь, 1980. - 166 с. - (1, 3)

Маршрут по м. Острог (с. 114-118).

38. Січкарь І. Корисний довідник // Червон. прапор. - 1959. - 15 лют. – (1)

Рівненське обласне управління культури і Острозький краєзнавчий музей випустили путівник по історичних місцях м. Острога.

39. Смик О.І. Програма “Велика Волинь” // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези регіон. наук. конф. 14 – 16 листоп. 1991 р. - Рівне, 1991. - С. 1-2. – (1)

Пропонується створення туристичного “золотого кільця” “Обереги Волині”, до якого б увійшов Острог.

40. Струменский М. Из Острожской старины. - Сергиев Посад, 1916. - 19 с. – (2)

Коротка історія Острога, пам’яток його старовини, діяльності просвітницького Братства імені князів Острозьких (заснованого 1909 р.) по створенню історичного музею в Острозі і реставрації княжого замку; опис 13 рукописних книг із музейної колекції Братства імені кн. Острозьких.

41.Татаркін В.Ю. Луцько-житомирська католицька єпархія на Волині: Конфесії, монастирі, костели // Матеріали V науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. - Остріг, 1994. - С. 127–135. – (1)

Автор подає короткі відомості про монастирі та костели різних католицьких конфесій, які існували в різні часи в м.Острозі.

42. Теодорович Н. Историко-статистическое описание церквей и приходов Волынской епархии.

Т.2. Уезды Ровенский, Острожский, Дубенский. – Почаев, 1889. – 1120 + XIII с. – (4)

Рівне в системі володінь князів Острозьких (с. 439-445). У розділі “Уездный город Острог” автор подає версію походження назви м. Острога, викладає історію міста з 1100 року, прослідковує родовід князів Острозьких. Значна частина присвячена діяльності Кирило-Мефодіївського братства, заснованого гр. А.Д. Блудовою. Детально описуються собори, церкви, костели та історія їх створення. Князі Острозькі – власники Дубно (с. 860-861), фундатори дубенських монастирів (с. 866-869), пожертви Острозьких (ікона і підсвічник) в Дубно (с. 873-874).

43. Терлецький Ю. Острозькі герби // Червон. прапор. – 1990. – 10 жовт.; Волинь. – 1995. – 10 лют.: Малюнки. - (1)

44. Україна: Путівник / Упоряд.: О. Зінкевич, В. Гула. – 2-е вид. – К.: Смолоскип, 1995. – 474 с. – (1)

Острог – с. 311-312.

45. Швед О. Острог: [Історія міста] // Червон. прапор. – 1959. – 6 верес. – (1)

46. Hoffman J. Prewodnik po Wołyniu: Odbitka z II tomu Przewodnika po Polsce. - [Warszawa]: Związek Polskich towarzystw turystycznych, 1938.- 67 s.- (1,2)

Історія Острога, опис пам’яток архітектури, рекомендації для туристів (с. 15 - 18).

47. Kardaszewicz S. Dzieje dawniejszego miasta – Ostroga: Materiały do historii Wołynia / Z przedmową Aleksandra Jabłonowskiego oraz życiorysem autora przez Henryka Mościckiego.- Warszawa, Kraków, 1913. - 291 s.- (2)

48. Krzywicki J. Ostrog // Słownik geograficzny Królestwa Polskiego i innych krajów Słowiańskich. - Warszawa, 1886. - T.VII. - S. 682 - 690.- (2)

49. Ostróg // Encyklopedia Powszechna S.Orgelbranda. – Warszawa, 1884. – T. 7. - S. 362 – 363.- (2)

50. Ostróg: Ilustrowany przewodnik krajoznawczy. - Ostróg, 1934.- 47s.- (2)

Ілюстрований путівник по Острогу, підготовлений учнівським краєзнавчим гуртком Острозької гімназії під керівництвом магістра М.Єсьмана. Ілюстрований 14 дереворитами художника В. Жолтовського із пам’ятками архітектури Острога і Межиріча.

51. Ostrog // Wielka ilustrowana encyklopedia powszechna. Optymaci do Polowanie. - Kraków, 1932. - T. XII. – S. 44. – (2)

52. Orłowicz M. Ilustrowany przewodnik po Wołyniu.- Łuck, 1929. – 380 s. – (2)

Опис Острога і його околиць, короткі відомості з історії міста і його пам'яток (с. 260 -282).

53. Rewski Zbigniew. Jakób Hoffman // Ziemia Wołyńska. - 1938. – N 6-7. - S. 100-103. – (2)

Рецензент вказує на деякі помилки, допущені Якубом Гоффманом у його “Путівнику по Волині”, зокрема при описі Острога (башт, Замкової гори і синагоги) і Межиріча Острозького (с. 101).

ПОХОДЖЕННЯ НАЗВИ МІСТА

54. Кругляк Ю.М. Ім'я вашого міста: Походження назв міст і селищ міського типу Української РСР. - К.: Наук. думка, 1978. - 152 с. - (1)

м. Острог – с. 99 – 100.

55. Манько М. До питання про назву міста // Життя і Слово. – 1992. - 18 листоп. – (1)

56. Панасенко О. Місто на кістках: [Походження назви] // Рівне вечірнє. - 1998. - 17 жовт. - С. 11. - (1)

57. Пура Я.О. Назви населених пунктів Ровенщини в їх зв'язку на суміжних локаліях. Ч. 1. / АН УРСР; Геогр. т-во УРСР, Ровен. відділ; Ровен. держ. педінститут.- Л., 1986.- 118с. - (1)

Про Острог (с. 22 - 23).

58. Пура Я. Острог чи Остріг? [До історії назви міста] // Червон. прапор. – 1969. – 14 груд. - (1)

59. Пура Я. Звідки походить назва Острога? // Зоря комунізму. – 1969. – 24 квіт. – (1).

60. Ostrih or Ostrog // Encyclopedia of Ukraine. – Toronto; Buffalo; London, 1993. - Vol. III. – P. 731. - (3)

ПОХОДЖЕННЯ НАЗВ ПЛОЩІ І ВУЛИЦЬ ОСТРОГА

61. Бобровницька Т. Ім'я твоєї вулиці: [1 Травня] // Зоря комунізму. - 1977.- 18 жовт. – (1)

62. Ім'я твоєї вулиці [С.М. Будьонного] // Зоря комунізму. – 1977. – 1 жовт. – (1)

63. Ім'я твоєї вулиці [О.М. Волгіна] // Зоря комунізму. – 1977. – 27 верес. – (1)

О.М. Волгін очолював юридичний відділ Острозького ревкому 1919 р. 1967 р. вулицю Лісну перейменовано на вулицю Волгіна.

64. Ім'я твоєї вулиці [Я. Мацути, голови повітового ревкому. Розповідь про його життєвий шлях] // Зоря комунізму. – 1977. – 22 жовт. – (1)

65. Ім'я твоєї вулиці // Зоря комунізму. – 1977. – 4 жовт. – (1)
1967 року вулицю Ярмаркову перейменовано на вулицю керівника Червоного козацтва В.М. Примакова.
66. Ім'я твоєї вулиці [Ревкомівська] // Зоря комунізму. – 1977. – 22 верес. – (1)
67. Клочко Н. На вашій вулиці свято // Вісті Рівненщини. – 1996. – 28 черв. – (1)
Започатковано свято вулиць ім. Сагайдачного і Жукова.
68. Равчук Г. Про походження назв площ і вулиць Острога // Зоря комунізму. – 1961. – 10 черв. – (1)

НАСЕЛЕННЯ

69. Архив Юго-Западной России, издаваемый Временною комисиєю для разбора древних актов, высочайше учрежденного при Киевском, Подольском и Волынском генерал-губернаторе. – Ч. 5. Т.2. – Вып. 1. Переписи еврейского населения в Юго-западном крае в 1765 – 1791 гг. – К., 1890. – 239 + 382 с. – (2)
Опис острозького кагалу і приписаних до нього містечок (с. 355 - 356).
70. Балушок В. Світ середньовіччя в обрядовості українських цехових ремісників. – К.: Наук. думка, 1993. – 120 с. - (1)
Про загальноміську процесію, що відбувалася в Острозі 1636 р. під час Великодніх свят (с. 26-27). Обрядовість в Острозі на Різдво та Івана Купала (с. 35).
71. Немиро М.М. Родинні традиції на Острожчині [Острозьке весілля] // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. - С. 114 – 115. - (1)
72. Новосілецький А. Євреї в Острозі // Новосілецький А. Острог на Волині: Наук.-попул. нарис з найдавніших часів до початку ХХ ст. – Острог, 1999. – С. 70 – 71. – (1,3)
73. Новосілецький А. Населення [Острога в ХУІІ - ХХ ст.] // Там само. – С. 19 – 22. – (3)
74. Острог // Еврейская энциклопедия: Свод знаний о еврействе и его культуре в прошлом и настоящем / Под общ. ред. А.Гаркави и Л. Кацнельсона. – С.Пб.: О-во для Научн. Еврейских изд. и изд-ва Брокгауз – Ефрон. – Т.12. – С. 149 – 152. – (2)
Про єврейську общину Острога кінця ХІУ – кінця ХУІІІ ст.
75. Шпизель Р.С. Роль єврейської общины древнего Острога в развитии культуры и экономики края // Матеріали V науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. - С. 178 – 180. – (1, 2, 3)

ІСТОРІОГРАФІЯ І ДЖЕРЕЛОЗНАВСТВО

76. Абросимова С.В. Остріг у документах литовської метрики першої половини XVI ст. // Матеріали I – III науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990 –1992 рр.). - Сокаль, 1992. - Ч. 1. – С. 9 – 10. – (1, 2, 3)

77. Архив Юго-западной России, издаваемый Временною комиссиею для разбора древних актов, высочайше учрежденного при Киевском военном, Подольском и Волынском генерал-губернаторе. Ч.1. Акты, относящиеся к истории православной церкви в Юго-Западной России. Т.1. – К., 1859. – LXXXVIII + 554 с. – (2)

Юридичні стосунки князя В.-К.Острозького з православними монастирями Волині (акти 11, 27, 28, 29); заходи, вжиті на пропозицію князя для благоустрою Володимирської соборної церкви і для заснування при ній училища (акт 55); протест князя проти єпископів, що підпорядкували православну церкву папській владі, від 5 травня 1596 р. (акт 123 с.)

78. Архив Юго-западной России, издаваемый Временною комиссиею для разбора древних актов, высочайше учрежденного при Киевском, Подольском и Волынском генерал-губернаторе. Ч.2. Постановления дворянских провинциальных сеймов в Юго-западной России. Т. I. – К., 1861. – LXIV + 530 с. – (2)

Князь В.-К.Острозький очолює список обивателів Луцького повіту, що не з'явилися на присягу акту Люблінської унії 1569 р. (с. 13); підпис князя під зобов'язанням волинських дворян захищати Люблінське православне братство (с. 37).

79. Архив Юго-Западной России, издаваемый Временной комиссиею для разбора древних актов, высочайше учрежденного при Киевском, Подольском и Волынском генерал-губернаторе. Ч. III. Т. 1. – К., 1861. – 638 с. – (2)

Акти про участь князів Острозьких у боротьбі з козацьким повстанням на чолі з К.Косинським (документи XII, XIV, XVI, XIX, XXI), про участь острозького священника Дем'яна Наливайка в очолюваному його братом повстанні (документи XXVIII, XXIX, XXXI, XXXIII, XL, XII).

80. Архив Юго-Западной России, издаваемый Временною комиссиею для разбора древних актов, высочайше учрежденного при Киевском, Подольском и Волынском генерал-губернаторе. Ч. VI. Т. I. – К., 1862. – 161 + 614 с. – (2)

Актіві документи про спустошення татарами Острозької волості в 1578 р. (документ XL) та 1617 р. (документи CXVI, CXXIX, CXXVIII, CXXVIII) та звільнення у зв'язку з цим маєтків кн. Острозьких від державних податків і повинностей.

81. Атаманенко В.Б. Свідчення про татарські напади на Волинь [в т. ч. Острог] у Луцьких гродських книгах другої половини XVI століття // Матеріали I-III науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990 – 1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч. 1. – С. 12 – 15. – (1, 2, 3)

82. Атаманенко В.Б. Статистичні джерела з історії Острога XVI – XVII ст. // Матеріали IV науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 4 – 7. – (1, 2, 3)

83. Баженов Л. Острог в історико-краєзнавчих дослідженнях XIX – на початку XX століття // Життя і Слово. – 1995. – 26 квіт. – (1)

84. Бевзо О.А. Львівський літопис і Острозький літописець: Джерелознавче дослідження. – 2-е вид. – К.: Наук. думка, 1971. – 199с. – (1,3)

У книзі досліджуються українські літописи, що дійшли до наших часів у рукописних оригіналах, як джерела для висвітлення суспільного життя, культури і побуту українського народу в XVI – першій половині XVII ст.

Про м. Острог див. “Показчик географічних і топографічних назв” (с. 184-198).

85. Бевзо О.О. Львівський літопис і Острозький літописець як джерело для вивчення історії України в другій половині XVI – першій половині XVII століть // 3 історії соціально-економічного розвитку та класової боротьби на Україні. – К., 1960. – С. 39 – 62. – (1, 2)

86. Бевзо А.А. Львовская летопись и Острожский летописец: Автореф. дис. ... канд. истор. наук. – К., 1961. – 22 с. – (2)

Дослідження про відому історіографічну пам’ятку, створену в Острозі у XVII ст.

87. Близняк М. Острозький освітньо-культурний осередок XVI – XVII ст. в працях Івана Огієнка (митрополита Іларіона) // Життя і Слово. – 1997. – 6 серп. – (1)

88. Бондарчук Я. Волинські Афіни: 3 історії нашого міста // Зоря комунізму. – 1983. – 26, 28 трав. – (1)

Історичні документи (1603, 1847 рр.) лягли в основу створення макету Острога кінця XVI – початку XVII ст.

89. Верьовкін В.В. Документи Рівненського обласного державного архіву як джерело до вивчення національно-визвольної боротьби трудящих Острозького повіту (1921–1939 рр.) // Матеріали I – III науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя”. – Сокаль, 1992. - Ч.1. – С. 43–44. – (1, 2, 3)

90. Гладуненко О. Остріжчина в документах Богдана Хмельницького [1648 – 1654 рр.] // Життя і Слово. – 1992. – 8 серп. – (1)

91. Журба А.С. Повстання під керівництвом С.Наливайка в українській історіографії XVIII – першої третини XIX ст. // Матеріали IV Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С.66 – 68. – (2)

92. Ковальский Н. Акт 1603 года раздела владений князей Острожских как исторический источник // Вопросы отечественной историографии и источниковедения: Сб. науч. работ. – Д., 1975. – Вып. 2. – С. 113 – 137. – (2, 3)

93. Ковальский Н.П., Мыцык Ю.А. Анализ архивных источников по истории Украины ХУІ – ХУІІ в.в. – Д., 1984. – 81 с. – (2)

Значення архівних фондів князів Сангушків і Любомирських в Головному архіві давніх актів (АГАД, Польща) для вивчення історії Острога.

94. Ковальский М.П. Джерела про діяльність князів Острозьких // Матеріали І–ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990 – 1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч. 1. – С. 98–103. – (1, 2, 3)

95. Ковальський М.П. Документальна джерельна база з історії міста Острога ХУ–ХІХ ст.: Проблеми евристики та типології // У Всеукраїнська конференція “Розвиток історичного краєзнавства в контексті національного відродження України” (жовтень, 1991): Тези доп. та повідомл. – К.; Кам’янець-Подільський, 1991. – С. 147–148. – (2)

96. Ковальський М.П. Документальні джерела з історії м. Острога і Острожчини [ХУІ – ХУІІст.], виявлені в Головному архіві давніх актів (АГАД) у Варшаві // Матеріали ІV науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 65–74. – (1, 2, 3)

97. Ковальський М.П. Документальні письмові джерела з історії Острога // Матеріали І–ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990–1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч. 1. – С. 92–98. – (1, 2, 3)

98. Ковальский Н.П. Документальные данные коллекции Радзиминых и Оссолинских как источники по истории Волыни ХУ – ХУІІІ в.в. // Некоторые проблемы отечественной историографии и источниковедения: Сб. науч. трудов. – Д., 1978. – С. 25 – 30. – (2)

Про архівні збірки з відділу рукописів Львівської бібліотеки ім. Стефаника НАН України, що містять цінні документи з історії Острога та княжого роду Острозьких, зібрані Сігізмундом Любою-Радзимином (1843 - 1928) та Юзефом Максиміліаном Оссолінським (1748 - 1826).

99. Ковальский Н.П. Источниковедение и археография истории Украины ХУІ – первой половины ХУІІ в. Ч.2. Анализ дореволюционных публикаций источников: Учеб. пособ. – Д., 1978. – 113 с. – (2)

Аналіз публікацій документів з історії Острога і матеріалів про князів Острозьких, здійснених істориками і археографічними установами ХІХ – початку ХХ ст. (с. 22–23, 24, 36, 44–45, 49, 69, 73, 82 та ін.)

100. Ковальский Н.П. Источниковедение истории украинско-русских связей (ХУІ – первая половина ХУІІ в.) – Д., 1985. – 63 с. – (2)

101. Ковальський Н.П. Источниковедение истории Украины ХУІ – ХУІІ вв. Ч. 4. Обзор основных отечественных собраний архивных источников: Учеб. пособ. – Д., 1979. – 109 с. – (2)

Про острозькі судово-адміністративні книги, що велися в ХУІІ ст. і не збереглися (с. 68); аналіз фонду “Острозькі” в Архіві Ленінградського відділення Інституту історії СРСР (с. 78).

102. Ковальський Н.П. Источниковедение истории Украины ХУІ – ХУІІ вв. Ч. 3. Характеристика публикаций источников на иностранных языках: Учеб. пособ. – Д., 1978. – 95 с. – (2)

Аналіз семитомної публікації “Архів князів Сангушків у Славуті” (Л., 1887–1910), в якій зібрані документи із успадкованого Сангушками архіву князів Острозьких, матеріали з історії Острога ХІУ – ХУІ ст.

103. Ковальський Н.П. Источники по истории Украины ХУІ – первой половины ХУІІ в. в Литовской метрике и фондах приказов ЦГАДА: Учеб. пособ. – Д., 1979. – 73 с. – (2)

Джерела з історії Острога в архівних фондах (с. 15, 18, 19, 21, 22, 25-26).

104. Ковальський Н.П. Источники по истории Украины ХУІ – первой половины ХУІІ в. во Львовских археографических изданиях ХІХ - начала ХХ в. // Анализ публикаций источников по отечественной истории: Сб. науч. тр. – Д., 1978. – С. 20–48. – (2)

Аналіз здійсненої Я. Головацьким в 1866 р. публікації 12 епістолярних пам’яток 1588 – 1607 рр. з архіву Львівського Успенського братства під заголовком “Львівське Ставропігійне братство і князь К.К. Острозький”.

105. Ковальський Н.П. Источники по социально-экономической истории Украины (ХУІ- первая половина ХУІІ века): Структура источниковой базы. – Д., 1982. – 89 с. – (2)

Повідомляється про виявлені копії документів із острозьких судових книг ХУІІ ст., що не збереглися. В додатку публікуються виявлені автором грамота про надання Острогу магдебурзького права від 7 червня 1585 р. (с. 69 - 71) та документ про склад земельних володінь волинського воєводи князя Олександра Костянтиновича Острозького, отриманих в результаті поділу з його братом Янушем в 1603 р. (с. 71 - 75).

106. Ковальський М.П. Острогіана Івана Франка (Остріг та його пам’ятки ХУІІ ст. у творчій спадщині великого Каменяря) // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 92 – 97. – (2)

107. Ковальський Н.П. Острожский инвентарь 1654 г. // Исследования по археографии и источниковедению отечественной истории ХУІ – ХХ в.: Межвуз. сб. науч. тр. – Д., 1990. – С. 32 – 40. – (2, 3)

108. Ковальський М.П. Проблеми історії Острога в історіографії ХУІІ – поч. ХХ ст. // Наукові записки / Острозька Академія. – Острог, 1997. – Т. 1. Ч. 1. – С. 11 – 23. – (1, 3)

109. Ковальський М. Свідки сивої давнини: Документальні джерела з історії Острога : Нариси. – Острог, 1998. – С. 9 – 21; Зоря комунізму. – 1989. – 10, 14, 17, 19 жовт. – (1, 3)

110. Кулаковський П.М. Остріг і Острозька волость ХУІ – ХУІІ ст. в документах Литовської та Руської (Волинської) метрик // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 117 – 120. – (2)

111. Мацюк О. Пам’ятки оборонного будівництва Острога та околиць (короткий історіографічний огляд) // Осягнення історії: Зб. наук. праць на пошану проф. М.П.Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью – Йорк, 1999. – С. 361–369. – (1,3)

112. Мицик Ю. Острозький літописець // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. - Вип. 1– С. 69–74. – (3)

113. Мицько І.З. Про видавничу серію “Острізька давнина”: // Матеріали І–ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990 – 1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч.1. – С. 129–131. – (1, 2, 3)

Автор пропонує заснувати спеціальну серію в 16-ти томах.

114. Пасічник І. Відродження історіографії міста Острога: [Вступна стаття] // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. – С. 3–8. – (1,2,3)

115. Пашук І.Г. Деякі питання опису видань і публікацій про м. Остріг і Острізьке князівство // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 124–126. – (1,2,3)

116. Поток М.В. До питання про бібліографічну спадщину Острізької Академії // Матеріали І – ІІІ науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя (1990 – 1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч. 2. – С. 13–14. – (1,2,3)

Бібліографічні джерела з 1985 по 1990 рр.

117. Ричков П.А. Картографічні джерела до історії планувального розвитку та забудови Острога // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 138–140. – (1,2,3)

Картографічні першоджерела, що зберігаються в Російській національній бібліотеці ім. М.Є. Салтикова-Щедріна (Санкт-Петербург), Російському Державному історичному архіві в Санкт-Петербурзі, Російському державному воєнно-історичному архіві, Державному архіві Рівненської області.

118. Рожко В.Є. “Літописи Волині” – важливе джерело до історії міста Острога // Матеріали І–ІІІ науково-практичних конференцій

“Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992). – Сокаль, 1992. - Ч. 2. – С. 23–24. – (1,2,3)

119. Романчук Г.Д. Культура середньовічної Волині: (До історіографії проблеми) // Минуле і сучасне Волині: Літописні міста і середньовічна культура: Матеріали УІІ Волин. обл. іст.-краєзн. конф., 27–29 листоп. 1995 р.: Наук. зб. – Луцьк, 1998. – С. 95–98. – (1,2,3)

Острог у вітчизняній історіографії (с. 97).

120. Савчук П.О. Остріг в дослідженнях І.І. Огієнка // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 189–190. – (2)

121. Татаркін В.Ю. Краєзнавчі матеріали по Волинь, Остріг // Матеріали І–ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990–1992 рр.). – Остріг, 1992. - Ч. 2. – С. 43–49. – (1,2,3)

Огляд публікацій, написаних до 1917 р.

122. Татаркін В.Ю. “Річник Волинський” Якуба Гофмана – важливе джерело для вивчення минулого Волинської землі („Rocznik Wołyński m. Równie”) // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 168–171. – (1)

Аналіз статей про Острог Якуба Гофмана “Акти костелу фарного Острозького від 1622 р.” (Т. 3, 1934 р.), Казимира Левицького “Князі Острозькі на службі Речі Посполитої” (Т. 7, 1938 р.), Йосипа Новіцького “Поселення м. Острога в 1708 р.” (Т. 7, 1938 р.).

123. Цибульський В. Деякі аспекти історії визвольної війни 1648–1657 рр. на Волині в українській зарубіжній історіографії // Матеріали У науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 157–159. – (1,2,3)

Зазначено, що в “Нарисі історії Волинської землі” І. Левковця (Вінніпег, 1953) знайшли відображення події, пов’язані з Острогом.

124. Яременко В.І. Студії над “Острозьким літописцем” // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 238–241. – (2)

125. Яремчук В.П. Актуальні питання соціально-економічного розвитку середньовічних міст України (15–17 ст.) // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 242–245. – (2)

Про значення концептуальних висновків і положень львівського історика проф. Я.П. Кіся (1918-1986) для дослідників середньовічної історії Острога.

126. Ясіновський А. Грецькі джерела до історії Острога: листи Александрівського патріарха М. Пігаса та протосинкела К. Лукаріса // Матеріали І–ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990–1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч.2. – С. 114–116. – (1,2,3)

127. Archiwum książąt Lubartowiczów Sanguszków w Sławucie. Wydane nakładem właściciela pod kierownictwem Z.L.Radziwińskiego, przy współudziale P. Skobielskiego i B. Gorczaka. – L., 1887. - T. I. : 1366 – 1506. – XXIX + 204 + III s. – (2)

Публікація документів із родинного архіву князів Острозьких, успадкованого згодом князями Сангушками, що наприкінці XIX – на поч. XX ст. зберігався в Славуті. Містить актові документи за 1366–1506 рр., писані переважно староукраїнською мовою. Князі Острозькі (див. “Іменний показчик”, с. 177), Острог (див. “Географічний показчик”, с. 190). У фондах ДІКЗ м. Острога зберігаються й інші томи (крім ІУ) семитомного видання: Archiwum XX. Sanguszków w Sławucie. – L., 1887– 1910. – T. I–VII.

128. Buczek K. Wołyń w dawnej kartografii (Wieki XY–XYIII) // Rocznik Wołyński.. – Równe, 1935. - T. ІУ. – S. 1-37. – (2)

Острог на польських і європейських картах XY–XYIII ст. (с. 6–7, 28–32, 36).

129. Osiedłość miasta Ostroga anno 1708 / Wydał J. Nowicki // Rocznik Wołyński. – T. VII. - Równe, 1938. – S. 179 + 228. – (2)

130. Osiedłość miasta Ostroga anno 1708 / Wydaw Józef Nowicki. – Równe, 1938. – 52 s. – (2)

Інвентар міста Острога 1708 р. (за рукописом, що зараз зберігається у фондах заповідника м. Острога).

131. Ostrih Chronicle (Ostroz'kyj Litopysets') //Encyclopedia of Ukraine. – Toronto; Buffalo; London, 1993. - P. 732. – (3)

Про видання та зміст Острозького Літописця.

ДОСЛІДНИКИ ОСТРОГА

132. Пащук І.Г. Внесок краєзнавців – церковників у вивчення історії древнього Острога // Історія України: Маловідомі імена, події, факти.– К., 1999. - Вип. 7. – С. 401–405. – (3)

133. Пащук І. До біобібліографічного словника краєзнавців Рівненщини // Волинські дзвони: Наук.-краєзн. альм. – Рівне, 1999. – Вип. 3. – С. 106–110. – (1)

Містяться біографічні дані та списки літератури про дослідників Острога П.З. Андрухова, Я. Гофмана, Ю. Новицького, Г.Р. Равчука.

134. Бухало Г.В. Літописець волинського краю – Максим Бойко (Канада) // Матеріали І–ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1900–1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч. 1. – С. 36–42. – (1,2,3)

Вклад канадського бібліографа М. Бойка, уродженця Волині, у вивчення історії Острога.

135. Тесленко І. М.К. Дітеріхс (1874 – 1937) – автор нарису з історії Острозького князівства // Осягнення історії: Зб. наук. пр. на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя / Острозька академія. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 519–524. – (1,2,3)

136. Журба О.І. Професор університету св. Володимира В.Ф. Домбровський як дослідник історії Волині // Матеріали VI Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 69–70. – (2)

В.Ф. Домбровський (1810-1845) – автор статті “Острожская старина”.

137. Манько М. Острозький путівник 60 років тому // Життя і Слово. – 1994. – 12 листоп. – (1)

В 1934 р. очолюваний магістром Мечиславом Єсьманом краєзнавчий гурток при Острозькій гімназії видав ілюстрований путівник по Острогу з дереворитами художника В. Жолтовського.

138. Ісаєвич Я. // Острозька Академія XVI–XVIII ст.: Енцикл. вид. / Острозька Академія; Ред. колегія: І. Пасічник (голова редколегії), М. Ковальський (відп. ред.) та ін. – Острог, 1997. – С. 56–58. – (1, 2, 3)

Видатний сучасний український історик, академік НАН України у ряді праць досліджує питання історії, культури, кириличного друкарства в Острозі.

139. Манько М. Покровитель наук: (Яків Федорович Лобачевський, єпископ Острозький Ієрофей. 1789-1871) : [Вивчав історію Острога, Дермані] // Замкова гора. – 1998. – 4, 11, 18 лип. – (1)

140. Ковальський М. Яким Перлштейн – дослідник історії Острога XVI – початку XVIII ст. // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. – С. 131–142; Матеріали V науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 64–67. – (1,2,3)

141. Маєвський І. Добром нагріте серце: Спомин про Соколянського П.А. [історика і краєзнавця з Острога] // Життя і Слово. – 1993. – 7 серп. – (1)

142. Гладуненко О. Він знав про Польщу: [Про автора історичного роману XVI ст. “Княжна Острозька” (1876) В.С. Соловйова та історію написання твору] // Життя і Слово. – 1992. – 14 берез. – (1)

143. Мицик Ю.А. Польський історик [Шимон Старовольський (1588–1656 рр.)] про Остріг // Матеріали I–III науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990–1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч. 1. – С. 128–129. – (1,2,3)

144. Смирнов А. О. Фридрих [1921 - 1976] – краєзнавець і педагог // Життя і Слово. – 1997. – 16 серп. – (1)

**АНДРУХОВ ПЕТРО ЗОТОВИЧ (1924 - 1996),
історик, краєзнавець, засновник науково-краєзнавчого
товариства “Спадщина” ім. кн. Острозьких**

145. Андрухов Петро Зотович: [Некролог] // Вільне слово. – 1996. – 10 серп. – (1)
146. Андрухов Петро Зотович: [Некролог] // Місто. – 1996. – 9 серп. – С. 4. – (1)
147. Вимога І. Свято древнього Острога // Вільне слово. – 1997. – 1997. – 9 лип. – (1)
- Відкриття меморіальної дошки на будинку, де жив історик-краєзнавець П.З. Андрухов.
148. Карлова А.Л. Світлої пам'яті Петра Зотовича Андрухова // Наукові записки. / Острозька Академія; Відп. ред. І.Д.Пасічник. – Острог, 1999. – Т. 2. Ч. 1. – С. 87–88. – (1,3)
149. Пащук І. Краєзнавці Рівненщини: [П.З. Андрухов, Г.Р. Равчук]: Біобібліогр. довід. // Вільне слово. – 1998. – 18 квіт. С. 3. – (1)
150. Пащук І. Минушина – його любов: [П.З. Андрухов] // Вільне слово. – 1993. – 7 серп. – (1)
151. Шустерук О. Волинь моя, краса моя: [Про краєзнавця П.З. Андрухова] // Місто. – 1996. – 26 лип. – (1)
152. Яновська Ж. Краєзнавець П.З. Андрухов // Слово молодим дослідникам: Зб. матеріалів і тез міжвуз. наук.-теорет. конф. 1996. – Рівне, 1996. – С. 32 – 34. – (1)
- Див. також № 515

**БАРАНОВСЬКИЙ СТЕФАН (1823 – 1879),
краєзнавець, церковний діяч, дослідник і популяризатор
минулого Волині і Острозької старовини**

153. Манько М. Краєзнавець Стефан Барановський // Життя і Слово. – 1993. – 16 жовт. – (2)
154. Манько М.П. Стефан Барановський – волинський краєзнавець 2-ї половини ХІХ ст. // Велика Волинь: минуле і сучасне: (Матеріали міжнародної наукової краєзнавчої конференції, жовтень 1994 р.). – Хмельницький – Ізяслав – Шепетівка, 1994. – С. 61–63. – (1, 2)
- Священник Стефан Барановський (1823-1879) – автор краєзнавчих статей з історії Острога, надрукованих на сторінках “Волинских епархиальных ведомостей” в 1860–1870 рр.
155. Священник С. Барановский: (Некролог) // Волинские Епархиальные Ведомости. – 1879. - № 3. – Часть неофиц. – С. 505–509. – (2)

Стефан Георгійович Барановський (1823-1879) – священик, волинський церковно-громадський і освітній діяч, краєзнавець, дослідник острозької старовини.

**ГОФМАН ЯКУБ (1896 - 1964),
польський освітній діяч, краєзнавець, дослідник Волині,
зокрема Острога і Острожчини**

156. Зіневич Є. 110-а річниця Якуба Гоффмана (1896-1996) // Сім днів. – 1996. – 16 берез. – (1)

157. Кулик Л. Якуб Гофман і дослідження культури Волині // Слово молодим дослідникам: Зб. матеріалів і тез міжвуз. наук.-теорет. конф. – Рівне, 1996. – С. 76–77. – (1)

158. Прищепа О. Рівненські адреси Якуба Гоффмана // Вечірнє Рівне. – 1997. – 1 берез. – (1)

**КАРДАШЕВИЧ СТАНІСЛАВ (1826 - 1887),
громадський діяч, дослідник історії Острога**

159. Ковальський М. Станіслав Кардашевич і Йосип Новицький – славетні острозькі краєзнавці // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. – С. 179 – 183; Життя і Слово. – 1992. – 27 трав. – (1, 3)

160. Nowicki Józef. Odnalezienie grobu historyka Stanisława Kardaszewicza w Ostrogu // Ziemia Wołyńska. - 1939. – N 2. – S. 28. – (2)

Повідомлення про виявлення на старому католицькому цвинтарі м. Острога могили острозького історика-краєзнавця Станіслава Кардашевича (1821-1887).

**КОВАЛЬСЬКИЙ М.П. (1929 -),
професор, доктор історичних наук, проректор
університету “Острозька Академія”,
засновник української історіографічної школи
в Дніпропетровську й Острозі**

161. Атаманенко А., Атаманенко В. Подвижник науки: До 70-річчя від дня народження нашого земляка, відомого історика М.П. Ковальського // Нова пед. думка. – 1999. - № 1. – С. 9–16. – (1)

162. Атаманенко А., Атаманенко В. Українське історичне товариство Острозький осередок та М.П.Ковальський // Осягнення історії: Зб. наук. пр. на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью – Йорк, 1999. – С. 45–49. – (1, 2, 3)

163. Бібліографія праць професора М.П. Ковальського // Осягнення історії: Зб. наук. пр. на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 74–111. – (1, 2, 3)

164. Зав'ялов А. Николай Павлович Ковальский: педагог, исследователь, патриот // Осягнення історії: Зб. наук. пр. на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 29–33. – (1, 2, 3)

165. Луцкова С. Дзеркало // Життя і Слово. – 1998. – 22 лип. – (1)

166. Луцкова С. До ювілею Миколи Ковальського: [70 років від дня народження] // Народ. газ. – 1999. – 19 берез. – (1)

167. Маєвський І. В полоні науки // Життя і Слово. – 1996. – 27 січ. – (1)

168. Маєвський І. Тернистою стежкою науки... // Вільне слово. – 1996. – 18 верес. – (1)

169. Мицик Ю. Документ до історії родоводу М.П. Ковальського // Осягнення історії: Зб. наук. праць на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 10–12. – (1, 2, 3)

170. Монаєнков В. Школа життя: Николаю Ковальському: [Вірш] // Нова пед. думка. – 1999. - № 1. – С. 17. – (1)

171. Осягнення історії: Зб. наук. праць на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – 595 с. – (1, 2, 3)

Збірник містить спогади, праці друзів, колег та учнів у тих галузях історичної науки, що завжди цікавили самого ювіляра: археографії, джерелознавства, історіографії тощо.

172. Пащук І. Звання лауреата [регіональної краєзнавчої премії “За відродження Волині”] – до ювілею: [70 років від дня народження проф. Ковальського] // Вільне слово. – 1999. – 31 берез. – (1)

173. Пащук І. “Минувшина стукає в скроні...” // Вільне слово. – 1992. – 1 лип. – (1)

174. Пащук І. Незаперечний знавець і популяризатор історії рідного краю // Осягнення історії: Зб. наук. пр. на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 70–73. – (1, 2, 3)

175. Супрун А. Прадива розповідь про минувшину: 40-річчю наукової праці острозького історика присвячено // Життя і Слово. – 1998. – 10 черв. – (1, 2, 3)

176. Яремчук В. Із когорти славетних острожан // Вісті Рівненщини. – 1999. – 19 берез. – (1)

**НОВИЦЬКИЙ ЙОСИФ ВЛАДИСЛАВОВИЧ (1878-1964),
вчений археолог, музеолог, дослідник Острога.
Очоловав Острозький музей з березня 1917 р.**

177. Бондарчук Я. Дослідник Острозького краю // Життя і Слово. – 1991. – 8, 12, 22 жовт. – (1)

178. Бондарчук Я. Дослідник острозької старовини [Й.В. Новицький] // Місто. – 1996. – 23 серп. – С. 5. – (1)

179. Бондарчук Я.В. Дослідник рідного краю Ю.В. Новицький // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези регіон. наук. конф. 14–16 листоп. 1991р. – Рівне, 1991. – С. 30–31.- (1)

Висвітлено діяльність Ю.В. Новицького як директора Острозького музею з 1917 року.

180. Бондарчук Я.В. Іосиф Новицький – засновник Острізького музею [1917 р.] // Матеріали І–ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990–1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч. 1. - С. 30–32. – (1)

181. Ковальський М. Острогіана і Волиніана Острозького вченого Йосипа Новицького: (публікації в часописі “Воскресное чтение” 1928–1933 рр.) // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. – С. 184–197. – (1, 3)

РАВЧУК ГРИГОРІЙ РОМАНОВИЧ (1895 - 1986),
науковий співробітник острозького
краєзнавчого музею з 1949 по 1978 рр.
Автор багатьох праць, присвячених
історії та культурі Острога

182. Шевчук С. Народознавчі студії Г.Р. Равчука // Велика Волинь : минуле і сучасне: Тези регіон. наук. конф. 14 – 16 листоп. 1991 р. – Рівне, 1991. – С. 7- 72. – (1)

183. Шевчук С.І. Фольклор Волині у народознавчих студіях Г.Р. Равчука // Матеріали І–ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990–1992 рр.). – Остріг, 1992. - Ч. 2. – С. 102. – (1, 2, 3)

СЕНДУЛЬСЬКИЙ АПОЛОНІЙ (1830 -1882),
краєзнавець, церковно-громадський і освітній діяч.
Автор досліджень, присвячених Острогу

184. Баженов Л. Аполлоній Сендульський – діяч українського національного відродження, видатний краєзнавець Волині // Духовне відродження культури України: Матеріали і тези доп. наук.-практ. конф. – Рівне, 1994. – С. 76–78. – (3)

185. Вітенко О. Священик Аполоній Сендульський (1830–1882) // Духовний сіяч. – 1930. - № 24. – С. 288–292: портр. с. 287. – (2)

186. Манько М.П. Аполоній Сендульський – краєзнавець Острога і Волині // Матеріали І–ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). - Сокаль, 1992.- Ч. 1. – С. 120–122. – (1, 2, 3)

187. Памяти о. Аполлония Сендульского (1830 - 1882) [Некролог] // Волин. Епарх. Вedom. – 1882. - Ч. неофиц. - № 5. – С. 119 – 127. – (2)
188. Пащук І. Краєзнавці Рівненщини: [А.Д. Сендульський] // Вільне слово. – 1999. – 3 лют. – (1)

**ТУЧЕМСЬКИЙ МИХАЙЛО АНДРІЙОВИЧ (1872 - 1945),
церковно-громадський і освітній діяч на Волині.
Один із організаторів і провідний діяч
релігійно-просвітницького та науково-краєзнавчого
Братства ім. кн. Острозьких**

189. Бірюліна О. Михайло Тучемський – волинський релігійний та культурно-просвітницький діяч // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 16–18. – (2)
190. Манько М. Ім'я його не забуто // Життя і Слово. – 1995. – 12 лип. – (1)
- У фонд Острозького історико-культурного заповідника надійшли особисті документи засновника і першого керівника музею в Острозі священика Михайла Тучемського.
191. Манько М. Михайло Тучемський – засновник і перший керівник музею [1904-1921] // Місто. – 1996. - № 7. – Серп. – С. 4, 6. – (1)
- 191-а. Манько М.П. Михайло Тучемський – організатор науково-історичної бібліотеки в Острозі 1916 р. // Історія бібліотечної справи Рівненщини: 3б. статей і тез доп. наук.-практ. конф. “Бібліотеки Рівненщини: Історія і сучасність”. – Рівне, 1999. – С. 25-29. – (1)
192. Манько М. Серед ушанованих імен Волині М.Тучемський – краєзнавець, освітній і церковно-громадський діяч [XIX – початок ХХ. Народився в 1872 р. в с. Понібель Рівненського повіту] // Життя і Слово. – 1996. – 13 квіт. – (1)
193. Пащук І. Краєзнавці Рівненщини: [М. Тучемський] // Вільне слово. – 1999. – 9 черв. – (1)

ПЕРША ПИСЕМНА ЗГАДКА ПРО ОСТРОГ

194. Літопис руський / Пер. з давньорус. Л.Е. Махновця; Відп. ред. О.В. Мишанич. – К.: Дніпро, 1989. – ХУІ + 591 с. – (1)
- Наведена згадка про Острог, датована 1100 р. (с. 155).
195. Повість врем'яних літ: Літопис (за Іпатським списком) / Пер. з давньоруської, післяслово, комент. В.В. Яременка. – К.: Рад. письменник, 1990. – 558с. – (1, 2, 3)
- Про передачу м. Острога 1100 р. у володіння Давида Ігоревича (с. 422-423).

196. Грушевський М. Волинський вопрос 1097–1102 г. – К., 1891. – 37с. – (2, 4)

197. Клебанов А. Летописный рассказ событий Киевской, Волынской и Галицкой Руси от ее начала до половины XIV века. – М., 1871. – 497 с. – (2)

Політичні події 1100 р. на Волині, пов'язані з князем Давидом Ігоревичем і першою літописною згадкою про Острог (с. 163-164).

198. Котляр М.Ф. Волинська земля: З історії складання державної території Київської Русі // Історія та історіографія України: Зб. наук. пр. – К., 1985. – С. 19–32. – (1)

Острог 1100 р. у володіннях Давида Ігоревича (с. 22); Острог у складі Волинської землі, що формувалась у XI–XII ст. (с. 23, 26).

199. Середа М. В Острог – “за кару” [Перша письмова згадка про Острог] // Життя і Слово. – 1997. – 24 трав. – (1)

200. Тихомиров М.Н. Древнерусские города. – Изд. 2-е, доп. и перераб. – М.: Политиздат, 1956. – 478 с. – (1)

Подається список міст, які засновані в XI–XIII ст. Про м. Острог – с. 34.

201. Толочко П.П. Древнерусский феодальный город / АН УССР. Ин-т археологии. – К.: Наук. думка, 1989. – 256с. – (1)

Автор зазначає, що на завершальному етапі раннього феодалізму (друга половина XI – початок XII ст.) міста виникали переважно в центральних районах Русі. Одним із таких міст є Острог (с. 71).

Див. також № 515.

ЛИТОВСЬКО-ПОЛЬСЬКА ДОБА (1340 - 1795)

202. Заяць А. Мережа міських поселень Волині на кінець XV ст. // Минуле і сучасне Волині: Олександр Цинкаловський і край: Матеріали IX наук.-іст. краєзн. міжнар. конф. 20 – 23 січ. 1998 р. – Луцьк, 1998. – С. 144–146. – (1)

На кінець XV ст. Острог (за підрахунками автора) входив до 18 міст Волині.

203. Історія України в особах [X–XVIII ст.] / В. Замлинський, І. Войцехівська, В. Талаганте та ін. – К.: Україна, 1993. – 396 с. – (1)

Кн. К. Острозький, К.-В. Острозький (с. 156-163); Мелетій Смотрицький (с. 178-180); Іван Вишенський (с. 221-225); Криштоф Косинський (с. 225-232); Петро Конашевич-Сагайдачний (с. 239-246); Іов Борецький (с. 246 - 255).

204. Історія Української РСР. У 8 т., 10 кн. Т.1. Кн. 2. Розвиток феодалізму. Наростання антифеодальної і визвольної боротьби. (Друга половина XIII – перша половина XVIII ст.) – К.: Наук. думка, 1979. – 343 с. – (1)

205. Киричук М.Г. Волинь земля Українська: Іст. посіб. – Луцьк: Надстир'я, 1995. – 392 с. – (1)

Рід князів Острозьких (с. 156-166, 248-260); Острозька академія (с. 201-206); Волинь і Остріг у повстанні Косинського і Наливайка (с. 260-265). – (1)

206. Ковальський Н.П. Острог как политико-административный, экономический и культурный центр ХУІ в. // Федоровские чтения, 1981. – М., 1985. – С. 49-57. – (1)

207. Короткий довідник з історії України / І.Ф. Курас, М.О. Багмет, І.І. Федьков та ін. - К.: Вища шк., 1994. – С. 255. – (1)

Острозька школа, Острозький літопис, князі Острозькі (с. 171-172).

208. Крип'якевич І.П. Історія України. – Л.: Світ, 1990. – 520с. – (1)

Острозька академія (с. 138-140); князь Острозький як захисник православ'я (с. 145-146); Стефан Зизаній, Філалет, Клірик Острозький, І. Борецький, М. Смотрицький (с. 146, 336, 337, 338); І. Федоров (с. 336); Д. Наливайко (с. 336); П. Конашевич-Сагайдачний (с. 337-338).

209. Кудь В.О. Історичне минуле повітових міст Волинської губернії // Минуле і сучасне Волині: Літописні міста і середньовічна культура: Матеріали УІІ Волин. обл. іст.-краєзн. конф., 27-29 листоп. 1995 р. – Луцьк, 1998. – С. 79-81. – (1)

Причини прискороного розвитку Острога в ХУ- на поч. ХУІІ ст. (с. 80).

210. Марченко М.І. Історія української культури: З найдавніших часів до середини ХУІІ ст. – К.: Рад. шк., 1961. – 268 с. – (1)

Острозька академія (с. 113, 116, 117, 118); Острозька Біблія (с. 127-128); Герасим Смотрицький (с. 136-138, 226); Зизаній Тустановський (с. 138-140).

211. Самчук У. Волинь незабутня: Слово до ювілею 25-річчя інституту дослідів Волині у Вінніпезі // Літопис Волині: Наук.-попул. зб. волинознавства. – Вінніпег, 1977-1978. - № 12. – С. 15-25. – (1)

Про Острог, князів Острозьких, Острозьку академію (с. 18-19).

212. Сас П.М. Феодальные города Украины в конце XV- 60-х годах XVI в. / АН УРСР. Ин-т истории; Отв. ред. В.А. Смолий. – К.: Наук. думка, 1989. – 231 с. – (1)

Оборонні споруди Острога ХУ- ХУІ ст. (с. 50-52); розвиток торгівлі в Острозі (с. 129,130,131,132,137-138,155), правовий статус Острога в ХУІ ст. (с. 154-155,157,158,212).

213. Тучемський М. Город Острог в современном кн. Константину Константиновичу Острожскому состоянии: Острожское княжество: черты домашней жизни кн. Константина-Василия по русским историкам. – Почаев: Типография Почаево-Успенской Лавры, 1913. – 40с.: іл. – (2)

214. Халецький О.В. Остріг і реформація [XVI ст.] // Матеріали I-III науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.2. – С. 81-84. – (1,3)

215. Хронограф // Слово і час. – 1992. – № 7. – С. 91-92; № 11. – С. 82-83. – (1)

№ 7 – XV ст. Написання в Острозі та Межирічі ікон “Богородиця” (с. 91-92);

Спорудження в Острозі Успенського костелу Домініканського монастиря (с. 91-92);

№ 11 – 1578 р. видання І. Федоровим у Острозі Букваря (с. 82-83);

1580-1581 р. видання І. Федоровим Острозької Біблії (с. 82-83);

1587 р. видано в Острозі книгу Г. Смотрицького, до якої ввійшли трактати “Ключ царства небесного” та “Календар Римський новий” (с. 82-83).

216. Шумовський П. Остріг: Історичний нарис. – Маргет, Англія; Вінніпег, Канада: Ін-т Дослідів Волині. – 1964. – 128 с. – (3)

217. Яременко В.І. До проблеми становлення Острога як середньовічного міста за джерельними матеріалами [XIV-XVІ ст.] // Матеріали V наукової краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 180-182. – (1,2,3)

СУСПІЛЬНО-ПОЛІТИЧНЕ ЖИТТЯ

218. Андрухов П. Багрові плями пам’яті // Зоря комунізму. – 1990. – 14 черв. – (1)

219. Андрухов П. Оборона Межиріча // Червоний прапор. – 1991. – 27 берез. – (1)

В статтях ідеться про оборону Острога і Межиріча в 1578 р. від кримської орди Мухамед-Гірея.

220. Бачинський В.М., Гром В.М., Цибульський В.І. Волинь у XVI-XVIII століттях: Навч. посіб. – Рівне, 1997. – 111с. – (1)

Висвітлено соціально-економічний і політичний розвиток, роль і місце в історії українського народу міста Острога.

221. Бондарчук Я., Халецький О. Шляхами історії // Зоря комунізму. – 1986. – 3 черв. – (1)

Факти біографії Ю. Отреп’єва (Лжедмитрія) підтверджують його перебування в Острозі 1602 р.

222. Ильинский Ф. Юго-Западное русское общество и его умственное и религиозно-нравственное состояние в конце XVI и первой половине XVII в. (в период брестской унии) // Волын. Епарх. Ведом. – 1891. – Ч. неофиц. – № 26. – С. 776-787; № 27. – С. 813-828; № 28. – С. 851-856. – (2)

Про співробітництво князя К.К. Острозького і діячів Острозької академії з протестантськими релігійно-освітніми осередками в кінці ХУІ ст. (с. 820-823).

223. Ковальський М. Традиції міського самоуправління. Магдебурзька грамота Острогу 1585 р. на міське самоврядування // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. – С. 25-28. – (1,3)

224. Кравцов Л. Острозька трагедія // Червоний прапор. – 1967. – 8 серп. – (1)

225. Рачківський О. Острозька трагедія // Зоря комунізму. – 1990. – 28 серп. – (1)

Великодній бунт 1636 р. православних міщан проти католички Анни-Алоїзи Острозької та єзуїтів. Бунт був жорстоко придушений.

226. Новицкий И. Критика // Киев. старина. – 1888. – Апрель. Т. XXI. – С. 1-9. – Рец. на кн.: Архив Юго-Западной России. Ч.1. Т. УІІ. Памятники литературной полемики православных южно-русцев (sic) с латино-униатами. – К., 1887. 8. – ХУІ+800+11с. – (4)

Автор відзначає втрату православними суспільного впливу внаслідок переходу в католицизм, зокрема князів Острозьких (с. 7-8).

227. Новосілецький А. Острог у другій половині ХУІІ-ХУІІІ ст.: [Суспільно-політичне становище] // Новосілецький А. Острог на Волині: Наук.-попул. нарис з найдавніших часів до початку ХХ ст. – Острог, 1999. – С. 72-79. – (1,3)

228. Новосілецький А. Соціально-політичне становище краю [ХУІ ст.] // Новосілецький А. Острог на Волині: Наук.-попул. нарис з найдавніших часів до ХХ ст. – Острог, 1999. – С. 57-60. – (1,3)

229. Онуфрійчук Ф. Рим, Волинь і Московський цар Димитрій [Містяться відомості про перебування Димитрія в Острозі ХУІ ст.] // Літопис Волині: Наук.-попул. зб. волинознавства. – 1982. - № 13-14. – С. 105-108. – (1)

230. Привілей польського короля Баторія Київському воєводі, маршалкові волинської землі князю Костянтинові Острозькому про надання його місту Острогу Магдебурзького права 1585 р., Червня 7. Краків // Острозька давнина: Дослідж. та матеріали. – Л., 1995. - Вип.1. – С. 112-113. – (3)

231. С кройніки Бельського речі потрібні вибрані (Острозький літописець) // Галицько-Волинський літопис. – Л., 1994. – С. 202-218. – (1,3)

Ілля Острозький, К.І. Острозький, В.-К.К. Острозький, М. Смотрицький, А.А. Ходкевич.

232. Селянський рух на Україні 1569-1647 рр.: 3б. док. і матеріалів. – К.: Наук. думка, 1993. – 534 с. – (1)

Про події в Острозі див. “Географічний показчик” (С. 502).

233. Содомора П. Львівські греки і Остріг [XVI ст.] // Матеріали IV науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 159-161. – (1,2,3)

234. Ульяновський В.І. Лжедмитрій I і Україна: (Політичні аспекти) // Україна і Польща в період феодалізму: Зб. наук. пр. – К., 1991. – С. 73-83; Наука і суспільство. – 1990. - № 5. – С. 24-31. – (1)

Відносини Самозванця з К. Острозьким.

235. Фрідріх О. Коліївщина // Зоря комунізму. – 1968. – 14 трав. – (1)

Згадується про розправу над учасниками антифеодального повстання в м. Острозі 1789 р.

236. Халецька О.О. Дмитро Самозванець в Острозі на Волині [влітку 1602 р.] // Матеріали I-III науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч.2. – С. 75-78. – (1,2,3)

237. Шудря М. За тридев'ять земель... // Запорожці: До історії козацької культури / Упоряд. І. Кравченко, Ю. Іванченко. – К., 1993. – С. 242-252. – (1)

Історія роду князів Острозьких та історичний зв'язок м. Острога 17 ст. з Мальтійським орденом (с. 242-246).

238. Zajączkowski S. Wołyń pod panowaniem Litwy // Rocznik Wołyński. T. II. – Równe, 1931. – S. 1-23. – (2)

Острог в період польсько-литовської боротьби за Волинь. Князь Федір Острозький (с. 3, 6-7); Провідна роль Острозьких в житті волинського суспільства (с. 20); Беата з Костелецьких Острозька – фундатор костелу в Рівному (с. 22)

239. Hoffmann Jadwiga. Udział Wołynia w powstaniu kościuszkowskim // Rocznik Wołyński. T. II. – Równe, 1931. - S. 67-87. – (2)

Похід польських повстанців через Острог в 1794 р. (с. 75).

240. [Żółkowski St.] Pisma Stanisława Żółkiewskiego kanclerza koronnego i hetmana / Wydał A. Bielowski. – Lwów, 1861. – 626 s. – (2)

Згадується про збройну сутичку під Острогом між татариним із дипломатичного посольства і козаком, що його супроводжував, у 1614 р. (с. 236); Оpubліковано листування між Жолкевським і кн. Янушем Острозьким у 1607 р. (с. 480-483); Неодноразові згадки в листах і документах канцлера про Януша Острозького та ін. представників роду (“Іменний показчик” с. 691).

241. Pawłowski B. Wojna polsko-rosyjska w r. 1792 na Wołyniu // Rocznik Wołyński. T. V i VI. – Równe, 1937. – S. 1-51. – (2)

Про спробу польських військ зупинити під Острогом наступ російської армії в ході війни 1792 р. (с. 40-45); Малюнок Ю. Крашевського “Замок в Острозі” (с. 41).

КНЯЗІ ОСТРОЗЬКІ

242. Антонович В.Б. Моя сповідь: Вибрані історичні та публіцистичні твори. – К.: Либідь, 1995. – 816 с. - (3)

Про князів Острозьких: Анну (с. 238), Василису (с. 492), Костянтина Івановича (с. 119, 169, 171, 176-177, 471, 564, 571), Василя Костянтина Костянтиновича (с. 237, 238), Федора Даниловича (с. 176, 177).

243. Атаманенко А.Е. Діяльність князів Острозьких у висвітленні Д.М. Бантиша-Каменського // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 5-7. – (2)

244. Беларусь и Литва: Исторические судьбы Северо-Западного края / С Высочайшего соизволения издано при М-ве внутренних дел П.И. Батюшковым. – С.Пб., 1890. – ХХІУ+376+183 с. – (2)

Висвітлюється участь князів Острозьких в політичних, військових і релігійних подіях історії Литви і Білорусі ХУ-ХУІІ ст., зокрема храмовбудівна діяльність К.І. Острозького поч. ХУІ ст. у Вільно (с. 144,152), його участь у литовсько-московських війнах цього часу (с. 142,151), заснування кн. В.-К.К. Острозьким Дятловецького монастиря під Пінськом у 1570 р. і школи в Турові у 1572 р. (с. 166-167), участь К.К. Острозького і його сина Олександра у Брестському антиуніатському Соборі та з'їзді православних і протестантів у Вільно (с. 208,210).

245. Бондарчук Я. До питання про Волинські портрети ХУІ-ХУІІ століття [кн. Острозьких] // Матеріали І-ІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч.1. – С. 24-27. – (1)

246. Брянецв П. История Литовского государства с древнейших времен. – Вильна, 1889. – 659с. – (4)

Роль і місце князів Острозьких в політичному, громадському і релігійному житті Великого князівства Литовського. Підтримка кн. Федором Острозьким великого кн. Свидригайла [1430-і рр.] (с.266); участь кн. К.І. Острозького як головнокомандувача литовських збройних сил у війнах з Московською державою початку ХУІ ст. (с. 306-307, 323-324); храмовбудівна діяльність К.І. Острозького у Вільно (с. 327); діяльність Острозької Академії і її зв'язки з Литвою і Білоруссю (с. 327); ставлення кн. В.-К.К. Острозького до унії з Ватіканом (с. 415-417), його участь в Брестському антиуніатському соборі 1596 р. (с. 420-423).

247. Булига О. Князі Острозькі // Сім днів. – 1995. – 1-8 серп. – (1)

248. Быков Н.П. Князья Острожские и Волынь: Введение в историческую записку: Пятидесятилетие Острожского Св. Кирилло-Мефодиевского Братства. – Петроград: Тип. В.Ф. Киршбаума, 1915. – 60с.: іл. – (2,4)

249. Викторовский П.Г. Западнорусские дворянские фамилии, отпавшие от православия в конце XVI и в XVII вв. – К., 1912. - Вып. 1. – 272с. – (2)

Про перехід з православ'я в римо-католицизм представників княжого роду Острозьких (с. 5-44) та його молодшої галузі – князів Заславських (с. 45-62).

250. Відступник: [Про сина кн. К. Острозького Януша] // Волинь в легендах і переказах / Упоряд. П. Андрухов. – Остріг, 1995. – С. 19-21. – (3)

251. Гошко Ю. Князі Острозькі на Сколівщині // Осягнення історії: Зб. наук. праць на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 239-245. – (1,2,3)

252. Грушевський М.С. Історія України, приладжена до програми вищих початкових шкіл і нижчих класів шкіл середніх / Упоряд. А.Ф. Трубайчук. – К.: Ватра, 1993. – 256с. – (1)

Князі Острозькі (с. 90,102,113-115), І. Федоров (с. 113-114), повстання Косинського (с. 102).

253. Джеджула Ю. Прокляття чорної княгині: Іст. оповідь [про кн. Острозьких] // Слово Просвіти. – 1996. - № 2. - С. 11-12; № 3. – берез. – С. 11-13. – (1)

254. Дорошенко Д.І. Нарис історії України / Передм. О.І. Денисюка. – Л.: Світ, 1991. – 576с. – (Пам'ятки історичної думки України). – (1)

Князі Острозькі (с. 124,174,184,187,191-192); повстання К. Косинського і С. Наливайка та Острог (с. 190-197).

255. Иерофей, епископ Острожский (Лобачевский Иаков Федорович). Историческая записка о Дерманском монастыре // Волын. Епарх. Ведом. – 1873. – Ч. неофиц. - № 8. – С. 282-302; № 9. – 320-334. – (2)

Історія Дерманського монастиря фундації князів Острозьких (№ 8). Про переміщення в Дерманський монастир згорілого Острозького монастиря в 1821 р. (№ 9. – С. 320-321); опис стародруків і рукописних книг з монастирської бібліотеки, в т.ч. Острозького друку і подарованих князями Острозькими (№ 9. – С. 327-333).

257. Карашевич Н. Копия документа, данного королем польським Сигизмундом-Августом князю Константину Константиновичу Острожскому, на постройку г. Константинова [Староконстантинова], бывшего до 1581 г. селом Колышницами // Волын. Епарх. Ведом. – 1870. – Ч. неофиц. - № 17. – С. 988-990. – (2)

258. Каретников С.М. Волынская губерния: Географическо-исторический очерк губернии в связи с историей Малороссии и Западной России в 17 и 18 веках. – Изд. 3-е, испр. и доп. – Почаев: Типографія Почаево-Успенской Лавры, 1912. – [97-112с.] – (Б-ка Волынского Союза Русского Народа № 27). – (4)

Діяльність князів Острозьких на захист православ'я (с. 99-102); про П. Сагайдачного і його навчання в Острозькій Академії (с. 104-105).

259. Ковальський М. Акт поділу володінь кн. В.-К.К. Острозького між його синами Янушем і Олександром 1603 р. // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. – 112-127. – (1,3)

260. Ковальський М.П. “Листи про князів Острозьких” Михайла Олександровича Максимовича // Матеріали І-ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч.1. – С. 103-109. – (1,2,3)

261. Краплич Р.Р. Звідки бере початок рід князів Острозьких? // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези другої регіон. наук.-теорет. конф., 18-20 груд. 1992 р. – Рівне, 1992. – С. 14-15. – (1)

262. Кулиш П. История воссоединения Руси. Т.1. От начала колонизации опустошенной татарским погромом Киевско-Галицкой Руси до начала столетней козацко-шляхетской войны. – С.Пб., 1874. – 363с. – (2)

Князь К.І. Острозький і козацтво (с. 43-44,45); значення Острозької Біблії (с. 203); тенденційна оцінка ролі князя В.-К.К. Острозького в історії (с. 265-280), в т.ч. в зв'язку з історією Гальшки Острозької (с. 271).

263. Левкович І. Нариси історії Волинської землі (до 1914 року). – Луцьк, 1992. – 110с. – (1)

Про князів Острозьких (с. 62,63,72,73,77,78,82,83,84); визвольна війна під проводом Хмельницького і Острог (с. 86,87,88,90,91,93,94,96).

264. Любавский М. Литовско-русский Сейм. Опыт по истории учреждения в связи с внутренним строем и внешнею жизнью государства. – М., 1900. – 850+323+LXXIIс. – (2)

Висвітлюється роль князів Острозьких в діяльності великого вольного сейму Литовської держави ХУ-ХУІ ст. (Див. “Іменний покажчик”, с. XXII-XXIII).

265. Максимович М.А. О городе Степань // Максимович М.А. Собр. соч.– К., 1877. - Т.2. Отделы: историко-топографический, археологический и этнографический. – С. 385-390. – (2)

В статті відзначається, що в ХУІ ст. місто належало до володінь кн. В.-К.К. Острозького, пізніше його сина Януша.

266. Максимович М. Письма о князьях Острожских к графине А.Д. Блудовой. – К., 1866. – 15с. – (2)

Окремий відбиток з “Киевских епархиальных ведомостей” (1866, № 3, 4)

267. Максимович М.А. Письма о князьях Острожских // Максимович М.А. Собр. соч. – К., 1876. - Т.1. Отдел исторический. – С. 164-196. – (2)

Листи М. Максимовича до графині А.Д. Блудової. Подається генеалогічне древо кн. Острозьких.

268. Малиновский И. Рада Великого княжества Литовского в связи с Боярской Думой древней России. Ч. II. Рада Великого княжества Литовского (1492-1569). – Томск, 1912. – (2)

Роль князів Острозьких у вищому органі державного управління Великого князівства Литовського (с. 9,39,40-42,56-59); список князів Острозьких – членів Ради у 1492-1569 рр. (с. 9,39,40-42,56-59).

269. Малиновський О. Стародавній державний лад східних слов'ян і його пізніші зміни: Нариси з історії права. – К., 1929. – 185с. – (2)

Роль князів Острозьких у державному управлінні Великого князівства Литовського (с. 54,61,63,64).

270. Манько М. Забули батьків заповіт // Життя і Слово. – 1991. – 7 трав. – (1)

Син кн. В.-К.К. Острозького Януш, прийнявши католицьку віру, оголосив свої володіння ординацією, що не підлягала розчленуванням, не продавалась, а успадковувалась єдиним власником.

271. Мухин Н. Киево-Братский училищный монастырь // Труды Киевской духовной академии. – 1893. - № 5. – С. 20,55,67. – (2)

Благодійні внески П. Сагайдачного і князів Острозьких в розвиток монастиря (1615-1631 рр.).

272. Немоловский Я. Святые угодники Волыни; Тихомиров И. Жизнь и деятельность св. Кирилла и Мефодия, первоучителей словенских; Пансий, Епископ. Разговор между евреем и христианином из евреев о христианской вере; Толстой Л. Живой мертвец / Издание Васильевского Житомирского братства. – Почаев: Типография Почаево-Успенской Лавры, 1900. – 79с. – (4)

Про кн. К. Острозького як захисника православ'я. – с. 42-43.

273. Новосілецький А. Пам'яті князів Острозьких: [Про князів Федора Даниловича, Костянтина Івановича та Василя-Констянтина Костянтиновича Острозьких. ХУ-ХУІ ст.] // Життя і Слово. – 1997. – 17 груд. – (1)

274. Острозькі князі – найбільш відомі [короткі біографічні дані] // Андрухов П. 600 імен в історії Великої Волині. – Остріг, 1993. – С. 58-60. – (2,3)

275. Острожские князья [происхождение и жизнь] // Энциклопедический словарь / Изд. Ф.А. Брокгауз, И.А. Ефрон. – С.Пб., 1897. - Т. XXVI. – С. 364-365. – (1)

276. Острожский // Большая энциклопедия: Словарь общедоступных сведений по всем отраслям знания. – С.Пб., 1904. – С. 536-538. – (2)

Життя і діяльність князів Острозьких: Данила, Костянтина Івановича, Василя-Костянтина Костянтиновича, Федора.

277. Переговский В. Бывшие православные монастыри в г. Дубне Волынской губернии, основанные князьями Острожскими // Волын. Епарх. Ведом. – 1880. – Ч. неофиц. - № 28 и 29. – С. 1265-1286; № 31. – С. 1374-1390; № 32. – С. 1438-1453; № 34. – С. 1537-1554. – (2)

278. Петров Н. Краткие сведения о православных монастырях Волынской епархии, в настоящее время несуществующих // Волын. Епарх. Ведом. – 1867. – Ч. неофиц. - № 2. – С. 32-40; № 3. – С. 49-58; № 4. – С. 59-71; № 5. – С. 75-87; № 6. – 91-97; № 7. – С. 101-107; № 8. – С. 135-148. – (2)

Про монастирі фундації князів Острозьких: Дубенський Спаський (с. 79-80), Степанський Михайлівський (с. 80-81), Дорогобузький Пречистенський (с. 84-86), а також Острозький Преображенський монастир (с. 147-148).

279. Подолия: Историческое описание / С Высочайшего соизволения издано при М-ве Внутренних Дел П.И. Батюшковым. – С.Пб., 1891. – XXXI+264+99 с. – (2)

Участь князів Острозьких у військових і політичних подіях на Поділлі XIV-XVI ст. (с. 28,40,68,95).

280. Рачківський О. Перший із князів Острозьких [Данило збудував перші острозькі укріплення. Остання згадка про князя 1349 р.] // Життя і Слово. – 1992. – 11 берез. – (1)

281. Рибак О. Острозькі [князі] // Довідник з історії України. В 3 т. – К., 1995. – Т.2. – С. 322. – (3)

282. Рожко В.Є. Роль князів Острозьких в духовному житті Рівненського Полісся в 16-17 ст. // Матеріали V науково-краснзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 117-119. – (1,2,3)

283. Рожко В.Є. Князі Корецькі й Острозькі – будівничі православних святинь // Рожко В. Православні монастирі Полісся. – Луцьк, 1996. – С. 136. – (3)

284. Теодорович Н. Волынь в описании городов, местечек и сел в церковно-историческом, географическом, этнографическом и друг. отношениях: Историко-статистическое описание церквей и приходов Волынской епархии. Т.IV. Староконстантиновский уезд. – Почаев, 1899. – 928 с. – (2)

Заснування Староконстантинова кн. К.К. Острозьким (1561 р.); Острозькі – власники Староконстантинова (с. 7-14).

285. Теодорович Н.И. Историко-статистическое описание церквей и приходов Волынской епархии. Т. III. Уезды Кременецкий и Заславский. – Почаев, 1893. - 687+IX с. – (2)

Про участь кн. Федора Острозького у визволенні кн. Свидригайла з Кременецького замку (с. 13) і пізніший конфлікт між ними на Поділлі (с. 15), про князів Острозьких як власників Заслава (Ізяслава) (с. 380); подається генеалогія князів Заславських – молодшої лінії князів Острозьких і їх пізніших спадкоємців (с. 381-393), генеалогія князів Сангушків-власників Острога в XVIII ст. (с. 393-405).

286. Терещенко Ю.І. Україна і європейський світ: Нарис історії від утворення Старокиївської держави до кінця XVI ст.: Навч. посіб. – К.: Перун, 1996. – 496 с.: іл. – (1)

Князі Острозькі в суспільно-політичних відносинах України і Європи (с. 445, 455, 457-465, 475, 478-483).

287. Фотинский О. Краткое описание предметов древности, пожертвованных в Волынское епархиальное древнехранилище по июль 1893 года // Волынские Епархиальные Ведомости. – 1893. – Ч. неофиц. - № 29. – С. 791-808; № 30. – С. 823-828; № 31. – С. 852-868; № 32. – С. 887-891; № 35. – С. 985-990. – (2)

Про старожитності з колекції давносховища, які належали князям Острозьким (№ 29. – С. 798).

288. Хведась А. Скарбниця князя Острозького: (З історії домузейних формувань) // Життя і Слово. – 1996. – 19 черв. – (1)

В замку кн. Острозьких зберігались різноманітні коштовності, ювелірні вироби, рідкісні предмети мистецької та історичної цінності.

289. Холмская Русь: Исторические судьбы Русского Забужья / Издано при М-ве внутренних дел П.И. Батюшковым. – С.Пб., 1887. – XVI+216+62 с. – (2)

Висвітлюється участь князів Острозьких в історії Холмщини та інших українських етнічних земель за Бугом (с. 26, 49, 54, 58, 61, 64-65, 68, 70, 79-80), зокрема, в діяльності Люблінського православного братства (с. 79-80).

290. Цибульський В. До проблеми походження князів Острозьких (на матеріалах зарубіжних досліджень) // Матеріали IV науково-красназавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. - Остріг, 1993. – С. 181-183. – (1,2,3)

Автор відзначає таких дослідників української діаспори як М. Андрусяка, І. Левковича, І. Огієнка, В. Сенютович-Бережного.

291. Яковенко Н.М. Українська шляхта з кінця XIV до середини XVII ст.: (Волинь і Центральна Україна). – К.: Наук. думка, 1993. – 416 с. – (1)

Про рід князів Острозьких див.: «Іменний покажчик» (с. 382), «Перелік генеалогічних схем київських родів» (с. 381), «Перелік схем у тексті» (с. 380).

292. Dlugosz J. Podział łatyfundium Ostrożskich w roku 1621 // Acta Universitatis Wratislaviensis. – № 108. – Wrocław. - S. 3-16. – (2)

Про поділ латифундій князів Острозьких в 1621 р.

293. Lewicki K. Ks. Ostrożscy w służbie Rzeczypospolitej // Rocznik Wołyński. – Równe, 1938. - T.VII. – S. 1-70. – (1,2)

Про військові і державні заслуги представників роду Острозьких перед Річчю Посполитою, їх політичну (попри конфесійні суперечності) лояльність щодо цієї держави.

294. Ostrońska ordynacja // Wielka ilustrowana Encyklopedia Powszechna. T. XII. Optymacji do Polowania. - Kraków, 1932. - S. 41. - (2)

Острозька ординація – неподільне володіння, засноване Я. Острозьким в 1603 р.

295. Ostrozky [Ostroz'kyj] (Polish: Ostrogski) // Encyclopedia of Ukraine. - Toronto, Buffalo, London, 1993. - V.III. - P. 735-736. - (3)

Про родовід Острозьких.

296. Ostrozsky // Wielka ilustrowana Encyklopedia Powszechna. Optymacji do Polowania. - Kraków, 1932. - T. XII. - S. 41. - (2)

297. Ostrozski Książęta // Encyklopedia Powszechna S. Orgelbranda. - Warszawa, 1884. - T.7. - S. 363. - (2)

Енциклопедична стаття про генеалогію роду Острозьких та його найвизначніших представників.

298. Tomkiewicz W. Wołyń w Koronie. 1569-1795. // Rocznik Wołyński. - Równe, 1931. - T.I. - S. 26-66. - (1,2)

Висвітлюється роль князів Острозьких в політичному, громадському, релігійному і культурному житті Волині 2 пол. XVI - 1 пол. XVII ст.

“Іменний показчик” на с. 564.

299. Źródła do dziejów polskich / Wydawane przez M. Malinowskiego i A. Przezdzieckiego. T.II. - Wilno; Nakładem i drukiem J. Zawadzkiego, 1844. - 485 s. - (2)

У збірнику історичних джерел XVI-XVII ст. опубліковано ряд документів, присвячених роду Острозьких, в т.ч. запис К.І. Острозьким шлюбного віка дружині Тетяні 1514 р. (с. 424), його ж шлюбна умова з другою княгинею Олександрою Слуцькою у 1522 р. (с. 425-428), привілей Сигізмунда I К.І. Острозькому на с. Повороська 1508 р. (с. 387-388), вирок Сигізмунда I 1537 р. про недійсність і знищення шлюбної умови Іллі Острозького з княгинею Анною Радзивілл. На с. 468-469 – детальний показчик згадок про кн. Острозьких в I-II т. “Źródło”.

Див. також № 515.

КНЯЗЬ ОСТРОЗЬКИЙ ФЕДІР ДАНИЛОВИЧ

300. Бондарчук В. Волинські “святі” Іов Почаївський та Федір Острозький // Зоря комунізму. - 1987. - 17 берез. - (1)

Сторінки життєпису Ф. Острозького, пов’язані з Острогом.

301. Іларіон, митрополит. Преподобний чудотворець Федір Острозький // Спадщина: Бюлетень Остроз. наук.-краєзн. т-ва “Спадщина” ім. кн. Острозьких. - 1994. - Груд. - № 2. - С. 36. - (3)

302. Ковальчук В. Повернення: [17 травня 1990 р. в Острозі відбулося перенесення гробу з частиною мощів Федора Острозького з Воскресенської церкви до Богоявленського кафедрального собору. Міститься матеріал про діяльність кн. Ф. Острозького] // Зоря комунізму. – 1990. – 26 трав. – (1)

303. Молчанов О. Урок історії: [15 лип. 1410 р. під Грюнвальдом відбулася битва слов'янських народів проти німецьких загарбників, в якій брав участь загін українців з Волині під командуванням кн. Ф. Острозького] // Червоний прапор. – 1960. – 15 лип. – (1)

304. Романчук О. Князь Федір Острозький // Життя і Слово. – 1991. – 24 серп. – (1)

305. Савчук А. Внесок князів Острозьких у згуртування українського народу [зокрема Федора] // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 148-149; Життя і Слово. – 1993. – 21 серп. – (1,2,3)

306. Сендульский А. Преподобный Феодор, князь Острожский // Волын. Епарх. Ведом. – 1871. - Ч. неофиц. - № 9. – С. 272-280. – (2)

307. Середа М. Допомога князя Федора Острозького чеським повстанцям [1422 р.] // Життя і Слово. – 1997. – 26 квіт. – (1)

308. Сказание о преподобном Феодоре, князе Острожском. Составлено по изысканиям Гильфердинга, Зубрицкого, Хойнацкого, Палацкого, Максимовича. – Почаев, 1876. – 39 с. – (2)

309. Тучемский М. Преподобный Федор князь Острожский / Изд. Братства им. князей Острожских под покровительством преподобного князя Федора. – Почаев: Типография Почаево-Успенской Лавры, 1911. – 16 с.: іл. – (2)

310. Хойнацкий А. Проподобный Феодор, князь Острожский, в монашестве Феодосий // Хойнацкий А. Очерки из истории православной церкви и древнего благочестия на Волини, изложенные в жизнеописаниях святых угодников Волынских и других Православных Святых, принимавших ближайшее участие в исторических судьбах земли Волынской. – Житомир, 1878. – С. 113-137. – (2)

311. Źródła do dziejow Polskich / Wydawane przez M. Grabowskiego i A. Przewdzieckiego. T.I. – Wilno: Nakładem i drukiem Józefa Zawodowskiego, 1843. – 223 s. – (2)

У відділі ІУ (“Dyploma”) опубліковані грамота короля Владислава Ягайла (1386 р.) князю Федору Даниловичу про надання йому Острога з околицями (с. 145-146), грамота королеви Ядвіги (1393 р.) князю Федору Даниловичу про це ж (с. 151-152), грамота великого князя Вітовта про надання ряду сіл княгині Ганні Василевій Острозькій 1430 р. (с. 162).

Див. також № 515.

КНЯЗЬ ОСТРОЗЬКИЙ КОСТЯНТИН ІВАНОВИЧ

312. Булига О. Перший гетьман: [кн. К.І. Острозький] // Сім днів. – 1995. – 23-30 січ. – (1)

313. Максимович М. О литовском гетьмане Острожском [К.И. 1522 г.] // Максимович М. Собр. соч. – К., 1876. - Т.1. Отдел исторический. – С. 196-199. – (2)

314. Манько М. Звитяжець з роду Острозьких [Костянтин Іванович. Битва 1512 р. під його керівництвом з татарами біля сіл Лопушно та Вербівець] // Життя і Слово. – 1999. – 27 черв. – (1)

315. Мыщык Ю.А. «Кройника о початку и назвиску Литвы» Феодосия Сафоновича и ее источники // Некоторые вопросы социально-экономической и политической истории Украинской ССР: Сб. науч. статей. – Д., 1973. – Вып. 4. – С. 158-167. – (2)

Оцінка автором хроніки особи і діяльності князя К.І. Острозького (1460-1530) – С. 166-167.

316. Ульяновський В.І. Відоме і невідоме з біографії та діяльності кн. К.І. Острозького // Матеріали І-ІІІ науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч.2. – С. 61-69; Острозька давнина: Дослідження і матеріали. – Л., 1995. - Вип.1. – С. 24-32. – (1,2,3)

317. Ярушевич Н. Ревнитель православия, князь Константин Иванович Острожский (1461-1530) и православная литовская Русь в его время. – Смоленск, 1897. – 249+ХУІІ с. – (2)

318. Żywoty hetmanów Królestwa Polskiego i Wielkiego Księstwa Litewskiego / Z materiałów po Samuelu Brodowskim w Podhorcach znalezionych wydał Zegota Pauli. - Lwow, 1850. – 314 s. - (2)

Біографічний нарис про кн. К.І. Острозького, великого гетьмана литовського в 1497-1530 рр. (С. 173-175).

Див. також № 515.

КНЯЗЬ ОСТРОЗЬКИЙ ВАСИЛЬ КОСТЯНТИН КОСТЯНТИНОВИЧ

319. Андрияшев А.О. Костантин Костантинович князь Острожский, воевода Киевский (1526-1608 гг.) и церковная уния в Южной России и Галичине (1596 г.) // Очерк истории Юго-Западной России. – Петроград, 1916. – С. 60-76. – (4)

320. Бабич С. Найдостойніший із роду Острозьких [В.-К.К. Острозький] // Сім днів. – 1994. – 22-28 лют. – (1)

321. Бантыш-Каменский Н. Историческое известие о возникшей в Польше унии. – М., 1805. – 454 с. – (2)

Висвітлюється боротьба кн. В.-К.К. Острозького проти Брестської унії 1596 р. (С. 50-52).

322. Барановский С. Курбский и Острожский (Из истории их отношений между собою, по случаю деятельности их в пользу западнорусской церкви, в эпоху до унии) // Волын. Епарх. Ведом. – 1875. – Ч. неофиц. - № 1. – С. 1-8; № 2. – С. 54-69. – (2)

323. Бухало Г. Князь Костянтин (Василь) Костянтинович Острозький // Сім днів. – 1997. – 6 верес. – С. 8. – (1)

324. Ващенко В.В. Діяльність князя Костянтина Острозького в науковій спадщині І.І. Огієнка // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 19-25. – (1,2,3)

Автор відзначається, що І.І. Огієнко складав іспит на свідоцтво зрілості при класичній гімназії в місті Острозі. Острозький період в історії нашої культури так чи інакше присутній у всіх значних монографіях І. Огієнка.

325. Верес В. Дорога на схід // Наша справа. – 1995. - № 3. – Січ. – С. 5. – (1)

Роль В.-К.К. Острозького, М. Смотрицького, П. Могили в розвитку культури ХУІ ст.

326. Виноградов Г.М. Символічна роль князя Костянтина Острозького в українській полемічній літературі другої половини ХУІ - початку ХУІІ ст. // Матеріали І-ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч.1. – С. 44-46. – (1,2,3)

327. Виноградов И. Львовское Ставропигиальное Братство и его деятельность в ХУІ столетии до насильственного введения унии в западнорусском крае // Волын. Епарх. Ведом. – 1868. – Ч. неофиц. - № 13. – С. 303-316; № 15. – С. 393-406; № 19. – С. 543-560. – (2)

Співробітництво Львівського братства з кн. В.-К.К. Острозьким (с. 313, 558-560).

328. Витязевский С. Константин Константинович князь Острожский: Ист. очерк. – Л.: Изд. ред. журн. «Воскресение», [1929]. – 15 с. – (2)

329. Голобуцький В. Соціально-політичне й економічне становище в Україні наприкінці ХУІ – на початку ХУІІ століття // Голобуцький В. Запорозьке козацтво. – К., 1994. – С. 193-234. – (3)

З другої половини ХУІ століття в Україні починає відроджуватися ідея державності, яку підтримував В.-К.К. Острозький (с. 207-208).

330. Гром В. Діяльність князя К. Острозького в оцінці М. Костомарова // Микола Костомаров і проблеми суспільного та культурного розвитку української нації: Наук.-практ. конф., присвячена 175-річчю з дня народження М. Костомарова, (Рівне, 13-14 трав. 1992 р.). – Рівне, 1992. – С. 132-133. – (1)

331. Документы, объясняющие историю Западнорусского края и его отношения к России и к Польше. – С.Пб., 1865. – 658 с. – (2)

Опубліковано (на староукраїнській мові з паралельним французьким текстом) промову кн. В.-К.К. Острозького, виголошену в 1597 р. королю Сигізмунду III в зв'язку із переслідуванням православ'я і арештом Никифора, Константинопольського патріарха (с. 182-188).

332. Журко О. Князь Костянтин-Василь Острозький в історичній думці // Осягнення історії: Зб. наук. пр. на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 263-272. – Бібліогр.: С. 271-272. – (1,2,3)

333. Журко О. Князь Острозький: З історії життя і боротьби // Південно-Східна Волинь: Наук.-краєзн. альманах. – Хмельницьк, 1995. – Вип.1. – С. 52-57. – (3)

334. Журко О.І. Князь К.В. Острозький і його час // Велика Волинь: минуле й сучасне: (Матеріали міжнар. наук. краєзн. конф., жовт. 1994р.). – Хмельницький; Ізяслав; Шепетівка, 1994. – С. 193-195; Матеріали V науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 35-36. – (1,2,3)

335. Забута грамота Костянтина Василя Острозького для карпатського села Мала Тухля / Вступ. стаття і підготов. тексту О. Купчинського // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. – Вип.1. – С. 148-150. – (3)

336. Іларіон, митрополит. Князь Костянтин Острозький і його культурна праця: Іст. монографія. – Вінніпег, 1958. – 214 с. – (1,3)

Ч.1: Костянтин Костянтинович Острозький. – С. 7-105.

Ч.2: Острозька Академія; Острозька Біблія; Острозька Друкарня; Дерманська Друкарня. – С. 106-214.

337. Історія християнської церкви на Україні: (Релігійзн. довідковий нарис) / Відп. ред. О.С. Онищенко. – К.: Наук. думка, 1991. – 104 с.

Ставлення кн. В.К. Острозького до ідеї унії православної церкви з римською (с. 26-27,30).

338. Князь К.К. Астрожскі - славутны асветнік і абаронца правослаўя // Беларускі Правослаўны Каляндар. 1998. – Менск, 1997. – С. 116-126. – (2)

339. Костомаров М.І. Князь Костянтин Костянтинович Острозький // Костомаров М.І. Галерея портретів: Біогр. нариси. – К., 1993. – С. 71-87; Костомаров Н.И. Русская история в жизнеописаниях её главнейших деятелей.. – М., 1990. - Кн.1. Вып.1,2,3. – С. 535-561. – (1,3)

340. Костомаров М. Князь Костянтин Костянтинович Острозький // Між двох вогнів: Друга половина XVI – перша половина XVII ст. – К., 1996. – С. 295-319. – (3)

341. Костянтин Острозький – гуманіст, реформатор, державотворець // Старокостянтинів і край в просторі часу: Матеріали Всеукр. наук. іст.-краєзн. конф. “Велика Волинь”, присвяченої 470-річчю від дня народження князя К.В. Острозького (29-30 трав.). – Хмельницький; Старокостянтинів; Самчики, 1997. – С. 6-70. – (3)

342. Крыжановский Г. Историческое и общественное значение Почаевской Лавры // Волын. Епарх. Ведом. – 1899. – Ч. неофиц. - № 16. – С. 498-499. – (2)

Про стосунки В.-К.К. Острозького з Почаївською обителлю та її настоятелем Іовом (Залізом) в кінці ХУІ – на початку ХУІІІ ст.

343. Левитский К. Константин Константинович князь Острожский – доблестный защитник православия и охранитель интересов православной церкви // Волын. Епарх. Ведом. – 1908. - № 8. – С. 157-161; № 9. – С. 179-186; № 10. – С. 207-213; № 11. – С. 223-228; № 12. – С. 243-247; № 13. – С. 263-267. – (2)

344. Огієнко І. Українська культура: Коротка історія культурного життя українського народу. З малюнками і портретами українських культурних діячів. – К.: Абрис, 1991. – 272 с. – (1)

Князь В.-К.К. Острозький (с. 30-31,64).

345. Острожский Константин Константинович // Христианство: Энцикл. словарь. – М., 1995. - Т.2. Л-С. – С. 259. – (3)

346. Острозький Костянтин // Українські письменники: Біобібліогр. словник. В 5т. – К., 1960. - Т.1. Давня українська література (ХІ-ХУІІІ ст.). – С. 436-439. – (1)

347. Поліщук В. Свідчення про князя К.К. Острозького в Луцькій городській книзі 1563 р. // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 130-134. – (1,2,3)

348. Поліщук Я. Чи були князі Острозькі росіянами? // Рівне. – 1991. – 12 січ. – (1)

349. Пшеничний М. Нерукотворні пам’ятники князя Острозького // Вісті Рівненщини. – 1995. – 7 квіт. – (1)

Заслуга В.-К.К. Острозького в розвитку культури ХУІ ст.

350. Рибак О. Острозький Костянтин-Василь // Довідник з історії України. В 3т. - К., 1995. – Т.2 [К-П]. - С. 321. – (3)

351. Рожко В.Є. Монографія Митрополита Іларіона “Князь Костянтин Острозький і його культурна праця” – важливе джерело до історії краю // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 143-144. – (1,2,3)

352. Романюк В.Г., Ткачук А.В. Окремі питання боротьби К. Острозького проти унії в працях М. Костомарова [“Князь Костянтин Константинович Острозький” та “Південна Русь в кінці ХУІ ст.”] // Матеріали науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 135-142. – (1,2,3)

353. Слабошпицький М.Ф. Костянтин Острозький і його академія // Слабошпицький М. З голосу нашої Клію: (Події і люди української історії). – К., 1993. – С. 199. – (3)

354. Тхор В.І. Князь Костянтин Костянтинович Острозький – будівничий монастирів на Волині // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези міжнар. наук.-краєзн. конф. Житомир, Україна, 9-11 верес. 1993 р. – Житомир, 1993. – С. 38-40. – (1,2,3)

355. Четыркин Ф. Деятельность князя Константина Константиновича Острожского в пользу православия в Юго-Западной России // Волин. Епарх. Ведом. – 1872. – Ч. неофиц. - № 8. – С. 275-285; № 9. – С. 317-328; № 10. – С. 364-376. – (2)

356. Четыркин Ф. Религиозные отношения Литовско-польских королей к православному народу Юго-Западной России (с 1569 по 1794 год) // Волин. Епарх. Ведом. – 1877. – Ч. неофиц. - № 1. – С. 27-37; № 3. – С. 117-129; № 5. – С. 199-219; № 7. – С. 299-305. – (2)

Позиція князя В.-К.К. Острозького щодо Люблінської унії 1569 р. (с. 29). Заходи В.-К.К. Острозького по впорядкуванню православного церковного життя (с. 35-36). Опір князя В.-К.К. Острозького насильницькому впровадженню унії (с. 120,202).

357. Чикановська Л. Князь Костянтин-Василь Острозький [1526-1608 pp.] // Життя і Слово. – 1992. – 29 лип. – (1)

358. Halecki Oskar. Przyłączenie Podlasia, Wołyni i Kijowszczyzny: do korony w roku 1569. – Kraków: nakładem akademii umiejętności..., 1915. – S. 44,47,69,71,88,109. – (2)

Участь В.-К.К. Острозького в роботі Люблінського сейму 1569 р., що завершився включенням Волині, Підляшшя і Київщини в склад Польського королівства.

359. Krajcar J. Konstantin Bazil Ostrožskij and Rome in 1582-1584 // *Orientalie Christiana Periodica*. — Rome, 1969. – Vol. XXXV, fasc. I. S. - 193-214. – (2)

Про стосунки князя В.-К.К. Острозького з папським престолом в 1582-1584 pp.

360. Tretiak J. Piotr Skarga w dziejach i literaturze unii Brzeskiej. – Kraków, 1912. – 352с. – (2)

Розкриваючи місце головного ідеолога польського католицизму Петра Скарги в історії Брестської унії і викликаній їй підготовкою і реалізацією полемічної літератури, автор значну увагу приділяє стосункам Петра Скарги з князем В.-К.К. Острозьким, ставленню князя та інших представників роду Острозьких до справи об'єднання церков, полеміці між Скаргою і діячами Острозької Академії до і після 1596 р.

Див. також № 515.

КНЯЖНА ОСТРОЗЬКА (ГАЛЬШКА) (ЄЛИЗАВЕТА)

361. Жертва інтриг магнатських: [Княжна Гальшка] // Волинь в легендах і переказах / Упоряд. П. Адрухов. – Остріг, 1995. – С. 13-15. – (3)
362. Заповіт княжни Гальшки Острозької 1579 р., березня 16. // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. – Вип.1. – С. 110-111. – (3)
363. Клосинська К. Гальшка – княжна Острозька: Докум. повість // Червоний прапор. – 1991. – 3,4,9 січ. – (1)
364. Ковальський М. Гальшка: Істор. повість [про трагічну долю княжни роду князів Острозьких] // Зоря комунізму. – 1990. – 8,13,15,17,20,22, 24, 27,28 берез.; 3,5 квіт. – (1)
365. Ковальський М. Гальшка, княжна Острозька: Джерела і література про Гальшку кн. Острозьку // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. – С. 29-81. – (1,3)
366. Ковальський М. Заповіт Гальшки [Острозької, в якому передбачалась матеріальна підтримка Острозької Академії] // Життя і слово. – 1991. – 29 серп. – (1)
367. Лобас П.О. Волинь в історичних драмах Олександра Цисся // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 126-129. – (2)
- О. Циссь – автор драми “Козак Байда” (1898 р.), одна із сюжетних ліній якої пов’язана з княжною Гальшкою Острозькою.
368. Лобас П.О. Історична трагедія Лева Лопатинського “Беата і Гальшка” // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 130-132. – (2)
- Історична трагедія (1899 р.), присвячена долям княжни Гальшки Острозької та її матері Беати Костелецької.
369. Луговий О. Княжна Гальшка Острозька // Вісті Рівненщини. – 1997. – 3 жовт. – (1)
370. Луцкова С. Багато облич Гальшки Острозької // Жінка. – 1998. - № 9. – С. 32-33. – (1)
371. Соловьев Вс.С. Княжна Острожская; Капитан гренадерской роты: Ист. романы. – М.: Кронос, 1994. – 448 с. – (1)
372. Угляренок П. І був ранок, і була ніч... (Гальшка): Роман. – К.: Рад. письменник, 1990. – 319 с. – (1)
- Перша спроба на Україні відтворити в художньому творі долю Гальшки, княжни Острозької.
- Див. також № 515.

КНЯГИНЯ ОСТРОЗЬКА АННА-АЛОЇЗА ХОДКЕВИЧ

373. Левицький О. Житіє двічі вдови [Ганни-Алоїзи Острозької, внучки кн. К.К. Острозького] // Україна. – 1991. - № 13. – С. 26-30.

374. Новосілецький А. Анна-Алоїза. Острог в першій половині ХУІІІ ст. // Новосілецький А. Острог на Волині: Наук.-попул. нарис з найдавніших часів до початку ХХ ст. – Острог, 1999. – С. 66-69.- (1,3)

Див. також № 515.

ВШАНУВАННЯ ПАМ'ЯТІ КНЯЗІВ ОСТРОЗЬКИХ

375. Антоний, архиепископ [Храповицкий Алексей]. Поучение на поминавенный день по князе Константине Константиновиче Острожском, 13 февраля 1908 года (для прочтения во св. храмах) // Волын. Епарх. Ведом. – 1908. - № 6. – С. 117-122. – (2)

376. Бухало Г. Костянтин (Василь) Костянтинович Острозький (1527-1608): [Одна з вулиць Рівного носить ім'я кн. Острозького] // Рівне. – 1991. – 28 груд. – (1)

377. В.Б. Освящение придела в Острожском Богоявленском соборе [15 октября 1891 г. в честь преподобного князя Феодора Острожского] // Волын. Епарх. Ведом. – 1891. - № 32. – Ч. неофиц. – С. 1019-1020. – (2)

378. Великий поборник за Православную Веру и Русский Народ против ксендзов и поляков Константин Константинович князь Острожский // Прибавление к “Почаевскому листку” за 1908 год. - № 1. – С. 3-6. – (2)

379. Вшановано князів Острозьких. Опис пам'ятника / Опис склав С. Чумаков // Місто. – 1997. – 8 серп. – (1)

380. Древние волынские православные «помянники» // Волын. Епарх. Ведом.. – 1892. – Ч. неофиц. - № 15. – С. 425-453; № 16. – С. 469-481. – (2)

Про Дерманський пом'яник з іменами князів Острозьких (с. 433-446) і пом'яник Острозького собору (с. 471-472)

381. Кантата в честь князя Костантина Острожского // Почаевский листок. – 1908. - № 11. – С. 84-85. – (2)

382. Князь Констанцін (Васілій) Астрожскі – славутны асветнік і абаронца праваслаўя: До 390-гадзя памяті. – Менск, 1998. – 27с. – (2)

383. Ковальчук В. Повернення: [Перенесення гробу з частиною мощів преподобного Федора Острозького з Воскресенської церкви до Богоявленського кафедрального собору Острога] // Зоря комунізму. – 1990. – 26 трав. – (1)

384. Краплич Р. Фундація імені князів-благодійників Острозьких – відновлення традицій: [У Рівненській області зареєстровано нову організацію] // Сім днів. – 1996. – 13 квіт. – С. 8. – (1)

385. Крошенко Л., Осадчий Є. За життя Костянтина Острозького // Образотв. мистецтво. – 1991. - № 4. – С. 37-38. – (1)

В м. Староконстантинові на Волині на стіні Троїцької замкової церкви знайдено настінний розпис, на якому зображено кн. К. Острозького та його сина Олександра.

386. Леонтович В. О необходимости сохранения старых церквей // Волын. Епарх. Ведом. – 1913. - № 14. – С. 261-263. – (2)

Пропозиція йменувати нові волинські храми в честь місцевих святих, в т.ч. Федора Острозького (с. 262).

387. Лобас П.О. Історичні драми Омеляна Огоновського [“Федько Острозький” (1882 р.) та “Гальшка Острозька” (1887 р.)] // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 94-96. – (1,2,3)

Автор характеризує твори, в основу яких покладені архівні матеріали, наукові дослідження та художні твори, які друкувалися окремими виданнями та на сторінках української, польської і російської преси.

388. Михалевич В. Из дневника богомольца. // Волын. Епарх. Ведом. – 1909. - № 33. – С. 679-681. – (2)

Перше відзначення Братством імені кн. Острозьких пам’яті преподобного Федора, князя Острозького, на Замковій горі м. Острога 11(24) серпня 1909 р.

389. Модест, архиепископ Волынский и Житомирский [Стрельбицкий Д.К.] Краткие сказания о жизни и подвигах святых отцов Дальних пещер Киево-печерской Лавры. – К., 1906. – 76с. – (2)

Преподобний Федір, князь Острозький (с. 19-20)

390. Новосілецький А.Д. Яким бути пам’ятнику [Князям Острозьким] // Місто. – 1997. – 8 серп. – (1)

В публікації опис запропонованих варіантів пам’ятника.

391. Описание иконы преподобного Феодора, князя Острожского // Волын. Епарх. Ведом. – 1890. - Ч. офиц. - № 17. – С. 406-407. – (2)

Опис старовинної ікони з розібраної в 1854 р. Острозької Миколаївської церкви, що нині експонується в краєзнавчому музеї м. Острога.

392. Петров Н. Две надгробные надписи конца XVI века Константину Ивановичу и Константину Константиновичу Острожским // Волын. Епарх. Ведом. – 1875. - Ч. неофиц. - № 22. — С. 937-939. – (2)

393. Плохій С. Від князя [Острозького] до гетьмана [П. Сагайдачного]: Образ “протектора в українському православному письменстві (друга половина XVI - перші десятиліття XVII ст.) //

Осягнення історії: Зб. наук. праць на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 425-437. – (1)

394. Празднование 300-летней годовщины смерти князя Константина Константиновича Острожского в г. Остроге [13 февраля 1908 г.] // Волын. Епарх. Ведом. – 1908. - № 9. – С. 173-179; № 10. – С. 201-207. – (2)

395. Сказание о преподобном Феодоре, князе Острожском / Составлено по изысканиям Гильфердинга, Зубрицкого, Хойнацкого, Палацкого, Максимовича. – Почаев, 1876. – (2)

396. Тучемский М. Документальные материалы к решению вопроса о месте погребения и нахождения ныне драгоценного праха князя Константиновича Острожского // ВЕВ. – 1910. - № 52. – С. 965-966. – (2)

397. Тучемский М. Знаменательное 13-ое января [1908 г., 300-летие с дня смерти князя К.К. Острожского] // Волын. Епарх. Ведом. – 1908. - Ч. неофиц. - № 4. – С. 79-83. – (2)

398. Тучемский М. К прославлению преподобного Феодора, князя Острожского, в родном ему г. Остроге: документальные данные // Волын. Епарх. Ведом. – 1907. - Ч. неофиц. - № 13 и 14. — С. 410-414. – (2)

399. Тучемский М. К 300-летию со дня кончины Константина Константиновича Острожского // Прибавление к “Почаевскому листку” за 1908 год. - № 1. – С. 6-7. – (2)

400. Тучемский М. Первое торжество на Волыни в честь преподобного Феодора, князя Острожского. – Почаев, 1907. – 16 с.; Волын. Епарх. Ведом. – 1907. – Ч. неофиц. - № 20. – С. 594-597; № 21. – С. 636-640; № 22. – С. 661-668. – (2)

Про перенесення в Острог частки мощів преподобного з Києво-Печерської Лаври.

401. Тучемский М. Предстоящее народное торжество в г. Остроге [перенесения в городской Богоявленский собор частицы мощей преп. Феодора, князя Острожского] // Волын. Епарх. Ведом. - 1907. - Ч. неофиц. – № 5. – С. 159-161.

402. Тучемский М. Проект памятника князю Константину Константиновичу Острожскому и первопечатнику Ивану Федорову от православного русского народа // Волын. Епарх. Ведом. – 1907. – Ч. неофиц. - № 35. – С. 1061. – (2)

403. Ульяновський В.І. Пам'ятник Костянтину Острозькому в Києво-Печерській Лаврі // Укр. іст. журн. – 1992. - № 2. – С. 112-121. – (1)

Подано короткий життєпис князя К.І. Острозького, досліджується історія створення та доля його надгробку в Успенському соборі Києво-Печерської лаври, наведені повні тексти епітафій.

404. Фундація імені князів Острозьких [на Рівненщині] // Дзвін. – 1996. – 17 трав. – (1)

КОЗАЦТВО І ОСТРОГ

405. Антонович В. Коротка історія Козаччини: З ілюстраціями і картою України. – К.: Україна, 1991. – 158 с. – (1)

Повстання під керівництвом С. Наливайка (с. 31-34); про П.К. Сагайдачного (с. 39-50).

406. Барановский С. Михаил-Корыбут Вишневецкий (1669-1673) и его участие в решении судеб Западной Малороссии на Острожской комиссии [1670 г.] // Волин. Епарх. Ведом. - 1875. – Ч. неофиц. – № 13. - С. 513-522; № 14. – С. 557-564. – (2)

Острозька комісія 1670 р. визнала Михайла Ханенка гетьманом Правобережної України в складі Речі Посполитої, причому на Волинь козацька автономія не поширювалася.

406-а. Визвольна війна українського народу в 1648-1654 рр. Возз'єднання України з Росією: Анотований показчик рукописних матеріалів бібліотеки / Львів. б-ка АН УРСР; Склала Т.Ю. Козачук за участю В.Ф. Бандури і К.Т. Гебултовського. – Л., 1954. – 115 с. – (1)

Документи про Острог див. “Географічний показчик” (с. 112).

407. Грушевский М. История украинского козачества до соединения с Московским государством. Т.1. До начала XVIII века (Извлечено из VII тома “Історії України-Русі”). – К., 1913. – 405 с. – (2)

Князі Острозькі і повстання К. Косинського (с. 235-245, 248); Острозький і Наливайко (с. 259,272,278-279).

408. Документи Богдана Хмельницького (1648-1657) / Упоряд. І. Крип'якевич та І. Бутич. – К.: Вид-во АН УРСР, 1961. – 739 с. – (1)

Документи, що стосуються Острога – див. “Географічний показчик” (с. 717).

409. Дячок О.Я. Острозька комісія 1670 року: причини і наслідки // Матеріали XI Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 56-57. – (2)

410. Кулиш П. История воссоединения Руси. Т.2. От начала столетней Козацко-шляхетской войны до восстановления в Киеве православной иерархии в 1620 году. – С.Пб., 1874. – 457 с. – (4)

Князі Острозькі і придушення повстання (1591-1593 рр.) під керівництвом Косинського (с. 31-55); про керівника селянського повстання С. Наливайка та його зв'язок з Острогом (с. 57-59,84,105-108).

411. Легкий В.И. Крестьянство Украины в начальный период освободительной войны 1648-1654 гг. – Л.: Изд-во Ленингр. ун-та, 1959. – 176 с. – (1)

Боротьба проти шляхти козаків та жителів Острога літом-осінню 1648 р. (с. 97-98, 102)

412. Леп'явко С. Козацькі війни кінця XVI ст. в Україні / НАН України; Ін-т історії України; Ін-т укр. археографії та джерелознавства. – Чернівці: Сіверенська думка, 1996. – 288 с. – (1,3)

Війни К. Косинського і С. Наливайка та князі Острозькі (див. “Географічний покажчик”, “Іменний покажчик”, с. 272-284).

413. Манько М. Острозький універсал Богдана Хмельницького // Замкова гора. – 1998. – 12 грудня. – (2)

1648 р., 12 грудня Б. Хмельницький підписав у Острозі Універсал із зверненням до польської сторони: під загрозою відновлення військових дій, не чинити переслідувань українського населення на залишених козацькими військами територіях.

414. Маркевич Н. История Малороссии. Т.2. – М., 1842. – 673 с. – (2)

Про Острозьку комісію 1670 р., на якій Михайло Ханенко був визнаний гетьманом Правобережної України в складі Речі Посполитої (с. 190-192).

415. Мицик Ю. В спільній борні проти чужоземного ярма: Місто Острог у роки визвольної війни українського народу 1648-1654 рр. // Зоря комунізму. – 1987. – 17,22 січ. – (1)

416. Молчанов О., Радченко Н. Народні маси Волині у визвольній війні 1648-1654 рр. // Червоний прапор. – 1953. – 13 груд. – (1)

417. Нечитайло П. У добу руїни: Острозька комісія 1670 р. та гетьман П. Дорошенко // Життя і Слово. – 1998. – 1 квіт. – (1)

418. Савчук Б. Збройні сили України: етапи вічного походу. – Рівне, Держ. ред.-вид. п-во, 1992. – 104 с. – Бібліогр.: С. 82 – 84.

Заслуга князів Острозьких в боротьбі з іноземними загарбниками (с. 82 - 84); козацький рух під проводом К.Косинського і С.Наливайка (с. 10 - 11).

419. Черній А.І., Черній В.А. Історія України: Ч.1. Від найдавніших часів до кінця XVIII ст.: Підручник. – Рівне: Волинські обереги, 1998. – 323 с. – (1,3)

Ватажки козацько-селянських повстань К.Косинський та С. Наливайко і Острог (с. 160-166); Острозька Академія, її вчителі і учні (с. 183-184).

420. Шевчук В. Петро Дорошенко та Острозька комісія [1670 р.] // Шевчук В. Козацька держава: Етюди до історії українського державотворення. – К., 1995. – С. 106-121. – (1)

421. Яворницький Д.І., Історія запорозьких козаків: У 3 т. / Ред. кол.: П.С. Сохань (голова) та ін. – К.: Наук. думка, 1990. – (1)

Т.1. – 589 с.

Про могутність і багатство князів Острозьких (с. 373,374); Короткі біографічні дані В.-К.К. Острозького (с. 519-520).

Т.2. – 560 с.

Повстання К. Косинського, яке охопило володіння князів Острозьких (с. 96-74); С. Наливайко і князь В.-К.К. Острозький (с. 95-97, 99-105, 106, 498).

**НАЛИВАЙКО СЕВЕРИН (1550-1597),
керівник козацько-селянського повстання з древнього
Острога, де служив сотником хоругви кн. Острозьких**

422. Антонович В. Про козацькі часи на Україні / Післямова М.Ф. Слабошпицького; Комент. О.Д. Василюк та І.Б. Гирича. – К.: Дніпро, 1991. – 238 с. – (1)

Повстання під проводом С. Наливайка (с. 62-63).

423. Басараба В. Життя Северина Наливайка // Вільне слово. – 1992. – 24 квіт. – (1)

424. Басараба В. На волю Наливайко нас веде // Вільне слово. – 1997. – 23 квіт. – (1)

425. Булига О. Не згорів у вогні...: [Северин Наливайко] // Вісті Рівненщини. – 1992. – 21 квіт. – (1)

426. Бухало Г. Северин Наливайко і Рівненщина // Дзвін. – 1997. – 18 квіт. – С. 6. – (1)

427. Гетьман Северин Наливайко (1560 – 21.04.1579): Герої козацької слави // Зміна. – 1991. – 15 черв. – (1)

428. Історія України: Курс лекцій. У 2 кн. Кн. 1. Від найдавніших часів до кінці ХІХ століття / Мельник Л.Г., Гуржій О.І., Демченко М.В. та ін. – К.: Либідь, 1991. – 576 с. – (1)

Про Северина Наливайка (С. 158-166)

429. Котляр М., Смолій В. Козацький ватажок (Северин Наливайко) // Котляр М.Ф., Смолій В.А. Історія в життєписах. – К.: Час, 1994. – С. 175-191. – (1,3)

430. Лепявко С. Северин (Семерій) Наливайко // Володарі гетьманської булави: Іст. портрети. – К., 1994. – С. 53-85. – (1)

431. Любити Україну як він її любив: 21 квітня минає 400 років від дня мученицької смерті козацького ватажка Северина Наливайка // Дзвін. – 1997. – 18 квіт. – С. 1.

432. Мельник Л.Г. Северин Наливайко // Мельник Л.Г. Герої народних повстань. – К., 1990. – С. 6-16. – (1)

433. Мицик Ю.А., Плохій С.М., Стороженко І.С. Як козаки воювали: Іст. розповіді про запоріз. козацтво. – Д.: Промінь, 1990. – 302 с. – (1)

Северин Наливайко в Острозі (с. 204-205); Острозька колегія як перший учбовий заклад вищого ступеня на Україні (с. 235-236).

434. Мишко Д.І. Северин Наливайко. – К.: Рад. шк., 1962. – 115 с. – (1)

С. Наливайко в Острозі (с. 25-31, 50, 52-53, 55, 57-60)

435. Пестонюк І. Мужній захисник Волині [До 400-ліття повстання С. Наливайка] // Сім днів. – 1996. – 7 берез. – С. 10. – (1)

436. Равчук Г. Северин Наливайко // Зоря комунізму. – 1972. – 18 квіт., 20 квіт., 22 квіт. – (1)

Документальний нарис про ватажка селянського повстання (1594-1596 рр.), його перебування в Острозі, написаний на основі архівних джерел різноманітних документів.

437. Рачківський О. Северин Наливайко // Зоря комунізму. – 1990. – 17, 20 лют. – (1)

438. Рознер И. Северин Наливайко – руководитель крестьянско-козацкого восстания 1594-1596 гг. на Украине. – М.: Соцекгиз, 1961. – 80 с. (1)

РЕЛІГІЙНЕ ЖИТТЯ

439. Ваврик М.М. Нарис розвитку і стану василіянського чина XVII – XX ст.: Топогр.-стат. розвідка. Т. XL. – Рим, 1979. – 217 с. – (3)

Згадки про василіянські монастирі Острога XVIII ст. (с. 52, 55, 178-179, 182, 201)

440. Гаврилюк С.В. Діяльність князя А. Курбського на захист православ'я на Волині [, його стосунки з К.К.Острозьким] // Минуле і сучасне Волині: Літописні міста і середньовічна культура: Матеріали VIII Волин. обл. іст.- краєзн. конф. 27-29 листоп. 1995 р.: Наук. зб. – Луцьк, 1998. – С. 108-110. – (1)

441. Карашевич Платон. Очерк истории православной Церкви на Волини. – С.Пб., 1855. – 156 с. – (2)

Діяльність кн. К.І.Острозького на захист православ'я в 1-й третині XVI ст.; Острозька Академія, друкарня і літературний осередок (с. 90-91, 93, 95); боротьба К.К. Острозького проти насильницького впровадження унії (с. 99-100, 106-107, 109-110); перехід в католицизм останніх представників роду Острозьких (111-112, 117-118); Острог – центр Волинської православної єпархії в 1795-1825 рр. (с. 150-153).

442. Ковалів В.Й. Єзуїти в Острозі [1624-1773рр.] // Матеріали VI Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 84-91.

443. Кралюк П. Острозькі вільнодумці: Маловідома сторінка з історії Острога // Зоря комунізму. – 1988. – 9 лют. – (1)

Досліджено передумови заснування соцініанської громади в Острозі (кінець XVI – поч. XVII ст.)

444. Манько М. Ідеї єдності і братства. Ян-Павел Воронич (1757-1829) // Життя і Слово. – 1993. - 6 лют. – (2)

Ян-Павел Воронич – випускник єзуїтського колегіуму в Острозі, архієпископ варшавський і примас Царства Польського; поет і проповідник, попередник А. Міцкевича в польській літературі і один з предтеч панславізму.

445. Нарис історії Василянського чину святого Йосафата. Т. 48 – Рим, 1992. – 640 с. – (3)

Згадки про василянські монастирі Острога XVIII ст. (с. 197, 225, 254, 258).

446. Новосілецький А. Наступ католицизму. Брестський собор (унія) // Новосілецький А. Острог на Волині: Наук.-попул. нарис з найдавніших часів до початку XX ст. – Острог, 1999. – С. 53-56 – (1,3)

447. Сакович Е. Ігумен Кипріян Островський // Церква і нарід. – 1937. - №17. – С. 567-574; № 18. – С. 611-616. – (2)

Історико-біографічний нарис про уродженця Острога Кипріяна Островського (1753-1812), жертву переслідувань православних священнослужителів в Речі Посполитій в 1789-1792 рр.

448. Струтинский Ф. Церковно-приходская летопись Рождество-Богородичной церкви села Суража Кременецкого уезда, Волынской губернии // Волын. Епарх. Ведом. – 1894. – Ч. неофиц. - № 11, 12. – С. 305-313; № 13. – С. 336-344; № 14. – С. 363-380; № 15. – С. 394-407. – (2)

Про Сураж як власність князів Острозьких, та заснований князем К.К. Острозьким Троїцький монастир в Острозі із шпиталем (1582 р.), а з 1630-х рр. – Єзуїтський монастир і колегіум в Острозі (с. 308-312).

449. 1000 – ліття Православ'я на Волині. – Дубно, 1992. – 150 с. – (1)

Князі Острозькі, як захисники православ'я (с. 3-10, 16-34); єпископи Острозькі – вікарії Волинської єпархії (с. 73-74), Острозьке Кирило-Мефодіївське братство (с. 80-82); Острозька академія (с. 82-85); Межиріцький Свято-Троїцький монастир (с. 105-106); Троїцький Острозький монастир (с. 107); Острозький Преображенський монастир (с. 113); Преподобний Федор Острозький (с. 144); Преподобний Іов Почаївський (с. 145).

450. Хойнацкий А. Преподобный Иов (в схиме Иоанн), игумен Почаевский, его жизнь и православие // Хойнацкий А. Очерки из истории православной церкви и древнего благочестия на Волыни, изложенные в жизнеописаниях святых Угодников Волынских и других Православных святых, принимавших ближайшее участие в исторических судьбах земли Волынской. – Житомир, 1878. – С. 149-229. – (2)

Висвітлюється співпраця Іова (Залізо) з князем К.К. Острозьким (С. 156-163).

451. Четыркин Ф. Религиозные отношения Литовско-польских королей к древней Волыни с 1327 по 1569 год // Волын. Епарх. Ведом. – 1874. - № 14. – С. 525-540; № 15. – С. 555-568.

Свідчення острозького пресвітера Василія про моральний занепад православної ієрархії в останній чверті XVI ст. (с. 564); Листування кн. А. Курбського з К.К. Острозьким з приводу поширення протестантизму на Волині (с. 565).

452. Шпизель Р. Выдающийся учёный Самуэль Эдельс (Маршуа) [жил и трудился в Остроге в конце XVI – начале XVII вв. [Был главным раввином и ректором школы раввинов при большой синагоге] // Воляніа з Волині. – 1999. - № 5. – С. 33-34. – (1)

453. Chołynicki K. Z dziejów prawosławia na Wołyniu (992-1596) // Rocznik Wołyński. T. V i VI. – Równe, 1937. – S. 53-106. – (2)

Висвітлюється роль К.К. Острозького і Острозької Академії у перших спробах піднесення освіти (с. 74-84); ставлення кн. К.К. Острозького до православ'я, реформації і унії (с. 84-102); участь острожан в боротьбі з унією.

СОЦІАЛЬНО-ЕКОНОМІЧНЕ СТАНОВИЩЕ ОСТРОГА

454. Актикация жалованной грамоты Константина Ивановича князя Острожского Виленскому Пречистенскому собору и клирошанам на две копы грошей и 15 бочек ржи с имения Здетелы 1499 г. // Вестник Западной России. – 1867. – Кн. IX. Т. III. – С. 75-77. – (4)

455. Атаманенко В. Острозька волость у кінці XVI – першій половині XVII ст. [соціально-економічне становище] // Осягнення історії: Зб. наук. праць на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 137-144. – (1,2,3)

456. Афанасьєва З. Острозька папірня [XVII ст.]: З архівних пошуків // Зоря комунізму. – 1982. – 23 верес. – (1)

457. Баранович А.И. Украина накануне освободительной войны середины XVII в. (социально-экономические предпосылки войны) / АН СССР; Ин-т истории. – М.: Изд-во АН СССР, 1959. – 210 с. – (1)

Про м. Острог див.: «Указатель населенных пунктов» (с. 205); Про князів Острозьких див.: «Именной указатель» (с. 197)

458. Бойко І.Д. Селянство України в другій половині XVI – першій половині XVII ст. – К.: Вид-во АН УРСР, 1963. – 330 с. – (1)

Соціальний склад населення Острога (с. 91-92); повинності селян К. Острозькому (С. 143-145).

459. Грицюк І.В. Соціально-економічний розвиток Острога в другій половині XVI століття // Матеріали I-III науково-красназавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя “ (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч.1. – С. 52-54. - (1)

460. Жалованная грамота Сигизмунда 1-го князю Константину Ивановичу Острожскому на строение мельницы на р. Вилии для Виленской церкви Пречистенской. 1515 г. // Вестник Западной России. – 1867. – Кн. IX. Т. III. – С. 79-80. – (4)

461. Заречнюк О.С. Виробництва, пов'язані з хімією на теренах Острожчини в XVI – XVII ст. // Матеріали VI Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 77-78.

462. Заяць А. Економічний розвиток Острога в ХУІІ ст. // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. - Вип. 1. – С. 32-36.
463. Ковальський М. Документальне свідчення 1635 р. про Острозьких ремісників // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. – С. 128-130. – (1,3)
464. Компан О.С. Участь міського населення у визвольній війні українського народу 1648-1654 рр. – К.: Вид-во АН УРСР, 1954. – 112 с. – (1)
Ремесло в Острозі ХУІІ ст. (с. 38,42)
465. Кондратюк А. Давні папірні у нашому краї: [Міститься матеріал про Острозьку папірню 1595-1647] // Життя і Слово. – 1997. – 10 верес.
466. Мацюк О.Я. К истории Острожской бумажной мельницы [ХУІ-ХУІІ вв.] // Федоровские чтения 1981. – М., 1985. – С. 144-148. – (1)
467. Мацюк О. Острозька папірня кінця ХУІ - початку ХУІІ ст. // Острозька давнина: Дослідження і матеріали. – Л., 1995. - Вип. 1. – С. 37-39.
468. Мишко Д.І. Соціально-економічні умови формування української народності: Становище селян і антифеодальні рухи на Україні в ХУ – першій пол. ХУІ ст. – К.: Вид-во АН УРСР, 1963. – 292 с. – (1)
Земельні володіння князів Острозьких (с. 42-43, 64) та промисли, що розвивалися в їх володіннях (с. 220, 223).
469. Підтвердження від короля Стефана Баторія фундації київського воєводи, маршалка волинської землі князя Костянтина Острозького шпиталеві в Острозі (14 лютого 1585 р. У Варшаві) 1585 р., лютий 25. Варшава // Острозька давнина: Дослідження і матеріали. – Л., 1995. - Вип. 1. – С. 114-119. – (3)
470. Торгівля на Україні ХІУ- середина ХУІІ століття. Волинь і Наддніпрянщина: Актові джерела / Упоряд. В.М. Кравченко, Н.М. Яковенко. – К.: Наук. думка, 1990. – 407 с. - (1)
Документи, що висвітлюють торговельну діяльність населення Острога – див. “Географічний показчик” (с. 378)
471. Халецький О. Цікава знахідка [будівля кінця ХУІІ – І пол. ХУІІІ ст. в м. Острозі] // Зоря комунізму. – 1976. – 24 черв. – (1)
472. Шпізель Р.С. Деякі відомості з історії доземської медицини на Волині // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези другої регіон. наук.-теорет. конф. 18-20 груд. 1992 р. – Рівне, 1992. – С. 33-34. – (1)
- З ініціативи князя Острозького в місті засновано медичний заклад, де працювали запрошені із Голландії лікар Мартин та аптекар Лютецький, є припущення, що першим медичним навчальним закладом на Україні була Острозька академія, в якій викладались медицина і природознавство.
473. Яременко В. Острозька “безмитна” торгівля за актовими джерелами ХУІ століття // Життя і Слово. – 1998. – 19 серп.
474. Homecki A. Rozwój terytorialny łątyfundium Lubomirskich (starszej galezi rodu) w latach 1581-1754. – Studia Historyczne, 1972. – Z. 3 (58). -S. 424 – 431. – (2)

ОСТРОЗЬКИЙ НАУКОВИЙ, ОСВІТНІЙ І ЛІТЕРАТУРНО-МИСТЕЦЬКИЙ ОСЕРЕДОК ХУІ - ХУІІ ст.

475. Борисенко В.Й. Курс української історії: З найдавніших часів до ХХ ст.: Навч. посібник. – 2-е вид. – К.: Либідь, 1998. – 616 с. – (1,3)

Острозький культурно-освітній центр та письменники-полемісти (с. 137-138).

476. Горський В.С. Гуманістичні та реформаційні ідеї у філософській думці України (кінець ХУ- поч. ХУІІ ст.) // Горський В.С. Історія української філософії: Курс лекцій. – К., 1996. – С. 45-65. – (1,3)

Діяльність Острозького культурно-освітнього осередку та його роль у розвитку філософської ідеї того часу (с. 55-58); письменники-полемісти (с. 58-62).

477. Ковальський М. Острог знову стає науковим центром // Волинь. – 1995. – 10 лют. – (1)

Острог як осередок освіти, культури, науки ХУІ-ХУІІ ст. та 90-х років ХХ ст.

478. Кулаковський П.М. Рецепція античності у творах діячів Острозького культурно-освітнього центру (попередні зауваги) // Наукові записки / Острозька Академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. – Острог, 1997. - Т.1. – С. 27-29. – (1,3)

479. Марискевич Г.Ф., Марискевич Т.Г. Остріг – провідний осередок освіти на Україні в II пол. ХУІ ст. // Матеріали V науково-краснознавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя” . – Остріг, 1994. – С. 87-95. – (1,2,3)

480. Мицько І.З., Стратій Я.М. Острозький культурно-освітній осередок // Вісник АН України. – 1991. - № 10. – С. 93-99. – (1)

481. Мыцко И.З. Острожский культурно-просветительный центр // Федоровские чтения 1981. – М., 1985. – С. 57-66. – (1)

482. Нічик В.М., Литвинов В.Д., Стратій Я.М. Гуманістичні і реформаційні ідеї на Україні (ХУІ - початок ХУІІ ст.) / АН УРСР; Ін-т філософії. – К.: Наук. думка, 1990. – 384 с. – (1)

Монографія присвячена дослідженню проблеми гуманізму, реформації на Україні за матеріалами праць ранніх гуманістів, діячів Острозького культурно-освітнього центру, братств, написаних латинською, старослов'янською, польською мовами. (Про Остріг - с. 130-201).

483. Нічик В.М., Стратій Я.М. Розвиток реформаційних і гуманістичних ідей в Острозькому культурно-освітньому осередку та братських школах // Історія філософії України: Підручник / М.Ф. Тарасенко, М.Ю. Русин, І.В. Бичко та ін. – К., 1994. – С. 109-137. – (1,3)

484. Огородник І.В., Огородник В.В. Острозький культурно-освітній центр і його значення в духовному житті України // Огородник І.В., Огородник В.В. Історія філософської думки в Україні: Курс лекцій: Навч. посіб. – К., 1999. – С. 121-151. – (1)

Творча діяльність провідних діячів Острозького культурно-освітнього центру – Кирила Лукаріса, Никифора Парасхеса, Іоанна Лятоша, Кіпріана, Герасима Смотрицького, Христофора Філалета, Клірика Острозького, Дем'яна Наливайка, Василя Суразького, Івана Вишенського, Йова Княгиницького.

485. Поліщук Я. Літературне життя древнього Острога // Поліщук Я. Література рідного краю. – Рівне, 1993. – С. 18-23. – (1)

Про письменників науково-літературного гуртка Г. Смотрицького, Д. Наливайка, поета-латиніста С. Пекаліда, М. Смотрицького.

486. Роль Острозького культурно-освітнього центру в становленні і розвитку реформаційних та гуманістичних ідей // Історія філософії на Україні. У 3 т. / Ред. колегія В.М. Нічик (відп. ред.) та ін. – К., 1987. – Т.1. Філософія доби феодалізму. – С. 195-208. – (1)

487. Стратій Я. Значення острозького культурно-освітнього осередку для розвитку української духовної культури і філософської думки на зламі ХУІ-ХУІІІ ст. // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. – Вип. 1. – С. 90-97.

488. Шпізель Р.С. Научные труды медиков древнего Острога и их значение для отечественной и мировой науки // Матеріали І-ІІІ науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.2. – С. 104-108. – (1,3)

489. Філософія: Навч. посіб. / За ред. І.Ф. Надольного. – К.: Вікар, 1997. – 584 с. – (1,3)

Острозька академія, Острозький культурно-освітній центр (с. 169-171).

ОСТРОЗЬКА АКАДЕМІЯ – ПЕРША ВИЩА ШКОЛА В УКРАЇНІ

490. Апанович О. Острозька Академія: [Історія] // Життя і слово. – 1994. – 28 верес.; Урядовий кур'єр. – 1994. – 15 верес. – (1)

491. Братські школи. Острозька школа-колегіум // Микитась В. Давньо-українські студенти і професори. – К., 1994. – С. 49-71. – (3)

492. Влодек П., протоіерей. Церковні братства і освіта // Влодек П., протоіерей. Закон Божий: Посіб. для недільних шкіл та сім'ї. – Мукачево, 1994. – С. 329. – (3)

Про Академію та друкарню в Острозі.

493. Глускін В., Семак В. Острозька Академія: Острог – перша варта культури на Волині // Глускін В., Семак В. Нариси історії Української філософії ХУІ-ХІХ ст. – Рівне, 1992. – С. 17. – (3)

494. Грінченко Б. Братства і просвіта в Україні // Між двох вогнів: Друга половина ХУІ - перша половина ХУІІІ ст. – К., 1996. – С. 242-264. – (3)
Острозька Академія і друкарня (с. 254-257).
495. Грушевський М. Культурно-національний рух в Україні: Острозька Академія // Між двох вогнів: Друга половина ХУІ – перша половина ХУІІІ ст. – К., 1996. – С. 230-241; Жовтень. – 1989. - № 2. – С. 109-113. – (1,3)
496. Ісаєвич Я. Братства та їх роль в розвитку української культури ХУІ–ХУІІІ ст. – К.: Наук. думка, 1966. – 252с. – (1,2)
Про можливе використання досвіду Острозької Академії під час розробки Львівським братством видатної української педагогічної пам'ятки кінця ХУІ ст – “Порядку шкільного” (с. 151).
497. Ісаєвич Я. Острозька Академія як “слов'яно-греко-латинський заклад” // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 56-57. – (1,2,3)
498. Ісаєвич Я. “Lysaeum Trilingue”: Концепція тримовної школи у Європі в ХУІ ст. // Острозька давнина. Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. - Вип.1. - С. 8-13. - (3)
Аналіз популярності вивчення трьох мов в Острозькій Академії та інших тогочасних вищих школах.
499. Ковальський М.П. Деякі питання дослідження історії Острозької Академії // Спадщина: Бюлетень Остроз. наук.-краєзн. т-ва “Спадщина” ім. кн. Острозьких. – Острог, 1994. – Вип. 2. - С. 12-14. – (3)
500. Ковальський М.П. Острозька Академія – перший вищий навчальний заклад в Україні (1576-1636 рр.) // Історія науки і техніки: Проблеми дослідження, викладання, гуманізація освіти: Тези доп. всеукр. наук.-практ. конф. (Дніпропетровськ, 25-27 трав. 1994). – Д., 1994. – С.43-44. – (3)
501. Ковальський М. Свідчення письмових джерел про Острозьку Академію // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. – С. 22-24. – (1,3)
502. Кравцов Л. Свідки народної величі. – Л.: Каменярь, 1972. – 68 с. – (1)
Острозька Академія (с. 34-40); Кривавий Великдень 1636 р. в Острозі (с. 40-45).
503. Кушнір М. Острозька Академія у висвітленні Михайла Грушевського // Життя і слово. – 1997. – 12 лют. – (1)
504. Лукьянович П. К вопросу об Острожской школе (ХУІ в) // Волын. Епарх. Ведом. – Ч. неофиц. - 1881. – № 23 и 24. – С. 767-781; № 25. – С. 813-825; № 26. – С. 849-869; № 27. – С. 885-907. – (2)
505. Маланюк Є. Нариси з історії нашої культури. – К.: Обереги, 1992. – 80 с. – (1)
Острозька Академія (с. 47-48); Мелетій Смотрицький (с. 53).

506. Манько М.П. До історії чеських поселень на Волині // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези регіон. наук. конф., 14-16 листоп. 1991 р. – Рівне, 1991. – С. 28-30. – (1)

Зазначено, що зразком для Острозької Академії були вища школа і педагогічний досвід Праги.

507. Манько М. Українські філософи про Острог // Життя і слово. – 1992. – 10 жовт. – (1)

Кафедра філософії Українського інституту інженерів водного господарства провела наукову конференцію, присвячену філософській спадщині Острозької Академії XVI – XVII ст.

508. Матеріали до історії Острозької Академії (1576-1636 pp.): Бібліогр. довідник /Ін-т історії; Ін-т сусп. наук; Археогр. коміс. АН УРСР; Упоряд І. Мицько. – К., 1990. – 216 с. – (3)

Словник-довідник діячів Острозької Академії та пов'язаних з нею культурно-освітніх осередків (с. 1-87); каталог книжкової спадщини Острозької Академії (с. 87-121); податкові реєстри сплати королівщини з м. Острога та Дубно (с. 144-199) та іменний покажчик до цього реєстру (с. 200-210).

509. Мицько І.З. Острозька слов'яно-греко-латинська академія (1576-1636) / АН УРСР. Ін-т сусп. наук. – К.: Наук. думка, 1990. – 192 с.

510. Мицько І. Острозька слов'яно-греко-латинська академія: [З історії] // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. - Вип. 1. – С. 13-23. – (3)

511. Мицько І. Як могли виглядати приміщення Острозької Академії // Матеріали IV науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 112-113. – (1,2,3)

До нашого часу не збереглися будівлі чи описи Острозької Академії. Автор, на основі доступних матеріалів, згадок робить певні припущення щодо їх вигляду.

512. Новосілецький А. Острозька альма-матер: [З історії Острозької Академії] // Життя і Слово. – 1998. – 2 груд. – (1)

513. Острожская школа // Энциклопедический словарь. / Изд. Ф.А. Брокгауз, И.А. Ефрон. – С.Пб., 1897. - Т. XXII. – С. 364. – (1)

514. Острожская школа // Христианство: Энцикл. словарь. – М., 1995. - Т. 2.. – С. 259. – (3)

515. Острозька Академія XVI - XVII ст.: Енцикл. вид. / Острозька Академія; Ред колегія І. Пасічник (голова), М. Ковальський (відп. ред.) та ін. – Острог, 1997. – 201 с.: іл. – (1,2,3)

516. Шостак І. “Острозька Академія XVI – XVII ст. Енциклопедичне видання” // Волання з Волині. – 1999. - № 5. – С. 44-45. – Рец. на кн.: Острозька Академія XVI – XVII ст.: Енцикл. вид. – Острог, 1997. – 201 с.: іл. – (1,3)

517. Пасічник І.Д. Острозька Академія в контексті історії України // Наукові записки / Острозька Академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. – Острог, 1997. – Т. 1. – С. 4-10. – (1,3)
518. Пасічник І. Острозька Академія: минуле і сучасне // Острозька Академія ХУІ – ХУІІ ст.: Енцикл. вид. – Острог, 1997. – С. 9-16. – Бібліогр.: с. 16-17. – (1,2,3)
519. Полонська-Василенко Н. Історія України: У 2 т. Т.1. До середини ХУІІ ст. – К.: Либідь, 1992. – 640 с. – (1)
Острозька Академія – с. 397-399.
520. Рибак О. Острозька Академія // Довідник з історії України: В 3 т. – К., 1995. – Т. 2. – С. 321. – (3)
521. Содомора П. Острозька Академія у листах папського нунція Альберто Болоньєтті: [З архівів Ватикану] // Матеріали ІУ науково-краснознавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 161-163. – (1,2,3)
522. Українська культура: Історія і сучасність: Навч. посіб. / За ред. Черепанової С.О. – Л.: Світ, 1994. – 456 с. – (1)
Острозька Академія – с. 50-52.
523. Українська та зарубіжна культура: Навч. посіб. / За ред. М.М. Заковича. – К.: Знання, 2000. – 622 с. – (Вища освіта ХХІ ст.) – (1)
Роль Острозької Академії в збагаченні культури східнослов'янських народів (с. 447-448, 451, 467); діяльність Острозької друкарні (с. 454-455).
524. Український Кембридж: До 420-річчя Острозької Академії // Волинь. – 1996. – 9 серп. – (1)
Коротка історія Академії.
525. Халецька О.О. Ісайя Каменчанин – перший український просвітителі на Московщині [один із діячів, які підготували виникнення Острозької Академії 1576 р.] // Матеріали І-ІІІ науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.2. – С. 78-80. – (1,2,3)
526. Халецька О. Перехід до нового типу культури: Роль Острозької Академії у формуванні творчої еліти в Україні другої половини ХУІ – поч. ХУІІ ст. // Життя і Слово. – 1998. – 16 трав. – (1)
527. Халецький О. “Волинські Афіни” // Зоря комунізму. – 1976. – 29 черв.; 1 лип.; Червоний прапор. – 1976. – 20 листоп. – (1)
Автор доводить, що Острозька школа кінця ХУІ – початку ХУІІ ст. дійсно була першою вищою школою на Україні.
528. Халецький О.В. Епоха “Чорного мармуру” у вітчизняній духовності. Риси філософського обличчя Острозької Академії д.п. ХУІ – п.п. ХУІІ ст. // Матеріали І-ІІІ науково-практичної конференції “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч. 2. – С. 84-86. – (1,3)

529. Халецький О. Учителі і учні // Зоря комунізму. – 1976. – 4, 7 груд. – (1)

530. Хижняк З.І. Острозька школа // Хижняк З.І. Києво-Могилянська академія: Суспільно-політичні й ідеологічні передумови виникнення вищої освіти на Україні. – К., 1991. – С. 24-27. – (1)

531. Шевчук М.В. Києво-Могилянська академія в контексті історії української культури ХУІІ - ХУІІІ ст.: [Містяться згадки про К. Острозького та Острозьку Академію] // Філософ. і соціол. думка. – 1992. - № 9. – С. 151-159. – (1)

532. Шпізель Р. Острозька Академія і перші медичні заклади України // Місто. – 1997. - № 21. – Серп. – (1)

533. Шпізель Р. Польський учений в історії Острога: [Професор медицини Ян Лятош читав лекції з математики, медицини в Острозькій Академії, лікував хворих в шпиталі і був сімейним лікарем князів Острозьких] // Життя і Слово. – 1998. – 23 груд. – (1)

534. Яковенко Н.М. Нарис історії України з найдавніших часів до кінця ХУІІІ ст. – К.: Генеза, 1997. – 312 с. – (1,3)

Острозька Академія (с. 125-127); Володіння князів Острозьких на Київщині і Брацлавщині (с. 146).

535. Яременко В.І. Острозька Академія та Європейські університети: Порівняльний аналіз // Матеріали ІУ науково-красознавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 197-199.

536. Lucaris Cyril // Encyclopedia of Ukraine. – Toronto; Buffalo; London, 1993. – Р. 197. – (3)

Лукаріс Кирило - церковний діяч, займав посаду ректора Острозької Академії.

Див. також № 515.

537. “Poslanowienie na Akademię Ostrożską”/ Вступ. ст. Ю. Мицика, підгот. тексту В. Щербака // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали.– Л., 1995. - Вип. 1. – С. 120-121. – (3)

Йдеться про фундацію князя В.–К.К. Острозького на Острозьку школу.

ГЕРАСИМ СМОТРИЦЬКИЙ
(р.н. невід. – 1594 або 1597),
освітній і культурний діяч ХУІ ст., перший
ректор Острозької Академії

538. Смотрицкий Г. “Ключ царства небесного”, западнорусское полемическое сочинение 1587 г. // Архив Юго-Западной России, издаваемый Комиссиею для разбора древних актов, состоящей при Киевском, Подольском и Волынском генерал-губернаторе. – К., 1887. - Ч. I. Т. VI. – С. 232-265. – (2)

539. Смотрицкий Г. Предисловие к Библии, изданной в Остроге 1581 г. // Архив Юго-Западной России, издаваемый Комиссиею для разбора древних актов, состоящей при Киевском, Подольском и Волынском генерал-губернаторе. Ч. 1. Вып. 1: Памятники литературной полемики православных южно-руссос с протестантами и латино-униатами в Юго-Западной Руси за ХУІ и ХУІІІ ст. – К., 1914. – С. 45-58. – (2)

540. Колесний М. Ректор Острозької Академії // Червоний прапор. – 1976. – 16 трав. – (1)

541. Колосова В.П. Идеологические предпосылки деятельности острожского кружка: (Герасим Смотрицкий как редактор-полемист) // Федоровские чтения 1981. – М., 1985. – С. 84-90. – (1)

542. Конфітовський В.С. Полемічні праці Герасима і Мелетія Смотрицьких в формуванні гуманістичних та реформаційних ідей в Україні // Велика Волинь: минуле й сучасне : (Матеріали міжнар. наук. краєзн. конф., жовт. 1994 р.). – Хмельницький; Ізяслав; Шепетівка, 1994. – С. 492-495. – (1)

543. Крохмалюк В. Просвітители Смотрицькі: [Нові документи про Герасима і його сина Мелетія Смотрицьких знайдено в архівах] // Демокр. Україна. – 1992. – 24 листоп. – (1)

544. Поліщук Я.О. Місія Онисима Радишевського // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези другої регіон. наук.-теорет. конф., 18-20 груд. 1992 р. – Рівне, 1992. – С. 17-19; Життя і слово. – 1995. – 22 берез.

Є припущення, що Онисим Радишевський здобув освіту та навички друкарського ремесла в Острозі, будучи одним із сподвижників І. Федорова та Петра Мстиславця.

545. Смотрицький Герасим Данилович (невід. – 1594): Український письменник – полеміст, педагог, культурно-освітній діяч гуманістичного напрямку // Огородник І.В., Русин М.Ю. Українська філософія в іменах: Навч. посіб. / За ред. М.Ф. Тарасенка. – К., 1997. – С. 254-255. – (1,3)

Див. також № 515.

САГАЙДАЧНИЙ-КОНАШЕВИЧ ПЕТРО

(р.н. невід. – 1622),

**український державний і військовий
діяч, гетьман Запорозького козацтва.**

Навчався в Острозькій Академії

546. Антонович В.Б., Бец В.А. Исторические деятели Юго-Западной России в биографиях и портретах: Петр Конашевич-Сагайдачный. 1605-1622гг.; Богдан Хмельницкий. 1647-1657 гг. // Укр. іст. журн. – 1990. - № 9. – С. 116-134. – (1)

547. Апанович О.М. Гетьмани України і кошові отамани Запорозької Січі. – К.: Либідь, 1993. – 288 с.: іл. – (1)
- Про гетьмана П. Сагайдачного-Конашевича – с. 9-37.
548. Бульбинський Б. Гетьман Сагайдачний і Остріг [XVI ст.] // Життя і слово. – 1992. – 21 листоп. – (1)
549. Згурець Г. Білі плями в життєписі гетьмана Петра Сагайдачного // Армія України. – 1996. – 12 берез. – (1)
550. Згурець Г. Гетьман Петро Сагайдачний, Академія і дидакал Іван Вишенський // Армія України. – 1996. – 21,23,27 берез, 2 квіт. – (1)
551. Згурець Г. “Умів мудро тим сильним військом керувати...”: До 375-річчя від дня смерті Петра Конашевича-Сагайдачного // Дзвін. – 1997. – №9. – С. 107-118. – (1)
552. Іванченко Р. Сагайдачний: Оповідання // Київ. – 1995. – № 4-5. – С. 69-86. – (1)
553. Ковальський М. Конашевич-Сагайдачний // Життя і слово. – 1991. – 29 черв., 4,6,11,18 лип. – (1)
554. Масний О.С. Гетьман Сагайдачний – вихованець Острозької академії // Велика Волинь: минуле й сучасне: (Матеріали міжнар. наук.-краєзн. конф., жовт. 1994 р.). – Хмельницький; Ізяслав; Шепетівка, 1994. – С. 224-226. – (1)
555. Мордовець Д. Сагайдачний: Повісті та роман. – Л.: Каменяр, 1989. – 302 с. – (1)
556. Наш Г. Історія українського народу. – К.: Богдана, 1993. – 248 с. – (1)
- П. Сагайдачний-Конашевич - с. 93-95, 98-100.
557. Петро Конашевич-Сагайдачний // Історія України в особах: IX – ХУІІІ ст. / В. Замлинський (кер. авт. кол.), І. Войцехівська, В. Галаган. – К.: Україна, 1993. – С. 239-246. – (1)
558. Петро Сагайдачний: воїн, політик, людина // Котляр М., Смолій В. Історія в життєписах. – К., 1994. – С. 192-206 – (1)
559. Поліщук Я. Гетьман Сагайдачний: [Коротка біографія] // Червоний прапор. – 1990. – 28 лип. – (1)
560. Поліщук Я. Слава навіки: [П. Конашевич-Сагайдачний навчався в Острозькій академії] // Зміна. – 1989. – 12 жовт. – (1)
561. Сакович Касіян. Вірші на жалісний погреб шляхетного лицаря Петра Конашевича-Сагайдачного // Українські гуманісти епохи Відродження: У 2-х ч. – К., 1995. – Ч. 2. – С. 231-249. – (1)
- Навчання в м. Острозі - с. 240.
562. Сас П. Петро Конашевич-Сагайдачний // Володарі Гетьманської булави: Іст. портрети. – К., 1994. – С. 87-139. – (1)
563. Сас П. Петро Конашевич-Сагайдачний: [Згадується про його навчання в Острозькій Академії в 1587-1591 рр.] // Київ. старовина. – 1992. – № 2. – С. 53-69. – (1)

564. Стасюк О. Гетьман Сагайдачний // Наша справа. – 1995. – 31 лип.
– (1)
565. Яворницький Д. Гетьман Петро Конашевич Сагайдачний // Коли земля стогнала: Друга половина XVI – перша половина XVII ст. – К., 1995. – С. 280-318; Історичні постаті України: Іст. нариси. – Одеса, 1993. – С. 24-64. – (1)
Див. також № 515.

СМОТРИЦЬКИЙ МЕЛЕТІЙ (1577 – 1633),

**письменник і перекладач, вчений - філолог,
церковний діяч, теолог. Народився в Острозі.
Початкову освіту одержав в Острозькій Академії**

566. Барановский С. Дерманский настоятель Мелетий Смотрицкий, как деятель в пользу соединения православных с униатами (1627-1629) // Волин. Епарх. Ведом. – 1875. - Ч. неофиц. – № 19 – С. 750-764. – (2)
567. Бухало Г. Слава і трагедія Мелетія Смотрицького // Зміна. – 1990. – 20 листоп.; 1,4,8 груд. – (1)
568. Житецький П. Очерк литературной истории малорусского наречия в XVII в. // Киев. старина. – 1888. – Т. XXI. – (Апрель). – С. 1-21. – (2)
Нарис присвячений слов'янській граматиці Мелетія Смотрицького.
569. Костомаров М. Галерея портретів: Біогр. нариси / Упоряд. і передм. В.С. Замлинського. – К.: Веселка, 1993. – 326 с.: іл. – (Золоті ворота). – (1)
- Про М. Смотрицького. – с. 107-108.
570. Кравцов Л. “Грамматика” Мелетія Смотрицького // Червоний прапор. – 1979. – 25 листоп. – (1)
Стаття містить біографічні дані про автора підручника та про перевидання “Граматики”.
571. Кравцов Л. Мелетій Смотрицький // Червоний прапор. – 1967. – 1 берез. – (1)
572. Кралюк П. У середовищі Острозького культурного центру // Кралюк П. Духовні пошуки Мелетія Смотрицького. – К., 1997. – С. 5-26. – Бібліограф.: с. 178-192. – (1)
573. Мелетій Смотрицький // Історія України в особах: IX –XVI ст. / В. Замлинський (кер. авт. кол.), І. Войцехівська, В. Галаган – К., 1993. - С. 175-180. – (1)
574. Мицько І. Смотрицькі і місто Острог // Зоря комунізму. – 1984. – 12 лип. – (1)
Автор розповідає про членів родини Смотрицьких, які на переломі 16-17 ст. мешкали в Острозі, та їх вклад в розвиток східнослов'янської науки.

575. Новоселецька С. Ідеї гуманізму в працях Мелетія Смотрицького. До 420-річчя від дня народження письменника, педагога і просвітителя // Нова пед. думка. – 1997. - № 2. – С. 7-8. – (1)
576. Пащук І. Автору “Граматики словенскія”: [М. Смотрицький] // Робітн. газ. – 1991. – 19 січ. – (1)
577. Пащук І. “...Знаменитий син знаменитого батька”: [360 років від дня смерті Мелетія Смотрицького] // Вільне слово. – 1994. – 12 січ. – (1)
578. Прокопчук В.С. Смотрицькі // Південно-східна Волинь: Наука. Освіта. Культура: Матеріали регіон. наук.-краєзн. конф. – Хмельницький; Шепетівка, 1995. – С.3-4. – (3)
579. Прокопчук В.С. Школа імені Мелетія Смотрицького: [Про родину Смотрицьких] // Південно-Східна Волинь: Наука. Освіта. Культура: Матеріали регіон. наук.-краєзн. конф. – Хмельницький; Шепетівка, 1995. – С. 213. – (3)
580. Смотрицький Мелетій Герасимович (бл. 1572-1633): Український учений-філолог, письменник, культурно-освітній діяч // Огородник І.В., Русин М.Ю. Українська філологія в іменах: Навч. посіб. / За ред. М.Ф. Тарасенка. – К., 1997. – С. 255-258. – (1,3)
581. Стоколос Н.Г., Шахматова Л.Я. Мелетій Смотрицький: Ідеї і справи другого Волинського періоду життя // Слов'янський вісник: Міжвід. наук. зб., заснований у 1997 р. – Рівне, 1998. - Вип. 1. – С. 143-147. – (1)
582. Ткач І. Мелетій Смотрицький // Життя і слово. – 1998. – 26 груд. – (1)
583. Трипольський Н. Дерманский архимандрит Мелетий Смотрицкий, его сочинения и надпись на его могиле в Дермани // Волинский историко-археологический сборник / Издание Распорядительного Комитета Волинского Церковно-Археологического Общества. – Почаев; Житомир, 1896. – С. 1-7. – (2)
584. Червінка Р. Мелетій Смотрицький // Наша справа. – 1997. – 26 груд. – С. 6. – (1)
585. Чопик Д. Мелетій Г. Смотрицький та його плач “Тренос” // Наша віра. – 1996. - № 5. – Трав. – (1)
586. Шульжук К.Ф. Волинь і українське мовознавство кінця ХУІ – початку ХУІІІ ст. // Матеріали V науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 176-177. – (1,2,3)
- Автори відомих лінгвістичних праць “Граматика словенська” та “Граматика” Лаврентій Зизаній і Мелетій Смотрицький навчалися в Острозькій Академії.
587. Шульжук К.Ф. “Граматика” Мелетія Смотрицького // Матеріали IV науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 195-197. – (1)

588. Шульжук К. Мелетій Смотрицький і Волинь // Велика Волинь: минуле й сучасне: (Матеріали міжнар. наук. краєзн. конф., жовт. 1994 р.). – Хмельницький; Ізяслав; Шепетівка, 1994. – С. 222-224. – (1)

589. Яременко П.К. Мелетій Смотрицький: життя і творчість. – К.: Наук. думка, 1986. – 160 с. – (1)

590. Smotrytsky, Meletii [Smotryc'kyj, Meletij] // Encyclopedia of Ukraine. – Toronto; Buffalo; London, 1993. - Y. IY. – P. 778-779. – (3)

Див. також № 515.

БІБЛІОТЕКИ ОСТРОГА

591. Кирильчук С. Таємниці Острозької книгозбірні // Зоря комунізму. – 1989. – 5 жовт. – (1)

Про бібліотеку єзуїтського колегіуму, значна частина книг якої перейшла йому у спадок з Острозької Академії.

592. Пашук И. Библиотека из Острога // Рабочая газ. – 1985. – 19 июня. – (1)

Бібліотека Острозької Академії ХУІ ст.

593. Позіховська С. “... Ріки, що наповнюють світ”: 3 історії бібліотеки Острозької Академії // Червоний прапор. – 1989. – 22 січ. – (1)

594. Поліщук Я. “Достойний плід спільної праці”: 3 історії бібліотеки Острозької Академії – однієї з найдавніших бібліотек нашого краю // Зоря комунізму. – 1988. – 15 верес. – (1)

595. Поток М.В. До історії розвитку бібліотеки Острозької Академії ХУІ – ХІХ ст. // Наукові записки. / Острозька Академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. – Острог, 1997. - Т. 1. – С. 57. – (1,3)

596. Rewski Z. Dawna biblioteka Kś. Zastawskich w Ostrogu // Ziemia Wołyńska: Miesięcznik poświęcony sprawom krajoznawczym i kulturalnym. – 1939. - № 1. – Styczeń. – С. 13. – (2)

Про знахідку у бібліотеці варшавського капуцинського монастиря книг із екслібрисами братів Олександра і Костянтина Заславських, які, ймовірно, потрапили у Варшаву за посередництвом капуцинського монастиря в Острозі, заснованого спадкоємцем Заславських князем Павлом Сангушком (сер. ХУІІІ ст.)

ЛІТЕРАТУРНЕ ЖИТТЯ. Острозький осередок української полемічної літератури

597. Кравцов Л. Автор “Лементу” [віршованого твору про трагічні події 1636 р. на великдень в Острозі, які спровокувала католичка Анна-Алоїза Ходкевич] // Червоний прапор. – 1982. – 23 трав. – (1)

598. Пащук І. Дороги Юрія Крижанича [письменника-просвітителя Росії ХУІІ ст. проходили через Дермань і Острог] // Червоний прапор. – 1986. – 24 трав. – (1)

599. Пекалід Симон (Симон Пенкальський) (бл. 1567 – після 1601): Польсько- та латиномовний діяч української культури, поет-гуманіст // Огородник І.В., Русин М.Ю. Українська філософія в іменах: Навч. посіб. / За ред. М.Ф. Тарасенка. – К., 1997. – С. 215-217. – (1)

Поет та історик при дворі кн. К. Острозького.

Див. також № 515.

600. Полек В.Т. Історія української літератури Х – ХУІІ століть: Навч. посіб. – К.: Вища шк., 1994. – 144 с. – (1)

Острозька Академія і Острозька друкарня (с. 69-72); Герасим Смотрицький (с. 72-75); Стефан Зизаній (с. 75-77); Христофор Філалет (с. 77-79); Клірик Острозький (с. 79-82); Мелетій Смотрицький (с. 84-88).

601. Українські письменники: Біобібліографічний словник. У 5 т. Т. 1. Давня українська література (ХІ–ХУІІІ ст) / Уклав Л.Є. Махновець. – К.: Держлітвидав України, 1960. – 979 с. – (1)

Вишенський І. (с. 230-236), Зизаній Л. (с. 346-349); Княгиницький І. (с. 364-365); Наливайко Д. (с. 429-430); Острозький Клірик (с. 434-436); Потій Іпатій (с. 466-471).

602. Шевчук В. Гілка барокової поезії // Жовтень. – 1981. - № 7. – С. 120-124. – (1)

Про вірші острозьких поетів Д. Наливайка, С. Пекаліда, зокрема, його “Війну Острозьку” (1600 р.) та вірш “Лямент”, написаний автором під криптонімом М.Н.

603. Шевчук В. Муза Роксоланська: Українська література ХУІ – ХУІІІ ст. // Вітчизна. – 1997. - № 5-6. – С. 125-139. – (1)

Острозький культурний осередок (с. 131-134); Дем’ян Наливайко, Мелетій Смотрицький (с. 136-138).

604. Шевчук В. Співці Музи Роксоланської на західних землях України // Шевчук В. Дорога в тисячу років: Роздуми, статті, есе. – К., 1990. – С. 135–144. – (1)

Про поетичні доробки Г Смотрицького, Д. Наливайка, С.Пекаліда (с. 140).

605. Філософія Відродження на Україні / М.В. Кашуба, І.В. Паславський, І.С. Захара; Відп. ред. М.В. Кашуба. – К.: Наук. думка, 1990. – 336 с. – (1)

Про полемістів Острозького культурно-освітнього осередку див.: “Іменний показчик” (с. 326-333).

606. Халецька Я. Острог і полемічна література [ХУІ–ХУІІІ ст.] // Зоря комунізму. – 1978. – 11,13,15 лип. – (1)

Висвітлено роль викладачів та вихованців Острозької Академії у розвитку полемічної літератури.

Див. також № 515.

607. Атаманюк Л. Постать Волинського уніатського єпископа Іпатія Потія в історичній літературі // Осягнення історії: Зб. наук. праць на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 144-148. – (1)

Полеміка князя К.В. Острозького з Іпатієм Потієм.

608. Лист Ипатия Потея князю Константину Константиновичу Острожскому, 3 июля 1598 года. В двух текстах: западно-русском и польском // Памятники полемической литературы в Западной Руси. – С.Пб., 1903. – Кн. 3. – С. 983-1040. – (Русская ист. библиотека. – Т. XIX). – (2)

Див. також № 515.

609. Філалет Христофор (середина ХУІ – поч. ХУІІІ ст.): Український письменник-полеміст, діяч Острозького культурно-освітнього центру // Огородник І.В., Русин М.Ю. Українська філософія в іменах: Навч. посіб. / За ред. М.Ф. Тарасенка. – К., 1997. – С. 275-276. – (1,3)

Див. також № 515.

ВИШЕНСЬКИЙ ІВАН

610. Вишенський Іван (між 1545-1550 – бл. 1620): Український письменник, критик, сатирик, мислитель // Огородник І.В., Русин М.Ю. Українська філософія в іменах : Навч. посіб. / За ред. М.Ф. Тарасенка. – К., 1997. – С. 28-33. – (1)

611. Кралюк П. Вишенський і Волинь. – Луцьк: Надстир'я, 1996. – 21 с. – (1)

Зв'язки І. Вишенського з К. Острозьким та полемістами Острозького культурно-освітнього осередку.

612. Нічик В.М., Литвинов В.Д., Стратій Я.Н. Іван Вишенський і спорідненість його вчення з ідеями Реформації // Нічик В.М., Литвинов В.Д., Стратій Я.Н. Гуманістичні і реформаційні ідеї на Україні (ХУІ – початок ХУІІІ ст.) – К., 1991. – С. 202-234. – (1)

613. Франко І. Іван Вишенський // Між двох вогнів: Друга половина ХУІ – перша половина ХУІІІ ст. – К., 1996. – С. 265-295. – (3)

Іван Вишенський в Острозі (с. 265-270).

Див. також № 515.

ОСТРОЗЬКИЙ КЛЕРИК

614. Ответ (отпис) Кликера Острожского Ипатию Потею 1598 года // Памятники полемической литературы в Западной Руси. – С.Пб., 1903. – Кн. 3. – С. 377-432. – (Русская историческая библиотека. – Т. XIX). – (2)

615. История о разбойничьем Флорентийском соборе, изданная Клириком Острожским // Памятники полемической литературы в Западной Руси. – С.Пб., 1903. – Кн. 3. – С. 433-476. – (Русская историческая библиотека. – Т. XIX). – (2)

616. Квасюк Л. “Отписи” Клірика Острозького (Острог 1598, 1599): [Відповіді на листи головного прихильника унії Іпатія Потія князю К.Острозькому] // Воляння з Волині. – 1999. – № 5. – С. 47-48. – (1)

617. Клірик Острозький: Український письменник-полеміст кінця ХУІ ст. // Огородник І.В., Русин М.Ю. Українська філософія в іменах: Навч. посіб. / За ред. М.Ф. Тарасенка. – К., 1997. – С. 120-123. – (1,3)

618. Острозький Клірик // Українські письменники: Біо-бібліографічний словник. У 5 т. Давня українська література (ХІ – ХУІІІ ст.). – К., 1960. – Т. 1. – С. 434-436. – (1)

619. Ostrozki Kliryk (Ostrih Cleric) // Encyclopedia of Ukraine. – Toronto; Buffalo; London, 1993. – Y. III. – P. 736. – (3)

Див. також № 515.

КНЯГИНИЦЬКИЙ ЙОВ

620. Княгиницький Йов (бл. 1550-1621): Український письменник-полеміст, церковний діяч [викладач Острозької Академії] // Огородник І.В., Русин М.Ю. Українська філософія в іменах: Навч. посіб. / За ред. М.Ф. Тарасенка. – К., 1997. – С. 123-124. – (1)

621. Рибак О. Княгиницький Йов // Довідник з історії України. В 3 т. – К., 1995. – Т.2. – С. 47. – (3)

Див. також № 515.

КОПИСТЕНСЬКИЙ ЗАХАРІЯ

622. Завитневич В. Палинодия Захарии Копыстенского и ее место в истории западно-русской полемики ХУІ и ХУІІ в.в. – Варшава, 1883. – 400 + LXXY с. – (2)

Автор розглядає твір З. Копистенського (1621-1622) у тісному зв'язку з попередньою історією української і білоруської полемічної літератури, визначним центром якої був Острог і його Академія. У відділах III–V аналізується ряд пам'яток полемічної літератури, створених діячами Острозької Академії (с. 48-174).

623. Копистенський Захарія (невід. – 1627): Український письменник, церковний, культурно-освітній діяч, мислитель // Огородник І.В., Русин М.Ю. Українська філософія в іменах: Навч. посіб. / За ред. М.Ф. Тарасенка. – К., 1997. – С. 143-146. – (1)

Див. також № 515.

НАЛИВАЙКО ДЕМ'ЯН

624. Наливайко Д. До читача: Із книги “Лікарство на оспалий умисл чоловічий”, Острог, 1607 р. : [Вірш] // Жовтень. – 1981. - № 7. – С. 115-116. – (1)

625. Наливайко Дем'ян. Із книги “Лемент дому княжат Острозьких” // Українські гуманісти епохи Відродження. В 2 ч. – К., 1995. - Ч. 2. – С. 172. – (1,3)

626. Гонтарук Л. Народорозмовна і книжна фразеологія у творах Д. Наливайка // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя. – Остріг, 1995. – С. 31-39. – (2)

627. Гонтарук Л. Творчість Дем'яна Наливайка та його роль у формуванні нової української літературної мови ХУІ – ХУІІ ст. // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 28-34. – (1,2,3)

Див. також № 515.

628. Наливайко Дем'ян (Даміан) (невід. – 1627): Український культурно-освітній діяч, перекладач, письменник, мислитель гуманістичного напрямку // Огородник І.В., Русин М.Ю. Українська філософія в іменах: Навч. посіб. / За ред. М.Ф. Тарасенка. – К., 1997. – С. 191-193. – (1)

Здобув освіту в Острозі. Був викладачем Острозької академії, співробітничав в Острозькій друкарні.

Див. також № 515.

СУРАЗЬКИЙ ВАСИЛЬ

629. Бондарчук Я. Книга Василя Суразького (Малюшицького) “О единой истинной православной вере...” [написана в Острозі] – видатна пам'ятка філософської та полемічної думки в Україні ХУІ століття // Осягнення історії: Зб. наук. праць на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 162-165. – (1,2,3)

630. Паславский И.В. К вопросу о философских взглядах деятелей Острожской академии: (Идеи неоплатонизма в произведениях Василия Суражского и Клирика Острожского) // Федоровские чтения, 1981. – М., 1985. – С. 76-84.

631. Суразький Василь (кінець ХУІ ст.): Український полеміст, діяч Острозького науково-літературного гуртка // Огородник І.В., Русин М.Ю. Українська філософія в іменах: Навч. посіб. / За ред. М.Ф. Тарасенка. – К., 1997. – С. 264-265. – (1,3)

Див. також № 515.

ТУСТАНОВСЬКИЙ ЛАВРЕНТІЙ ЗИЗАНІЙ

632. Зизаній-Тустановський Лаврентій Іванович (невід. – бл. 1634): Український письменник, перекладач, церковний і культурний діяч, філософ, видатний представник гуманізму // Огородник І.В., Русин М.Ю. Українська філософія в іменах: Навч. посіб. / За ред. М.Ф. Тарасенка. – К., 1997. – С. 95-97. – (1,3)

633. Ильинский Ф. Большой катехизис Лаврентия Зизания как учебно-литературное произведение // Волын. Епарх. Ведом. - 1893. – Ч. неофиц. - № 34. – С. 965-977. – (2)

634. Ильинский Ф. Лаврентий Зизаний Тустановский и его сочинение Большой катехизис // Волын. Епарх. Ведом. - 1890. – Ч. неофиц. – № 1 и 2. – С. 1-13; № 3. – С. 76-80; № 4. – С. 99-107; № 5. – С. 137-141; № 15. – С. 456-465; № 16. – С. 507-514; № 17. – С. 540-547; № 18. – С. 572-578. – (2)

Див. також № 515.

635. Шульжук К.Ф. “Граматика словенська” Лаврентія Зизанія // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези міжнар. краєзн. конф. Житомир, 9-11 верес. 1993 р. – Житомир, 1993. – С. 200-202. – (1)

Див. також № 515.

ОСТРОЗЬКА ДРУКАРНЯ ТА ЇЇ ВИДАННЯ

636. Барановский С. Краткие исторические сведения о бывших на Волыни православных типографиях // Волын. Епарх. Ведом. – 1877. – Ч. неофиц. - № 18. – С. 763-787. – (2)

Діяльність Острозької друкарні наприкінці ХУІ – початку ХУІІІ ст. (с. 776-781).

637. Бойко М. Острозька, Дерманська друкарні. – Блумінгтон, Індіана: Т-во “Волинь” в Торонто, 1980. – 152 с. – Рец.: Церкевич К. Праці про друкарство Волині // Бойко М. Персональна бібліографія. – Блумінгтон, 1992. – С. 71-72. – (1)

638. Исаевич Я.Д. Острожская типография и ее роль в межславянских культурных связях (послефедоровский период) // Федоровские чтения. – М., 1978. – С. 34-47. – (1)

З другої половини 80-х років ХУІ ст. керівником друкарні став Василь Суразький.

639. Исаевич Я.Д. Преемники первопечатника. – М.: Книга, 1981. – 190 с. – (1)

Острозька друкарня (с. 6-19)

640. Карпінський В.С. Зародження і розвиток друкарства на Волині: Монографія. – Луцьк: Надстир'я, 1998. – 108 с. – (Краєзн. б-ка Волині). – (1,2)
Про Острозьку друкарню (с. 10-40, 73-79); про Острозькі папірні (с. 83-84).

641. Карпінський В.С. Книгодрукування в історії середньовічної Волині [в тому числі і в Острозі] // Минуле і сучасне Волині: Літописні міста і середньовічна культура: Матеріали УІІІ Волин. обл. іст.-краєзн. конф., 27-29 листоп. 1995 р.: Наук. зб. – Луцьк, 1998. – С. 111-113. – (1,3)

642. Ковальський М.П. До історії Острозької друкарні (кінця ХУІ – поч. ХУІІІ ст.) // Тези другої наукової конференції [Криворізького загально-наукового факультету Дніпропетровського державного університету]. – Кривий Ріг, 1965. – С. 31-33. – (2)

643. Лопухович І. Острозька друкарня: 1581-1631 // Духовн. сіяч. – 1931. - № 7. – С. 81-84. – (2).

644. Масєвський І. Українське друкарство: [З історії книгодрукування в м. Острозі] // Життя і Слово. – 1994. – 30 лип.; 3 серп. – (1)

645. Мазур П.І. Школа українського відродження: [Роль Острога ХУІ– ХУІІІ ст. в розвитку друкарства] // Рідна шк. – 1992. - № 7-8. – С. 7-13. – (1)

646. Максимович М.О. Книгопечатание на Волыни [в Остроге] // Максимович М.О. Киевъ явился градомъ великимъ...: Вибр. українознав. твори / Упоряд. В. Замлинський. – К., 1994. – С. 303-307. – (1)

647. Максимович М.О. О начале книгопечатания в Киеве, мнимом и действительном // Максимович М.О. Киевъ явился градомъ великимъ...: Вибр. українознав. твори / Упоряд. В. Замлинський. – К., 1994. – С. 339-344. – (1)

Припущення про час передачі Острозької друкарні Києво-Печерській Лаврі (с. 339-344)

648. Маслов С. Українська друкована книга ХУІ-ХУІІІ ст. – К., 1925. – (2)

Діяльність Острозької друкарні (с. 16-17).

649. Немировский Е. Острожская типография Ивана Федорова [1578-1581 гг.] // Немировский Е. Начало книгопечатания на Украине: Иван Федоров. – М., 1974. – С. 83-150. – (1)

650. Огієнко І.І. Історія українського друкарства / Упоряд., авт. іст.-біогр. нарису та приміт. М.С. Тимошук. – К.: Либідь, 1994. – 448с. – (Пам'ятки іст. думки). – (1,3)

Острозька друкарня (с. 188-210); про І. Федорова (с. 76-82).

651. Павличко Я. Волинські центри друкарського мистецтва: (На матеріалах збірки Національного музею у Львові) // Велика Волинь: минуле й сучасне: (Матеріали міжнар. наук.-краєзн. конф., жовт. 1994 р.). – Хмельницький; Ізяслав; Шепетівка, 1994. – С. 495-497. – (1)

652. Попович М.В. Нарис історії культури України. – К.: АртЕк, 1998. – 727с. – (1,3)

Острозька друкарня (с. 178); Острозька академія (с. 178-179).

653. Різник М. З історії літографії // Зоря комунізму. – 1984. – 20 жовт. – (1)

Роль Острозької друкарні в розвитку книжкової культури України.

654. Селецкий А. Острожская типография и её издания // Волин. Епарх. Ведом. – 1884. - Ч. неофиц. – № 29. – С. 825-836; № 30. – С. 849-867; № 31. – С. 875-884; № 32. – С. 895-907; № 33. – С. 925-935; № 34. – С. 957-966; № 35. – С. 933-1006; 1885. - Ч. неофиц. - № 7. – С. 229-243; № 8. – С. 289-296; № 9. – С. 334-341; № 10 и 11. – С. 420-436; № 21. – С. 691-700; № 22. – С. 713-729; № 23. – С. 749-764; № 24. – С. 777-789; № 25. – С. 799-802; № 26. – С. 835-848. – (2)

655. Семенюк І.М. Книгодрукування на Волині в XVI-XVII ст. // Минуле і сучасне Волині: Краєзнавство: Історія, здобутки, перспекиви: Тези, доп. та повідомл. II регіон. “Велика Волинь” і УІ обл. іст.-краєзн. конф., 8-10 жовт. 1992 р. – Луцьк, 1992. – С. 76-77. – (1)

х х х

656. Исаевич Я.Д. Деятельность Ивана Федорова на Украине // Вопр. истории. – 1974. - № 5. – С. 211-216.

Характеристика острозьких видань І. Федорова.

657. Каталог изданий Острожской типографии и трех передвижных типографий. – Л., 1972. – 81с. – (2)

Опис острозьких стародруків XVI-XVII ст. в РНБ Санкт-Петербурга.

658. Ковальський М. Острозькі стародруки XVI ст.: [Острозька “Азбука” (“Буквар”), Острозька “Біблія”, Острозька “Азбука” (“Грамматика”)] // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. – С. 82-111. – (1,3)

659. Ковальський М.П. Острозькі стародруки 1598 р. // Український альманах, 1998. – Варшава, 1998. – С. 100-106. – (3)

660. Немировский Е.Л. Острожские издания Ивана Федорова – выдающиеся памятники восточнославянской культуры // Федоровские чтения, 1981. – М.: Наука, 1985. – С. 5-12. – (1)

661. Фрис В. «Книга о постниче́стві» Васи́ля Великого (Остріг, 1594) у збірках м. Львова // Матеріали I-III науково-практичних конференцій «Остріг на порозі 900-річчя» (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч.2. - С. 70-72. – (1)

662. Чернишова Н.Ф. «Острожские издания» в России (На материале коллекции Исторической библиотеки в Москве) // Матеріали V науково-краєзнавчої конференції «Остріг на порозі 900-річчя». – Остріг, 1994. – С. 175-176. – (1)

663. Хронологический указатель славяно-русских книг церковной печати с 1491 по 1864-й год. Вып.1. Очерк славянорусской библиографии В.М. Ундольского с дополнениями А.Ф. Бычкова и А. Викторова. – М., 1871. – 327с. – (2)

Опис видань Острозької друкарні XVI-XVII ст. (с. 14-27).

664. Russian Printing to 1917: A Catalogue of an Exhibition in the University Library, Cambridge. 22 april to 29 june 1974. – Cambridge (Great Britain), 1974. – 16 s. – (2)

Опис острозьких стародруків (Буквар 1578 р. і Біблія 1581 р.) на книжковій виставці в університетській бібліотеці Кембріджа.

БІБЛІЯ ОСТРОЗЬКА

665. Бойко М. Острозька Біблія – королева українських книг. – Блумінгтон, Індіана: Т-во “Волинь” в Торонто, 1981. – 164 с. – Рец.: Церкевич К. Важливе видання // Бойко М. Персональна бібліографія. – Блумінгтон, Індіана, 1992. – С. 73. – (1)

666. Бондарчук Я. Друга передмова до Острозької Біблії // Воляння з Волині. - 1998. – Ч.6. - С. 47-48. – (1,3)

667. Власюк Г. Ще один екземпляр “Острозької біблії” [знайдено у Калінінській (нині Тверській) обл.] // Зоря комунізму. – 1961. – 16 верес. – (1)

668. Герус-Тарнавецька І. До 400-річчя Острозької Біблії і книгодрукування на Волині // Літопис Волині: Наук.-попул. зб. Волинознавства. – 1982. - № 13-14. – С. 7-11. – (1)

669. Гуревич А. Памятнику культуры – 400 лет: О выдающемся памятнике культуры – Острожской библии // Лесн. пром-сть. – 1982. – 19 янв. – (1)

670. Дуже цінна знахідка // Зоря комунізму. – 1965. – 16 верес. – (1)

В бібліотеці Мукачівського монастиря знайдено Острозьку Біблію (1581 р.) І. Федорова.

671. Ковалів Вітольд-Йосиф. “Острозька Біблія” очима католика. Моя перша зустріч з “Острозькою Біблією” // Наукові записки / Острозька Академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. - Острог, 1999. - Т.2. Ч.2. Виховання молодого покоління на принципах християнської моралі в процесі духовного відродження України. – С. 338-341. – (3)

672. Ковальський М.П. Біблія Острозька // Джерелознавство історії України: Довідник. – К., 1998. – С. 86. – (3)

673. Ковальський М. 400-річчя Острозької Біблії на форумі Федорознавців у Львові і в Острозі 1981 р. // Наукові записки / Острозька Академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. – Острог, 1999. - Т.2. Ч.2. Виховання молодого покоління на принципах християнської моралі в процесі духовного відродження України. – С. 342-347. – (3)

674. Кушнір М. Острозька Біблія 1581 року в науковій спадщині Івана Огієнка // Наукові записки / Острозька Академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. – Острог. - 1999. - Т.2. Ч.2. Виховання молодого покоління на принципах християнської моралі в процесі духовного відродження України. – С. 348-350. – (3)

675. Острозька Біблія // Українські письменники: Біобібліографічний словник. У 5т. - К., 1960. – Т.1. Давня українська література [XI-XVIII ст.]. – С. 641-642. – (1)

676. Пашук И. “Острожская библия” [обнаружена] в Зауралье [г. Сотка Челябинской обл. и передана Острожскому историко-культурному заповеднику] // Рабочая газ. – 1991. – 21 февр. – (1)

677. Рафальський Г. Главный источник Острожской Библии // Волын. Епарх. Вedom. – 1901. – Ч. неофиц. - № 142. – С. 15-25; № 3. – С. 75-84. – (2)

Нарис про Генадійівську Біблію 1491 р., передану з Москви в Острог на прохання кн. К.К. Острозького через литовського посла М. Галабурду.

678. Рибак О. Острозька Біблія // Довідник з історії України. В 3 т. – К., 1995. - Т.2. – С. 321. – (3)

679. Сендульский А. О трехсотлетней годовщине напечатания славянской Библии в г. Остроге // Волын. Епарх. Вedom. – 1880. - Ч. неофиц. - № 18. – С. 848-849. – (2)

Пропозиція відзначити в 1881 р. ювілей Острозької Біблії 1581 р.

680. Серафим (Верзун), архієпископ Рівненський і Острозький. Проблема перекладів Біблії // Наукові записки/ Острозька академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. - Острог, 1999. - Т.2. Ч.2. Виховання молодого покоління на принципах християнської моралі в процесі духовного відродження України. – С. 367-371. – (3)

681. Смуцинський В.І., Смуцинська І.В. Філософські підстави старослов'янського тексту Острозької біблії // Матеріали VI Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 191-192. – (2)

682. Татомир О. Поляки про Острозьку Біблію // Літопис Волині: Наук.-попул. зб. волинознавства. – 1988. - № 15. – С. 85-88. – (1)

683. Тригубенко Б. Острозька біблія // Освіта. – 1991. – 25 жовт. – (3)

684. Ostrih Bible (Ostrozka Bibliia) // Encyclopedia of Ukraine. – Toronto; Buffalo; London, 1993. - V. III. - P. 732. – (3)

Про видання Острозької Біблії.

БУКВАР ОСТРОЗЬКИЙ (АЗБУКА)

685. Андрійчук О. 2-ге видання “Букваря” Івана Федорова [в Острозі] // Життя і Слово. – 1998. – 22 квіт. – (1)

686. Ісаєвич Я. Невідомий острозький буквар Івана Федорова (1578) // Рад. літературознавство. – 1969. - № 1. – С. 83-84. – (2)

Про виявлений в Готі (кол. НДР) примірник друку І. Федорова.

687. Ковальський М. Острозька “Азбука” 1518 р. – невідомий твір Івана Федорова [виявлений в бібліотеці м. Гота (Німеччина)] // Зоря комунізму. – 1969. – 9 серп.; Пам’ятки України. – 1970. - № 1. – С. 21-24. – (1)

688. Невідома книга Івана Федорова [острозька “Азбука”, надрукована 1578 р.] // Зміна. – 1970. – 29 верес. – (1)

689. Острожская азбука Ивана Федорова. Исследование. Словоуказатель. – М.: Книга, 1983. – 158с. – (1)

690. Пасічник І., Ковальський М. На захист історичної справедливості: Острозька “Азбука” 1578 року – національна святиня України й усього східного слов’янства // 10 канал. – 1997. – 12 верес. – С. 10. – (1)

691. Пашук І. “... ради поученія детского”: До 400-річчя видання острозької “Азбуки” [І. Федорова] // Зміна. – 1978. – 17 черв. – (1)

ОСТРОЗЬКИЙ ПЕРІОД ДРУКАРСЬКОЇ ПРАЦІ ІВАНА ФЕДОРОВИЧА (ФЕДОРОВА)

692. Андрійчук О. Коротка історія Федоріани // Осягнення історії: Зб. наук. праць на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 113. – Бібліогр.: с. 113-119. – (1,2,3)

693. Анушкин А. Тайны старопечатной книги: Поиски, находки, загадки. – Симферополь: Таврия, 1972. – 127с. – (1)

Частина сторінок книги присвячена острозькому періоду діяльності І. Федорова (с. 9-10,20-21,69,90-91,121-122).

694. Березов П. В острожской типографии // Березов П. Первопечатник Иван Федоров. – М., 1952. – С. 170-184. – (1)

695. Велич першодрукаря: Минає 400 років від дня смерті Івана Федорова: [Статті] // Червоний прапор. 1983. – 14 груд. – Зміст: Мітюров Б., Лещенко П. Сіяч книжкової мудрості. Миколасенко П. Пам’яті Івана Федорова. Дем’янчук Г. На Острозькім узвишші. – (1)

696. Видашенко М.Б., Ісаєвич Я.Д., Мацюк О.Я. Місцями Івана Федорова на Україні: Путівник. – Л.: Каменяр, 1982. – 123с.: іл. – (1,3)

І. Федоров і Острог (с. 53-57,102-122).

697. Владимиров Л.М. Всеобщая истори книги: Древний мир. Средневековье. Возрождение, ХУП век. – М.: Книга, 1988. – 312с. – (1)

Діяльність Івана Федорова в м. Острозі (с. 250-256).

698. Запаско Я. Мистецька спадщина Івана Федорова. – Л.: Вища шк., 1974. – 223с. – Текст парал. укр. та рос. мовами. – (1)

У книзі досліджено друки Івана Федорова, простежено практичну цінність мистецької спадщини. В альбомній частині в хрологічному порядку та за виданнями відтворено всі графічні прикраси (заставки, кінцівки, сюжетні гравюри, узористі ініціали, зразки в’язі та стародрукованих шрифтів).

699. Ісаєвич Я.Д. Друкарська діяльність Івана Федорова в Острозі // Ісаєвич Я.Д. Першодрукар Іван Федоров і виникнення друкарства на Україні. – 2-е вид., перероб. і доп. – Л., 1983. – С. 66-106. – (1)

700. Кацпржак Е.И. Иван Федоров в городе Остроге // Кацпржак Е.И. История письменности и книги. – М., 1965. – С. 163-166. – (1)

701. Ковальський М.П. Джерела про початковий етап друкарства на Україні: Діяльність першодрукаря Івана Федорова в 70-х- на поч. 80-х рр. ХУІ ст.: Посіб. для студ. – Д., 1972. – 83с. – (2)

Про авторські тексти виданих І. Федоровим в Острозі книг як джерело до вивчення його біографії (с. 27-36); з'ясування питання про дату остаточного виїзду І. Федорова з Острога в Львів та причин його розриву з князем Острозьким (с. 39-41); про матеріали щодо волинського періоду життя друкаря (Острог, Дермань) в луцьких судових книгах (с. 51-54).

702. Ковальський Н.П. Источники о деятельности на Украине книгопечатника Ивана Федорова в 70-80-е гг. ХУІ века (история публикаций) // Некоторые проблемы социально-экономического и политического развития Украинской ССР: Сб. науч. ст. – Д., 1972. – Вып.3. – С. 149-165. – (2)

Висвітлюється історія виявлення і публікації джерел про діяльність І.Федорова в Україні, в т.ч. в Острозі.

703. Ковальський М.П. Політичні і культурні зв'язки західноукраїнських земель з Російською державою в кінці ХУІ-ХУІІ ст. // Доповіді і повідомлення історичного факультету Львівського державного університету ім. І. Франка. — Л., 1957 - Вип. УІІ. – С. 78-83. – (2)

Діяльність І. Федорова в Острозі, доставка в Острог примірника Генадійівської Біблії з Росії (с. 81-82).

704. Колосова В. Нове про Івана Федорова // Книжник. – 1990. - № 2. – С. 29-34. – (1)

705. Коялович М. К трехсотлетию смерти русского первопечатника Ивана Федорова // Волын. Епарх. Ведом. – 1883. - Ч. неофиц. - № 36. – С. 1116-1124. – (2)

706. Лехман Т. Предтеча книгодрукування: [Друкар І. Федоров] // Життя і Слово. – 1994. – 23 лют. – (1)

707. Лошкаръов Ю. Першосівач освіти і братерства [І. Федоров] // Зміна. – 1983. – 15 груд. – (1)

708. Мазуренко Л. “Великий москвитин” // Зоря комунізму. – 1983. – 15,20 груд. - (1)

Хронологія друкарської діяльності І. Федорова, в т.ч. Острозький період (1578-1581 рр.).

709. Мазуренко Л., Халецький О. Острог і перше українське книгодрукування // Зоря комунізму. – 1974. – 7 лют. – (1)

Автори знайомлять з острозькими виданнями І. Федорова та полемічними творами, надрукованими в Острозькій друкарні на межі XVI-XVII ст.

710. Мицько І.З. Нове про першодрукаря Івана Федорова // Зоря комунізму. – 1986. – 10 квіт. – (1)

Відображено документальні підтвердження передумов переїзду І. Федорова на Україну, зокрема до Острога.

711. Мицько І. Нові сторінки з життя першодрукаря: До 400-річчя від дня смерті Івана Федорова // Жовтень. – 1983. - № 11. – С. 99-106. – (2)

Острозький період діяльності Івана Федорова (с. 103-105).

712. Невідоме про Івана Федорова: Знахідки [науковців Я.Д. Ісаєвича, О.Я. Мацюка, В.С. Александровича, В.Л. Фрис про видавничу діяльність друкаря та долю його книг] // Зоря комунізму. – 1986. – 24 лип. – (1)

713. Невідомий документ про вдову острозького друкаря / Вступ. стаття і підготовка тексту В. Кравченка // Острозька давнина: Дослідж. і док. – Л., 1995. - Вип.1. – С. 146-147. – (3)

714. Немировский Е. Сеятель знаний на ниву народную: [К 400-летию со дня смерти И. Федорова] // Сов. культура. – 1983. – 13 дек. – (1)

715. Огієнко І.І. На службі у князя К. Остріжського [І. Федоров] // Огієнко І.І. Історія українського друкарства. – К., 1994. – С. 83-88. – (3)

716. Оліфанова Г. Українське книгодрукування: [Про діяльність І. Федорова в м. Острозі] // Пам'ятники України. – 1974. - № 1. – С. 53. – (1)

717. Осетров Е. Рыцарь книги: [И. Федоров] // Огонек. – 1983. - № 52. – С. 14-15. – (1)

718. Пасинецький С.З. Іван Федоров – друкар календарних творів // Укр. іст. журн. – 1974. - № 6. – С. 112-116. – (1)

Дослідження Календарного трактату А. Римші, надрукованого І.Федоровим 1581 р. в Острозі.

719. Пашук І. Подвиг першодрукаря: [Іван Федоров в Острозі] // Червоний прапор. – 1983. – 15 лип. – (1)

720. Першодрукар Іван Федоров та його послідовники на Україні (XVI- перша половина XVII ст.): 3б. док. – К.: Наук. думка, 1975. – 343с. – (1)

І. Федоров в Острозі – див. “Географічний покажчик” (с. 316).

721. Пестонюк І. Іван Федоров на Ровенщині // Червоний прапор. – 1974. – 19 лют. – (1)

Автор статті зупиняється на документальних дослідженнях Острозького періоду діяльності І. Федорова.

722. По местам жизни и деятельности Ивана Федорова // Полиграфия. – 1983. - № 12. – С. 2-5. – (1)

723. Преварський В. Друкарська емблема Івана Федорова // Книжник. – 1991. - № 2. – С. 40-43. - (1)

724. Сербін Г. Таємниці стародруку: [Острозький період діяльності І. Федорова] // Червоний прапор. – 1991. – 7,8,9 лют. – (1)

725. Степаненко Т. Світло книги // Зоря комунізму. – 1983. – 8 верес. – (1)

Видавнича діяльність І. Федорова в Острозі.

726. Тараненко М. Друкар книг небачених: До 400-річчя славної діяльності першодрукаря Івана Федорова // Сіл. вісті. – 1983. – 14 груд. – (1)

727. Федоров Іван // Християнство: Енцикл. словарь. – М., 1995. – Т.3. – С. 81. – (1)

728. Халецький О. Першодрукар і академія // Зоря комунізму. – 1978. – 10,13,15 черв. – (1)

Автор стверджує, що І. Федоров до самої смерті співробітничав з викладачами Острозької Академії і завдяки цьому співробітництву видав у місті крапці свої видання.

729. Хведась А. З духовної скарбниці Острога: До 400-річчя острозьких видань І. Федорова [відбулася наукова сесія “Федорівські читання”] // Зоря комунізму. – 1981. – 26 верес. – (1)

730. Хведась А. Першодрукар Іван Федоров: [З історії життя і діяльності І. Федорова в м. Острозі] // Зоря комунізму. – 1974. – 5,12 берез. – (1)

х х х

731. Баталов В. Вогнекрил: [Уривок з роману] // Червоний прапор. – 1983. – 13 груд.; 1984. – 4 трав. – (1)

732. Кравцов Л. Острозький книгодрукар [Нарис] // Червоний прапор. – 1961. – 1 груд. – (1)

733. Прибитков В. Іван Федоров. – К.: Дніпро, 1974. – 237с. – (1)

Художня розповідь про життя і діяльність І. Федорова. Острозький період – с. 207-230.

734. Пшеничний М. Межа: Поема-фреска. – Л.: Каменяр, 1986. – 42с. – (1)

х х х

735. Памятник русскому первопечатнику Ивану Федорову в г. Остроге: Высочайшее соизволение на открытие в Империи подписки для сооружения его // Волын. Епарх. Ведом. – 1870. - Ч. неофиц. - № 5. – С. 176. – (2)

736. Позіховська С. Зберегти, не дати забути: Чи бути пам’ятнику Івану Федорову в Острозі? // Зоря комунізму. – 1988. – 19 січ. – (1)

737. Рачківський О.І. Вшанування традицій і пам’яті Івана Федорова в Острозі в XIX-XX століттях // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези другої регіон. наук.-теорет. конф., 18-20 груд. 1992 р. – Рівне, 1992. – С. 15-17. – (1)

738. Рачківський О.І. Іван Федоров в пам'яті острожан // Південно-Східна Волинь: Наука, освіта, культура: Матеріали регіон.-краєзн. конф. – Хмельницький; Шепетівка, 1995. – С. 51-55. – (1)

739. Тарнавский А. Какого рода памятник диакону Ивану Федорову желательны иметь в Остроге? // Волын. Епарх. Ведом. – 1884. - Ч. неофиц. - № 13. – С. 377-382. – (2)

Пропозиція про заснування в Острозі друкарні і народної книгарні.

740. Grasshoff H., Simmons G. Ivan Fedorovs griechisch Russisch / Kirchenslawisches Lesebuch von 1578 und der Gothaer Bukvar von 1578/1580. – Berlin, 1969. - 19с. + XXXIIIс. - (2)

Дослідження про виявлений в м. Готі (Сх. Німеччина) примірник Острозького Букваря 1578 р. і фототипічний передрук цього видання.

КУЛЬТУРА. МИСТЕЦТВО

741. Александрович В. Зодчі Середньовічного Острога // Зоря комунізму. – 1984. – 1 верес. – (1)

Виявлено документи про К. Дасінді, П. Сперендію, його братів Іоанна та Антонію, які брали участь у створенні архітектурного ансамблю міста ХУІ ст.

742. Александрович В. Малярі та система малярських осередків Волині ХУІ століття // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя” – Остріг, 1993. – С. 5-7. – (1,2,3)

743. Александрович В. Мистецьке середовище Острога епохи Академії (1570-і - 1630-і рр.) // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. - Вип.1. – С. 59-69. – (3)

744. Александрович В. Острозькі малярі початку ХУІІ ст. [Гринь Іванович, Іван Ставрович, Дашко, Маєр, Процко] // Зоря комунізму. – 1986. – 15 лип. – (1)

745. Александрович В. Острозькі золотарі // Зоря комунізму. – 1989. – 21 жовт. – (1)

Як свідчать архівні документи, у І третині ХУІІ ст. Острог був одним з важливих осередків українського золотарства. Перша згадка про золотарів міста датується 1603 р.

746. Бондарчук Я.В. До питання про волинські портрети ХУІ-початку ХУІІ ст. // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези регіон. наук. конф. 14-16 листоп. 1991 р. – Рівне, 1991. – С. 106-107. – (1)

В історичних документах Острога 1603 та 1610 років є відомості про Дашка та Івана, художників міста, які одними з перших на Волині написали портрети князів Острозьких.

747. Бондарчук Я. Іконопис Острожчини ХУІ-ХУІІІ століття // Волинська ікона: питання історії вивчення, дослідження та реставрації:

Доп. та матеріали ІУ наук. конф., м. Луцьк, 17-18 груд. 1997 р. – Луцьк, 1997. – С. 57-59. – (1)

748. Бондарчук Я.В. Острозька іконописна майстерня другої половини ХУІІІ ст. // Наукові записки/ Острозька Академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. – Острог, 1998. - Т.1. Ч.2. – С. 192-195. – (1,3)

749. Бондарчук Я. Острозькі кахлі // Червоний прапор. – 1983. – 3 груд. – (1)

Кахлі, виготовлені острозькими майстрами (ХУІ ст.), користувались популярністю в Європі.

750. Гавриленко О. Мистецтво в епоху князя К.К. Острозького // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 27-30. – (2)

751. Дондюк Г.П. Українська культура другої половини ХУІІІ ст.: Специфіка ренесансного процесу // Слов’янський Вісник: Міжвід. наук. зб.– Рівне, 1998. - Вип.1. – С. 168-174. – (1)

Діяльність Острозького культурного центру (с. 169-171).

752. Історія української культури: Факсиміл. вид. / Під заг. ред. І. Крип’якевича. УІ зшиток. – К.: Обереги, 1993. – [241-288с.] – (1)

Острог як культурний осередок ХУІ ст. (с. 252-254).

753. Кібіта Н. Острозький наспів у церковно-музичній культурі України [16-18 ст.] // Осягнення історії: Зб. наук. праць на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 293-300. – (1,3)

754. Матвійчук О.Т. Епоха В.-К. Острозького і музика // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 148-151. – (2)

755. Нариси з історії українського декоративно-прикладного мистецтва / Ред. колегія: П.М. Жолтовський, Ю.П. Лашук, О.О. Чарновський. – Л.: Вид-во Львів. ун-ту, 1969. – 192с. – (1)

Острозькі кахлі кінці ХІУ- початку ХУ ст. (с. 46).

756. Овсійчук В.А. Українське мистецтво другої половини ХУІ- першої половини ХУІІІ ст.: Гуманістичні та визвольні ідеї. – К.: Наук. думка, 1985. – 182с. – (1)

Видавнича діяльність І. Федорова в Острозі (с. 14-15); антиуніатські твори вчених Острога „Апокрисис”, „Пересторога” та ін. (с. 22-25); комплекс архітектурних споруд Острога ХУ-ХУІІІ ст. (с. 34-35,45,48).

757. Позіховська С. Все про екслібрис // Зоря комунізму. – 1988. – 2 серп. – (1)

Автор за допомогою екслібрисів прослідковує історію книг з приватної колекції М. Смотрицького, книгозбірень Дерманського монастиря, Острозького Єзуїтського Колегіуму. Частина з них була переплетена палітурниками з Острога.

758. Попович М. Нарис історії культури України. – К.: АртЕк, 1998. – 728с.: іл. – (1)

Князь К.-В. Острозький (с. 178,183); Острозька Академія (с. 179); Іпатій Потій (с. 184-185); Мелетій Смотрицький (с. 185).

759. Рисак О.О. Остріг як духовне гніздо України на переломі ХУІ-ХУІІ ст. // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 136-137. – (1,2,3)

760. Ричков П.А. Архітектори Єзуїтського ордену на Волині // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези другої регіон. наук.-теорет. конф., 18-20 груд. 1992 р. – Рівне, 1992. – С. 20-22. – (1)

В І-й пол. ХУІІІ ст. в Острозі велося будівництво Єзуїтського костелу і колегіуму. Проектні та будівельні роботи здійснювали італійські архітектори Єзуїтського Чернечого ордену Джакомо Бріано, Бенедикт Моллі.

761. Сверлюк Я. Острозький наспів: [З історії музичної культури Острога ХУІ-ХУІІІ ст.] // Волинські дзвони. 1997. – Вип. 2. – С. 56-57. – (1)

762. Скоп-Друзюк Г., Скоп Л. Творчість волинського іконописця ХУІІІ ст. (автора ікон “Ісус-виноградар”) // Волинська ікона: питання історії вивчення, дослідження та реставрації: Тези і матеріали наук. конф., присвяченої 90-річчю П.М. Жолтовського, 23-24 листоп. 1994 р. – Луцьк, 1994. – С. 18-21. – (2)

763. Фрис В. Волинська Кирилична півуставна книга та особливості Острозького письма (ХУІ - початок ХУІІІ ст.) // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 176-179. – (1,2,3)

Розповідь про Остріг як центр переписування книг.

764. Халецька Я. Острозькі кахлі [16-17 ст.] // Зоря комунізму. – 1980. – 26 квіт. – (1)

765. Халецький О.В. Остріг як центр культурного універсалізму ХУІ ст. в Україні // Матеріали І-ІІІ науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч.2. – С. 86-89. – (1,2,3)

Внесок Острозького культурно-освітнього центру в розвиток європейської культури.

766. Цалай-Якименко О., Ясиновський Ю. Музичне мистецтво давнього Острога [ХУІ - перша пол. ХУІІІ ст.] // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. - Вип.1. – С. 74-90. – (3)

767. Ясиновський Ю. Музика в давньому Острозі [ХУІ – перша пол. ХУІІІ ст.] // Матеріали І-ІІІ науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. - Ч.2. – С. 116-118. – (1,2,3)

768. Ясиновський А. Роль Острога в культурних взаєминах України із слов'янами і греками [кінець ХУІ – поч. ХУІІІ ст.] // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. - Вип.1. – С. 97-104. – (3)

769. Яковенко Л., Буцяк В. З історії музичної культури Волині // Наукові записки / Острозька академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. – Острог, 1999. – Т.2. Ч.1. - С. 197-198. – (1,3)

Про Острозькі ірмолої ХУІ-ХУІІІ ст.

В СКЛАДІ РОСІЙСЬКОЇ ІМПЕРІЇ (1795-1917)

770. Острівський повіт у другій половині XIX ст. // Матеріали I-III науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.) – Сокаль, 1992. - Ч.1. – С. 10-11. – (1,2)

771. Адрес-календарь начальствующих и прочих должностных лиц по всем частям управления Юго-Западного края, на 1870 год. – К.: Типография И. и А. Давиденко, арендуемой С. Кульженко и В. Давиденко, 1870. – 160 с. – (4)

Острівський повіт (с. 140-142).

772. Гладунко О. Зошит для запису померлих на П'ятницькому кладовищі, як одне з джерел вивчення історії Острога XIX століття // Життя і Слово. – 1998. – 1 лип. - (1)

773. Историческо-статистическое описание г. Острога и Острожского уезда [1860-1861 гг.] // Волын. губерн. ведом.– 1861. – Ч. неофиц. - 18 февр. – (4)

774. Ковальський М. Опис Острога середини XIX століття // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. - С. 143-149; Зоря комунізму. – 1990. – 25,27 жовт. – (1,3)

Опис Острога складений острозьким повітовим землеміром, титулярним радником А. Лагоцьким 31 липня 1843 р. Включає топографію з переліком громадських та приватних забудовань, промислових об'єктів, оборонних та культових споруд, міських вулиць та перелік власників будинків різних національностей.

775. Костомаров Н.И. Автобиография; Бунт Стеньки Разина. – К.: Наук. думка, 1992. – 512 с. – (1)

Враження М. Костомарова від відвідин восени 1844 р. старовини м. Острога (с. 119-120).

776. Краткий геологический очерк Изяславского и Новоград-Волынского уездов // Предварительный отчет Волынскому Губернскому Земскому Собранию об организации, исполнении и результатах почвенных исследований Волынской губернии, произведенных летом 1913 года. – К., 1913. – С. 8-13. – (4)

Згадується про те, що в Острівській низовині крейдяний пласт залягає біля самої поверхні.

777. Кудь В. Острог і Острівський повіт в цифрах Всеросійського перепису 1897 року // Життя і Слово. – 1998. – 19 серп. – (1)

778. Мельник Л.Г. Міста України за Всеросійським переписом 1840 р. // Укр. іст. журнал. – 1989. - № 12. – С. 49-56. - (1)
м. Острог – с. 51.

779. Мещерский В.П. Очерки нынешней общественной жизни в России. Вып. 2. На Юго-Западе России. 1869 год. – С.Пб., 1870. – 450 с. – (2)

Поміщено лист ХХІ, написаний автором в Острозі 1869 р. Містить повідомлення про стан архітектурних пам'яток Острога і їх історію, розповідь про створення Кирило-Мефодіївського братства в Острозі і початок його діяльності, про селянський писарський пансіон при братстві та перспективи відбудови острозьких пам'яток архітектури (с. 309-328)

780. Михайлишин О. “Зразковий” генплан Острога 1845 як один із етапів розвитку планувальної структури міста // Наукові записки/ Острозька Академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. – Острог, 1998. – Т.1. Ч.2 – С. 75-77. – (1,3)

781. Новосілецький А. Забуті сторінки історії Острога // Життя і Слово. – 1994. – 6,13,16 квіт – (1)

Історія міста після приєднання у березні 1793 р. Волині до Росії.

782. Обзор деятельности Волынского земского управления за 1904-1911 гг.: Изд. Волын. губерн. управы по делам земского хозяйства. – Житомир, 1911. – Y + 34 + 30 + 35 + 5 + 99 + 26 + 75 + 9 + 44 + 22 + 103 + 25 + 72 + 64 + 27 + 120 + 3 + 51с. – (2)

Список земських гласних Волинської губернії від Острозького повіту (с. 5), короткий історичний і географічний опис Острога і повіту (с. 21-22); у відповідних розділах – відомості про земський бюджет, медицину, громадську опіку, дороги, народну освіту, ветеринарію, страхову справу тощо.

783. Памятная книжка Волынской губернии на 1913 год: Изд. Волын. губерн. стат. комитета. – Житомир, 1912-635 с. – (2)

Список службових осіб в установах м. Острога, Острозького повіту (с. 543–553).

784. Памятная книжка Волынской губернии на 1914 год: Изд. Волын. губерн. стат. комитета. – Житомир: Волын. губерн. типография, 1913. – 549 с. – (2,4)

Статистичні дані про чисельність населення міста (с. 51), соціальні верстви (с. 64), благочинний округ (с. 113), лікувальні заклади (с. 180, 184, 191, 195), приюти (с. 198), благодійні та інші товариства (с. 211), бібліотеки, книжкові лавки (с. 211), типографії (с. 216, 218), фотографії (с. 221), готелі (с. 223), клуби, театри (с. 226), ярмарки (с. 232); список осіб, які служили в державних і громадських установах Острога (с. 471-479).

785. Памятная книжка Волынской губернии на 1917 год: Изд. Волын. губерн. стат. комитета / Под ред. Е.Д. Гринева. – Житомир, 1916. – 361 с. – (4)

Коротка історична довідка про Острог (с. 51) та список осіб, які служили в установах Острога і Острозького повіту (с. 320-325)

786. Пожар г. Острога [4 июля 1889 г.] // Волын. Епарх. Ведом. – 1889. – Ч. неофиц. - № 18. – С. 459-460. – (2)

787. Продажа г. Острога князьями Яблоновскими статс-секретарю Танееву] // Волын. епарх. ведом. – 1875. – Ч. неофиц. – С. 1000. – (2)

788. Продажа г. Острога [в собственность удельного ведомства] // Волын. епарх ведомости. – 1887. - Ч. неофиц. - № 3. — С. 80. – (2)

789. Рафальский Л. Путешествие по Острожскому уезду Волынской губернии в 1864-5 году // Волын. Епарх. Ведом. – В приложении. – 1872. - № 13-24; 1873. - № 1, 3-10, 13, 15. – С. 1-282. – (2)

Опис Острога і його архітектурних пам'яток (с. 1-19)

790. Список населенных мест Волынской губернии: (Включены в список сведения, собранные в конце 1909 г.): Изд. Волын. губерн. стат. комитета. – Житомир: Волын. губерн. типография, 1911-454 с. – (4)

Даються відомості про кількість дворів, жителів, відстані в Острозькому повіті.

СУСПІЛЬНО-ПОЛІТИЧНЕ ЖИТТЯ

791. Анчук А. Острожчина в буремні роки революції [1905-1907 рр.] // Зоря комунізму - 1975. – 23 верес. – (1)

792. Апанович Л.І. Відображення революційних подій 1905-1907 рр. у документах ЦДІА УРСР у м. Києві // Архіви України. – 1975. - № 3. – С. 41-45. – (1)

У документі № 6 від 27 листопада 1905 р. опубліковано донесення волинського губернатора київському, подільському і волинському генерал-губернатору про розповсюдження нелегальної літератури серед солдатів м. Острога.

793. Баталов В. Життя для народу // Червоний прапор. – 1983. – 29 лип. – (1)

Містяться відомості про роки навчання Д.З. Мануїльського в Острозькій гімназії (1895-1903 рр.) та прилучення його до революційної боротьби.

794. Гладуненко О. З Острогом пов'язано // Зоря комунізму. – 1989. – 16 лют. – (1)

Припущення автора про перебування декабриста А.А. Бистрицького в Острозі 1826 р.

795. Кирильчук С. Из “Искры” – полум'я...: До 80-річчя II з'їзду РСДРП // Зоря комунізму. – 1983. – 14 трав. – (1)

Примірники газети “Искра”, листівки Рівненської, Острозької груп РСДРП виявлено в нижніх чинів військовослужбовців 126-го Рильського піхотного полку, який розміщався в Острозі 1903 р.

796. Ковалевский И. Речь, сказанная в Острожском Богоявленском соборе 25 октября 1894 г. перед приводом к присяге жителей г. Острога на верность подданства Государю Императору Николаю II // Волин. Епарх. Вестн. – 1895. – Ч. неофиц. - № 3. – С. 856-860. – (2)

797. Кудь В.О. Селянські заворушення в Острозькому повіті в період столипінської аграрної реформи // Матеріали V науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 60-62. – (1,2)

1 травня 1912 р. в Острозі з’явилися революційні прокламації проти самодержавства.

798. Кучерук В. Гора Кутузова // Червоний прапор. – 1983. – 28 жовт. – (1)

Містяться відомості про перебування М.І. Кутузова під Острогом.

799. Лутай М. До історії європейських поселень в Україні і на Волині // Минуле і сучасне Волині: Олександр Цинкаловський і край: Матеріали IX наук. іст.-краєзн. міжнар. конф., 20-23 січ. 1998 р. – Луцьк, 1998. – С. 266-268. – (1)

Містяться дані про єврейські громади в Острозькому повіті і в м. Острозі.

800. Манько М. Архівні знахідки з історії українського соціалістичного руху в Острозі і повіті // Волинь незабутня: Тези VI регіон. наук.-практ. конф. “Нові краєзн. дослідження у контексті нац. відродження України”. – Рівне, 1995. – С. 42-44. – (2)

801. Манько М. Діонісій Августинівич і Острізька організація української соціал-демократичної партії в 1907 р. // Матеріали V науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 96-98. – (1,2)

802. Манько М.П. З історії чеських поселень на Волині [в т.ч. Острозі] в II-й половині XIX ст. // Матеріали I-III науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.1. - С. 118-120. – (1,2)

803. Манько М. Цікава знахідка // Зоря комунізму. – 1990. – 26 квіт. – (1,2)

Знахідка житомирських активістів про арешт чоловіка сестри Лесі Українки Михайла Кривинюка і його ув’язнення в Острозькій тюрмі під час революції 1905-1907 рр.

804. Михайлюк О.Г. Селянські виступи в Острізькому повіті в період першої російської революції 1905-1907 рр. // Матеріали I-III науково-практичної конференції “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.1. - С. 126-128. – (1,2)

805. Мицик Ю. Із Острозької кореспонденції Михайла Грушевського // Місто. – 1997. – 14 листоп. – (1)

Про листування острозького гімназиста Миколи Волинського з визначним українським істориком.

806. Мицик Ю. Невідомі свідчення про зв'язки острожан з М. Грушевським на початку XX століття // Життя і Слово. – 1997. – 19 листоп. – (1)

807. Молчанов О. Генеральна репетиція Великого Жовтня // Червоний прапор. – 1965. – 3 лист. – (1)

В статті згадується про повстання сьомої і восьмої батареї 32-ї артилерійської бригади в Острозі 20 листопада 1905 р.

808. Немеркнувший свет “Искры”: [О распространении газеты «Искра» в Остроге] // Рабочая газ. – 1983. – 25 июня. – (1)

809. Новосілецький А. Волинь під владою Росії // Новосілецький А. Острог на Волині: Наук.-попул. нарис з найдавніших часів до початку XX ст. – Острог, 1999. – С. 80-85. – (1,3)

810. Оксенюк Р. Нариси історії Волині: Соціально-економічний розвиток, революційний та національно-визвольний рух трудящих (1861-1939). – Л.: Вид-во Львів. ун-ту, 1970. – 276 с. – (1)

Революційний рух в Острозі 1905-1939 рр. (с. 39,41,69-70,140,153, 161,164,188,193,198)

811. По поводу 50-летнего юбилея Почаевской Лавры // Киев. старина. – 1883. – Т. VII (сентябрь-октябрь). – (4)

Імператор Олександр I 1823 р. побував в Острозі (с. 690)

812. Пушкар Н.Ю. Листи вчителів Острозького повіту з фронтів першої світової війни [адресовані спостережнику церковно-парафіяльних шкіл М. Тучемському] // Матеріали VI Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя. – Остріг, 1995. – С. 171-173; “Роде наш красний...” У 2 т. Волинь у долях краян і людських документах. – Луцьк, 1996. – Т.2. - С. 89-93. - (1,2)

813. Халецький О. “І в Сибіру є Сонце!”: Нові сторінки з діяльності декабристів у Острозі // Червоний прапор. – 1976. – 6 черв. – (1)

814. Халецький О. Перші тарани царизму // Зоря комунізму. – 1976. – 17, 19 серп. – (1)

Дослідження про діяльність в Острозі однієї з декабристських організацій – Товариства Об'єднаних Слов'ян - на основі документів Острозького краєзнавчого музею.

815. Хведась А. 126-й піхотний // Зоря комунізму. – 1980. – 2,11 верес., 4 жовт. – (1)

В кінці XIX – на поч. XX ст. в Острозі розміщався 126-й Рильський піхотний полк Російської армії, який відзначився у Вітчизняній війні 1812 р., під час визволення Болгарії від османського ігa тощо.

816. Хведась А. Шляхом революційної боротьби: 3 історії революційної боротьби за владу Рад в Острозькому повіті Волинської губернії [1898-1919] // Зоря комунізму. – 1973. – 14,17,19,26,28 лип. – (1)

817. Хроника рабочего движения на Украине (1861-1899) / АН УССР. Ин-т истории Украины. – К.: Наук. думка, 1991. – 148 с. – (1)

Про економічні страйки робітників підприємств Дубнівського і Острозького районів (с. 12,14,48).

818. Małachowski – Lempicki S. Wielka prowincjonalna łoża wołyńska.- Roczник Wołyński.. – Równe, 1931. - Т.1. - S. 88 + 127. – (2)

Про масонську ложу “Доброчинний поляк”, що діяла в Острозі 1821 р. (с. 100, 103).

819. В.Б. Освящение Богоявленского собора в г. Остроге [13 октября 1891 г.] // Волин. Епарх. Ведом. – 1891. - Ч. неофиц. - № 32. — С. 1007-1011. – (2)

820. Блонский С. История учреждения на Волыни православной епископской кафедры, по документам Волынской духовной консистории // Волин. Епарх. Ведом. – 1873. – Ч. неофиц. - № 2. – С. 63-68; № 3. - С. 106-111. – (2)

Православна єпископська кафедра була відкрита в Острозі у 1795 р. як Житомирський варіант Мінської єпархії, з 1799 р. – самостійна єпархія.

821. Варваринский М. Из истории воссоединения униатов с Православною церквю в конце XVIII века // ВЕВ. – 1871. – Ч. неофиц. - № 6. – С. 161-169; № 7.- С. 187-195. – (2)

Приєднання греко-католиків до православної церкви на Волині кін. ХVI ст. здійснювалося під керівництвом єпископів, що мали резиденцію в Острозі.

822. Возобновление древне-исторического Богоявленского собора в Остроге // Волин. Епарх. Ведом. – 1887. - Ч. неофиц. - № 8. — С. 1202-1203. – (2)

823. Волынец А. Кому принадлежит сгоревший «костел» в городе Остроге (По поводу помещенного во французских газетах воззвания “Ревнителя бедных польских священников в Русской Польше» Эмиля Клариса) // Волин. Епарх. Ведом. – 1892. – Ч. неофиц. - № 33. – С. 876-880. – (2)

Передрук із «Московских ведомостей». Автор заперечує проти відбудови згорілого в 1889 р. Успенського римо-католицького костелу м. Острога і натомість пропонує відбудувати його як православну церкву.

824. Зилитинкевич И. Памятная записка о Пречистенской церкви в г. Остроге // Волин. Епарх. Ведом. – 1891. - Ч. офиц. - № 36. — С. 713-717. – (2)

Автор подає докази, що острозький католицький костел, що згорів у 1889 р., в давнину був Пречистенською православною церквою.

825. Зилитинкевич И. Слово в день храмового праздника в Острожской Кирилло-Мефодиевской церкви 11 мая 1871 г., произнесенное при архиерейском служении // Волин. Епарх. Ведом. – 1871. – Ч. неофиц. - № 12. – С. 365-371. – (2)

826. И.К. [Посещение епископом Никоном Межиричского Св.-Троицкого монастыря] // Волын. Епарх. Ведом. – 1909. – Ч. неофиц. - № 31. – С. 641-643. – (2)

Про плани зробити Межиріч під Острогом архієрейською резиденцією.

827. Иерофей, епископ Острожский [Лобачевский Иаков Федорович] Отчетная записка о рассмотрении рукописи архимандрита Николая под заглавием: “О начале и судьбе Православной церкви в нынешней Минской епархии”, с соображением и заключением разсматривавшего // Волын. Епарх. Ведом. – 1873. – Ч. неофиц. - № 10. – С. 354-372; № 11. – С. 393-412; № 12. – С. 433-441. – (2)

Спогади Острозького кафедрального протоієрея Стефана Симоновича про переслідування православних в Речі Посполитій у 1789-1792 рр. і свій арешт у Варшаві з релігійних мотивів (с. 395-403)

828. Липский И. Возсоединение униатов на Волыни в 1794 годах по документам Волынской духовной консистории за 1795 год // Волын. Епарх. Ведом. – 1880. - Ч. неофиц. - № 26. — С. 1167-1178; № 27. – С. 1215-1226. – (2)

Острог з 1795 р. був центром Волинської православної єпархії і місцем розташування духовної консисторії.

829. Манько М.П. Острог - єпархіальний центр Волині (1795-1825 рр.) // Матеріали VI Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 137-139; Життя і слово. – 1995. – 17 черв. – (1,2)

830. Манько М.П. Острог – резиденція житомирських православних архієреїв (1795-1825) // Житомир в історії Волині і України: Тези Всеукр. наук.-краєзн. конф. – Житомир, 1994. – С. 97-100. – (2)

831. Міщук Г. Вотиви // Тези наукової конференції до 100-річчя Волинського Єпархіального Давньосховища, 18-20 травня 1993 р. – Житомир, 1993. – С. 14-15. – (2)

Вотиви - пожертви віруючих у вигляді металевих привісок до найбільш шанованих і чудотворних ікон. Повідомляється про 5 вотивів із Острозької Новоміської церкви, переданих в 1913 р. у Єпархіальне давньосховище в Житомирі краєзнавцем М.М. Белоніним.

832. Модест, епископ Волынский и Житомирский [Стрельбицкий Даниил Константинович] Слово сказанное... 13 октября 1891 г. после освящения Острожского Богоявленского собора и совершения в нем литургии // Волын. Епарх. Ведом. – 1891. - Ч. неофиц. - № 32. – С. 1003-1007. – (2)

833. Радковский Л. Описание духовного торжества в г. Остроге по поводу встечи присланного с Афонского монастыря в благословение г. Острогу образа Божией Матери [1905 г.] // Волын. Епарх. Ведом. – 1906. – Ч. неофиц. - № 4. – С. 98-103. – (2)

834. Сваричовский Ф. Католические костелы в Аннополе и Остроге: (Письмо к издателю Московских Ведомостей) // Волын. Епарх. Ведом. – 1892. – Ч. неофиц. - № 29 и 30. – С. 793-797. – (2)

Автор заперечує проти відбудови згорілого в 1889 р. католицького костелу в Острозі, оскільки, за його даними, до кінця ХVІ ст. це була православна церква, яку і належить відбудувати.

835. Теодорович Н. Историко-статистическое описание церквей и приходов Волынской епархии. Т.1. Уезды Житомирский, Новоград-Волынский, Овручский. – Почаев, 1888. – 430 + ІУ с. – (2)

Про відкриття Волинської православної єпархії з центром в Острозі у 1795 р. (с. 19-21); біографії волинських єпископів Варлаама (Шишацького), Даниїла (Натток-Михайловського-Мирдамського), Стефана (Романовського), що в 1795-1825 рр. управляли єпархією з Острога.

836. Тучемський М. Посещение преосвященным Гавриилом, епископом Острожским, своей паствы и торжество чина Православия в кафедральном Острожском соборе // Волын. Епарх. Ведом. – 1911. – Ч. неофиц. - № 12. – С. 269-271. – (2)

837. Тучемский М. Экспонаты на Всероссийскую церковно-школьную выставку от Острожского уезда // Волын. Епарх. Ведом. – 1909. – Ч. неофиц. - № 15. – С. 309-313; № 18. – С. 376-380.

838. Уводский Н. Исторический очерк древних Волынских епархий – Владимирской и Луцкой // Волын. Епарх. Ведом. – 1878. – Ч. неофиц. - № 5. – С. 205-220; № 9. – С. 347-369; № 10. – С. 395-418; № 11. – С. 431-449; № 12. – С. 466-493. – (2)

Острог був другою резиденцією східноволинських (луцьких) православних владик.

839. Уводский Н. Историческое исследование об епископах Волынской епархии со времени ее учреждения до 1867 года // Волын. Епарх. Ведом. – 1867. – Ч. неофиц. - № 1. – С. 9-19; 1868. - № 9. – С. 167-171; № 20. – С. 593-602; 1869. - № 22. - . 868-879; № 24. – С. 945-948. – (2)

840. Фотинский О. Волынь на XI археологическом съезде в г. Киеве [1899 г.]: Отчет о выставках древностей Волынских и рефератах, читанных на съезде и имеющих отношение к прошлому Волыни // Волын. Епарх. Ведом. – 1899. – Ч. неофиц. № 33. – С. 914-924; № 34. – С. 936-944; № 35. – С. 974-986; № 36. – С. 1026-1035. – (2)

841. Хотовицкий А. Из прошлого Волыни: Участие Волынского духовенства в судьбах [18] 12 года // Волын. Епарх. Ведом. – 1894. – Ч. неофиц. - № 26. – С. 741-755; № 27. – С. 775-785. – (2)

Діяльність єпископа Даниїла з резиденцією в Острозі по керівництву єпархією в умовах французького вторгнення на Волинь. (с. 743-746, 749-755); евакуація волинської духовної семінарії з Острога в м. Кобеляки на Полтавщині (с. 775-781) та її повернення в Острог (с. 781-785).

ВОЛИНСЬКА ДУХОВНА СЕМІНАРІЯ В ОСТРОЗІ, 1796-1825 рр.

842. Бамсовский А. Кременецкое мужское духовное училище: Исторический очерк // Волин. Епарх. Ведом. - 1900. - Ч. неофиц. - № 25. - С. 828-836. - (2)

Училище відкрите 1817 р. в Острозі на базі молодших класів Волинської духовної семінарії і працювало тут до 1825 р.

843. Давидович Б. Судьбы православия и русской народности на Волыни в последнее столетие (1796-1896): Речь, читанная на юбилейном акте Волынской духовной семинарии 29 сентября 1896 г. // Волин. епарх. Ведом. - 1897. - Ч. неофиц. - № 14. - С. 405-423; № 15. - С. 435-452. - (2)

Роль Волинської духовної семінарії в Острозі (заснована 1796 р.) та її випускників у відродженні православ'я на Волині (с. 435-438)

844. Липский И. День открытия Волынской духовной семинарии // Волин. Епарх. Ведом. - 1880. - Ч. неофиц. - № 36. - С. 1627-1632. - (2)

На основі архівних даних автор зробив висновок, що духовна семінарія відкрилася в Острозі 14 травня 1796 р.

845. Манько М.П. Вихідці із східних повітів Волині у Волинській духовній семінарії в Острозі // Малинщина у просторі і часі: Матеріали Всеукр. наук.- краєзн. конф. - Малин, 1996. - С. 89-90. - (2)

846. Манько М. Волинська православна духовна семінарія в Острозі (1796-1825) // Волянія з Волині. - 1997. - № 1. - С. 37-40. - (2, 3)

847. Манько М. Помітна сторінка в історії краю: Волинська духовна семінарія в місті Острозі (1796-1825) та її випускники // Життя і Слово. - 1996. - 18 верес. - (1)

848. Манько М. Серед перших київських професорів // Життя і Слово. - 1992. - 7 лип. - (1)

Орест Маркович Новицький (1806-1884) - відомий вітчизняний філософ-гегельянець, перший професор філософії Університету св. Володимира у Києві; навчався у Волинській духовній семінарії в Острозі.

849. О помещениях Волынской духовной семинарии // Волин. Епарх. Ведом. - 1874. - Ч. неофиц. - № 2. - С. 41-55. - (2)

В 1796-1825 рр. семінарія працювала в Острозі, у будівлях колишнього єзуїтського колегіуму (с. 1-47)

850. Переговский В. Несколько замечаний на статью [Ф. Четыркина] "Исторический очерк Волынской духовной семинарии", помещенную в 21 и 22 номерах "Волынских Епархиальных Ведомостей" 1878 года // Волин. Епарх. Ведом. - 1879. - Ч. неофиц. - № 18. - С. 688-699. - (2)

Зауваження з приводу помилок в нарисі про перебування духовної семінарії в Острозі в 1796-1825 рр., а також висвітлення автором історії академії в Острозі ХХІ ст.

851. Полянский Д. Еврейская эксплуатация волынских семинаристов: (К истории Волынской духовной семинарии) // Волын. епарх. Ведом. – 1881. – Ч. неофиц. - № 19. – С. 963-976; № 20. – С. 1005-1015. – (2)

Факти із життя волинських семінаристів в Острозі в I чверті XIX ст. (с. 970-974)

852. Полянский Д. Материалы для истории Волынской духовной семинарии: (Пожар 1821 года, тяжелое время для семинарии; снятие дома «Обержа», перенесение семинарии в местечко Аннополь [1825 г.]) // Волын. Епарх. Ведом. – 1882. - Ч. неофиц. - № 10 и 11. – С. 275-294. – (2)

853. Теодорович Н. Волынская духовная семинария. История первоначального устройства ее и подведомственных ей духовных училищ. Списки воспитанников, окончивших в ней курс учения, а также начальников и наставников ее в период времени с 1796 по 1900 г. – Почаев, 1901. – 1023с. – (2)

Про заснування Волинської духовної семінарії в Острозі і її діяльність тут з 1796 по 1825 рр. (с. 1-42); про діяльність Острозького (згодом Кременецького) духовного училища (с. 47-48, 53-58); списки випускників в Острозі (21 випуск, с. 220-374); листи з Острога (I чверть XIX ст.) випускника семінарії, а згодом і викладача Григорія Рафальського (майбутнього митрополита Антонія) (с. 908-936).

854. Трипольский Н. Студенты-волынцы в Киевской Академии: К истории Киевской духовной академии начала XIX века // Волын. Епарх. Ведом. – 1910. – Ч. неофиц. - № 40. – С. 715-717; № 42. – С. 749-751. – (2)

Про випускників Волинської духовної семінарії в Острозі, що продовжували освіту в Києві на поч. XX ст., в т.ч. про Якова Лобачевського (майбутнього єпископа Острозького Ієрофея).

855. Хотовицкий А. К истории Волынской духовной семинарии: [О встрече императора Александра I в Остроге в 1816 г.] // Волын. Епарх. Ведом. – 1893. - Ч. неофиц. – № 36. – С. 1028-1033. – (2)

856. Четыркин Ф. Исторический очерк Волынской духовной семинарии // Волын. Епарх. Ведом. – 1878. - Ч. неофиц. – № 21. – С. 818-829; № 22. – С. 858-888; 1879. - № 20. – С. 753-773; № 21. – С. 792-802; № 22. – С. 855-869; № 24. – С. 981-989; 1881. - № 34. – С. 1140-1152; № 35. – С. 1186-1195. – (2)

Нарис охоплює період діяльності в Острозі з 1796 по 1825 рр.

ПЕРСОНАЛІЇ,

857. Краткий очерк жизни архимандрита Амвросия (Лотоцкого), скончавшегося 18 января 1878 года // Волын. Епарх. Ведом. – 1878. - Ч. неофиц. – № 5. - С. 220-221. – (2)

Архімандрит Амвросій (Лотоцький Афанасій Лукич) (1796-1878) – церковний діяч, богослов, проповідник, історик-краєзнавець Волині. Випускник Волинської духовної семінарії в Острозі (1819), згодом її викладач та інспектор (1823-1828).

858. Гавриил, епископ Острожский [Воеводин Григорий Дмитриевич] Архипастырская поездка: (Из отчета) // Волын. Епарх. Ведом. – 1912. – Ч. неофиц. - № 26. – С. 530. – (2)

Перебування вікарного єпископа в Острозі у 1912 р.

859. Протоиерей Юлий Гапанович: (Некролог) // Волын. Епарх. Ведом. – 1911. – Ч. неофиц. - № 51. – С. 995. – (2)

Ю. Гапанович (б. 1848-1911) – настоятель Острозького Богоявленського собору, один із засновників Братства імені князів Острозьких.

860. Хотовицкий А. Несколько слов о последних днях жизни, а также о смерти и погребении Преосвященнейшего Иерофея, Епископа Острожского, викария Волынского // Волын. Епарх. Ведом. – 1871. - Ч. неофиц. – № 10. – С. 303-306. – (2)

861. Амвросий, архимандрит [Лотоцкий Афанасий Лукич] Воспитание о Преосвященном Иерофее, епископе Острожском, викарии Волынской епархии, скончавшемся 17 апреля 1871 года, на 84 году жизни // Волын. Епарх. Ведом. – 1873. – Ч. неофиц. - № 5. – С. 170-184; № 6. – С. 215-223.

Єпископ Острозький Ієрофей (Яків Лобачевський) (1789-1871) – церковний діяч, вчений-енциклопедист і поліглот, краєзнавець, дослідник острозької і дерманської старовини. Випускник Волинської духовної семінарії в Острозі (1807), згодом – її викладач і перший інспектор (1811-1822). З 1828 р. – настоятель Дерманського монастиря, з 1845 р. – єпископ Острозький. Помер і похований в Дерманському монастирі.

862. Хотовицкий А. Преосвященный Иерофей, епископ Острожский, викарий Волынский: Некролог // Волын. Епарх. Ведом. – 1871. - Ч. неофиц. – № 10. – С. 301-303. – (2)

863. Тучемский М. Протоиерей о. Иоанн Ковалевский и учитель церковно-приходской школы с. Майкова, Острожского уезда, диакон о. Тимофей Богданец, выдающиеся церковно-школьные деятели (По поводу кончины их) // Волын. Епарх. Ведом. – 1906. - Ч. неофиц. – № 29. - С. 976-977. – (2)

864. Тучемский М. Слово над гробом протоиерея о. Иоанна Ковалевского // Волын. Епарх. Ведом. – 1906. - Ч. неофиц. – № 29. – С. 977-979. – (2)

865. Левитский В. Несколько слов о почившем острожском уездном наблюдателе церковных школ священнике Василии Лукиче Котульском [1867-1898] // Волын. Епарх. Ведом. – 1898. - Ч. неофиц. – № 15. – С. 582-584. – (2)

866. М.К. Протоиерей Исидор Захарьевич Метельский: (Некролог) // Волын. епарх. Ведом. – 1882. - Ч. неофиц. - № 34. – С. 1085-1093. – (2)

І.З. Метельський (1799-1882), волинський церковний і освітній діяч, краєзнавець. Випускник Волинської семінарії в Острозі 1821 р. В 1821-1824 рр. – помічник бібліотекаря семінарії і вчитель Острозького парафіяльного духовного училища.

867. Бендеровский М. Памяти протоиерея о. Дмитрия Ненадкевича // Волын. Епарх. Ведом. – 1909. – Ч. неофиц. - № 8. – С. 179-180. – (2)

Дмитро Ненадкевич (1821-1909) – волинський священник і освітній діяч, довголітній настоятель собору в Заславі (Ізяславі). Помер в Острозі.

868. Костриця М.Ю. Иван Огієнко – випускник Острозької гімназії [1903 р.] // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 61-63. – (1)

Автор подає коротку біографію І.І. Огієнка.

869. Тюрменко І.І. Иван Огієнко – митрополит Іларіон // Укр. іст. журн. – 1995. - № 2. – С. 79-92. – (1)

В 1903 р. одержав атестат зрілості в Острозькій гімназії.

870. Бендеровский М. Протоиерей Леонид Радковский: (Некролог) // Волын. Епарх. Ведом. – 1906. - Ч. неофиц. – № 25. – С. 834-835. – (2)

Леонід Радковский (б. 1841-1906) – довголітній священник Богоявленського собору в Острозі.

871. Барановский С. Минско-Волинский архиепископ Виктор Садковский // Волын. Епарх. Ведом. – 1878. - Ч. неофиц. – № 3. – С. 134-146. – (2)

В 1795-1799 рр. Острог був центром Житомирського вікаріату очолюваної Віктором Садковським Мінсько-Волинської православної єпархії.

872. Чикановська Л.І. Общественная и церковно-просветительская деятельность митрофорного протоиерея г. Острога Венедикта Иеронимовича Туркевича (в конце XIX – 20-х г. XX ст.) // Матеріали V науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 170-175. – (1)

873. Документы, относящиеся к деградации архиепископа Могилевского Варлаама Шишацкого // Волын. Епарх. Ведом. – 1880. - Ч. неофиц. – № 23-24. – С. 1052-1070 – (2)

Статті про Варлаама (Шишацького), першого єпископа Волинського і Житомирського з резиденцією в Острозі (1796-1807), який у 1812 р., обіймаючи Могилевську кафедру в Білорусі, перейшов на сторону Наполеона, за що був позбавлений сану і помер простим монахом.

874. Местное предание о последних днях жизни архиепископа Варлаама Шишацкого // Волын. Епарх. Ведом. – 1880. - Ч. неофиц. – № 23-24. – С. 1107-1108. – (2)

875. Павловский И. К «Правде относительно архиепископа Варлаама Шишацкого» // Волин. Епарх. Вedom. – 1879. - Ч. неофиц. – № 10. – С. 402-405. – (2)

876. Павловский И. Крамольная присяга: К биографии архиепископа Варлаама Шишацкого // Волин. Епарх. Вedom. – 1879. - Ч. неофиц. – № 12. – С. 462-469. – (2)

877. Павловский И. Муж преткновения (Варлаам Шишацкий): письмо в редакцию // Волин. Епарх. Вedom. – 1878. - Ч. неофиц. – № 24. – С. 981-982. – (2)

878. Хойнацкий А. Правда об архиепископе Варлааме, бывшем первым епископом Волынским, а потом архиепископом Могилевским, скончавшемся в звании простого монаха, и другие некоторые сведения, необходимые для истории Волынской семинарии // Волин. Епарх. Вedom. – 1879. - Ч. неофиц. – № 8. – С. 323-329. – (2)

879. Яржемский М. Памяти протоиерея Георгия Семеновича Яржемского (1874-1907), настоятеля Острожского Богоявленского собора в 1906-1907 гг.] // Волин. Епарх. Вedom. – 1907. - Ч. неофиц. – № 15. – С. 460-463. – (2)

ОСТРОЗЬКЕ СВЯТО-КИРИЛО-МЕФОДІВСЬКЕ БРАТСТВО

880. Барановский С. Празднование десятилетнего юбилея Острожского Св. Кирилло-Мефодиевского храма, 9 октября 1877 года // Волин. Епарх. Вedom. – 1877. - Ч. неофиц. – № 22. – С. 966-993. – (2)

881. Блудова А. Известия о Св. Кирилло-Мефодиевском Братстве. 10 ноября 1869 г., г. Острог // Волин. Епарх. Вedom. – 1870. - Ч. неофиц. – № 2. – С. 52-60. – (2)

882. Быков Н.П. Острожское Св. Кирилло-Мефодиевское православное церковное братство. Очерк его возникновения и деятельности. Материалы к истории Братства. 1865-1910. – С.Пб., 1910. – 242 с. – (2)

883. Годичное заседание Совета Св.-Кирилло-Мефодиевского Острожского Братства // Волин. Епарх. Вedom. – 1884. - Ч. неофиц. – № 4. – С. 145-146. – (2)

884. Графиня Антонина Дмитриевна Блудова и Кирилло-Мефодиевское Острожское Братство: В память десятилетия со времени кончины основательницы / Под. ред. И.П. Хрущева. – С.Пб., 1903. – 26 с. – (2)

885. Засс Р.С. Соханська і Яполоть // Червоний прапор. – 1976. – 20 листоп. – (1)

В статті згадується, що у вересні 1866 р. письменниця побувала в Острозі як член Кирило-Мефодіївського братства.

886. Из Острога на Волыни: От Свято-Кирилло-Мефодиевского Братства // Волын. Епарх. Вedom. – 1879. - Ч. неофиц. – № 1. – С. 36-39. – (2)

887. Из отчета Кирилло-Мефодиевского Братства [г. Острога] за 1879 год // Волын. Епарх. Вedom. – 1880. - Ч. неофиц. – № 18. - С. 837-848. – (2)

888. Известие об Острожском Свято-Кирилло-Мефодиевском Братстве. – М.: Синод. типография., 1866. – 40 с. – (2)

Звіт про діяльність братства за 1864-1865 рр., витяги із листів і протоколів, відгуків про братство в пресі.

889. Известия о Св. Кирилло-Мефодиевском Братстве: Краткий обзор первого полугодия деятельности Братства, с 11 мая по 16 ноября 1871 года // Волын. Епарх. Вedom. - 1872. - Ч. неофиц. – № 12. – С. 452-469. – (2)

890. Известия [Острожского] Св. Кирилло-Мефодиевского братства с апреля по ноябрь месяц 1885 года. – М., 1885. – 38 с.- (2)

891. Известия Острожского Св. Кирилло-Мефодиевского Братства с апреля месяца 1885 года и с ноября по 18 мая 1886 г. – Острог: Тип. П.А. Никитина. – 56 с. – (2)

892. Известия от Св.-Кирилло-Мефодиевского Братства в г. Остроге Волынской губернии // Волын. Епарх. Вedom. – 1879. - Ч. неофиц. – № 16. – С. 622-626. – (2)

893. Известия от Св. Кирилло-Мефодиевского Братства за 1883 год и начало 1884 г. – Острог: Тип. П.А. Никитина. – 52 с. – (2)

894. Каретников С.М. Волынская губерния: географическо-исторический очерк губернии в связи с историей Малороссии и Западной России в ХУІІ и ХУІІІ веках. – 3-е изд., испр. и доп. - Почаев: Типогр. Почаево-Успенской Лавры, 1912. – (Б-ка Волын. Союза Русского Народа. № 28). – (4)

Висвітлено різнобічну діяльність Острозького православного Кирило-Мефодіївського братства, заснованого 1865 року графинею А.Д. Блудовою. Відзначається внесок в діяльність братства письменниці Н.С. Соханської.

895. Конотопець Н. Хто я єсмь?: Сімейна хроніка на історичному тлі // Вітчизна. – 1998. - № 9-10. – С. 7-78. – (1)

Історія жіночого училища та Кирило Мефодіївського братства, заснованих гр. А. Блудовою 1865 р. (с. 58-60); Життя Острога в ХУІІІ ст. – (с. 61-78) – (1)

896. Левитский В. Несколько слов о великой ревнительнице духовного просвещения в Брыковском приходе Кременецкого уезда покойной графине Антонине Дмитриевне Блудовой и о признательности к ней брыковских прихожан // Волын. Епарх. Вedom. – 1895. - Ч. неофиц. – № 1-2. – С. 44-51. – (2)

897. Левитский К. Памяти графини Антонины Димитриевны Блудовой // Волын. Епарх. Ведом. – 1891. - Ч. неофиц. – № 15. – С. 464-475. – (2)

898. Муравьев А.Н. Почаевская Лавра и Острожское братство. – К., 1871. – 74 с. – (2)

Діяльність Острозького Кирило-Мефодіївського братства (с. 25-51)

899. О посещении Острожского Кирилло-Мефодиевского Братства Высокопреосвященнейшим Михаилом, митрополитом Сербским // Волын. Епарх. Ведом. – 1869. - Ч. неофиц. – № 24. – С. 944. – (2)

900. Об Острожском православном Братстве // Волын. Епарх. Ведом. – 1868. - Ч. неофиц. – № 10. – С. 215-217. – (2)

901. Остріжське Кирило-Мефодіївське братство замкнене // Духовний сіяч. – 1929. - № 25. – С. 276. – (2)

902. Острожского Св.-Кирилло-Мефодиевского Братства сокращенный отчет за полгода // Волын. Епарх. Ведом. – 1881. - Ч. неофиц. – № 3. – С. 81-87.

903. Острожское Кирилло-Мефодиевское Братство // ВЕВ. – 1880. - Ч. неофиц. – № 7. - С. 372-379. – (2)

904. Отчет [Острожского] Св. Кирилло-Мефодиевского Братства за 1876 год – С.Пб., 1877. – 57 с. – (2)

905. Отчет [Острожского] Св. Кирилло-Мефодиевского Братства за 1877-1878 гг. – С.Пб., 1879. – 227 с. – (2)

906. Отчет [Острожского] Св. Кирилло-Мефодиевского Братства за 1878-1879 год. – С.Пб., 1882. – 87 с. – (2)

907. Отчет Острожского Св. Кирилло-Мефодиевского братства за полугодие 1884 г. и за первые месяцы 1885 года. В г. Остроге, Волынской губернии. – Острог: Тип. П.А. Никитина, 1885. – 71 с. – (2)

Серед інших матеріалів – звіт про святкування в Острозі 1000-літнього ювілею просвітителя слов'янства Мефодія (6 апреля 1885 г.)

908. Отчет Св. Кирилло-Мефодиевского Братства за 1888-89 год. – С.Пб., 1889. – 24 с. – (2)

909. Пащук І.Г. Листи М.О. Максимовича про князів Острозьких до графині А.Д. Блудової // Матеріали І-ІІ науково-красназавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр). – Сокаль, 1992. – Ч.2. - С. 11-12. – (1)

910. Три листи М.О. Максимовича про князів Острозьких до графині А.Д. Блудової / Переднє слово І. Пащука // Зміна. – 1990. – 26 груд. – (1)

911. Чикановська Л. Минулого сторінки незабутні: [В 1865 р. в Острозі було засноване Кирило-Мифодіївське православно-церковне братство, при якому в 1866 р. відкрито жіноче училище ім. графа Блудова] // Життя і слово. – 1991. – 29 серп. – (1)

912. Шпізель Р.С. Медицинская деятельность Острожского Кирилло-Мефодиевского братства (1865-1922 гг.) // Матеріали І-ІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч. 2. – С. 108-113. – (1)

БРАТСТВО ІМЕНІ КНЯЗІВ ОСТРОЗЬКИХ

913. Гладуненко О. Зв'язки Волинського Церковно-археологічного Товариства та Єпархіального давньосховища із засновниками Острозького музею // Тези наукової конференції до 100-річчя Волинського Єпархіального Давньосховища, 18-20 травня 1993 р. – Житомир, 1993. – С. 11-12. – (2)

914. Тучемский М. Братство имени князей Острожских под покровом преподобного Феодора // Волын. Епарх. Ведом. – 1909. - Ч. неофиц. – № 6. – С. 137-140. – (2)

915. Тучемский М. Впечатления очевидца [о народных чтениях в г. Остроге, организованных Братством имени князей Острожских в 1909-1910 гг.] // Волын. Епарх. Ведом. – 1910. – Ч. неофиц. - № 11. – С. 215-216. – (2)

916. Тучемский М. Первые страницы жизнедеятельности Братства имени князей Острожских в г. Остроге // Волын. Епарх. Ведом. – 1909. - Ч. неофиц. – № 41. – С. 867-872. – (2)

917. Тучемский М. Посещение преосвященнейшим владыкою Фаддеем [епископом Владимир-Волинским] Братства князей Острожских в г. Остроге [декабрь 1910 г.] // Волын. Епарх. Ведом. – 1911. – Ч. неофиц. - № 2. – С. 39-41. – (2)

918. Тучемский М. Чествование Братством князей Острожских выдающегося православного русского человека [первого председателя Братства, директора Острожской мужской гимназии И.К. Окоемова] // Волын. Епарх. Ведом. – 1909. – Ч. неофиц. - № 47. – С. 562-564. – (2)

919. Устав Братства имени князей Острожских, под покровом князя Федора. – Почаев: Тип. Почаево-Успенской Лавры, 1909. – 24 с., іл. - (2)

Братство засноване в Острозі при Богоявленському соборі. Крім прославлення князя Федора Острозького, братство ставило перед собою за мету проводити роботу по збереженню пам'ятників старовини м. Острога, створити бібліотеку, організувати історичні читання, займатися благодійністю.

СОЦІАЛЬНО-ЕКОНОМІЧНЕ СТАНОВИЩЕ

920. Історія Української РСР. У 8 т. 10. кн. Т.2. Визвольна війна і возз'єднання України з Росією. Початок розкладу феодалізму та зародження капіталістичних відносин. (Друга половина ХУІІ – ХУІІІ ст.) – К.: Наук. думка, 1979. – 615 с. – (1)

Ремісничі цехи, торгівля в Острозі ХУІІІ ст. (с. 259, 262, 413-414)

921. Кудь В. Землеволодіння в Острозі і Острозькому повіті на початку XX століття // Життя і Слово. – 1998. – 19 серп. – (1)

922. Кудь В.О. Розвиток промисловості і ремесла на Волині [в т.ч. і в Острозі] в кінці XIX- на початку XX ст. // Матеріали I–III науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.).– Сокаль, 1992. – Ч.1. - С. 109-111. – (1)

923. Лашук Ю.П. Народне каменярство в регіоні Острога [XVI–XX ст.] // Матеріали I–III науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.1. - С. 113-114. – (1)

924. Новая метеорологическая станция // Известия Волын. губерн. земства. – 1913. - № 27. – С. 14. – (4)

Відзначається, що вислано все необхідне обладнання для облаштування станції в м. Острозі при двокласному міському училищі.

925. Отчет Острожского Коммерческого Общества взаимного кредита за 1912-й год: Общество открыло свои действия 15-го июля 1909 года. – Острог: Тип. Ш. Шейнерберга, 1913. – 21 с. – (4)

926. Ошуркевич О.Ф. Шевські ремісничі цехи, їх пережитки на Волині: [Згадується м. Острог, 1896 р.] // Минуле і сучасне Волині: Літописні міста і середньовічна культура: матеріали XIII Волин. обл. іст.-краєзн. конф. 27-29 листоп. 1995 р.: Наук. зб. – Луцьк, 1998. – С. 105-106. – (1)

927. Романчук О. Дороги з минулого: [З історії будівництва доріг в Острозі та його околицях] // Життя і Слово. – 1995. – 13 трав. – (1)

Друга половина XIX – перша половина XX ст.

928. Список землевладельцев и арендаторов Волынской губернии, во владении коих находится не менее 50 десятин земли: Изд. Волын. губерн. стат. комитета. – Житомир, 1913. – 270 с. – (2)

Землевласники Острога і повіту (с. 196-215)

929. Список операций, произведенных земскими врачами стационарным больным Волынской губернии за январь 1912 года // Врачебно-санитарная хроника Волынской губернии. - 1912. - № 1. – С. 17-21. – (4)

Про Острівську лікарню – с. 20.

930. Шпізель Р.С. Академик Ф.Г. Яновский и Острог [(1860-1928), вчений медик] // Матеріали VI Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 234-237. – (2)

931. Шпізель Р. Вперше у світі [відкрито спосіб обробки операційного поля і рук хірурга настоянкою йоду лікарем М.М. Філончиковим 1904 р. в Острозі] // Зоря комунізму. – 1965. – 14 жовт. – (1)

932. Шпізель Р. З історії медицини в Острозі // Зоря комунізму. – 1968. – 15 черв. – (1)

Автор робить припущення, що лікар Ф. Волковинський, пропрацювавши терапевтом в Острозі 20 р., написав дисертацію “Дослідження про ревматичний кардит”. Дисертація видана у Вільнюсі 1817 р.

933. Шпізель Р.С. Неопубліковані листи академіка Т.Г. Яновського в Острог (1860-1928) // Наукові записки/ Острозька Академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. – Острог, 1999. – Т.2. Ч.1. - С. 256-257. – (1,3)

Зв’язок сім’ї лікаря, педагога, вченого з Острогом (І половина ХІХ ст. – 20-ті роки ХХ ст.)

ОСВІТА

934. Блудова А.Д. Воспитанницам училища гр. Д.Н. Блудова от Попечительницы на прощание. – К., 1893. – 10 с. – (2)

Передсмертний духовний заповіт засновниці Острозького жіночого училища.

935. Бобровницька Т. Розповідають поживклі сторінки: [Про жіноче училище ім. графа Д.М. Блудова, яке діяло в Острозі в кінці ХІХ ст.] // Життя і слово. – 1991. – 19 верес. – (1)

936. “Братчик”. Празднование освящения нового классного здания в Острожском женском графа Д.Н. Блудова училище. – К., 1914. – 11 с. – (2)

937. Бурцева М. Сведения об училище находящемся при Острожском Кирилло-Мефодиевском Братстве, в память графа Блудова и о братской приходской школе и аптеке: Из письма... к Агафангелу архиепископу Волынскому и Житомирскому, от 6 апреля 1868 года // Волын. Епарх. Ведом. – 1868. - Ч. неофиц. – № 17. – С. 479-482. – (2)

938. Земський Ю.С. Нереалізований проект створення народних шкіл на Остріжчині. 60-70-ті роки ХІХ ст. // Матеріали V науково-красназавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 50-53. – (1)

939. Историческая записка Училища графа Блудова, что при Св. Кирилло-Мефодиевском Братстве в г. Остроге // Волын. Епарх. Ведом. – 1872. - Ч. неофиц. – № 15. - С. 582-590. – (2)

940. Історія Української РСР. У 8 т. 10 кн. Т.3. Україна в період розкладу і кризи феодально-кріпосницької системи. Скасування кріпосного права і розвиток капіталізму (ХХ ст.). – К.: Наук. думка, 1978. – 535 с. – (1)

У 70-х роках ХІХ ст. почала діяти учительська семінарія в Острозі (с. 535)

941. Ковальський М. Маловідома сторінка з історії жіночої освіти в Острозі на початку ХХ ст. // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. – С. 169-178; Зоря комунізму. – 1990. – 26, 28 лип. – (1,3)

В 1906 р. М.Г. Рекало заснував приватне жіноче училище в Острозі, яке пізніше було реорганізоване в державну жіночу гімназію.

942. Малюжкович Н. Освящение и открытие Соборной церковно-приходской школы в городе Остроге [15 сентября 1902 г.] // Волын. Епарх. Вedom. – 1902. - Ч. неофиц. – № 30. – С. 854-856. – (2)

943. Новосілецький А. Острог - центр освіти на Волині [XIX ст.] // Новосілецький А. Острог на Волині: Наук.-попул. нарис з найдавніших часів до початку XX ст. - Острог, 1999.. – С. 91-106. – (1,3)

944. О расширении программы школы при Острожском Кирилло-Мефодиевском Братстве // Волын. Епарх. Вedom. – 1882. – Ч. неофиц. - № 6. – С. 169. – (2)

945. Острізька гімназія – найвизначніші учні і випускники [Список] // Андрухов П. 600 імен в історії Великої Волині. – Остріг, 1993. – С. 57-58. – (3)

946. Программы предметов учебного курса женского графа Д.Н.Блудова училища в Остроге: Утверждены г. управляющим Министерства народного просвещения товарищем министра 11-го сентября 1876 г. – Б.и, б.г. - 39 с. – (2)

947. Родович М. Женское графа Дмитрия Николаевича Блудова училище в г. Остроге: Сборник действующих о нем постановлений, распоряжений, программ, правил и п. С 1866 по 1886 год. – С.Пб., 1887. – 176 с. – (2)

948. Соколов Н. Речь к оканчивающим курс воспитанникам Острожской мужской гимназии, произнесенная 13-го мая сего года по окончании экзамена Закона Божия // Волын. Епарх. Вedom. – 1903. - Ч. неофиц. – № 16. – С. 473-475. – (2)

949. Тучемский М. Духовные школы в Острожском уезде и первое уездное земское собрание очередной сессии 1911 г. в г. Остроге // Волын. Епарх. Вedom. – 1911. – Ч. неофиц. - № 49. – С. 951-952; № 50. – С. 974-978. – (2)

КУЛЬТУРА

950. Семенюк І. Першовитоки просвітительської ролі книгозбірень Острожчини у 1900-1939 роках // Життя і Слово. – 1994. – 22,26 жовт. – (1)

951. Хведась А. З отчого джерела: До історії наукової та видавничої діяльності на Волині (1830-1939 рр.) // Зоря комунізму. – 1990. – 20,23,25 січ.; 3 лют. – (1)

952. Шморгун Є. Його світильник // Червоний прапор. – 1978. – 23 верес. – (1)

Висвітлено роль у розвитку освіти та культури Острога Юхима Степановича Кримського, батька Агатангела Кримського. 1880 р. він відкрив у місті друкарню, книжковий магазин, публічну бібліотеку.

ВИДАТНІ ДІЯЧІ НАУКИ, ОСВІТИ, КУЛЬТУРИ І ОСТРОГ

953. Войтюк А. Криниці краса надзвичайна...: Ровенські враження письменників класиків [І. Нечуя-Левицького, О. Пчілки, І. Франка] // Червоний прапор. – 1989. – 11 берез. – (1)

Враження від знайомства з містом І. Нечуй-Левицький відобразив в нарисі “Дрегочин і Острог”. Про Острог у своїх наукових працях згадував І. Франко.

954. Гладуненко О. Він був другом Шевченка // Зоря комунізму. – 1989. – 2 берез. – (1)

П.І. Шлейфер, український художник і архітектор – автор проекту Острозької чоловічої гімназії (1870 р.), нині – Острозька середня школа № 2.

955. Гладуненко О. Зодчий [В.Г. Леонтович, який склав проект реставрації замку кн. Острозьких і відреставрував вежу Муровану XVI ст. в Острозі] // Життя і Слово. – 1994. – 31 серп. – (1)

956. Ковальський М. Острогіана Івана Франка: (Острог та його письмові іст. пам'ятки XV-XVII ст. у творчій спадщині Великого Каменяра) // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. - Острог, 1998. – С. 161-168. – (1,3)

957. Костиця М.Ю. Родина [мікробіолога] академіка [АН СРСР з 1924 р.] В.Л. Омелянського та Остріг // Матеріали IV науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 63-65. – (1)

Розповідь про документи, виявлені в фондах Житомирського архіву, які допомогли з'ясувати цікаві подробиці про перебування Омелянських в Острозі (1877-1881 рр.).

958. Пашук І.Г. Фольклорист і етнограф В.Г. Кравченко // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези регіон. наук. конф., 14-16 листоп. 1991 . – Рівне, 1991. – С. 68-70. – (1)

Перебуваючи на поч. XX ст. на Волині, зокрема, в Острозі, В.Г. Кравченко зібрав чимало фольклорних матеріалів, які увійшли до 5 і 12 випусків “Трудов общества исследователей Волыни”.

959. Шпизель Р.С. Врачебная, общественная и благотворительная деятельность академика Г.Е. Рейна [1854-1942 гг.] в Острожском уезде // Матеріали IV науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 191-195. – (1)

Автор подає коротку біографію вченого.

960. Шпизель Р.С., Хведась А.О. Діяльність академіка Г.Є. Рейна на Волині // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези другої регіон. наук.-теорет. конф., 18-20 груд. 1992 р. – Рівне, 1992. – С. 42-43.

КОСТОМАРОВ М.І.

961. Костомаров М. Автобіографія // Дніпро. – 1989. - № 5. – С. 81-92. – (1)

Перебування М. Костомарова в Острозі (с. 81-82).

962. Костомаров М. Учитель і професор у Києві // Україна. – 1989. - № 5. – С. 10-12. – (1)

М. Костомаров і Острог (с. 10).

963. Масний О.С. М.І. Костомаров і Волинь // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези регіон. наук. конф., 14-16 листоп. 1991 р. – Рівне, 1991. – С. 62-64. – (1)

Містяться відомості про перебування М. Костомарова в Острозі.

964. Мисан В.О. Оповідання з історії України, рідного краю. П'ятий клас. Ч. II. – Рівне, 1992. – 95с. – (1)

М. Костомаров і Острог (с. 14-16).

965. Пінчук Ю., Пасеченко Г. З волинських років М.І. Костомарова // Осягнення історії: Зб. наук. праць на пошану проф. М.П. Ковальського з нагоди 70-річчя. – Острог; Нью-Йорк, 1999. – С. 418-425. – (1,3)

М.І. Костомаров і Острог (с. 423-424).

966. Ткачук А.В., Ткачук Н.А. Деякі питання історії Волині в “Автобіографії” М.І. Костомарова // Матеріали IV науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 172-175. – (1)

Отримавши призначення на роботу в Рівне, М.І. Костомаров побував в Острозі, оглянув визначні місця міста.

КРИМСЬКИЙ А.Ю.

967. Бізюк Ю. Він [А.Ю. Кримський] навчався в Острозі // Зоря комунізму. – 1989. – 8 квіт. – (1)

968. Бобровницька Т. А. Кримський вчився у нашому місті // Зоря комунізму. – 1984. – 1 верес. – (1)

З 1881 по 1884 рік Агатангел Кримський навчався в Острозькій прогімназії.

969. Герасименко Л. На стороні рідного слова: [125 р. від дня народження А. Кримського, укр. вченого, історика, філолога, письменника] // Дивослово. – 1996. - № 10. - С. 52-55. – (1)

970. Гладуненко О.В. Остріг Агатангела Кримського [1881-1884] // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези другої регіон. наук.-теорет. конф., 18-20 груд. 1992 р. – Рівне, 1992. – С. 40-42. – (1)

971. ... З порога смерті: Письменники України – жертви сталінських репресій. Вип.1. – К.: Рад. письменник, 1991. – 494с. – (1)

Про А. Кримського, який вчився в Острозькій прогімназії (с. 278-285).

972. Пащук І. “В Острозі я жив...”: А.Ю. Кримський // Червоний прапор. – 1991. – 15 січ. – (1)

973. Ситник А.М. Наш земляк – А.Ю. Кримський // Минуле і сучасне Волині. Краєзнавство: Історія, здобутки, перспективи: Тези доп. та повідомл. II регіон. “Велика Волинь” і УІ обл. іст.-краєзн. конф., 8-10 жовт. 1992 р. – Луцьк, 1992. – С. 19-20. – (1)

КУЛІШ П.О.

974. Ковальська І.М. Остріг в спогадах П.О. Куліша і М. Костомарова // Матеріали І-ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.).– Сокаль, 1992. – Ч.1. - С. 81-85; Життя і Слово. – 1994. – 23,26 лют. – (1)

975. Лобас П.О. Остріг та Волинь в історичних драмах Пантелеймона Куліша // Матеріали І-ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.).– Сокаль, 1992. – Ч.1. - С. 116-118. – (1)

МАРКОВИЧ Д.В.

976. Краплич Р. Наш земляк – письменник Д.В. Маркович: [На початку ХХ ст. проживав у с. Михалківці неподалік Острога] // Життя і Слово. – 1994. – 30 квіт. – (1)

977. Лобас П.О. Волинь у драматургії та прозі Дмитра Марковича // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези другої регіон. наук.-теорет. конф., 18-20 груд. 1992 р. – Рівне, 1992. – С. 37-40. – (1)

Періоди перебування Д. Марковича в Острозькому повіті та м.Острозі (1874-1915 рр.) знайшли відображення в його творах: “Не з одного тіста ліплени” (“Не зрозуміли”), “Мої гріхи”.

НЕЧУЙ-ЛЕВИЦЬКИЙ І.С.

978. Нечуй-Левицький І.С. Дреготин та Острог: Померші українські городи // Нечуй-Левицький І.С. Зібрання творів. В 10 т.– К., 1966. – Т.5. Прозові твори. - С. 14-23. – (1)

979. Домашук П. І.С. Нечуй-Левицький у м. Острозі // Зоря комунізму. – 1978. – 25 листоп. – (1)

980. Лобас П.О. Волинські сюжети й образи у прозі і драматургії Івана Нечуя-Левицького // Волинські дзвони: Наук.-краєзн. альм. – Рівне, 1999. – Вип. 3. – С. 39-44. – (1)

Острог в творах письменника (с. 40,42).

981. Хведась А. Острог у творах письменника [І.С. Нечуя-Левицького] // Зоря комунізму. – 1986. – 10 черв. – (1)

СОСНОВСЬКИЙ Т.О.

982. Бондарчук Я. Тернистий шлях митця: [Про польського скульптора Т.О. Сосновського, який народився в с. Новомалин Острозького р-ну в ХІХ ст.] // Життя і Слово. – 1993. – 31 берез. – (1)

983. Бондарчук Я.В. Томаш Оскар Сосновський [польський скульптор (1810-1889)] і Остріг // Матеріали І-ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.1. – С. 27-29. – (1)

ШЕВЧЕНКО Т.Г.

984. Гладуненко О. Яким Шевченко бачив наше місто [Острог] // Життя і Слово. – 1996. – 23 жовт. – (1)

985. Жур П. Дума про Огонь: З хроніки життя і творчості Тараса Шевченка. – К.: Дніпро, 1985. – 434с. – (1)

Перебування Т. Шевченка в Острозі під час подорожі по Україні восени 1846 р. (с. 294-296).

986. Поліщук Я. Шевченко і Ровенщина. – Ровно: Облполіграфвидав, 1989. – 50с. – (1)

Перебування Т. Шевченка в Острозі (с. 10,13-17,21-22,25,31-33,41,43,46-49).

987. Сидор О.В. Т.Г. Шевченко та Волинь [Шлях поета проходив і через Острог] // Матеріали І-ІІІ науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.2. – С. 34-35. – (1)

988. Хведась А. Він побував у нашому краї // Зоря комунізму. – 1989. – 7 берез. – (1)

Про перебування Т.Г. Шевченка в Острозі (1846 р.) та вшанування його пам'яті. В жовтні 1963 р. в місті відкрито пам'ятник Кобзареві.

989. Хведась А. Кобзар у нашому краї [восени 1846 р.] // Зоря комунізму. – 1989. – 26,28,31 січ. – (1)

Автор веде читача шляхами подорожі Т.Г. Шевченка по Рівненщині, акцентує увагу на перебуванні в Острозі, розповідає про вшанування пам'яті Кобзаря крянами.

990. Шевчук С. І. Наша дума, наша пісня на волинських шляхах Тараса. – Рівне: Держ. ред-вид. підприємство, 1996. – 50с. – (1)

Шевченко і Острог (с. 5,13,24,30,33,35).

991. Шевчук С. У карбах пам'яті народної // Шевченкові верстви: Твори літераторів, краєзнавців та митців Рівненщини, присвячені Великому Кобзареві. – Рівне, 1996. – С. 26-49. – (1)

Перебування Т. Шевченка в Острозі під час подорожі по Україні восени 1846 р (с. 45-47).

992. Шовкопляс Г.М., Шовкопляс І.Г. За покликом серця: Пам'ятки історії та культури в житті і творчості Т.Г. Шевченка. – К.: Наук. думка, 1990. – 168с. – (1)

Перебування Т. Шевченка в Острозі восени 1846 р. (с. 78,114,116, 117,121).

ВИЗВОЛЬНІ ЗМАГАННЯ (1917-1921)

993. Бухало Г. Генерал Володимир Сальський [(1885-1940) – військовий міністр УНР] – уродженець Острога // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Острог, 1995. – С. 25-26; Місто. – 1997. - № 22. – Серп. – (2)

994. Вількер Л. Їх імена не забути // Зоря комунізму. – 1968. – 13 серп. – (1)

Спогади секретаря Острозького повіткому ЛКСМУ 1919-1920 рр.

995. Волошко П. Примаковці під Острогом: [Бій полку Червоного козацтва з військами С. Петлюри 1 травня 1919 р.] // Червоний прапор. – 1977. – 9 серп. – (1)

996. Гладуненко О. Нове про повітревком [розповідають виявлені документи, які поповнили фонди історико-культурного заповідника м. Острога] // Зоря комунізму. – 1987. – 2 черв. – (1)

997. Історія січових стрільців: Воєн.-іст. нарис. – К.: Україна, 1992. – 347с. – (1)

Бої корпусу січових стрільців в районі м. Острога навесні 1919 р. (с. 191,223-234).

998. Кондратюк Р., Костриця М. Пробудження національної свідомості: До історії українських національно-визвольних змагань 1917-1920 рр. на Острожчині // Замкова гора. – 1999. – 12 січ. – (1)

999. Манько М. Служила культурним осередком: Острозька “Просвіта” в 1917 р. // Життя і Слово. – 1998. – 14 січ. – (1)

1000. Мицик Ю. Із острозької кореспонденції Михайла Грушевського // Місто. – 1997. – 14 листоп. – (1)

1001. Міністр розтерзаної республіки генерал-хорунжий В. Сальський // Волинь. – 1996. – 8 берез. – (1)

В. Сальський – міністр УНР, один з найближчих соратників С. Петлюри, уродженець Острога.

1002. Німчинська Н. Грозова у будьонівці юність крилата: Про події громадянської війни на Острожчині // Зоря комунізму. – 1988. – 23 лют. – (1)

1003. Острозька повітова організація КП(б)У // Великий Жовтень і громадянська війна на Україні: Енцикл. довід. – К., 1987. – С. 393. – (1)

1004. Острозький повітовий ревком // Великий Жовтень і громадянська війна на Україні: Енцикл. довідник. – К., 1987. – С. 323. – (1)

1005. Равчук Г. Під стягом червоним: [Про діяльність Острозького ревкому в 1918-1920 рр.] // Червоний прапор. – 1966. – 16 лют. (1)

1006. Рачківський О.І. До історії видавничої діяльності на Волині: Острозькі альманахи // Волинь незабутня: Тези ІУ регіон. наук.-практ. конф. “Краєзнавчі дослідження з історії Волині: нові підходи, форми і методи”. – Рівне, 1993. – С. 42-44; Червоний прапор. – 1991. – 27 берез. – (1)

В 1917 році при Острозькій чоловічій гімназії спільними зусиллями учнів і викладачів видано журнал “Молодые силы”. В 1919 році відновили його видання під назвою “Юность”.

1007. Романчук О. Були й острозькі гроші: [У 1919 р. міським самоуправлінням були випущені розмінні білети вартістю у 2,6,10,20 гривень] // Життя і Слово. – 1991. – 25 квіт. – (1)

1008. Семенюк І.П., Жук В.М. Історія розвитку товариства “Просвіта” в Острозі: [Утворене у квітні 1917 р., зареєстроване 13 липня 1921 р.] // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 158-159. – (1)

1009. Сербін Г. Острозький ревком [1919-1920 рр.] // Червоний прапор. – 1965. – 16 лип. – (1)

1010. Скрипаль М. Тут був Повітовий Ревком: [В 1919 р. в Острозі на вул. Осипенко працював Ревком, який очолив Я. Мацута. На будинку, де він розміщувався, встановлено меморіальну дошку] // Зоря комунізму. – 1961. – 3 черв. – (1)

1011. Соколянський П.А. За владу Рад // Зоря комунізму. – 1966. – 19,22,24 берез. – (1)

Розповідь про встановлення Радянської влади в Острозі (Лютий 1919-1920 рр.).

1012. Створимо музей генерала [Генштабу українського війська (1918-1920 рр.) В.П. Сальського, уродженця м. Острога] // Волинські дзвони: Краєзн. альм.– Рівне, 1995. – Вип.1. - С. 44. – (1)

1013. Фрідріх О., Вихованець В. Сторінки революційної героїки: Докум. нарис [про події лютого 1917- травня 1919 рр. в Острозі] // Зоря комунізму. – 1971. – 7 листоп. – (1)

1014. Халецька О.О. Кривинська трагедія // Матеріали І-ІІІ науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.).– Сокаль, 1992. – Ч.2. - С. 73-74. – (1)

Про трагічну загибель учнівської дружини Острозької гімназії на початку грудня 1917 р. у бою на станції Кривин.

1015. Хведась А.О. З історії охорони музейного будівництва на Волині в 1919-1920 рр. // Велика Волинь: минуле й сучасне: (Матеріали

міжнар. наук.-краєзн. конф., жовт. 1994 р.). – Хмельницький; Ізяслав; Шепетівка, 1994. – С. 398-401. – (1)

Висвітлюється робота Острозького повітового комітету охорони пам'яток історії та старовини.

1016. Хведась А. Народжена в громадянській: [З історії Острозької комсомольської організації (1919-1920 рр.)] // Зоря комунізму. – 1979. – 30 січ. – (1)

1017. Хведась А. Пристрасним словом: (З історії місцевої преси) // Зоря комунізму. – 1975. – 5 трав. – (1)

Огляд газет “Вісті” – органу повітового ревкому, яка виходила в 1919р. та “Нового життя” – органу Острозького райкому КП(б)У. Почала виходити 27 вересня 1939 р.

1018. Хведась А. Ті незабутні дні: [події в березні-листопаді 1917 р.] // Зоря комунізму. – 1977. – 25 груд. – (1)

1019. Хведась А. У вогненному вихорі // Червоний прапор. – 1977. – 12 квіт. – (1)

Автор досліджує роботу Острозького повітового ревкому з питань охорони пам'яток мистецтва і культури м. Острога (1919-1920 рр.).

1020. Хведась А. Фотографія [членів Острозького повітревкому] в музеї // Зоря комунізму. – 1981. – 7 листоп.

ПІД ВЛАДОЮ ПОЛЬЩІ (1921-1939)

1021. Білодід К. Майбутні вчителі // Червоний прапор. – 1950 . – 26 берез. – (1)

Історія педогогічного училища, яке в 20-30-х роках було учительською семінарією, а потім ліцеєм для поляків.

1022. Бондарчук Я. Микола Шугаєвський [очолював Острозьку “Просвіту” в 20-х рр. ХХ ст.] // Життя і Слово. – 1991. – 29 серп. – (1)

1023. Братську [Кирило-Мефодіївську] церкву в м. Острозі передано католикам // Духовний сіяч. – 1931. - № 7. – С. 87. – (2)

1024. Гладуненко О. За волю народну // Зоря комунізму. – 1988. – 17 верес. – (1)

Відображено події визвольної боротьби мешканців міста проти окупаційного польського режиму (1920-1939 рр.).

1025. Дем'янчук Г. Революцією покликані: Краєзн. нариси. – Л.: Каменяр, 1987. – 120с. – (1)

Події в Острозі в 20-х роках ХХ століття (с. 61-64).

1026. Жилінський І. “І золоті нитки не згубить”: З історії театального мистецтва на Рівненщині // Волинські дзвони: Наук.-краєзн. альм. – Рівне, 1999. – Вип.3. – С. 46-51. – (1)

Історія театрального життя Острога, зокрема театрального колективу П. Заячківського (1913-1939 рр.) (с. 47-48).

1027. Ковальський М.П. Варшавський часопис “Воскресное чтение” (1924-1939 рр.) про минуле і тогочасне м. Острога і Волині // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 74-86. – (1)

1028. Малиновський О. За волю народну // Зоря комунізму. – 1979. – 24 берез.; 3,14,28 квіт.; 12 трав.; 5,16 черв. – (1)

Спогади комсомольця підпільника з 1929 р. про життя Острожчини 1921-1939 рр. Подається його власне бачення історії.

1029. Манько М.П. Громадські організації Острога і повіту в міжвоєнний період [1920-30-і рр.] // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 103-104; Життя і Слово. – 1993. – 21 лип. – (1)

1030. Манько М. До оборони своїх віковичних прав: (Острозький повітовий виборчий комітет 1922 рр.) // Життя і Слово. – 1992. – 29 серп. – (1)

1031. Манько М. З історії добродійних організацій Острога перед другою світовою війною // Життя і Слово. – 1993. – 23 жовт. – (1)

1032. Манько М. “З огляду на спокій і громадську безпеку”. Архівна знахідка про заборону відзначення Шевченківських днів в Острозі 1938 року // Життя і Слово. – 1994. – 23 лип. – (1)

1033. Манько М. Острозька “Просвіта” і її сільські філії в 1920-1930 рр. // Життя і Слово. – 1993. – 30 квіт. – (1)

1034. Манько М. Острозький путівник: [У 1934 р. Острозька друкарня Шейненберга випустила в світ польськомовний ілюстративний краєзнавчий путівник “Острог”] // Життя і Слово. – 1994. – 12 листоп. – (1)

1035. Манько М. Щопонеділка, щосереда, щоп’ятниці...: [Влітку 1921р. розпочалося регулярне автомобільне сполучення між містами Рівне і Острог] // Життя і Слово. – 1992. – 22 квіт. – (1)

1036. Менджецький В. Цивілізаційні і соціотопографічні переміни в містах Волинського воєводства (1921-1939 рр.): [Міститься матеріал про Острог] // Минуле і сучасне Волині: Літописні міста і середньовічна культура: Матеріали УІІ Волин. обл. іст.-краєзн. конф. 27-29 листоп. 1995 р.: Наук. зб. – Луцьк, 1998. – С. 89-92. – (1)

1037. Новосілецький А. Острог і район в 30-х роках ХХ століття: [Вибори до Польського сейму в 1935 р. Кількість населення по виборчих округах] // Життя і Слово. – 1997. – 8 трав. – (1)

1038. Ноцек С. Незабутнє // Зоря комунізму. – 1966. – 6 верес. – (1)

Колишній інструктор Острозького повітревкому розповідає про святкування Дня молоді 5 вересня 1920 р.

1039. Поток М.В. Бібліотечна мережа Острога і повіту в 20-30-х рр. XX ст. // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 134-136; Життя і Слово. – 1993. – 30 черв. – (1)

1040. Руй О. Острог – прикордонне місто [в 1921-1939 рр.] // Життя і Слово. – 1997. – 12 лют. – (1)

1041. Руй О.О. Періодична преса шкільної молоді Острога в 30-х роках XX ст. // Матеріали У науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 119-122. – (1)

Автор звертає увагу на часописи “Промінь”, “Спільними силами”, “Здовбиця”, “Станіца”, які видавались учнівською молоддю міста та зупиняється на питаннях, що піднімались на їх сторінках.

1042. Револуційний Першотравень: (З історії святкування Першотравня на Острожчині [1917-1941 рр.]) // Зоря комунізму. – 1977. – 1 трав. – (1)

1043. Савчук Б. Волинська “Просвіта”. – Рівне: Ліста, 1996. – 148с. – (1,3)

Подаються певні відомості про діяльність “Просвіти” в Острозі 1917-1926 рр., та її відродження в 1991 р. (с. 32-33,35,53,65,91,93,128,129,131)

1044. Соколянський П. Ревком і народна освіта // Зоря комунізму. – 1967. – 5 серп. – (1)

Організація народної освіти в місті в 1919-1920 рр.

1045. Твердохліб В.Ю. Молодь Західної України у боротьбі за возз’єднання (1919-1939). – Л.: Вища шк. Вид-во при Львів. ун-ті, 1983. – 134с. – (1)

Містяться відомості про Острозький повітком Комуністичної Спілки Молоді (с.13).

1046. Фрідріх О. У пошуках напівзабутих імен // Зоря комунізму. – 1971. – 16 верес. – (1)

Відомості про голову Острозького повітревкому Я.А. Мацуту та членів М. Кремнева і О. Шевчука.

1047. Хведась А. Пристрасним словом: (З історії місцевої преси [1919-1945 рр.]) // Зоря комунізму. – 1975. – 5 трав. – (1)

1048. Чикановська Л.І. Російське благодійницьке товариство в Острозі // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези другої регіон. наук.-теорет. конф., 18-20 груд. 1992 р. – Рівне, 1992. – С. 29-30; Життя і Слово. – 1993. – 18 верес. – (1)

В Острозі в 20-х роках XX ст. місцевою російською інтелігенцією було створене товариство, мета якого – творити добро, надавати духовну і матеріальну допомогу всім, кому вона потрібна. Його очолив місцевий лікар С.К. Храчевич.

1049. Чикановська Л.І. Русское благотворительное общество в Остроге в 20-х-30-х гг. XX века // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг., 1993. – С. 187-191. – (1,2,3)

Товариство було зареєстровано 28 червня 1924 р. Головою товариства вибрано місцевого лікаря С.К. Хроневича. При Товаристві була зібрана бібліотека. У вересні 1939 року Радянська влада закрила Товариство.

1050. Wołoszynowski Joachim. Wojewodztwo Wołyńskie w swietle liczb i faktow. - Łuck, 1929. – 249s. – (1,4)

Подається коротка історична довідка про Острог. Описується кількість населення, вулиць, готелів, ресторацій, кав'ярень та ін. станом на 1928 р. (с. 54-55).

1051. Zzycia Oddziału Ostrońskiego // Ziemia wołyńska. – 1938. - № 2. – S. 13-4. – (2)

Про досвід Острозького відділу Польського краєзнавчого товариства в справі інформування туристів про пам'ятні місця за допомогою придорожніх таблиць.

1052. Ostrozh'ska narodnia hazeta (Ostrih Popular Gazette) // Encyclopedia of Ukraine. – Toronto-Buffalo-London, 1993. – V. III. L-Pf. - P. 735. – (3)

Місцева Просвіта випускала в Острозі народну газету.

ЛІТЕРАТУРНЕ ЖИТТЯ

ЛЯТУРИНСЬКА О.

1053. Поліщук Я. Поезія мужності і молитви: [Про поетесу О. Лятуринську, яка деякий час жила і навчалась в Острозі] // Рівне. - 1992. – 8 лют. – (1)

1054. Юськова Р. Оксана Лятуринська: [Українська художниця і поетеса. Народилась і вчилась в Острозі] // Волинь. – 1992. – 8 лют. – (1)

1055. Черняхівський Г. Волинь в поезії Оксани Лятуринської // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 183-187. – (1)

Вихованка Острозького братства, перейнявшись минувшиною давнього міста, написала вірш “З Острозького архіву”.

ПАВЛЮК А.

1056. Дем'янчук Г. Антін Павлюк: «Гартував нестерпним болем спів» // Дем'янчук Г. Воскреслі для життя: Літ. силуети. – Рівне, 1998. – С. 46-56. – (1)

А. Павлюк – український письменник, уродженець м. Острога.

1057. Дем'янчук Г.С. Острог у творчості Антона Павлюка // Матеріали І-ІІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – С. 56-58; Життя і Слово. – 1994. – Ч.1. - 2 листоп. – (1)

1058. Дем'янчук Г.С. Перша збірка поезій Антона Павлюка // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 34-35. – (1)

1059. Жив'юк А. “Історія села Дермані” Пилипа Павлюка та її автор // Матеріали У науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 36-40. – (1)

Стаття про батька поета Антіна Павлюка, випускника Острозької гімназії.

1060. Юськова Р. Хотів узять я усі болі світу: [Поет А. Павлюк народився в Острозі в 1895 р.] // Рівне. – 1992. – 25 груд. – (1)

В СКЛАДІ УКРАЇНСЬКОЇ РСР (1939 – 24 СЕРПНЯ 1991)

ОСТРОГ В 1939-1941 рр.

1061. В місті Острозі // Зоря комунізму. – 1979. – 16 верес. – (1)

У вересні 1939 р. газета “Правда” вмістила в одному з номерів статтю “В городе Остроге”, в якій висвітлюються події того періоду. В “Зорі комунізму” стаття надрукована в перекладі з російської мови.

1062. Лето 1941. Украина: Документы и материалы. Хроника событий / Под общ. ред. В.А. Замлинського. – К.: Украина, 1991. – 512с.

Всі документи і матеріали представлені у виданні крім декількох, надруковані вперше. Вміщені також документи, які характеризують бої в районі Острога (с. 142,147,148-149,152,163,165,166,170,171,173).

1063. Віхи нашої біографії: Острожчина в роки Радянської влади: [Хронологія подій 1917-1987 рр.] // Зоря комунізму. – 1987. – 5 листоп. – (1)

1064. Крокami творення: Острожчина в роки Радянської влади // Зоря комунізму. – 1987. – 3 груд. – (1)

1065. Ніколайчук І. Під зорею щастя // Зоря комунізму. – 1981. – 31 жовт. – (1)

Спогади колишнього секретаря Острозького райкому КПЗУ та депутата народних зборів про розвиток подій у місті після возз'єднання Західної України з УРСР.

1066. Равчук Г. Боротьба трудящих Острога за владу Рад на Волині // Равчук Г. Острог і його околиці. – Л., 1960. – С. 66-80. – (1)

Після приєднання західноукраїнських земель до Радянської України в Острозі була проведена націоналізація промислових підприємств, почала виходити газета “Нове життя”, запроваджено в школах навчання рідною мовою (с. 75-76).

1067. Ровно 700 років. 1283-1983: Зб. док. і матеріалів. – К.: Наук. думка, 1983. – 198с. – (1).

Документи про організацію міської бібліотеки та історичного музею в Острозі (с. 83).

1068. Ровно 700 років. 1283-1983: Зб. док. і матеріалів. – К.: Наук. думка, 1983. – 198с. – (1).

Рішенням облвиконкому від 26 лютого 1940 р. в Острозі утворено міську Раду, підлеглу райвиконкому (с. 86).

ОСТРОГ В 1941-1945 рр.

1069. Баграмян І.Х. Так починалась війна. – К.: Дніпро, 1975. – 511с. – (1)

Події в районі Острога (с. 145-147, 150-153, 157,165,166).

1070. Бобровницька Т. Відважний прикордонник [М. Банніков загинув в бою за визволення Острога від німецько-фашистських загарбників восени 1944р.] // Зміна. – 1970. – 30 лип. – (1)

1071. Бобровницька Т. День, вкарбований в історію: [27 січня 1944р. м. Острог було визволено від фашистських окупантів] //Життя і Слово. – 1994. – 26 січ. – (1)

1072. Бобровницька Т. Журавлі // Зоря комунізму. – 1974. – 26 січ. – (1)

Стаття присвячена пам'яті полеглих в боях за м. Острог.

1073. Бобровницька Т. Кризь випробування // Зоря комунізму. – 1986. – 25 черв. – (1)

Про бойовий шлях 109 мотострілецької дивізії 16 армії, яка брала участь у визволенні міста від німецько-фашистських загарбників.

1074. Бобровницька Т. Назавжди молодий: [С.С. Соснін загинув в бою за визволення Острога від німецько-фашистських загарбників] // Зміна. – 1971. – 13 лип. – (1)

1075. Бойко Іван Никифорович: [Герой Радянського Союзу. Брав участь у визволенні м. Острога від німецько-фашистських загарбників] // Зміна. – 1985. - 13 лип. – (1)

1076. Бойко І.Н. На вістрі атак. – К.: Політвидав України, 1974. – 117с. – (1)

Спогади двічі Героя Радянського Союзу І.Н. Бойка про бойові дії окремого танкового розвідувального батальйону 13-ої механізованої дивізії під Острогом в червні 1941 р. (с. 8-10).

1077. Гладуненко О. В бою під Острогом [дістав бойове хрещення двічі Герой Радянського Союзу, учасник Параду Перемоги І.Н. Бойко. Один із розділів своєї книги він назвав “Острозьке хрещення”] // Зоря комунізму. – 1986. – 8 лип. – (1)

1078. Гладуненко О. Літопис подвигу продовжується // Зоря комунізму. – 1988. – 30 січ. – (1)

Участь у визволенні Острога 8-ої стрілецької дивізії 23-го стрілецького корпусу 60-ої армії та партизан під командуванням І.І. Шишкіна.

1079. Гладуненко О. На шляху до Перемоги // Зоря комунізму. – 1983. – 27 січ. – (1)

В січні 1944 р. військами 13-ої армії під командуванням генерала Пухова визволено Острог від фашистських окупантів.

1080. Гладуненко О.В. Оборона Острога в червневі дні 1941 року – вагомий внесок у зрив плану “Блискавичної війни” // Матеріали I-III науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.).– Сокаль, 1992. – 1992. – Ч.1. - С. 46-48. – (1)

1081. Гладуненко О. Слово про земляка: До 100-річчя з дня народження О.І. Антонова [Жив і навчався в Острозі] // Життя і Слово. – 1996. – 2 жовт. – (1)

Генерал армії, єдиний серед генералів кавалер ордена “Перемога”, автор операції “Багратіон”.

1082. За відсутністю провини: Довідник про репресованих жителів Рівненщини, реабілітованих у 50-ті роки. – Рівне: Азалія, 1994. – 62с. – (1)

Про уродженців і жителів Острога В.Ф. Камінського, А.М. Стефак, Н.А. Яворівську, які були репресовані в 1943-1945 рр. (с. 38-42).

1083. Зайцев Степан Харитонович [Герой Радянського Союзу. Воював у червні 1941 р. під Острогом] // Зміна. – 1985. – 24 груд. – (1)

1084. Кидрук І. Теплою зігріє українська хата... // Ціною власного життя: Кн. пам’яті. – Рівне, 1995. – С. 167-169. – (1)

Сім’я Рудюків з Острога переховувала єврейських дітей І. Шейнер-кример та Г. Штайнберг під час другої світової війни.

1085. Кисельников Ф. Шлях на Острог: До 30-річчя визволення Острожчини від фашистських загарбників // Зоря комунізму. – 1974. – 24-26 січ. – (1)

Спогади колишнього заступника командира 870-го стрілецького полку, який визволяв Острожчину.

1086. Белкин И.М. 13-я армия в Луцко-Ровенской операции 1944 г. – М.: Воениздат, 1960. – 159с.

Наступальні бої в районі Острога (с. 8,9,11,13,14,17,18,19,20,32,53,65, 84,91,120,125,151,153,154).

1087. Коврига Л. Освітняни району в період Великої Вітчизняної війни // Життя і Слово. – 1995. – 29 квіт. – (1)

1088. Лановий В. Вулиця Олега Гапончука [гвардії капітана, уродженця м. Острога. Загинув відсікаючи вогонь від складу з боєприпасами] // Зоря комунізму. – 1988. – 23 лют. – (1)

1089. Манько М. Трагедії не забути // Життя і Слово. – 1993. – 4 серп. – (1)

4 серпня 1941 р. – день першого масового винищення гітлерівцями острозьких євреїв.

1090. Маханьков Ю. Наша доблесна армія // Зоря комунізму. – 1978. – 17 січ. – (1)

Автор наводить дані про острожан, удостоєних бойових нагород на фронтах другої світової війни.

1091. Народному комиссару внутренних дел УССР старшему майору госбезопасности тов. Сергиенко: Спец. сообщение [о расстреле сотрудниками НКВД 28.06.1941 г. 77 заключенных в Острожской тюрьме № 3] // Рівненщина репресована, депортована, мордована: Матеріали громад. іст.-правов. слухань у Рівному 9 черв. 1996 р. – Рівне, 1997. – С. 62. – (1,3)

1092. Начальнику тюремного управления НКВД УССР капитану государственной безопасности тов. Филиппову, г. Киев: Докладная: [При отходе из Острога неэвакуированные заключённые были оставлены в тюрьме № 3.] // Рівненщина репресована, депортована, мордована 1939-1941: Матеріали громад. іст.-правов. слухань у Рівному 9 черв. 1996 р. – Рівне, 1996. – С. 60-61. – (1,3)

1093. Освобождение городов: Справочник по освобождению городов в период Великой Отечественной войны 1941-1945 / М.Л. Дударенко, Ю.Г. Перечнев, В.Т. Елисеев и др. – М.: Воениздат, 1985. – 598с. – (1)

Звільнення Острога (с. 182).

1094. Острозький район: Острозька міська рада [Список загиблих у роки другої світової війни] // Книга пам'яті України. Рівненська область. У 3т.– Л., 1995. – Т.3. – С. 7-29. – (1)

1095. Пестерев М. Ми – радянські люди // Червоний прапор. – 1973. – 2 лют. – (1)

Спогади учасників оборони Острога від німецько-фашистських загарбників у червні 1941 р.

1096. Петров Михайло Іларіонович: [Герой Радянського Союзу, командир партизанського батальйону, який спільно з частинами Радянської Армії визволяв м. Острог від німецько-фашистських загарбників] // Зміна. – 1985. – 6 лип. – (1)

1097. Про діяльність ОУН - Бандери і ОУН - Мельника // Косик В.М. Україна в Другій світовій війні у документах: Зб. німец.архів. матеріалів (1941-1942).– Л., 1998. – Т.2. – С. 154. – (3)

В Острозі були заарештовані бургомістр, його заступник і 5 інших осіб, які були причетні до нелегального виготовлення листівки “10 заповідей руху Бандери” у міській друкарні.

1098. Ровенщина в роки Великої Вітчизняної війни Радянського Союзу. 1941-1945: Док. і матеріали / Редкол.: О.Г. Мартинова (голова) та ін.; Упоряд. Т.М. Павлова, Г.В. Сербіна, Н.Г. Скворцова та ін. – Л.: Каменяр, 1989. – 223с. – (1)

Розпорядження голови Острозької райуправи 23 червня 1943 р. про смертну кару за порушення комендантської години та світломаскування (с. 23).

1099. Романчук О. Західні оборонні рубежі // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Острог на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 145-148. – (1)

Частина статті присвячена обороні Острога від фашистських загарбників на початку липня 1941 р.

1100. Сербін Г. Багнет і серце: [Про допомогу жителів Острога пораненим радянським бійцям та військовополоненим] // Червоний прапор. – 1985. – 21,22,24,25 верес. – (1)

1101. Степанов Л. До історії антифашистської боротьби на Ровенщині (1941-1944 р.). – Л.: Каменяр, 1966. – 110с. – (1)

Острозька підпільна організація (с. 31-33).

1102. Томенко С. Документи розповідають [про злочини німецько-фашистських загарбників в період окупації м. Острога] // Життя і Слово. – 1994. – 26 лют. – (1)

1103. Фрідріх О. Вони захищали Острог [у червні 1941 р.] // Зоря комунізму. – 1972. – 27 черв. – (1)

1104. Фрідріх О. Живим – наша шана, полеглим у боях – вічна слава // Зоря комунізму. – 1970. – 27 січ. – (1)

Тематична добірка присвячена визволенню Острожчини від німецько-фашистських загарбників. Описано визволення міста Острога.

1105. Харичев О. Фронтовими дорогами: [Спогади учасника визволення м. Острога від німецько-фашистських загарбників в роки другої світової війни] // Шлях Ілліча. – 1989. – 20 черв. – (1)

1106. Хведась А. Визволення [Острога від фашистських загарбників] // Зоря комунізму. – 1974. – 17 січ. – (1)

1107. Хведась А. Земля нескорених // Зоря комунізму. – 1979. – 9 серп.; 1,22 верес.; 6 жовт. – (1)

Документальний нарис про діяльність військової розвідки Південно-Західного фронту в м. Острозі (1941-1943 рр.).

1108. Хведась А. Зустріч через 30 років // Зоря комунізму. – 1971. – 18 верес. – (1)

В кореспонденції йдеться про оборону Острога в червні 1941 р. та про одного із учасників бою М.А. Пестерева.

1109. Хведась А. Йшла війна народна... // Зоря комунізму. – 1978. – 9,14 лют. – (1)

На основі спогадів учасників бойових дій та документів, автор відтворює картини жорстоких боїв в Острозі з фашистськими загарбниками 23-29 червня 1941 р.

1110. Хведась А. Йшла війна народна... // Зоря комунізму. – 1978. – 23 лют. – (1)

Стаття написана на основі спогадів М.А. Пестерева, колишнього начальника 173-го окремого розвідувального батальйону, який обороняв місто у червні 1941 р.

1111. Хведась А. Народні месники: До 30-річчя визволення Острожчини від фашистських загарбників // Зоря комунізму. – 1974. – 10 січ. – (1)

Роль бійців партизанських з'єднань Ф. Михайлова і А. Одухи в визволенні Острога і району від фашистських загарбників.

1112. Хведась А., Григорчук С. Нескорені: Докум. нарис [розповідає про боротьбу острозьких підпільників з фашистами] // Зоря комунізму. – 1972. – 11,15,22,27 січ.; 1 лют; Червоний прапор. – 1972. – 11 січ., 1 лют. – (1)

1113. Хведась А. Перемога кувалась і в тилу: [Про відбудову господарства у звільненому від німецько-фашистських окупантів м. Острозі] // Зоря комунізму. – 1974. – 21 листоп. – (1)

1114. Хведась А. Підготовка до вирішального наступу: До 30-річчя визволення Острожчини від фашистських загарбників // Зоря комунізму. – 1974. – 6 січ. – (1)

Підготовка радянських військ до Рівненсько-Луцької операції, зокрема, на ділянці між Гощею і Острогом.

1115. Хведась А. У пам'яті назавжди // Зоря комунізму. – 1979. – 27 січ., 1 лют. – (1)

Розповідь про Героя Радянського Союзу О.Г. Іванова, який вибравшись з Острозької тюрми, воював в партизанському загоні А.З. Одухи, брав участь у визволенні Острога від фашистських загарбників. Загинув у квітні 1944 р.

1116. Шпізель Р. Воїни в білих халатах // Зоря комунізму. – 1975. – 17,19 квіт. – (1)

Розповідь про вклад загону медичних працівників Острога і Острозького району у справу боротьби проти фашистських окупантів.

1117. Шпізель Р. Нескорені: [Медичні працівники Острога у боротьбі з фашистами] // Зоря комунізму. – 1965. – 13 квіт. – (1)

СУСПІЛЬНО-ПОЛІТИЧНЕ ЖИТТЯ

1118. Власенко Л. Рідня: [Про перших секретарів Острозького райкому комсомолу. 1948-1952 рр.] // Червоний прапор. – 1983. – 29 жовт. – (1)

1119. Гладуненко О. Вони були депутатами Народних Зборів // Зоря комунізму. – 1987. – 10,17 груд. – (1)

Повідомлення про депутатів Народних Зборів від Острожчини У.В. Єфімчук-Дячук, Т.Ф. Алтуніна, І.І. Ніколайчука, І.П. Гребенюка, М.А. Петрука.

1120. Депутати Острозької міської Ради народних депутатів, обрані на виборах 4 березня 1990 року // Зоря комунізму. – 1990. – 15 берез. – (1)

1121. Депутати Острозької районної Ради народних депутатів двадцять першого скликання, обрані на виборах 4 березня 1990 року // Зоря комунізму. – 1990. – 13 берез. – (1)

1122. Деркач Є. Дні полум'яної юності // Зоря комунізму. – 1978. – 28 жовт. – (1)

Спогади колишнього другого секретаря Острозького райкому ЛКСМУ про діяльність організації в 1944-1947 рр.

1123. Колінько О. Нове в роботі Острозької [комсомольської] організації [кущові зльоти молоді] // Червоний прапор. – 1958. – 26 лип. – (1)

1124. Партії вірні сини: (З історії комсомолу Острожчини [1919-1978 рр.]) // Зоря комунізму. – 1978. – 18 серп. – (1)

1125. Свято дружби і братерства: [Святкування в острозі 300-річчя возз'єднання України з Росією] // Червоний прапор. – 1954. – 24 трав. – (1)

1126. Суспільно-політичний розвиток західних областей УРСР. 1939-1989 / АН УРСР? Ін-т сусп. наук; Упоряд.: Х.І. Горожанкіна, О.А. Кірсанова, Л.М. Мінаєва, Л.С. Федоришин; Відп. ред. Ю.Ю. Сливка. – К.: Наук. думка, 1989. – 456с. – (1)

В 1940 р. в Острозі утворено міську Раду (с. 32).

СУСПІЛЬНО-ЕКОНОМІЧНЕ СТАНОВИЩЕ

1127. Баталов В. Діагональ ефективності: Розповідь про впровадження комплексної системи управління якістю продукції на Острозькому плодоконсервному заводі // Зоря комунізму. – 1977. – 18 лют. – (1)

1128. Безп'ятко В. Наш район у дев'ятій п'ятирічці // Зоря комунізму. – 1971. – 23 листоп. – (1)

Підсумки господарювання у м. Острозі та районі за 1965-1970 рр. Йдеться також про плани на 1971-1975 рр.

1129. Береза Ю. Лінія [розливу мінеральної води і безалкогольних напоїв на Острозькому заводі мінеральної води] набирає темпів // Зоря комунізму. – 1984. – 29 берез. – (1)

1130. Бізюк Ю. Перший ювілей: Минуло 5 років з часу пуску плодоконсервного заводу // Зоря комунізму. – 1972. – 11 берез. – (1)

1131. Боголюбський М. Для себе, для суспільства: [Про Острозьку меблеву фабрику] // Червоний прапор. – 1974. – 5 черв. – (1)

1132. Бойко В. Особистим вкладом кожного: Перші кроки самофінансування на ШРЗ // Зоря комунізму. – 1987. – 21 листоп. – (1)

1133. Броновицька З. “Вілія” – нова фабрика // Зоря комунізму. – 1989. – 7 січ. – (1)

Острозький промкомбінат перейменований у швейну фабрику “Вілія”.

1134. Будяковська В. Збереження житлових будинків // Зоря комунізму. – 1978. – 25 лип. – (1)

Стан комунального житлового фонду міста.

1135. Вальдман В. З новими силами до нових рубежів: [Острозький плодоконсервний завод у 1971 р.] // Зоря комунізму. – 1972. – 18 січ. – (1)

1136. Василенко В. Збагачені досвідом: [Колектив Острозького шиноремонтного заводу працює в нових умовах господарювання] // Червоний прапор. – 1989. – 31 січ. – (1)

1137. Введено в дію в 1971-му [нове приміщення комбінату громадського харчування] // Червоний прапор. – 1971. – 13 листоп. – (1)

1138. Вердинський І. Перед новим розбігом: [Про реконструкцію на Острозькій меблевій фабриці] // Червоний прапор. – 1984. – 15 трав. – (1)

1139. Висока продуктивність праці [в робітників Острозької промислової артілі ім. Першого травня облліспромспілки] // Червоний прапор. – 1952. – 5 верес. – (1)

1140. Галій О.К. Централізований розкрій струганого шпону на Острозькій меблевій фабриці // Лісове госп-во, лісова, папер. і деревооброб. пром-сть. – 1973. - № 3. – С. 33-34. – (1)

1141. Григорчук С. На здоров'я, на рік Новий!: Репортаж [з нового торговельного комплексу м. Острога] // Зоря комунізму. – 1972. – 1 січ. – (1)

1142. Доброжанський Б. В Острог за досвідом: [Республіканський семінар на Острозькому плодоконсервному заводі] // Червоний прапор. – 1970. – 26 лип. – (1)

1143. Климович А. Своєрідний літопис [Острозького плодоконсервного] заводу // Зоря комунізму. – 1973. – 20 груд. – (1)

Будівництво заводу розпочали у 1965 році, першу продукцію випустили у 1967 році.

1144. Ковальчук В. Відкрито магазин [фірми “Меблі”] // Зоря комунізму. – 1977. – 15 листоп. – (1)

1145. Ковальчук В. Оновлення: [Про реконструкцію Острозької меблевої фабрики] // Червоний прапор. – 1983. – 4 лют. – (1)

1146. Ковальчук В. Продукція з Державним Знаком якості [Острозької меблевої фабрики] // Зоря комунізму. – 1975. – 5 груд. – (1)

1147. Костенко В. Споруджується шинно-ремонтний завод [в Острозі] // Зоря комунізму. – 1976. – 10 лют. – (1)

1148. Кравченко В.П. Автосервіс в Острозі: [Інтерв'ю з майстром станції техобслуговування автомобілів ВАЗ В.П. Кравченком] / Взяв інтерв'ю В. Ковальчук // Зоря комунізму. – 1988. – 12 лип. – (1)

1149. Лазарук Ю. Власними зусиллями // Зоря комунізму. – 1979. – 20 жовт. – (1)

Становлення фанерно-строгальної ділянки Острозької меблевої фабрики за десятиріччя роботи.

1150. Левченко О. Щиро всміхається “гномик” // Зоря комунізму. – 1988. – 1 січ. – (1)

Умільці гончарного цеху промкомбінату за рік освоїли сім нових видів сувенірів.

1151. Літовченко В.П., Некрасов В.М. Корені єдності. – К.: Політвидав України, 1989. – 103с. – (1)

В 70-х роках введено в дію Острозький силікатний завод (с. 52).

1152. Медунця І. Новий цегельний [завод будується на північній околиці Острога] // Зоря комунізму. – 1965. – 1 квіт. – (1)

1153. Мовою цифр: [Підприємства харчової промисловості міста] // Зоря комунізму. – 1979. – 20 жовт. – (1)

1154. Могила Г. Висока відзнака: [Про Острозький цукровий завод] // Зоря комунізму. – 1976. – 16 жовт. – (1)

1155. На завершальному етапі // Зоря комунізму. – 1978. – 23 верес. – (1)

Коментар про роботу промислових підприємств у 1978 р.

1156. На околиці Острога ведеться будівництво електростанції // Червоний прапор. – 1960. – 5 жовт. – (1)

1157. Новобудови Острога [універмаг, районна лікарня] // Зоря комунізму. – 1973. – 1 трав. – (1)

1158. Оврамець О. Друге життя шин: [Відкриття Острозького шиноремонтного заводу] // Червоний прапор. – 1980. – 28 лют. – (1)

1159. Поліщук І. Ріднить нас єдина мета: Вечір радянсько-польської дружби в Острозі // Червоний прапор. – 1967. – 8 серп. – (1)

В статті йдеться про спільне з Польщею будівництво Острозького цукрозаводу, який оснащується польським обладнанням.

1160. Про виконання державного плану економічного і соціального розвитку району за 1989 рік: Повідомлення районного відділу статистики // Зоря комунізму. – 1990. – 8 лют. – (1)

1161. Про виконання державного плану економічного і соціального розвитку району за 1990 рік // Життя і Слово. – 1991. – 24 січ. – (1)

1162. Просто, зручно і дешево [виготовлялася цегла без будівництва спеціальної печі в промартілі ім. 1 Травня] // Червоний прапор. – 1958. – 30 трав. – (1)

1163. Соколовський О. У праці і пісні: [Організація дозвілля молоді на Острозькому плодоконсервному заводі] // Зоря комунізму. – 1975. – 15 лип. – (1)

1164. Соціалістичні перетворення в Західних областях Української РСР. 1939-1979: 3б. документів і матеріалів. – К.: Наук. думка, 1980. – 546с. – (1)

1955 р. в Острозі відкрито психіатричну лікарню на 200 ліжок (с. 246-248).

1165. Супрун А. Славний ювілей [плодоконсервного] заводу: [10-річчя з часу відкриття]: Фоторепортаж // Зоря комунізму. – 1977. – 5 лют. – (1)

1166. Сурмач А. Пиво Острозької марки: Новий завод вступив у дію // Зоря комунізму. – 1972. – 4 берез. – (1)

1167. Терещенко О. Джерела радіоактивної води на Ровенщині // Червоний прапор. – 1947. – 24 жовт. – (1)

В Острозі директор музею Й.В. Новицький відкрив джерело, вода якого має вищу радіоактивність ніж на курортах Кавказу.

1168. У дружбі, в труді – наша сила: Розповідь про соціальний портрет колективу [Острозького цукрового заводу, який видав свою першу продукцію у 1968 р.] // Зоря комунізму. – 1976. – 27 листоп. – (1)

1169. Шпізель Р. За 50 років: 3 історії розвитку охорони здоров'я в районі [і Острозі. 1916-1968 рр.] // Зоря комунізму. – 1968. – 15 черв. – (1)

1170. Ющук Б. Винахід юних умільців // Червоний прапор. – 1986. – 2 верес. – (1)

Учні Острозького міжшкільного навчально-виробничого комбінату створили діючий макет агрегату для механізованої роздачі кормів.

ОСВІТА

1171. Бабич Ю. Нове Педагогічне товариство // Зоря комунізму. – 1962. – 28 квіт. – (1)

У травні 1961 р. було створене Острозьке районне відділення Педагогічного товариства УРСР.

1172. Балаушко І. Тут музики дивний світ: Острозькій музичній школі виповнюється 30 років // Зоря комунізму. – 1986. – 19 квіт. – (1)

1173. Бруско А. Нашій [музичній] школі – 10 років: [Відкрита 16 червня 1956 р.] // Зоря комунізму. – 1966. – 21 черв. – (1)

1174. Вікнами до сонця: [Здано в експлуатацію нове приміщення Острозької середньої школи № 1] // Зоря комунізму. – 1982. – 2 жовт. – (1)

1175. Гладуненко В. Два роки старань // Зоря комунізму. – 1971. – 6 берез. – (1)

В лютому 1969 р. в Острозі відкрито навчально-виробничий комбінат побутового обслуговування.

1176. Головка Г. Батькам – педагогічні знання: З досвіду роботи в Острозькій середній школі № 1 ім. М. Островського факультету педагогічних знань районного народного університету для батьків // Зоря комунізму. – 1986. – 6 груд. – (1)

1177. Деркач М. Ювілей: [музичної] школи [20 років] // Зоря комунізму. – 1976. – 22 трав. – (1)

1178. Закалюк К. В Острозькій школі-інтернаті: [Репортаж про відкриття] // Червоний прапор. – 1956. – 5 верес. – (1)

1179. Зіневич А. [Острозька заочна середня школа існує лише другий рік. Коротка інформація] // Червоний прапор. – 1963. – 13 лют. – (1)

1180. Калита В. У новій музичній школі: [Відкрита 1956 р.] // Червоний прапор. – 1956. – 28 жовт. – (1)

1181. Ковальський М. Нам була відкрита в Острозі дорога до знань: До 50-річчя першого повоєнного випуску учнів Острозької середньої школи № 1 // Життя і Слово. – 1996. – 3,17,24 лип. – (1)

1182. Ковальчук В. ... І покличе дзвінок в нову школу: Фоторепортаж [з новобудови середньої школи № 1 ім. М. Островського, спорудження якої веде Острозька дільниця ПМК-63 комбінату “Рівнепромбуд”] // Зоря комунізму. – 1982. – 22 черв. – (1)

1183. Ковальчук В. Кузня механізаторів: [Про відкриття в м. Острозі середнього сільського професійно-технічного училища] // Червоний прапор. – 1983. – 6 листоп.; Зоря комунізму. – 1983. – 18 жовт. – (1)

1184. Кондратенко В. Колись... і тепер: Острозькій СШ № 1 минає 10 років // Зоря комунізму. – 1970. - 19 верес. – (1)

1185. Кот В. Ювілей училища: [10 років з часу заснування профтехучилища побутового обслуговування] // Зоря комунізму. – 1978. – 21 жовт. – (1)

1186. Наконечна В. У дружбі з творчістю: [Про Острозький районний Будинок піонерів] // Зміна. – 1986. – 10 черв. – (1)

1187. Натальченко К. Острозька школа-інтернат [відкриється 1-го вересня 1956 р.] // Червоний прапор. – 1956. – 29 лип. – (1)

1188. Новий Загін молодих спеціалістів [підготувала Острозька однорічна зооветеринарна школа] // Червоний прапор. – 1954. – 28 листоп. – (1)

1189. Сербін Г. Матір тисяч синів і дочок: Віковий ювілей школи [№ 1 у Острозі] // Зміна. – 1970. – 15 жовт. – (1)

1190. Руй О. Погляд через піввіку: До 50-річчя II-го післявоєнного випуску Острозької СШ № 1 1947 р. // Життя і Слово. – 1997. – 6 серп. – (1)

1191. Ткачук С. Вікно в історію [Острозької середньої школи № 1, яку закінчили багато відомих людей] // Червоний прапор. – 1980. – 12 лип. – (1)

1192. Шавронська В. Свято піонерії // Зоря комунізму. – 1978. – 18 трав. – (1)

Стаття розповідає про життя піонерських загонів і дружин Острозького району у м. Острога.

МИСТЕЦТВО

1193. Баталов В. Борги наші // Зоря комунізму. – 1988. – 13 жовт. – (1)
Автор піднімає проблеми збереження багатой історико-культурної спадщини міста.
1194. Баталов В. “Напитися джерельної води...”: [Фоторепортаж зі свята народної творчості] // Зоря комунізму. – 1986. – 27 верес.; Червоний прапор. – 1986. – 28 жовт. – (1)
1195. Баталов В. Першослово: [Про федорівські читання 1981 р. в м. Острозі] // Червоний прапор. – 1981. – 4 жовт. – (1)
1196. Баталов В. 5-тисячний номер районки // Червоний прапор. – 1985. – 11 черв. – (1)
1197. Баталов В. У тіні золотих куполів, або тривожні роздуми про екологію пам’яті // Зоря комунізму. – 1987. – 22,25 серп. – (1)
1198. Білинський О. Острогом його руси назвали // Культура і життя. – 1986. – 5 жовт. – (1)
Автори піднімають питання збереження і дбайливого використання багатой історико-культурної спадщини міста.
1199. Бобровницька Т. Життєдайне світло // Зоря комунізму. – 1969. – 30 серп. – (1)
Висвітлено розвиток бібліотечної справи на Острозчині.
1200. Бондарчук Я. Живе писання: [До 90-річчя художниці О.Д. Яновської, уродженки Острога] // Червоний прапор. – 1990. – 22 трав. – (1)
1201. Бондарчук Я.В. Острозька художниця Лідія Іванівна Спаська // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 19-21. – (2)
1202. Бондарчук Я. “Розбудити душу людини”: [Про художницю Л.І. Спаську] // Життя і Слово. – 1995. – 5 квіт. – (1)
1203. Гладуненко О. Один з правнуків // Зоря комунізму. – 1989. – 8 берез. – (1)
Д.Ф. Красницький, правнук Т.Г. Шевченка, побував у Острозі на відкритті пам’ятника Кобзареві та закладені парку його імені.
1204. Джинджириста Н. Ровенчани покажуть у Москві // Червоний прапор. – 1960. – 12 листоп. – Фото. – (1)
На декаді українського мистецтва в Москві демонструвалась картина острозької самодіяльної художниці Л. Спаської “Хвора дитина”.
1205. До свята пісні і танцю [присвяченого 300-річчю возз’єднання України з Росією йде підготовка в Острозі і районі] // Червоний прапор. – 1954. – 5 трав. – (1)
1206. Домарацький С. Свято пісні в Острозі // Червоний прапор. – 1952. – 5 лип. – (1)

1207. Заболотна Г. Робота дитячої бібліотеки в літній період // Червоний прапор. – 1952. – 4 лип. – (1)

1208. Іванов Ю. Запрошує “Краєзнавець” // Зоря комунізму. – 1987. – 7 лип. – (1)

При Острозькій центральній районній бібліотеці діє читацький клуб, пріоритетним завданням якого є популяризація багатой історико-культурної спадщини краю.

1209. Картини місцевої художниці [з Острога Л.І. Спаської] // Червоний прапор. – 1953. – 23,25 груд. – (1)

1210. Ковригін Р., Романчук В. Зустріч острожан з олімпійським чемпіоном [ХУІІ Олімпійських ігор Іваном Богданом] // Червоний прапор. – 1960. – 4 жовт. – (1)

1211. Конєва К. Дзвони в наших серцях: В Острозі відбулося обласне свято народного мистецтва “Пісні рідного краю” // Червоний прапор. – 1989. – 10 черв. – (1)

1212. Лановий В. Усіма барвами веселки: Перші кроки Острозького міського культурно-спортивного комплексу // Червоний прапор. – 1986. – 16 серп. – (1)

1213. Літературний гурток [організувався при Острозькій районній бібліотеці] // Червоний прапор. – 1948. – 18 трав. – (1)

1214. Маєвський І. Талант [самодіяльної художниці з Острога Л.І. Спаської] непідвладний літам // Зоря комунізму. – 1984. – 22 берез. – (1)

1215. Манаснков В. З культурного життя Острога // Червоний прапор. – 1962. – 18 берез. – (1)

Розповідь про масові заходи, які провели районна бібліотека та районний Будинок культури.

1216. Обговорення твору [В. Ажаєва] “Далеко від Москви” [в районній бібліотеці] // Червоний прапор. – 1950. – 19 лют. – (1)

1217. Пащук И. Что на сердце легло: [О творчестве самодеятельной художницы из Острога Л.М. Спаской] // Рабочая газ. – 1989. – 9 апр. – (1)

1218. Риголь Т. Районна олімпіада художньої самодіяльності [школярів відбулася в Острозі. В ній брали участь близько 400 учнів] // Червоний прапор. – 1948. – 9 квіт. – (1)

1219. Руцький М. “Мені є про що розповісти”: [Творчий портрет художниці Л.І. Спаської] // Зоря комунізму. – 1989. – 11 квіт. – (1)

1220. Семінар керівників самодіяльних гуртків [щомісяця відбувається при районному Будинку культури] // Червоний прапор. – 1953. – 31 трав. – (1)

1221. Скрипаль Н. Вечір для жінок [в Острозькому будинку культури] // Червоний прапор. – 1961. – 19 берез. – (1)

1222. Соціалістичні перетворення в культурі та побуті західних областей України (1939-1989) / М.С. Глушко, О.М. Голубець, Т.О. Гончар та ін. – К.: Наук. думка, 1989. – 264с. – (1)

Острог – с. 256.

1223. Шустерук О. У день травневий в Острозі... // Зоря комунізму. – 1990. – 15 трав. – (1)

В Острозі проходило свято української книги і культури, присвячене 150-річчю з часу першого видання “Кобзаря” Т. Шевченка.

САМОДІЯЛЬНИЙ НАРОДНИЙ ТЕАТР

1224. Баталов В. На сцені – герої Кобзаря // Зоря комунізму. – 1978. – 18 трав. – (1)

Прем'єра драми “Мати – наймичка” за твором Т.Г. Шевченка “Наймичка” на сцені Острозького самодіяльного театру.

1225. Баталов В. Оберегами пам'яті: [З історії Острозького народного самодіяльного театру] // Зоря комунізму. – 1987. – 24 груд.; Червоний прапор. – 1987. – 25 груд. – (1)

1226. Веремчук Я. Садам квітувати вічно // Зоря комунізму. – 1976. – 19 серп. – (1)

Виступ самодіяльного народного театру в рамках першого Всесоюзного фестивалю самодіяльно-художньої творчості.

1227. Веремчук Я. Слово, мов криця // Сіл. вісті. – 1976. – 12 верес. – (1)

1228. Григоренко Д. Схвилюваним серцем актора // Червоний прапор. – 1969. – 12 квіт. – (1)

1229. Дем'янчук Г. Світло книги: Прем'єра Острозького народного театру // Червоний прапор. – 1982. – 6 черв. – (1)

1230. Кінах М. Історія театру – історія міста // Життя і Слово. – 1995. – 25 берез. – (1)

1231. Лановий В. Руські люди // Зоря комунізму. – 1984. – 24 трав. – (1)

25 років з часу присвоєння звання самодіяльного народного Острозькому театру та 45-річчя з часу його заснування.

1232. Петренко Г. Виступає Острозький народний... [Вистава Л. Письменної “Ненаписаний портрет” на сцені Острозького самодіяльного народного театру] // Червоний прапор. – 1972. – 31 берез. – (1)

1233. Плужняк Г. Острозька весна // Духовно ми багаті: Статті, нариси, інтерв'ю. – К., 1979. – С. 86-89. – (1)

Стаття розповідає про творчий шлях самодіяльного народного театру, заснованого 1939 р., якому 1959 р. присвоєно звання самодіяльного.

1234. П'єса об Івані Фёдорові [на сцені Острозького народного самодеятельного театру] // Правда України. – 1982. – 11 авг. – (1)

1235. Смолій Л.Д. Театральне мистецтво Острога [з часу заснування в місті першого театру у ХУІ ст.] // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези другої регіон. наук.-теорет. конф., 18-20 груд. 1992 р. – Рівне, 1992. – С. 36-37; Вільне слово. – 1992. – 16 груд. – (1)

1236. Срібний Г. Народний театр // Червоний прапор. – 1959. – 1 трав. – (1)

Драматичному колективу Острозького районного будинку культури присвоєне звання “Самодіяльний народний драматичний театр”. Автор розповідає про історію створення колективу та його ветеранів.

ОСТРОГ ПІСЛЯ ПРОГОЛОШЕННЯ НЕЗАЛЕЖНОСТІ УКРАЇНСЬКОЇ ДЕРЖАВИ 24 серпня 1991 р.

СУСПІЛЬНО-ПОЛІТИЧНЕ ЖИТТЯ

1237. Про віднесення м. Острога Рівненської області до категорії міст обласного підпорядкування: Постанова Верховної Ради України, 7 лип. 1995 р. // Відомості Верховної Ради України. – 1995. – № 28. – С. 214-215. – (1)

1238. Новий статус [Острога як міста обласного підпорядкування] реалізується // Вільне слово. – 1995. – 14 жовт. – (1)

1239. Гришук М. Відродимо “Волинські Афіни”: [Про сьогоднішній і завтрашній день м. Острога] // 10 канал. – 1996. – 28 черв. – (1)

1240. Гришук М. “Ми хочемо довести наше місто до середньоєвропейського рівня”: [Бесіда з головою держадміністрації м. Острога Грищуком М.] / Вів розмову В. Кохан // Вісті Рівненщини. – 1997. – 19 груд. – (1)

1241. Гришук М. Оновлення древнього міста: [Бесіда з мером м. Острога Грищуком М.] / Розмову вела К. Конєва // Вільне слово. – 1998. – 11 лют. – (1)

1242. Мартинюк О.І. Другорядних проблем не буває: [Про роботу Острозької райдержадміністрації розповідає її голова О.І. Мартинюк] / Записала В. Маковська // Вільне слово. – 1997. – 4 черв. – (1)

1243. Рисіч Й.Л. Острог в дзеркалі соборної України // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 178-179. – (2)

Автор закликає оголосити рік 900-річчя Острога роком малих історичних міст України.

1244. Савчук П.О. Остріг у пресі початку 90-х років ХХ ст. // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 150-151. – (1)

1245. Сокіл В. Знову в Острозі козаки: [Створено підрозділ Волинської Козацької Січі у м. Острозі] // Життя і Слово. – 1993. – 26 черв. – (1)

1246. Такий наш вибір: Дані про результати голосування на Всеукраїнському референдумі по Острівському району // Життя і Слово. – 1991. – 4 груд. – (1)

1247. Шустерук О. Надія справдилась: [Острожани проголосували за незалежну державу на Всеукраїнському референдумі] // Життя і Слово. – 1991. – 4 груд. – (1)

РЕЛІГІЙНЕ ЖИТТЯ

1248. Шустерук О. Старовинний вітвар повернувся в костел [м. Острога] // Життя і Слово. – 1994. – 20 серп. – (1)

В римо-католицькому Успенському костелі м. Острога освячено відреставрований вітвар ХУІІІ ст.

1249. Kranc Remigiusz O. W drodze z Ostroga na Kołyme, - Ostróg; Łuck Równe; Korzec, 1998. – 143s. – (3)

Автор досліджує діяльність релігійного ордену капуцинів в м. Острозі в довоєнний період та після війни.

СОЦІАЛЬНО-ЕКОНОМІЧНЕ СТАНОВИЩЕ

1250. Баталов В. Чи вгамуємо спрагу “Острозькою” мінеральною?: [Про Острозький завод мінеральної води] // Рівне плюс. – 1997. – 13 черв. – С.3. – (1)

1251. Броневицька З. “Головне - повірити в себе”: [Про роботу Острозької фабрики по виробництву товарів народного споживання “Вілія” розповідає директор З.С. Броневицька] / Записав В. Кобись // Вісті Рівненщини. – 1992. – 22 верес. – (1)

1252. Василенко А. Міжнародне визнання Острозької мінеральної // Вільне слово. – 1997. – 15 жовт. – (1)

1253. Гузь Л. Дуже гарне слово “Добродій”: Нотатки з новоствореного в районі центру по соціальному обслуговуванню населення // Життя і Слово. – 1994. – 23 лип. – (1)

1254. Доброжанська О. Усі дороги сходяться в Оженині: [Про підприємство ВАТ “Острозький цукровий завод”] // Вісті Рівненщини. – 1998. – 28 жовт. – (1)

1255. Кобись В. Зігрівають руки глину: [На Острозькій фабриці “Вілія” створено керамічну дільницю, де випускають 60 найменувань виробів] // Сільські вісті. – 1992. – 9 верес. – (1)

1256. Криза поглиблюється: Повідомлення районного відділу статистики [про підсумки роботи народного господарства за 1994 рік] // Життя і Слово. – 1995. – 1 лют. – (1)

1257. Марцінюк В. Цукровари солодкого життя не чекають: [Бесіда з директором підприємства ВАТ “Острозький цукрозавод” В. Марцінюком] / Розмову вела В. Конєва // Вільне слово. – 1998. – 9 верес. – (1)

1258. Настіна В. Міжнародний імідж “Острозької”: [Про роботу ВАТ “Острозький завод мінеральної води] // Вільне слово. – 1997. – 11 черв. – (1)

1259. Настіна В. Сарафан від “Вілії”: [Про Острозьку швейну фабрику “Вілія”] // Вільне слово. – 1997. – 7 черв. – (1)

1260. Про підсумки роботи галузей народного господарства району за 1992 рік: Повідомл. район. від. статистики // Життя і Слово. – 1993. – 23 січ. – (1)

1261. Про підсумки роботи народного господарства району за 1996 р.: Повідомл. район. від. статистики // Життя і Слово. – 1997. – 29 січ. – (1)

1262. Про підсумки роботи народного господарства району за 1995 рік: Повідомл. район. від. статистики // Життя і Слово. – 1996. – 31 січ. – (1)

1263. Про підсумки роботи основних галузей народного господарства Острозького району за 1991 рік: Повідомл. район. від. статистики // Життя і Слово. – 1992. – 29 січ. – (1)

1264. Соціально-економічний розвиток району за 1993 рік: Повідомл. район. від. статистики // Життя і Слово. – 1994. – 29 січ. – (1)

1265. Стецюк Т. “Оаза”, створена людьми: [Про Острозьке районне споживче товариство “Оаза”] // За відродження. – 1997. – 9 трав. – (1)

1266. Супрун А. Європа визнала Острозьку мінералку: [ВАТ “Острозький завод мінеральної води” був відзначений як такий, що має відмінний імідж торгової марки продукції 1997 р.] // Провінційна ОГО. – 1997. – 22 серп. – С.3. – (1)

1267. Ткачук С.К. На ринку праці стає тісніше: [Про роботу Острозького районного центру зайнятості] // Вісник Служби Зайнятості. – 1996. - № 4. – Квіт. – (1)

1268. Шерстюк М.Т. Розширює виробництво Острозький завод мінеральної // Вільне слово. – 1996. – 25 верес. – (1)

НАУКА. ОСВІТА

1269. Басараба В. “Витоки книгодрукування на Рівненщині” [Під такою назвою проходила науково-практична конференція в Острозі] // Вільне слово. – 1998. – 20 листоп. – (1)

1270. Біблія на теренах України: [В м. Острозі проходила IV Міжнародна. науково-практична конференція “Виховання молодого

покоління на принципах християнської моралі в процесі духовного відродження України”] // Вільне слово. – 1998. – 17 черв. – (1)

1271. Богуш Г. Конференція в Острозі: [YI науково-практична конференція “Острог на порозі 900-річчя”] // Вільне слово. – 1996. – 8 черв. – (1)

1272. Булига О. “Острог на порозі 900-річчя”: [YII науково-практична конференція] // Сім днів. – 1996. – 8 черв. – (1)

1273. Городнюк І. Культурний феномен Волинських Афіні: [Під такою назвою проходила науково-теоретична конференція в Острозі] // Сім днів. – 1995. – 10-17 жовт. – (1)

1274. Дем’янчук Г. Скарби Острозької спадщини: [Із першої (установчої) краєзнавчої конференції “Острог на порозі 900-річчя”] // Червоний прапор. – 1990. – 30 верес. – (1)

1275. Залевська Л. Волинський Осередок Українського Історичного Товариства [діє в Острозі] // Волення з Волині. – 1999. - № 5. – С. 32. – (1,3)

1276. Ковальський М.П. Волинські Афіни, або Острог знову стає академічним центром: [В Острозі відкрито відділення інституту Української археографії НАН України] // Вільне слово. – 1995. – 25 січ. – (1)

1277. Ковальський М.П., Кушнір М.П. Історія Острозького науково-краєзнавчого товариства “Спадщина” ім. кн. Острозьких: [Засноване у 1989 р. місцевим краєзнавцем, істориком П.З. Андруховим] // Наукові записки/Острозька Академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. – Острог, 1998. – Т.1. Ч.2. - С. 78-83. – (1,3)

1278. Ковальський М. Краєзнавці знову зібралися в Острозі: [Відбулася YIII науково-краєзнавча конференція “Острог на порозі 900-річчя”] // Сім днів. – 1997. – 7 черв. – С. 2. – (1)

1279. Ковальський М. Осередок Українського історичного товариства в Острозі // Укр. історик. – Нью-Йорк; Торонто; Київ; Львів; Мюнхен, 1997. – Т.34. – С. 205-210. – (3)

25 листопада 1995 р. відбулися збори ініціаторів-засновників Острозького Осередку Українського історичного товариства ім. М. Грушевського, яке створене в США в середині 60-х рр.; про бібліотеку товариства при Острозькій академії (с. 371).

1280. Ковальчук В. “Остріг – на порозі 900-річчя”: [Про YII науково-краєзнавчу конференцію в Острозі] // Життя і Слово. – 1996. – 8 черв. – (1)

1281. Ковальчук В. Ювілею Острога присвячується: [YIII науково-краєзнавча конференція до 900-річчя міста] // Життя і Слово. – 1997. – 7 черв. – (1)

1282. Кушнір М. Краєзнавство в Острозі: [Про острозьке науково-краєзнавче товариство “Спадщина” ім. князів Острозьких] // Життя і Слово. – 1996. – 31 лип. – (1)

1283. Лесезнавці з'їжджаються до Острога // Сім днів. – 1996. – 20 квіт. – (1)

В Острозі проходила Всеукраїнська наукова конференція “Леся Українка і національна ідея”.

1284. Мельничук М. Виховувати на принципах християнської моралі: [Про роботу III Міжнародної науково-практичної конференції “Виховання молодого покоління на принципах християнської моралі в процесі духовного відродження України”, що проходила у м. Острозі] // Дошк. виховання. – 1997. – № 8. – С.8-9. – (1)

1285. Михайлишин О. Науково-краєзнавча конференція в Острозі // Вісті Рівненщини. – 1997. – 13 черв. – (1)

В Острозі пройшла УІІ науково-краєзнавча конференція “Остріг на порозі 900-річчя”.

Див. також № 515.

1286. Невичерпність генія: [В м. Острозі пройшла Всеукраїнська наукова конференція “Леся Українка і національна ідея”] // Сім днів. – 1996. – 4 трав. – (1)

1287. Пащук І. Горда слава древнього міста: Нотатки з четвертої науково-краєзнавчої конференції “Острог на порозі 900-річчя” // Вільне слово. – 1993. – 19 черв. – (1)

1288. Пащук І. Давня слава Острога: Нотатки з третьої науково-краєзнавчої конференції “Острог на порозі 900-річчя” // Вільне слово. – 1992. – 4 черв. – (1)

1289. Пащук І. Дві конференції в Острозі // Вільне слово. – 1998. – 10 черв. – (1)

В Острозі пройшли дев'ята науково-краєзнавча конференція “Острог на порозі 900-річчя” та четверта міжнародна конференція “Виховання молодого покоління на принципах християнської моралі в процесі духовного відродження України”.

1290. Пащук І. Конференція краєзнавців // Зміна. – 1990. – 18 верес. – (1)

В Острозі відбулася перша науково-практична краєзнавча конференція, присвячена дослідженню 900-літньої історії міста.

1291. Поток М.В. Відродження краєзнавчого руху в Острозі // Волинь незабутня: Тези ІУ регіон. наук.-практ. конф. “Краєзнавчі дослідження з історії Волині: нові підходи, форми і методи”. – Рівне, 1993. – С. 61-63. – (1)

Висвітлена робота науково-краєзнавчого товариства “Спадщина”, що було організоване навесні 1988 р.

1292. Рибенко Л. Міжнародна конференція в древньому Острозі: [19-21 травня в Острозі відбулася конференція “Формування основ християнської моралі в процесі духовного відродження України”. Подаються витяги з виступів учасників конференції] // Сім днів. – 1995. – 23-30 трав. – С. 4. – (1)

1293. Романчук О. Відродження краєзнавчого руху в Острозі (середина 1980-х-90-і роки) // Життя і Слово. – 1997. – 6 листоп. – (1)

1294. Шустерук О. Наукова конференція в Острозі [“Виховання молодого покоління на принципах християнської моралі в процесі духовного відродження України”] // Вісті Рівненщини. – 1996. – 22 трав. – (1)

ВІДРОДЖЕННЯ ОСТРОЗЬКОЇ АКАДЕМІЇ

1295. Про утворення Острозького колегіуму: Указ Президента України, 12 квіт. 1994 р. // Острозька академія ХУІ-ХУІІ ст.: Енцикл. вид. – Острог, 1997. – С.3. – (1,3)

1296. Про перейменування Острозького колегіуму [іменувати надалі Острозька академія]: Указ Президента України, 5 черв. 1996 р. // Острозька академія ХУІ-ХУІІ ст.: Енцикл. вид. – Острог, 1997. – С.3. – (1,3)

1297. Питання Острозької академії: Указ Президента України, 22 січ. 2000 р.: [Про перейменування Острозької академії в університет “Острозька академія”] // Урядовий кур’єр. – 2000. – 1 лют. – С. 10. – (1)

1298. Василенко А. Як паросток старого дерева: [Урочистості з нагоди 420-річчя Острозької Академії] // Місто. – 1996. – 1 листоп. – (1)

1299. Голубєв В. Острозькі спудеї матимуть друкований орган [часопис “Острозька Академія”] // Рівне експрес. – 1997. – 31 лип. – (1)

1300. Грищук М. Бути Острозькій Академії! // Життя і Слово. – 1994. – 5 лют. – (3)

1301. Грищук М., Шекера І. Відродити Острозьку Академію [постановив перший установчий з’їзд острожан 18 вересня 1993 р.] // Життя і Слово. – 1993. – 6 жовт. – (1)

1302. Дендюк Л. Новий листок на дереві науки: [Про відкриття Острозького Вищого колегіуму] // Вільне слово. – 1995. – 2 верес. – (1)

1303. Жуковський В.М. Острозький вищий колегіум // Волинь. – 1995. – 9 черв. – (1)

1304. Кидрук І. Древній Острог: історію продовжує колегіум // Вісті Рівненщини. – 1995. – 28 серп. – (1)

1305. Ковалик В. “Американський Дім” – гість Острозького колегіуму: [В Острозькому Колегіумі відбувся науковий семінар з методики викладання іноземних мов] // Вільне слово. – 1995. – 29 листоп. – (1)

1306. Ковальський М. А слава знайшла його сама...: [Бесіда з проректором Острозького колегіуму, проф. М.П. Ковальським] / Бесіду вела К. Рудик // Вільне слово. – 1996. – 3 лют. – (1)

1307. Ковальчук В. І відродився храм науки [Острозька академія. Свято відкриття] // Життя і Слово. – 1995. – 30 серп. – (1)

1308. Ковальчук В. На принципах християнської моралі: [На базі Острозької академії відбулася Міжнародна науково-практична конференція “Виховання молодого покоління на принципах християнської моралі в процесі духовного відродження України”] // Вісті Рівненщини. – 1997. – 23 трав. – (1)

1309. Конєва К. Утвердження: [Академія розширює діапазон академічної і освітньої діяльності] // Вільне слово. – 1996. – 20 лип. – (1)

1310. Кохан В. Конкурс в Академії [на кращий портрет Гальшки княжни Острозької, однієї з фундаторів Острозької академії. Першу премію отримала Л. Спаська] // Вісті Рівненщини. – 1998. – 6 лют. – (1)

1311. Луцкова С. Жага життя і творчості: [Про хор Острозької академії. Художній керівник Н. Кібіта] // Вісті Рівненщини. – 1998. – 16 груд. – (1)

1312. Марчук Л. Віват, Академіє! Віват молода українська еліто! // Дзвін. – 1997. – 11 лип. – (1)

1313. Нові академіки [Міжнародної слов'янської Академії Наук - ректор Острозької академії І. Пасічник та проректор з наукової роботи Острозької академії М. Ковальський] // Дзвін. – 1998. – 17 лип. – (1)

1314. Пасічник І. Академія в Острозі: [Бесіда з ректором Острозької академії І. Пасічником] / Розмову вів В. Баталов // Вільне слово. – 1996. – 16 листоп. – (1)

1315. Пасічник І.Д. Навчання – радість: [Розмова з ректором Острозького вищого колегіуму І.Д. Пасічником] / Розмову вела К. Рудик // Вільне слово. – 1995. – 5 лип. – (1)

1316. Пасічник І. Острозька академія: [З історії та сьогодення] // Волинські дзвони. – 1997. – Вип. 2. – С. 6-10. – (1)

1317. Пасічник І.Д. Острозька академія – заклад нового типу: [Розмова з ректором Острозької академії І.Д. Пасічником] / Записала Н. Колодяжна // Зміна. – 1996. – 4 трав. – (1)

1318. Пасічник І.Д. Острозька академія – це перлина української освіти й науки: [Інтерв'ю з ректором Острозької академії І.Д. Пасічником] / Вів розмову В. Кохан // Вісті Рівненщини. – 1998. – 6 берез. – С. 2. – (1)

1319. Пащук І. Острозькій Академії – міжнародний приз “За якість” // Робітнича газета. – 2000. – 21 січ. – (1)

1320. Семенюк І. Старання усіх: [Про формування бібліотеки Острозької Академії] // Місто. – 1996. – 13 груд. – С.3. – (1)

1321. Сербін Г. Віват, академія! // Вісті Рівненщини. – 1996. - 24 лип. – (1)

1322. Сербін Г. Криниця мудрості: // Нова пед. думка. – 1995. - № 4. – С. 4-11. – (1)

1323. Симчич М. Під зорею Острозької Академії // Укр. слово. – 1996. - № 25. – 27 черв. – (1)

В статтях розкривається історія та сьогодення Острозької Академії.

1324. Ханенко В. Острозька Академія в контексті розвитку гуманістичної освіти в Україні // Нова пед. думка. – 1997. - № 1. – С. 17-18. – (1)

1325. Якимчук О. І знову засвічується зоря славетної Острозької академії: [Відкриття Острозького Вищого Колегіуму] // Волинь. – 1995. – 1 верес. – (1)

х х х

1326. Баталов В. Життєдайне джерело: Острожани урочисто відзначили 400-річчя з дня заснування першої на східнослов'янських землях вищої школи та Острозької друкарні: Репортаж // Зоря комунізму. – 1978. – 28 верес. – (1)

1327. Богуш Г. Острозькій академії – 420 років // Вільне слово. – 1996. – 6 листоп. – (1)

КУЛЬТУРА. МИСТЕЦТВО

1328. Бобровницька Т. “Просвіто”, матінко наша: [Про товариство “Просвіта” в Острозі] // Життя і Слово. – 1993. – 6 листоп. – (1)

1329. Висока відзнака: [Почесне звання України “Заслужений працівник культури України” присвоєно керівникові народного самодіяльного оркестру народних інструментів Острозького районного будинку культури А.П. Андрухову] // Вільне слово. – 1995. – 5 лип. – (1)

1330. Гайковська Г. “Говорить Остріг”: [Про роботу Острозького радіомовлення] // Життя і Слово. – 1993. – 16 черв. – (1)

1331. Карпова Т.І. Берегині книжкового фонду: [Про роботу бібліотек розповідає директор ЦБС Острозького району Т.І. Карпова] / Розмову вела С. Луцкова // Життя і Слово. – 1997. – 5 лют. – (1)

1332. Карпова Т.І. Історико-краєзнавча робота бібліотек Острозького району // Історія бібліотечної справи Рівненщини: Зб. статей і тез доповідей наук.-практ. конф. “Бібліотеки Рівненщини: Історія і сучасність”. – Рівне, 1999. – С. 77-80. – (1)

1333. Ковальський М. Газета у моєму творчому житті: [Співпраця проректора Острозької Академії М.П. Ковальського з Острозькою районною газетою] // Життя і Слово. – 1996. – 18 верес. – (1)

1334. Марчук Л. Шануймося, єднаймося та будьмо!: [В Острозі відбулася зустріч представників усіх поколінь “Просвіти”] // Дзвін. – 1997. – 25 лип. – С.6. – (1)

1335. Чубай М. Несла світло знань: [Про острозьку “Просвіту”: Історія і сучасність] // Життя і Слово. – 1993. – 11 листоп. – (1)

1336. Шпизель Р. Город Острог – крупнейший центр еврейской культуры на Волыни // Єврейська історія та культура в Україні: Матеріали конф. Київ, 2-5 верес., 1996. – К., 1997. – С. 238-242. – (3)

Досліджується історія та роль єврейської общини у розвитку економіки і культури Острога (XV ст. – 90-ті рр. XX ст.).

ОСТРОЗЬКИЙ ДЕРЖАВНИЙ ІСТОРИКО-КУЛЬТУРНИЙ ЗАПОВІДНИК

1337. Про оголошення ансамблю пам'яток історії та культури м. Острога Ровенської області державним історико-культурним заповідником: Постанова ЦК Компартії України і Ради Міністрів УРСР, 11 серп. 1981 р. // Зібрання постанов уряду УРСР. – 1981. - № 8. – С. 3-4. – (1)

1338. Бондарчук О., Халецька Я. Друге народження замку: Острозькому музею – 65 років // Зоря комунізму. – 1982. – 12 січ.; Червоний прапор. – 1982. – 24 квіт. – (1)

Виявлені архівні документи дозволили встановити дату заснування музею, висвітлили ряд сторінок з історії його організації.

1339. Бондарчук О. Крізь завісу часу: [З історії створення історичного музею в Острозі] // Місто. – 1996. – 23 серп. – С. 3. – (1)

1340. Гладуненко О. Доба козаччини в матеріалах музеїв міста Острога // Життя і слово. – 1992. – 26 серп. – (1)

1341. Гладуненко О, Драгомирецький А. Нові експонати [у фондах державного історико-культурного заповідника] // Червоний прапор. – 1987. – 8 квіт. – (1)

1342. Дем'янчук Г. Охоронний документ: [У 1920 р. Острозький ревком видав хранителю Острозького історичного музею Й.В. Новицькому документ, який гарантував повну недоторканість Острозького замку і всього, що зберігалось в музеї] // Червоний прапор. – 1988. – 31 січ. – (1)

1343. Домарацький С. Документи дружби двох братніх народів: Цінні експонати Острозького музею // Червоний прапор. – 1958. – 3 лип. – (1)

1344. Древній підручник: [Видавництво “Наукова думка” випустило факсимільне видання “Граматика словенської” Мелетія Смотрицького, яке поповнило музейні експозиції в Острозі] // Рад. освіта. – 1986. – 5 серп. – (1)

1345. Дубовський І. 40-річчя Острозького музею [історія створення] // Червоний прапор. – 1953. – 17 листоп. – (1)

1346. Жив'юк А. З когорти шістидесятників (штрихи до біографії Мелетія Лахмана) // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 59-61. – (2)

Уродженець с. Дермань М. Лахман (1933-1969), учасник опозиційного руху 1960-х років. У 1952 р. працював художником Острозького музею.

1347. Зінкевич А. В Острозькому краєзнавчому [музеї] // Червоний прапор. – 1963. – 19 лип. – (1)

1348. Квасюк Л. Канонічні та апокрифічні Євангелія в пам'ятках іконографії Острозького краєзнавчого музею // Наукові записки. Виховання молодого покоління на принципах християнської моралі в процесі духовного відродження України / Острозька Академія. – Острог, 1999. – Т.2. Ч. 2. С. 351-354. – (1,3)

1349. Кирильчук С. Життєдайна криниця знань: З фондів музею-заповідника // Зоря комунізму. – 1983. – 11 черв. – (1)

Автор знайомить з колекцією стародруків (книги до 1800 р.) та рукописів Державного історико-культурного заповідника м. Острога, яка нараховує більше 300 прим.

1350. Конєва К.В. Острозькому замку грядуть переміни: [Про Острозький історико-культурний заповідник] // Вільне слово. – 1998. – 15 квіт. – (1)

1351. Манько М.П. Архівно-документальний фонд Державного історико-культурного заповідника м. Острога // Наукові записки /Рівненський краєзнавчий музей: 100-річчю музейної справи на Рівненщині присвячується.– Рівне, 1996. – Вип. 1. - С. 90-95. – (1,2)

1352. Манько М. До витоків минувшини: [Про історію сьогодення Острозьких музеїв] // Життя і Слово. – 1996. – 18 трав. – (1)

1353. Манько М. Духовна скарбниця краю: [Про Острозький історико-культурний заповідник] // Життя і Слово. – 1995. – 17 трав. – (1)

1354. Хведась А., Баталов В. Золотий пояс Острога: Місто Острог – історико-культурний заповідник // Зоря комунізму. – 1981. – 21 листоп., 5 груд. – (1)

Висвітлена історія міста, окреслено перспективи збереження його заповідних зон, створення великого музейного комплексу: музею книги, дерев'яної архітектури та побуту під відкритим небом, художнього відділу та етнографії.

1355. Манько М. Музею в Острозі – 80 років: [У 1916 р. у Вежі Мурованій було відкрито історичний музей] // Життя і Слово. – 1996. – 24 серп. – (1)

1356. Манько М. Острог музейний, Острог заповідний: Спроба літопису [1908-1996] // Місто. – 1996. – 23 серп. – С. 3-6. – (1)

1357. Манько М. Події та факти: [Про Острозький історико-культурний заповідник] // Життя і Слово. – 1997. – 17 трав. – (1)

1358. Манько М.П., Гладуненко О.В. Проблеми музейної експозиції в пам'ятках старовинної архітектури (на матеріалах Вежі Мурованої міста Острога) // Волинь незабутня: Тези ІУ регіон. наук.-практ. конф. “Краєзнавчі дослідження з історії Волині. Нові підходи, форми і методи”. – Рівне, 1993. – С. 12-15. – (1)

1359. Мицько І. Про необхідність перебудови експозиції в Острозькому музеї // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 109-112. – (1)

1360. Музей поповнюється новими експонатами // Червоний прапор. – 1948. – 28 квіт. - (1)

В інформації говориться про відкриття трьох відділів: “Творчість російських художників”, “Вітчизняна війна 1941-1945 рр.”, “Партизанський рух на Ровенщині”.

1361. Острозький краєзнавчий музей: Путівник. – Л.: Каменяр, 1960. – 67 с. - (2)

1362. Ошуркевич О.Ф. Пам’ятко-охоронна проблематика Острога у творчій спадщині письменників ХІХ ст. [Ю. Крашевського, М. Костомарова, І. Нечуя-Левицького] // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 114-115. – (1)

1363. Пашук І. Книге – 430 лет // Рабочая газ. – 1986. – 24 янв. – (1)

В Острозькому історико-культурному заповіднику виявлено анонімне видання “Євангелія” 1555 р.

1364. Позіховська С. З пам’яттю про минулу славу Волинських Афін: [Про Острозький історико-культурний заповідник розповідає його директор С. Позіховська] / Розмовляла Т. Семигіна // Сім днів. – 1995. – 22-29 серп. – С. 10. – (1)

1365. Позіховська С.В. Листи В. Жуковського і В. Ганки графу Д.М. Блудову в колекції Державного історико-культурного заповідника м. Острога // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 167-170. – (2)

1366. Позіховська С. Цікава знахідка // Зоря комунізму. – 1986. – 30 серп. – (1)

Фонди Острозького музею поповнились листом російського поета В.А. Жуковського графу Блудову, який стояв біля витоків заснування Кирило-Мефодіївського братства в Острозі.

1367. Романчук О. Середньовічна кераміка в зібранні Державного історико-культурного заповідника м. Острога // Волинський музей. Історія і сучасність: Тези та матеріали І наук.-практ. конф., присвяченої 65-річчю Волин. краєзн. музею. – Луцьк, 1997. – С. 38. – (1)

1368. Сидорук В. Виховний потенціал музею: [Про Острозький краєзнавчий музей] // Червоний прапор. – 1986. – 11 жовт. – (1)

1369. Скоп-Друзюк Г. Ікона “Різдво богородиці” ХУІ ст. з села Стадники (збірка Острозького історико-культурного заповідника) // Волинська ікона: питання історії вивчення, дослідження та реставрації: Матеріали У наук. конф., м. Луцьк, 1998. – С. 78-81. – (1)

1370. У межах Волинської височини...: [Про Острозький краєзнавчий музей-заповідник] // Літ. Україна. – 1984. – 6 груд. – С. 6. – (1)

1371. Фотинский О., Бурчак-Абрамович Н. Краткое описание памятников древности, поступивших в Волинское епархиальное древнехранилище с 1 августа 1894 года по 1 ноября 1898 года // Волин. Епарх. Ведом. – 1899. – Ч. неофиц. - приложение к № 11-21. – С. 1-138 + 1-ІУ. – (2)

Опис стародруків і рукописних книг з бібліотеки Дерманського монастиря (с. 10-54), архівних документів к. ХУІІІ – сер. ХІХ ст. з Острозького собору (с. 54-59).

1372. Халецька Я. Острог очима художника : [В Острозькому музеї діє виставка художниці, уродженки Острога О.Д. Яновської] // Червоний прапор. – 1982. – 24 лип. – (1)

1373. Халецька Я. Острозькі скарби // Червоний прапор. – 1979. – 25 листоп.; Зоря комунізму. – 1979. – 4 січ., 15 лют. – (1)

Пам'ятки живопису, скульптури, декоративно-прикладного мистецтва різних країн і різних століть зберігаються в Острозькому краєзнавчому музеї.

1374. Хведась А.О. Архів братства князів Острозьких, як важливе джерело у вивченні історії організації Острозького краєзнавчого музею // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 179-181. – (1)

1375. Хведась А.О. До історії знищення музейних пам'яток в західних областях України в роки Великої Вітчизняної війни 1941-1944 рр. // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези другої регіон. наук.-теорет. конф., 18-20 груд. 1992 р. – Рівне, 1992. – С. 51-53. – (1)

Есесівським підрозділом було знищено цінні експонати, які зберігались в замку князів Острозьких.

1376. Хведась А.О. До історії музейної справи на Волині в 1921-1939 рр. (На матеріалах архівів та музеїв Волинської, Рівненської та Тернопільської областей) // Матеріали V науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1994. – С. 142-146. – (1)

Історія краєзнавчого музею Острога 1918-1921 рр. (с. 145-146)

1377. Хведась А.О. До історії охорони пам'яток історії та культури і музейного будівництва на Рівненщині в 1919-1920 рр. [в тому числі в Острозі] // Матеріали I – III науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч. 2. - С. 94-97. – (1)

1378. Хведась А.О. Острозький державний історико-культурний заповідник: Путівник. – Л.: Каменяр, 1985. – 56 с., іл. – (1)

1379. Хведась А.О. Пропаганда і популяризація пам'яток книжкової писемності в музейних установах краю (кінець ХІХ ст. до 80-х років ХХ ст.):

На матеріалах Рівненської, Волинської, Тернопільської обл. [в тому числі м. Острог] // Матеріали I-III науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч. 2. – С. 91-94. – (1)

1380. Хведась А.О. Розповідають музейні реліквії [про історичні події 1905-1907 рр., які сталися в місті] // Червоний прапор. – 1985. – 13 лют. – (1)

1381. Хведась А. У вогненному вихорі: [З історії Острозького краєзнавчого музею. 1919 – 1920 рр.] // Червоний прапор. – 1977. – 12 квіт. – (1)

1382. Шевчук С.І. Фольклор Волині у народознавчих студіях Г.Р. Равчука [наукового працівника Острозького музею] // Матеріали I-III науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч. 2. – С. 102-103. – (1)

1383. Muzeum w Ostrogu // ZIEMIA WOŁYŃSKA. – 1938. – № 3. – S.48. – (2)

Про передачу Музею князів Острозьких в м. Острозі в підпорядкування місцевому відділенню Польського краєзнавчого товариства і про спеціальне засідання правління відділення з цієї нагоди 21 березня 1938 р. за участю науковців із Луцька.

1384. Fitzke Jan. Muzeum ks Ostrożskich Pol. Tow. Krajoznawczego w Ostrogu i uwagi na temat polityki muzealnej na Wołyniu // ZIEMIA WOŁYŃSKA. – 1939. – N 4. – S. 56 –58. – (2)

Про перспективи наукової і просвітницької діяльності Музею імені князів Острозьких, переданого в 1938 р. у підпорядкування місцевому відділу Польського краєзнавчого товариства. Автор – Ян Фітцке, польський археолог і музейник, керівник Луцького музею, займався впорядкуванням острозьких музейних колекцій.

МУЗЕЙ КНИГИ ТА ДРУКАРСТВА

1385. Григор'єв О. У [Острозькому] музеї стародруків // Сіл. вісті. – 1989. – 31 жовт. – (1)

1386. Григорук І. Виставка мініатюрної книги: [В Острозькому державному історико-культурному заповіднику] // Зміна. – 1983. – 25 черв. – (1)

1387. Забаштанський В. Музей книги в Острозі: Путівник. – К., 1987. – 16 с. – (2)

1388. Іськов Г. І озиваються голоси століть // Рад. Україна. – 1988. – 14 черв. – (1)

1389. Кирильчук С. Музей [книги] в Остроге // Альманах бібліофіла. – М., 1984. – Вып. 16. – С. 179-183. – (1)

1390. Кирильчук С. На Острожской земле // Сов. культура. – 1982. – 14 дек. – С. 6. – (1)

Створення музею книги в Острозі.

1391. Козоріз О. Музей Івана Федорова [діє в Острозі] // Червоний прапор. – 1991. – 30 січ. – (1)
1392. Одинец М. Будет книжная сокровищница: [Создание музея истории книги в Остроге] // Правда. – 1980. – 9 дек. – (1)
1393. Пашук И. Книги – малютки: [В Острозькому музеї книги] // Рабочая газ. – 1990. – 14 июля. – (1)
1394. Позіховська С. “Вибухла, мов джерело...”: 3 історії видань “Кобзаря”. Колекція “Кобзарів” Острозького музею книги та друкарства // Червоний прапор. – 1988. – 21 серп. – (1)
1395. Позіховська С. Вічна книга вічного народу: [Про колекцію “Кобзарів” Т. Шевченка] // Робітничая газ. – 1998. – 21 трав. – (1)
1396. Позіховський О., Козловська Л. У музею-ювілей: [10 груд. 1985 р. в Острозі відкрито Музей книги та друкарства] // Вільне слово. – 1996. – 24 січ. – (1)
1397. Проценко В. Нове життя старої вежі: [Про відкриття в м. Острозі в Луцькій вежі Музею книги і друкарства] // Соц. культура. – 1986. - № 8. – С. 15. – (1)
1398. Проценко В. Про що повідала стара вежа: [Про відкриття музею] // Культура і життя. – 1986. – 12 січ. – (1)
1399. Рачківський О. З приводу Музею книги // Тези наукової конференції до 100-річчя Волинського Єпархіального Давньосховища, 18-20 трав. 1993 р. – Житомир, 1993. – С. 39-41. – (2)
- Історія створення, напрями діяльності та перспективи Музею книги та друкарства, відкритого в Острозі у 1985 р.
1400. Сергеева В. И ожила Луцкя башня: [О музее истории книги] // В мире книг. – 1983. - № 5. – С. 51-53. – (1)

х х х

1401. Баталов О. Допомогти музею Антонова // Зоря комунізму. – 1988. – 23 серп. – (1)
1402. Баталов В. Новий музей [прославленому полководцю О.І. Антонову відкрито в Острозі] // Зміна. – 1985. – 26 жовт. – (1)
1403. Бондарчук А. Здесь жил полководец: [В Остроге открыт музей А.И. Антонова – видного сов. военачальника, где прошли его детские и юношеские годы] // Правда Украины. – 1985. – 13 нояб. – (1)

ПАМ'ЯТНИКИ АРХІТЕКТУРИ

1404. Безсонов С.В. Архитектура Западной Украины. – М.: Изд-во Акад. архитектуры СССР, 1946. – 94 с. – (1)
- Коротка історія створення комплексу споруд Острозького замку ХІУ – ХУІІ ст. (с. 35-36; іл. – с.37-38)

1405. Бондарчук Я. Будинок лікаря Воблого: [Про пам'ятку архітектури кінця XIX – поч. XX ст. в м. Острозі] // Життя і слово. – 1991. – 17 верес. – (1)

1406. Бондарчук Я. Будинок Шейнерберга: [Пам'ятка архітектури місцевого значення] // Життя і слово. – 1991. – 5 верес. – (1)

1407. Годованюк О.М. Архітектурна спадщина міста Острога. (“Уціліле та зруйноване”) // Матеріали I-III науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.1. - С. 52-54.- (1)

1408. Годованюк О. Башта Нова [найважливіша ланка в системі оборонних споруд Замкової гори Острога. Перша пол. XVI ст.] // Зоря комунізму. – 1970. – 31 жовт. – (1)

1409. Годованюк О. Богоявленська церква [була збудована в середині XV ст.] // Зоря комунізму. – 1970. – 22 жовт. – (1)

1410. Годованюк О.М. Вежа, мурована в Острозькому замку // Українське мистецтвознавство. – 1969. – Вип. 3. – С. 164-172; Зоря комунізму. – 1970. – 9 лип. – (1)

1411. Годованюк Е.М. Замок в Остроге (историко-архитектурное исследование): Автореф. дис. ... канд. архитектуры. – Л., 1972. – 27 с. – (2)

1412. Годованюк Е.М. Надвратные башни городских укреплений Острога и Дубно // Стр-во и архитектура. – 1969. - № 5. – С. 33-36. – (1)

1413. Годованюк О.М. Найдавніші оборонні споруди на Замковій горі в м. Острозі // Археологічні дослідження на Україні, 1969 р. – К., 1972. – Вип. 4. – С. 318-322; іл. – (1)

1414. Годованюк О. Пам'ятки будівельної діяльності князів Острозьких в Острозі // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали.– Л., 1995. – Вип. 1. - С. 40-58. – (3)

Історія формування комплексу оборонних споруд Замкової гори XI – кінець XIII ст. та кінець XIV - сер. XVII ст.

1415. Годованюк О. Руйнування [споруд Острозького] замку [почалось у першій половині XVI ст.] // Зоря комунізму. – 1970. – 12 лист. – (1)

1416. Годованюк О. Типологія православних мурованих храмів Волині // Архітектурна спадщина України. Маловивчені проблеми історії архітектури та містобудування. – К., 1994. – Вип. 1. - С. 75-92. – (1)

План Богоявленської церкви у м. Острозі (с. 78).

1417. Ільчук О. Під охороною закону [пам'ятники м. Острога: замок князів Острозьких, башта на Замковій горі, Татарська і Луцька башти, Богоявленський собор] // Зоря комунізму. – 1983. – 28 квіт. – (1)

1418. Інвентарі дворів та замків Острозчини 1621 р. / Підготував І. Ворончук // Острозька давнина: Дослідження і матеріали.– Л., 1995. – Вип. 1. - С. 125-138. – (3)

1419. Інвентар частини замку в Острозі 1620 р. / Підготувала М. Боянівська // Острозька давнина: Дослідження і матеріали. – Л., 1995. – Вип. 1. – С. 122-124. – (3)

1419-а. КілессоТ. Професор Леонтович – засновник української школи реставрації пам'яток архітектури // Велика Волинь: минуле і сучасне: Тези другої регіон. наук.-теорет. конф., 18-20 груд. 1992р. – Рівне, 1992.- С. 43-45.

В 1910-1914 рр. архітектор В.Г.Леонтович розробив і здійснив проект реставрації вежі “Дім мурований” і Нової (Круглої) вежі Острозького замку.

1420. Ковалів В.-Й. Острівський фарний костел ХУ-ХХ ст. м. Острог // Матеріали ІУ науково-красознавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 57-61. – (1)

1421. Ковальський М. На узвишші кам'янім...: Нездійснені проекти перебудови споруд Замкової гори в Острозі (ХІХ ст.) // Ковальський М. Етюди з історії Острога: Нариси. – Острог, 1998. – С. 150-160; Життя і слово. – 1991. – 28 лют.; 2, 21 берез. – (1,3)

1422. Кравцов Л. Скарби кам'яного літопису: [Троїцький монастир-фортеця в Межирічі, побудований кн. Іваном Васильовичем Острозьким 1440-1450 рр. для захисту Острога від нападників] // Червоний прапор. – 1968. – 13 груд. – (1)

1423. Лашук Ю.П. Народне мистецтво Українського Полісся. – Л.: Каменяр. – 1992. – 134 с. – (1)

З каменю-піскови́ка, який добували у Слобідці на околиці Острога споруджено Острозький замок, вежі, оборонні вали (с. 104)

1424. Лесик О.В. Замки та монастирі України. – Л.: Світ, 1993. – 176 с. – (1)

Острозький замок (с. 31-32, 72)

1425. Лесик А.В. Охрана и рациональное использование памятников архитектуры. – Л.: Вища шк., 1987. – 128 с. – (1)

Острозький замок (с. 17-19)

1426. Логвин Г. Межиріч. – К.: Мистецтво, 1966. – 10 с. – (Буклет) – (1,2)

1427. Логвин Г. Острог. – К.: Мистецтво, 1966. – 10 с. – (Буклет). – (1,2)

1428. Майорчук М., Халецький О. Богоявленський собор: [ХУ ст. Особливості архітектури] // Зоря комунізму. – 1978. – 4 берез. – (1)

1429. Майорчук М., Халецький О. Луцька брама і Нова башта [- типові пам'ятники ренесансної архітектури м. Острога ХУІ ст.] // Зоря комунізму. – 1978. – 8 берез. – (1)

1430. Марченко М.І. Історія української культури: З найдавніших часів до середини ХУІІ ст. – К.: Рад. шк., 1961. – 186 с.: іл. – (1)

Про замок в ХУ ст. (с. 149, 151).

1431. Маслов Л. Богоявленський собор в Острозі: [Збудований в 1521 р. кн. К. Острозьким. З історії будівництва і реставрації собору] // Життя і слово. – 1922. – 1 серп. – (1)

1432. Молчанов О. Дисертація [О.М. Годованюк] про Острозький замок // Червоний прапор. – 1974. – 20 листоп. – (1)
1433. Острог: Архітектурно-художні пам'ятки України. – К.: Мистецтво, 1966. – 7 с. – (1)
1434. Памятники архитектуры Украины: Чертежи и фотографии. – К.: Изд-во АН УССР, 1954. – (1)
- План міста і комплексу споруд замку ХУ-ХУІ ст. – таблиці 15,16,17; пояснення до таблиць (с. 20)
1435. Памятники истории и культуры Украинской ССР: Каталог – справочник. – К.: Наук. думка, 1987. – 736 с. – (1)
- Пам'ятники Острога (с. 436)
1436. Перлштейн А. Описание города Острога. – М., 1847. – 9 с. – (Издание Императорского Общества Истории и Древностей Российских) – (2)
- Опис пам'яток острожської старовини, план м. Острога, документи з історії Острозької Миколаївської церкви.
1437. По історичних пам'ятках міста Острога і його околиць: Путівник / Упоряд. Г.Р. Равчук. – Л.: Каменяр, 1966. – 116 с. – (1,2)
1438. Путівник по історичних пам'ятках м. Острога. – Ровно, 1958. – 8 с. – (Буклет) – (2)
1439. Равчук Г. По історичних пам'ятках міста Острога і його околиць: Путівник. – Л.: Каменяр, 1966. – 116 с. – (1,2)
1440. Рафальський Л. Замкове узвишся в Острозі // Місто. – 1998. - № 13. – Квіт. – (1)
- Опис споруд Замкового узвишся, зроблений педагогом, істориком-краєзнавцем Л. Рафальським в 1864-1865 рр.
1441. Рафальський Л. Свято-Троїцький храм, бывший в Остроге на Волыни // Волын. Епарх. Ведом. – 1883. – Ч. неофиц. - № 23. – С. 669-681; № 24. – С. 696-701. – (2)
1442. Ревізія частини замку та міста Острога (фрагмент) 1687 р. / Підготувала М. Боянівська // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. – Вип. 1. - С. 141-142. – (3)
1443. Ревізія частини замку та міста Острога (фрагмент) 1690 р. / Підготувала М. Боянівська // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. – Вип. 1. - С. 143-145. – (3)
- 1444 Ревізія частини Острозького замку 1654 р. / Підготував М. Ковальський // Острозька давнина: Дослідження і матеріали. – Л., 1995. – Вип. 1. - С. 139. – (3)

1445. Ричков П.А., Михайлишин О. До історії [перша третина XIX ст.] палацово-паркового ансамблю резиденції князів Яблоновських в Острозі // Матеріали VI Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 180-181. – (2)

1446. Рычков П. Дорогами южной Ровенщины (от Корца до Пляшевой). - М.: Искусство, 1989. – 174 с. – (1,3)

Пам’ятники архітектури XVI – XVIII ст. м. Острога (с. 74-119).

1447. Ричков П.А. Католицькі храми та монастирі Острога // Матеріали I-III науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.2. - С. 16-21. – (1)

1448. Ричков П.А. Початковий етап проектування та будівництва єзуїтського монастиря в Острозі [поч. XVI ст.] // Матеріали IV науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 140-142. – (1)

1449. Рожко В. Православні святині княжого Острога й Острожеччини // Рожко В. Православні монастирі Волині: Іст.-краєзн. нарис. – Луцьк, 1997. – С. 210-226. – (1)

Коротка історія Острога (с. 210); храми та монастирі Острога і околиць (с. 211-215, 219-222).

1450. Рожко В.Є. Твоїх віків позовкли сторінки // Рожко В.Є. Древні святині Полісся: Іст.-краєзн. нарис. – Луцьк, 1995. – С. 77-109. – (1)

Пам’ятки церковної архітектури фундації князів Острозьких (с.).

1451. Терлецький Ю. Богоявленський собор – символ Острога // Вечірнє Рівне. – 1997. – 17 трав. – (1)

1452. Тучемський М. Сторожевой замок князей Острожских в городе Остроге Волынской губернии в современном нам состоянии. – Почаев: Тип. Почаево-Успенской Лавры, 1912. – 26 с. – (2,4)

Описано стан замку на 1912 р. Подається пропозиція створити в замку музей та історичну бібліотеку. Вміщено план замку (с. 17,20,23).

1453. Форсюк С. Пам’ятники архітектури м. Острога [пам’ятний знак на місці Острозької академії і друкарні. Малюнок, текст до нього] // Зоря комунізму. – 1987. - 2 черв. – (1)

1454. Цинкаловський О. Старовинні пам’ятники Волині. – Торонто: Т-во “Волинь”, 1975. – 124с. – (3)

Ілюстрована наукова праця про духовну церковну культуру, зокрема, кафедральну замкову церкву. Вміщено ілюстрацію Великої печатки кн. К.К. Острозького (1526-1608).

1455. Molendziński K. Klasztor po franciszkański w Międzyryeczy Ostrogskim // Rocznik Wołyński. – Równe, 1935. – Т. IV. – S. 103-136. – (2)

Історико-архітектурний нарис про Межиріцький оборонний монастир під Острогом фундації князів Острозьких.

ПАМ'ЯТНИКИ ІСТОРІЇ ТА КУЛЬТУРИ

1456. Бобровницька Т. Пам'ятник книзі [м. Острога] // Молодь України. – 1983. – 25 верес. – (1)

1457. Гладуненко О. Пам'ятки трипільської культури на Остріжчині [в тому числі і в Острозі] // Життя і Слово. – 1993. – 8,11 верес. – (1)

1458. Горохович Т. Моя зустріч з рідною Волинню і ріднею: По 13-річний перерві // Літопис Волині: Наук.-популяр. зб. волинознавства. – Вінніпег, 1992. – Ч. 17-18. – С. 48. – (3)

Автор ділиться враженнями про стан історичних пам'яток м. Острога в 1988 р.

1459. Достопримечательности Украины. – 2-е изд. перераб. и доп. – К.: Госполитиздат Украины, 1960. – 797 с. – (1)

Історичними місцями Острога (с. 508-510)

1460. Древний Острог приглашает. – Ровно, 1989. – 8 с. – (Буклет) – (2)

1461. Комаровський В. Пам'ять: Пам'ятник В.І. Леніну в Острозі // Червоний прапор. – 1982. – 21 квіт. – (1)

1462. Нікольченко З. Символ розкрита книга // Зміна. – 1978. – 28 верес. – (1)

Святкування в Острозі 400-річчя з часу заснування Острозької школи та друкарні. Відкриття пам'ятної стели 23 вересня 1978 р.

1463. Новосілецький А. Історичні пам'ятки Острога // Новосілецький А. Острог на Волині: Наук.-попул. нарис з найдавніших часів до початку XX ст. – Острог, 1999. – С. 112-115. – (1,3)

1464. Равчук Г. Великий Кобзар на Волині // Рад. життя. – 1964. – 7 берез. – (1)

Про відкриття пам'ятника Т.Г. Шевченку.

1465. Рожко В. Чудотворні ікони Волині і Полісся. – Луцьк: MEDIA, 1998. – 356с. – (1)

В Межиричському монастирському храмі Св. Троїці зберігається чудотворний образ Божої Матері (с. 110-111); в Острозькому парафіяльному храмі Вознесіння Господнього 1762 р. знаходиться благодатна ікона Божої Матері (с. 111).

1466. Савчук А.П. Археологічні пам'ятники напередодні піднесення Острозького князівства [в Острозі] // Матеріали I-III науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.2. – С. 32-33; Життя і Слово. – 1992. – 17 жовт. – (1,3)

1467. Савчук А.П. Від венедів до українців: [Про археологічні знахідки поблизу Острога] // Матеріали I-III науково-практичних конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.2. – С. 28-32. – (1)

1468. Сербін Г. Невгасиме віками полум'я // Червоний прапор. – 1978. – 26 верес. – (1)

Святкування в м. Острозі 400-річчя Острозької школи і друкарні. Відкриття 23 вересня 1978 р. пам'ятної стели з нагоди ювілею.

1469. Сергійчук Г. Найдавніші міські печатки Острога [з архіву Центральної наукової бібліотеки АН України] // Острозька давнина: Дослідж. і матеріали. – Л., 1995. – Вип. I. – С. 107-110. – (3)

1470. Скрипаль Н. Тут був повітовий ревком // Зоря комунізму. – 1961. – 3 черв. – (1)

Про відкриття меморіальної дошки на будинку, в якому 1919-1920 рр. розміщувався Острозький ревком.

1471. Шпізель Р. Старе єврейське кладовище [в Острозі як пам'ятка культури] // Замкова гора. – 1998. – 19 верес. – (1).

1472. Памятники истории и культуры Ровенской области: Научно-вспомогательный библиографический указатель / Сост.: П.И. Демчук при участии Н.П. Тимошук. – Ровно, 1987. – 105с. – (1)

Література про пам'ятники м. Острога розміщена на с. 59-62.

1473. Пам'ятники історії і культури Ровенської області: Бібліографічний список літератури / Скл. П.І. Демчук. – Ровно, 1990. – 19с. – (1)

Про пам'ятники м. Острога див. “Географічний покажчик” (с. 17).

ОСТРОГ В ХУДОЖНІЙ ЛІТЕРАТУРІ

1474. Подільський І. Острог в художній літературі // Зоря комунізму. – 1972. – 20 січ. – (1)

1475. Янковська Ж.О. Феномен Острога та Острозької Академії за романом А. Чайковського “Сагайдачний” // Наукові записки/ Острозька Академія; Відп. ред. І.Д. Пасічник. – Острог, 1997. – Т.1. – С. 24-26. – (1,3)

* * *

1476. Андрухов П. Тіні Замкової гори: [Історії – легенди про Замкову гору Острога] // Життя і Слово. – 1993. – 27 листоп., 1 груд. – (1)

1477. Басараба В. Волинська твердиня: [Вірш, присвячений Острогу] // Вільне слово. – 1999. – 31 берез. – (1)

1478. Гордасевич Г. Із циклу „Міста України”: [Вірші] // Березіль. – 1995. - № 9-10. – С. 2-6. – (1)

Г. Гордасевич навчався в Острозькому педагогічному училищі.

1479. Засс Р. Острог: [Стихотворение] // Червоний прапор. – 1978. – 21 січ. – (1)

1480. Лятуринська О. З Острозького архіву: Вірш // Волинські дзвони: Красн. альм. – 1995. – Вип. 1. – С. 53-54. – (1)

1481. Лящук В. Острозький етюд: [Вірш] // Життя і слово. – 1999. – 18 серп. – (1)
1482. Маєвський І. Черепки: (Уривок з іст. повісті): [Історичні події ХУІ ст.] // Життя і слово. – 1999. – 24,28,31 жовт. – (1)
1483. Манаєнков В. О городе юном и древнем: Поэма // Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1993. – С. 96-102. – (1)
1484. Манаєнков В. Острог: [Стихотворение] // Зоря комунізму. – 1965. – 15 черв. – (1)
1485. Манаєнков В.Н. Рукой подать до юности моей; В защиту Острога; Поиск; Хранитель Острога; Город нашей любви: [Вірші] / Предисл. авт. «Поэзия и отчий край» // Матеріали І-ІІІ науково - краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.). – Сокаль, 1992. – Ч.1. - С. 122-126. – (1)
1486. Манаєнков В. Хранитель Острога: [Стихотворение] // Вільне слово. – 1992. – 2 верес. – (1)
1487. Мордовець Д. Сагайдачний: Іст. роман // Між двох вогнів: Друга половина ХУІ – перша половина ХУІІІ ст. – К., 1996. – С. 19-202. – (3)
Художнє зображення життя Острога ХУІ ст. (с. 43-75)
1488. Пащук І. До Острога біжать дороги...: [Вірш] // Замкова гора. – 1999. – 21 серп. – (1)
1489. Пащук І. Сюди ведуть дороги: [Вірш] // Життя і слово. – 1999. – 18 серп. – (1)
1490. Пекалід С. Про Острозьку війну під П’яткою проти низових // Українські гуманісти епохи Відродження. В 2 ч. – К., 1995. – Ч.2. - С. 40-77. – (1,3)
1491. Пекалід С. Опис Острога: (ІІ пол. ХУІ ст. – поч. ХУІІІ ст.). Із книги “Війна острозька”, 1600 р. // Жовтень. – 1981. - № 7. – С. 113-115. – (1)
1492. Пекалід Симон (Симон Пенкальський) (бл. 1567- після 1601): Польсько- та латиномовний діяч української культури, поет-гуманіст // Огородник І.В., Русин М.Ю. Українська філософія в іменах: Навч. посібник / За ред. М.Ф. Тарасенка. – К., 1997. – С. 215-217. – (1,3)
1493. Наприкінці ХУІ ст. прибув до Острога, став поетом та істориком при дворі К. Острозького.
Брав участь у військових походах проти повсталих козаків і селян під проводом К. Косинського і С. Наливайка.
1494. Романюк В. Острог: [Вірш] // Життя і Слово. – 1991. – 15 лип. – (1)
1495. Савчин І. Львівське братство: Роман. – К.: Рад. письменник, 1990. – 253с. – (1)
Про Острозьку академію та її ректора Герасима Смотрицького (с. 220-247).

1496. Соловьев Вс. С. Княжна Острожская: Ист. роман. – М.: Кронос, 1994. – 448с. – (1)

1497. Тіні Замкової гори: [Легенди про Замкову гору в Острозі] // Волинь в легендах і переказах / Упоряд. П. Андрухов. – Остріг, 1995. – С. 49-54. – (3)

1498. Ундір О. Душа моя Остріг величить: (Вінок сонетів) // Матеріали УІ Острозької конференції “Остріг на порозі 900-річчя”. – Остріг, 1995. – С. 200-206. – (2)

1499. Шевчук В. Битва, або сім зваб ченця Івана з Вишні: Роман // Шевчук В. Прощання з самим собою: Романний диптих. – К., 1992. – С. 5-238. – (1)

І. Вишенський і Острог (с. 6,58,81,115,119,121,133,152,193,197,198).

1500. Шморгун Є. Зірниця над Острогом: [Вірш] // Замкова гора. – 1999. – 21 серп. – (1)

1501. Ярмолюк Н. Літепло нежданне: [Вірш] // Життя і Слово. – 1999. – 18 серп. – (1)

ОСТРОГ В ТВОРАХ МИСТЕЦТВА

1502. Горопаха В. Острозький вальс / Муз. М. Тимошук // Зоря комунізму. – 1983. – 25 черв. – (1)

1503. Кравцов Л. Острог очима художника [П.Д. Пославського] // Червоний прапор. – 1980. – 12 лип. – (1)

1504. Монаєнков В. Мій Острог / Муз. Андрухова А. // Вільне слово. – 1995. – 21 січ. – (1)

1505. Соколов А. Відгомін століть // Зоря комунізму. – 1979. – 18 груд. – (1)

Видавництво “Мистецтво” випустило художні картки із серії “Архітектурні пам’ятки України”. На одній із них зображена Замкова церква ХУ-ХУІ ст., на другій – Нова (кругла) башня ХУІ ст.

1506. Халецька Я. Виставка робіт самодіяльного художника [С.Л. Назарчука. Остріг в його творах] // Зоря комунізму. – 1979. – 1 серп. – (1)

УНІВЕРСАЛЬНІ БІБЛІОГРАФІЧНІ ПОКАЖЧИКИ ПРО ОСТРОГ

1507. Бойко М. Бібліографія джерел історії Волині: Описовий довідник до 1900 / Б-ка ун-ту Індіяни. – Блумінгтон, Індіана, 1995. – 244с. – (1)

Бібліографія джерел історії Острога (с. 146), освіти (с. 97), друкарства (с. 100-104,126), бібліотек (с. 118), музеїв (с. 133), архітектури (с. 134).

1508. Бойко М. Бібліографія церковного життя Волині. – Блумінгтон, Індіана, 1974. – 240с. – (1)

Бібліографію про м. Остріг та його церковних діячів дивіться в “Покажчику імен, географічних і важніших назв” (с. 219-233).

1509. Література до знаменних і пам’ятних дат Рівненщини: Реком. покажч. л-ри / Рівнен. держ. обл. б-ка. – Рівне, 1974-1999. – (1)

Про Острог та видатних діячів Острога див. «Зміст».

1510. Література про Ровенську область за 1970-1982 рр.: Бібліогр. покажч. / Ровен. держ. обл. наук. б-ка. – Ровно, 1973-1984. – (1)

Про Острог та видатних діячів див. «Іменний покажчик» та «Географічний покажчик».

1511. Новини краєзнавчої літератури: Поточ. бібліогр. покажч. / Рівнен. держ. обл. б-ка. – Рівне, 1973-1997. – (1)

Про Острог та видатних діячів Острога див. «Іменний покажчик» та «Географічний покажчик».

**ПОКАЖЧИК
АВТОРІВ, РЕДАКТОРІВ, УКЛАДАЧІВ
ТА НАЗВ ПРАЦЬ**

Абросимова С.В.	76
Агасієв І.К.	770
Адрес-календарь начальствующих и прочих должностных лиц по всем частям управления Юго-Западного края, на 1870 год	771
Александрович В.С.	712,741-745
Амвросий, архимандрит [Лотоцкий Афанасий Лукич]	861
Андрійчук О.	685,692
Андріяшев А.О.	319
Андрусяк М.	290
Андрухов П.	1,2,3,218,219,250,274,361,9 45,1476,1497,1504
Антоний, архиепископ (Храповицкий Алексей)	375
Антонович В.Б.	242,405,546
Антонович П.	4,5
Анушкин А.	693
Анчук А.	791
Апанович Л.І.	792
Апанович О.	490,547
Архив Юго-Западной России, издаваемый Временною комиссией для разбора древних актов, высочайше учрежденного при Киевском, Подольском и Волынском генерал-губернаторе	69,77,78,79,80
Атаманенко А.	161,162,243
Атаманенко В.Б.	6,81,82,455
Атаманюк Л.	607
Бабич С.	320
Бабич Ю.	1171
Багмет М.О.	207
Баграмян И.Х.	1069
Баженов Л.	83,184
Балаушко І.	1172
Балушок В.	70
Бамсовский А.	842
Бантыш-Каменский Н.	321
Баранович А.И.	457
Барановський С.	322,406,566,636,871,880
Басараба В.	423,424,1269,1477

Баталов В.	1127,1193-1197,1224,1225, 1250,1314,1326,1401,1402
Баталов О.	1401
Батюшков П.И.	12,244,279,289
Бачинський В.М.	220
Бевзо О.А.	84-86
Безп'ятко В.	1128
Безсонов С.В.	1404
Беларусь и Литва	244
Бендеровский М.	867,870
Береза Ю.	1129
Березов П.	694
Бец В.А.	546
Бистрицький А.А.	794
Бібліографія праць професора М.П. Ковальського	163
Біблія на теренах України	1270
Бізюк Ю.	967,1130
Білінський О.	1198
Білодід К.	1021
Бірюліна О.	189
Близняк М.	87
Блонский С.	820
Блудова А.	881,934
Бобровницька Т.	61,935,968,1070-1074, 1199,1328,1456
Боголюбський М.	1131
Богуш Г.	1271,1327
Бойко В.	1132
Бойко І.Д.	458
Бойко Іван Никифорович	1075
Бойко І.Н.	1076
Бойко М.	637,665,1507,1508
Бондаренко В.	7
Бондарчук А.	1403
Бондарчук В.	300
Бондарчук О.	1338,1339
Бондарчук Я.	88,177-180,221,245,629, 746- 748,982,983,1022, 1200- 1202,1405,1406
Борисенко В.Й.	475
Боянівська М.	1419,1442,1443
Братські школи. Острозька школа-колегіум	491

Братську Кирило-Мефодіївську церкву в м.Острозі	1023
передано католикам	
“Братчик”	936
Брокгауз Ф.А.	27,275,513
Броневицька З.	1133,1251
Бруско А.	1173
Брянцев П. 246	246
Будяковська В.	1134
Булига О.	247,312,425,1272
Бульбинський Б.	548
Бурцева М.	937
Бурчак-Абрамович Н.	1371
Бутич І.	408
Бухало Г.В.	8,9,134,323,376,426,567, 993
Буцяк В.	769
Быков Н.П.	248,882
Бычков А.Ф.	663
В.Б.	377
В місті Острозі	1061
Ваврик М.М.	439
Вальдман В.	1135
Варваринский М.	821
Василенко А.	1252,1298
Василенко В.	1136
Василюк О.Д.	422
Ващенко В.В.	324
Введено в дію 1971-му	1137
Великий поборник за Православную Веру и Русский	348
Народ против ксендзов и поляков Константин	
Константинович князь Острожский	
Велич першодрукаря	695
Вердинський І.	1138
Веремчук Я.	1226,1227
Верес В.	325
Верьовкін В.В.	89
Видашенко М.Б.	696
Визвольна війна українського народу в 1648-1654 рр.	406-а
Возз’єднання України з Росією	
Визначні місця України	10
Викторов А.	663
Викторовский П.І.	249
Вимога І.	147

Виноградов Г.М.	326
Виноградов И.	327
Висока відзнака	1329
Висока продуктивність праці	1139
Витте Є.	11
Витязевский С.	328
Вихованець В.	1013
Вишенський Іван	610
Відступник	250
Вікнами до сонця	1174
Вількер Л.	994
Вітенко О.	185
Віхи нашої біографії	1063
Владек П.	492
Владимиров Л.М.	697
Власенко Л.	1118
Власюк Г.	667
Возобновление древне-исторического Богоявленс- кого собора в Остроге	822
Войтюк А.	953
Войцехівська І.	203,557
Вольнець А.	823
Вольнь: Исторические судьбы Юго-Западного края	12
Ворончук І.	1418
Вшановано князів Острозьких	379
Гавриил, епископ Острожский [Воеводин Григорин Дмитриевич]	858
Гавриленко О.	750
Гаврилюк С.В.	440
Гайковська Г.	1330
Галаган В.	557
Галаганте В.	203
Галицько-Волинський літопис	231
Галій О.К.	1140
Гаркавий А.	74
Географічна енциклопедія України	13
Герасименко Л.	969
Герус-Тарнавецька І.	668
Гильфердліг	395
Гирич І.Б.	422
Гладуненко В.	15,90,142,772,794,913,954 955,970,984,996,1024,

	1077-1081,1119,1175,1203 1340,1341,1358,1457
Глускін В.	493
Глушко М.С.	1222
Гнатюк Д.І.	10
Годичное заседание Совета Св.-Кирилло- Мефодиевского Острожского Братства	883
Годованюк О.М.	1407-1416
Голобуцький В.	329
Головко Г.	1176
Голубець О.М.	1222
Голубєв В.	1299
Гонтар Т.О.	1222
Гонтарук Л.	626,627
Гордасевич Г.	1478
Город Острог	14
Городнюк І.	1273
Горожанкіна Х.І.	1126
Горопаха В.	1502
Горохович Т.	1458
Горський В.С.	476
Гоффман Я.	46,53
Гошко Ю.	251
Графиня Антонина Дмитриевна Блудова и Кирил- ло-Мефодиевское Острожское Братство	884
Григоренко Д.	1228
Григор'єв О.	1385
Григорук І.	1386
Григорчук С.	1112, 1141
Гринев Е.Д.	785
Грицюк І.В.	459
Грищук М.	1239,1240,1241,1300, 1301
Грінченко Б.	494
Гром В.М.	220,330
Грушевський М.С.	16,196,252,407,495
Гузь Л.	1253
Гула В.	44
Гуревич А.	669
Гуржій О.І.	428
Давидович Б.	843
Дев'ятсотліття православ'я на Волині	17
Демченко М.В.	428

Демчук П.И.	1472,1473
Дем'янчук Г.	18,695,1025,1056-1058, 1229,1274,1342
Дендюк Л.	1302
Денисюк О.І.	255
Депутати Острозької міської Ради народних депу- татів, обрані на виборах 4 березня 1990 року	1120
Депутати Острозької районної Ради народних депу- татів двадцять першого скликання, обрані на виборах 4 березня 1990 року	1121
Деркач Є.	1122
Деркач М.	1177
Джеджула Ю.	253
Джинджириста Н.	1204
Діденко Т.	19
До свята пісні і танцю	1205
Доброжанська О.	1254
Доброжанський Б.	1142
Документи Богдана Хмельницького (1648-1657)	408
Документы, объясняющие историю Западно-русского края и его отношения к России и к Польше	331
Документы, относящиеся к Деградации архиепископа Могилевского Варлаама Шишацкого	873
Домарацький С.	1206, 1343
Домащук П.	979
Домбровський В.Ф.	136
Дондюк Г.П.	751
Дорошенко Д.І.	255
Достопримечательности Украины	1459
Драгомирецький А.	1341
Древние волынские православные «помянники»	380
Древний Острог приглашает	1460
Древній підручник	1344
Дубовський І.	1345
Дударенко М.І.	1093
Дуже цінна знахідка	670
Дячок О.Я.	409
Елисеев В.Т.	1093
Ефрон И.А.	27,275,513
Жалованная грамота Сигизмунда 1-го князю Кон- стантину Ивановичу Острожскому на строение мельницы на р. Вилии для виленской	460

церкви Преиистенской	
Жертва інтриг магнатських	361
Жив'юк А.	1059,1346
Жилінський І.	1026
Житецький П.	568
Жолтовський П.М.	755
Жук В.М.	1008
Жуковський В.М.	1303
Жур П.	985
Журба А.С.	91
Журба О.І.	136
Журко О. І.	332,333,334
...З порога смерті	971
За відсутністю провини	1082
Забаштанський В.	1387
Заболотна Г.	1207
Забута грамота Костянтина Василя Острозького для Карпатського села Мала Тухля	335
Завитневич В.	622
Зав'ялов А.	164
Зайцев Степан Харитонович	1083
Закалюк К.	1178
Закович М.М.	523
Залевська П.	1275
Замлинська В.С.	569
Замлинський В.	203,557,646,647
Запаско Я.	698
Заповіт княжни Гальшки Острозької 1579 р., бе- резня 16	362
Запорожець І.	7
Заречнюк О.С.	461
Засс Р.	885,1479
Захара І.С.	605
Заяць А.	202,462
Згурець Г.	549,550,551
Земський Ю.С.	938
Зизаній-Тустановський Лаврентій Іванович	632
Зилитинкевич І.	824,825
Зіневич А.	1179
Зіневич Є.	156
Зінкевич А.	1347

Зінкевич О.	44
Зубрицкий	395
И.К.	826
Иерофей, епископ Острожский (Лобачевский Иаков Федорович)	256,827
Из Острога на Волыни: От Свято-Кирилло-Мефодиевского Братства	886
Из отчета Кирилло-Мефодиевского Братства за 1879 год	887
Известие об Острожском Свято-Кирилло-Мефодиевском Братстве	888
Известие о Св. Кирилло-Мефодиевском Братстве	889
Известие Острожского Св. Кирилло-Мефодиевского Братства с апреля месяца 1885 года и с ноября по 18 мая 1886 г.	891
Известия от Св. Кирилло-Мефодиевского Братства в г. Остроге Волынской губернии	892
Известия от Св. Кирилло-Мефодиевского Братства за 1883 год и начало 1884 г.	893
Известия Св. Кирилло-Мефодиевского Братства с апреля по ноябрь месяц 1885 года	890
Ильинский Ф.	222,633,634
Исаевич Я.Д.	638,639
Исаевич Я.Д.	656
Историческая записка Училища графа Блудова, что при Св. Кирилло-Мефодиевском Братстве в г. Остроге	939
Историческо-статистическое описание г. Острога и Острожского уезда [1860-1861]	773
История о разбойничьем Флорентийском соборе, изданная Клириком Острожским	615
Иванов Ю.	1208
Иванченко Р.	552
Иванченко Ю.	237
Іларіон, Митрополит	301,336
Ільчук О.	1417
Ім'я твоєї вулиці	62-66
Інвентар частини замку в Острозі 1620 р.	1419
Інвентарі дворів та замків Острожчини 1621 р.	1418
Ісаєвич Я.	496,497,498,686
Ісаєвич Я.Д.	696,699,712
Історія Волині: з найдавніших часів до наших днів	20
Історія міст і сіл Української РСР	21

Історія січових стрільців	997
Історія України	428
Історія України в особах	203
Історія української культури УІ зшиток	752
Історія Української РСР	204,920,940
Історія християнської церкви на Україні	337
Іськов Г.	1388
Калита В.	1180
Компан О.С.	464
Кантата в честь князя Константина Острожского	381
Карашевич Н.	257
Карашевич П.	441
Кардашевич С.	47
Каретников С.М.	258,894
Карлова А.Л.	148
Карпінський В.С.	640,641
Карпова Т.І.	1331,1332
Картини місцевої художниці	1209
Каталог изданий Острожской типографии и трех передвижных типографий	657
Каценельсон Л.	74
Кацпржак Е.М.	700
Кашуба М.В.	605
Квасюк Л.	616,1348
Кидрук І.	1084,1304
Кирильчук С.	591,795,1349,1389,1390
Киричук М.Г.	205
Кисельников Ф.	1085
Кібіга Н.	753
Кінах М.	1230
Кірсанова О.А.	1126
Клебанов А.	197
Климович А.	1143
Клірик Острозький	617
Клосинська К.	363
Ключко Н.	67
Княгиницький Йов	620
Княгине Острозька Анна-Алоїза Ходкевич	373-374
Княжна Острозька Гальшка (Єлизавета)	361-372
Князь К.К. Астрожскі	338
Князь Констанцін (Васілій) Астрожскі-славутны асветнік і абаронца православ'я	382
Кобись В.	1251,1255

Ковалевський І.	796
Ковалик В.	1305
Ковалів В.-Й.	1420
Ковалів В.-Й.	442,671,1420
Ковальська І.М.	974
Ковальський М.П.	92-109,114,138,140, 159, 181, 206, 223,259, 260, 364- 366, 463,477, 499-501,553, 642,658, 659,672, 673,687, 690,701-703, 774,941, 956, 1027, 1181,1276-1279, 1306,1313, 1333,1421, 1444
Ковальчук В.	302,383,1140-1146,1183, 1280,1281,1307,1308
Коврига Л.	1087
Ковригін Р.	1210
Козловська Л.	1396
Козоріз О.	1391
Колесний М.	540
Колінько О.	1123
Колодяжна Н.	1317
Колосова В.П.	541,704
Комаровський В.	1461
Кондратенко В.	1184
Кондратюк А.	465
Кондратюк Р.	998
Конєва К.	1211,1241,1257,1309,1350
Конотопець Н.	895
Конфітовський В.С.	542
Копистенський Захарія	623
Корецька О.П.	22
Короткий довідник з історії України	207
Косик В.М.	1097
Костенко В.	1147
Костомаров М.І.	339,340,352,569,775
Костриця М.Ю.	868,957,998
Костянтин Острозький – гуманіст, реформатор, державотворець	341
Кот В.	1185
Котляр М.	429,558
Котляр М.Ф.	198
Кохан В.	1240,1310,1318
Коялович М.	705
Кравцов Л.	224,502,570,571,597,732, 1422,1503
Кравченко В.	713

Кравченко В.М.	470
Кравченко В.П.	1148
Кравченко І.	237
Кралюк П.	443,572,611
Краплич Р.Р.	261,384,976
Краткий очерк жизни архимандрита Амвросия (Лотоцкого), скончавшегося 18 января 1878 года	857
Крашаниця А.	23
Крашевський Ю.	241
Криза поглиблюється	1256
Крип'якевич І.	208,408,752
Крошенко Л.	385
Крыжановский Г.	342
Кроками творення	1064
Крохмалюк В.	543
Кругляк Ю.М.	54
Кудь В.	777,797,921,922
Кудь В.О.	209
Кулаковський П.М.	110,478
Кулик Л.	157
Кулиш П.	262,410
Купчинський О.	335
Курас І.Ф.	207
Кучерук В.	798
Кушнір М.	503,674
Кушнір М.П.	1277,1282
Лазарук Ю.	1149
Лановий В.	1088,1212,1231
Лащук Ю.П.	755,923,1423
Левитский В.	865,896
Левитский К.	343,897
Левицький О.	373
Левкович І.	263
Левченко О.	1150
Легкий В.И.	411
Леонтович В.	386
Леп'явко С.	412,430
Лесезнавці з'їжджаються до Острога	1283
Лесик А.В.	1425
Лесик О.В.	1424
Лехман Т.	706
Лещенко П.	695

Липский И.	828,844
Лист Іпатія Потея князю Константину Константиновичу Острожському, 3 июня 1598 года	608
Литвинов В.Д.	482,612
Література до знаменних і пам'ятних дат Рівненщини	1509
Література про Рівненську область за 19	1510
Літовченко В.П.	1151
Літературний гурток	1213
Літопис руський	194
Лобас П.О.	367,368,387,975,977,980
Логвин Г.	1426,1427
Лопатинський Л.	368
Лопухович І.	643
Лошкар'єв Ю.	707
Луговий О.	369
Лук'янович П.	504
Лутай М.	799
Луцкова С.	165,166,370,1331
Любавський М.	264
Любити Україну як він її любив	431
Лятуринська О.	1480
Лящук В.	1481
Масівський І.	141,167,168,644,1214,1482
Мазур П.І.	645
Мазуренко Л.	708,709
Майорчук М.	1428,1429
Маковська В.	1242
Максимович М.О.	262,313,395,646,647
Маланюк Є.	505
Малиновський І.	268
Малиновський О.	269,1028
Малюжкович Н.	942
Манаєнков В.	1483-1485
Манько М.	15,55,137,139,153,154,186, 190, 191,191-а,192, 270, 314, 413,444, 507,999,1089
Манько М.П.	506,800-803,829,830,845-848, 1029,1030- 1035,1351-1353,1355-1358
Марискевич Г.Ф.	479
Марискевич Т.Г.	479
Маркевич Н.	414
Мартінова О.Г.	1098
Мартинюк О.І.	1242
Марцінюк В.	1257

Марченко М.І.	210,1430
Марчук Л.	1312,1334
Маслов Л.	1431
Маслов С.	648
Масний О.С.	554,963
Матвійчук О.Т.	754
Матеріали до історії Острозької академії (1576-1636 рр.)	508
Матеріали І-ІІ науково-краєзнавчих конференцій “Остріг на порозі 900-річчя” (1990-1992 рр.)	23-а
Матеріали ІУ науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”	23-б
Матеріали V науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”	23-в
Матеріали VI науково-краєзнавчої конференції “Остріг на порозі 900-річчя”	23-г
Маханьков Ю.	1090
Махновець Л.Е.	194,601
Мацюк О.	111
Мацюк О.Я.	466,467,696,712
Медуниця І.	1152
Мелетій Смотрицький	573
Мельник Л.Г.	428,432,778
Мельничук М.	1284
Менджецький В.	1036
Местное предание о последних днях жизни архиепископа Варлаама Шишацкого	874
Мещерский В.П.	779
Микитась В.	491
Миколаєнко П.	695
Мисан В.О.	964
Михайлишин О.	780,1285,1445
Михайлюк О.Г.	20,24,804
Михайлович В.	388
Мицик Ю.А.	112,143,169,415,433,537,805, 806,1000
Мицько І.З.	113,480,509-511,574,710,711, 194
Мишанич О.В.	194
Мишко Д.І.	434,468
Мыцко И.З.	481
Мыцык Ю.А.	93,315
Міжшкільний навчально-виробничий комбінат	1170
Мінаєва Л.М.	1126
Міністр розтерзаної республіки генерал-хорунжий В. Сальський	1001

Мітюрів Б.	695
Міщук Г.	831
Мовою цифр	1153
Могила Г.	1154
Могила П.	325
Модест, єпископ Волинський і Житомирський [Стрельбицький Даниїл Константинович]	832,389
Молчанов О.	303,807,416,1432
Монаєнков В.	170,1486,1504
Мордовець Д.	555,1487
Музей поповнюється новими експонатами	1360
Муравьєв А.Н.	898
Мухін Н.	271
На завершальному етапі	1155
Надольний .Ф.	489
Наконежна В.	1186
Наливайко Д.	624
Наливайко Дем'ян	625
Наливайко Дем'ян (Даміан)	628
Нарис історії Василянського чину святого Йосафата. Т. 48.	445
Нариси з історії українського декоративно-прикладного мистецтва	755
Народному комісару внутрішніх дел УССР старшому майору госбезопасности т. Сергієнко	1091
Настіна В.	1258,1259
Натальченко К.	1187
Начальнику тюремного управління НКВД УССР капітану державної безпеки тов. Філіппову г. Київ	1092
Наш Г.	556
Невичерпність генія	1286
Невідома книга Івана Федорова	688
Невідоме про Івана Федорова	712
Невідомий документ про вдову Острозького друкаря	713
Некрасов В.М.	1151
Немеркнущий світ "Іскри"	808
Немиро М.М.	71
Немировський Е.	649,714
Немировський Е.Л.	660
Немоловський Я.	272
Нечитайло П.	417
Нечуй-Левицький І.С.	978

Ніколайчук І.	1065
Нікольченко З.	1462
Німчинська Н.	1002
Нічик В.М.	482,483,486,612
Новая метеорологическая станция	924
Новий загін молодих спеціалістів	1188
Новий статус реалізується	1238
Новини краєзнавчої літератури	1511
Новицкий И.	226
Нові академіки	1313
Новобудови Острога	1157
Новоселецька С.	575
Новосілецький А.	24-a
Новосілецький А.Д.	25,72,73,227,228,273,374,390,4 46,512,781,809,943,1037,1463
Ноцек С.	1038
О помещениях Волынской духовной семинарии	849
О посещении Острожского Кирилло-Мефодиевского Братства Высоко-преосвященнейшим Михаилом, митрополитом Сербским	899
О расширении программы школы при Острожском Кирилло-Мефодиевском Братстве	944
Об Острожском православном Братстве	900
Обговорення твору “Далеко від Москви”	1216
Обзор деятельности Волынского земского управления за 1904-1911 гг	782
Оврамець О.	1158
Овсійчук В.А.	756
Огієнко І.І.	344,650,715
Огоновський О.	387
Огородник В.В.	484
Огородник І.В.	545,580,599,609,610,617, 620,623,628,631632
Одинец М.	1392
Оксаненко А.	26
Оксенюк Р.	810
Оліфанова Г.	716
Онищенко О.С.	337
Онуфрійчук Ф.	229
Описание иконы преподобного Федора, князя Острожского	391
Орлович М.	52
Осадчий Є.	385
Освобождение городов	1093

Осетров Б.	717
Остріг чи Острог	60
Остріжське Кирило-Мефодіївське братство замкнене	901
Острізька гімназія – найвизначніші учні і випускники	945
Острізькі князі - найбільш відомі	274
Острог	27,74,1433
Острожская азбука Ивана Федорова	689
Острожская школа	513,514
Острожские князья	275
Острожский	276
Острожский Константин Константинович	345
Острожского Св.-Кирилло-Мефодиевского Братства сокращенный отчет за полгода	902
Острожское Кирилло-Мефодиевское Братство	903
Острозька Академія XVI-XVII ст.	138,515
Острозька Біблія	675
Острозька повітова організація КП(б)У	1003
Острозьке районне відділення Педагогічного товариства УРСР	1171
Острозький Клирик	618
Острозький Костянтин	346
Острозький краєзнавчий музей	1361
Острозький повітовий ревком	1004
Острозький район	1094
Осягнення історії	171
Ответ (отпис) Клирика Острожского Ипатию Потею 1598 года	614
Отчет Острожского Коммерческого Общества взаимного кредита за 1912-й год	925
Отчет Острожского Св.Кирилло-Мефодиевского братства за полугодие 1884 г. и за первые месяцы 1885 года	907
Отчет Св.Кирилло-Мефодиевского Братства за 1876 год	904
Отчет Св.Кирилло-Мефодиевского Братства за 1877-1878 год	905
Отчет Св.Кирилло-Мефодиевского Братства за 1878-1879 год	906
Отчет Св.Кирилло-Мефодиевского Братства за 1888-89 год	908
Ошуркевич О.Ф.	926,1362

Павлова Т.М.	1098
Павличко Я.	651
Павловский И.	875-877
Палацкий	395
Памяти о.Аполлония Сендульского (1830-1882)	187
Памяти о. Аполлония Сендульского (1830-1882)	187
Памятная книжка Волынской губернии на 1913 год	783
Памятная книжка Волынской губернии на 1914 год	784
Памятная книжка Волынской губернии на 1917 год	785
Памятник русскому первопечатнику Ивану Федорову в г. Остроге	735
Памятники архитектуры Украины	1434
Памятники истории и культуры Ровенской области	1472
Памятники истории и культуры Украинской ССР	1435
Памятники історії і культури Ровенської області	1473
Панасенко О.	56
Партії вірні сини	1124
Пасещенко Г.	965
Пасинецький С.З.	718
Пасічник І.	114,138,515,518,671,673,690
Пасічник І.Д.	148,478,517,748,769,780,933, 1277,1314-1318
Паславский И.В.	630
Паславський І.В.	605
Пашук И.	592,676,1217,1363,1393
Пашук І.Г.	28,115,132-133,149-150,172- 174,188,193,576-577,595,598 691,719,909,910,958,972, 1287-1290,1319,1488,1489
Пекалід С.	599,1490,1491
Перечнев Ю.Г.	1093
Перлштейн А.	1436
Пероговский В.	277,850
Першодрукар Іван Федоров та його послідовники на Україні (XVI- перша половина XVII ст.)	720
Пестерев М.	1095
Пестонюк І.	435,721
Петренко Г.	1232
Петро Конашевич – Сагайдачний	557
Петро Сагайдачний: воїн, політик, людина	558

Петров Михайлович Іларіонович	1096
Петров Н.	278,392
Питання Острозької академії	1297
Підтвердження від короля Стефана Баторія фундції Київського воєводи, маршалка волинської землі князя Костянтина Острозького шпиталеві в Острозі	469
Пінчук Ю.	965
Плохій С.М.	393,433
Плужняк Г.	1233
По історичних пам'ятках міста Острога і його околиць	1437
По местам жизни и деятельности Ивана Федорова	722
По поводу 50-летнего юбилея Почаевской Лавры	811
Повість врем'яних літ	195
Подільський І.	1474
Подолия	279
Пожар г. Острога	786
Позіховська С.	593,736,757,1364,1365,1366, 1394,1395
Позіховський О.	1396
Полек В.Т.	600
Поліщук В.	347
Поліщук І.	1159
Поліщук Я.О.	29,348,485,544,559,560,594, 986,1053
Полонська-Василенко Н.	519
Полянський Д.	851,852
Попович М.	758
Попович М.В.	652
Поток М.В.	116,595,1039,1291
Празднование 300-летней годовщины смерти князя Константина Константиновича Острожского в г. Остроге [13 февраля 1908 г.]	394
Преварський В.	723
Прибитков В.	733
Привілей польського короля Баторія Київському воєводі, маршалкові волинської землі князю Костянтинові Острозькому про надання його місту Острогу Магдебурзького права 1585 р.	230
Прищепа О.	158
Про виконання державного плану економічного і соціального розвитку району за 1989 рік	1160
Про виконання державного плану економічного і	1161

соціального розвитку району за 1990 рік	
Про віднесення м. Острога Рівненської області до категорії міст обласного підпорядкування	1237
Про діяльність ОУН-Бандери і ОУН-Мельника	1097
Про оголошення ансамблю пам'яток історії та культури м. Острога Рівненської області державним історико-культурним заповідником	1337
Про перейменування Острозького колегіуму	1296
Про підсумки роботи галузей народного господарства району за 1992 рік	1260
Про підсумки роботи основних галузей народного господарства Острозького району за 1991 рік	1263
Про підсумки роботи народного господарства району за 1995 рік	1262
Про підсумки роботи народного господарства району за 1996 рік	1261
Про утворення Острозького колегіуму	1295
Програма предметів учебного курсу женского графа Д.Н. Блудова училища в г. Остроге	946
Программы предметів учебного курсу женского графа Д.Н. Блудова училища в г. Остроге	946
Продажа г. Острога	787,788
Прокопчук В.С.	578,579
Просто, зручно і дешево	1162
Протоиерей Юлий Гапанович	859
Проценко В.	1397,1398
Пура Я.О.	57-59
Путівник по історичних пам'ятках м. Острога	1438
Пушкар Н.Ю.	812
Пшеничний М.	349,734
П'єса об Иване Федорове	1234
Равчук Г.Р.	30-32,68,436,1005,1066,1437, 1439,1467
Радковский Л.	833
Радченко М.	33
Радченко Н.	416
Рафальський Г.	677
Рафальський Л.	789,1440,1441
Рачківський О.І.	225,280,437,737,738,1006,1399
Ревізія частин замку та міста Острога (фрагмент) 1687р.	1442
Ревізія частини замку та міста Острога (фрагмент) 1690 р.	1443
Ревізія частини Острозького замку 1654 р.	1444

Революційний Першотравень	1042
Ревський З.	53
Рекало М.Г.	941
Рибак О.	281,350,520,621,678
Рибенко Л.	1292
Риголь Т.	1218
Рисак О.О.	759
Рисіч Й.Л.	1243
Ричков П.А.	117,760,1445-1448
Різник М.	653
Ровенщина в роки Великої Вітчизняної війни	1098
Радянського Союзу. 1941-1945	
Ровно 700 років	1067,1068
Родович М.	947
Рожко В.	1449,1465
Рожко В.Є.	118,282,283,351,1450
Рознер И.	438
Роль Острозького культурно-освітнього центру в становленні і розвитку реформаційних та гуманістичних ідей	486
Романчук В.	1210
Романчук Г.Д.	119
Романчук О.	304,927,1293,1367,1007,1099
Романюк В.	1494
Романюк В.Г.	352
Рудик К.	1306
Руй О.	1040,1041,1190
Русин М.Ю.	545,580,599,609,610,617,620,623,628,631,632
Руцький М.	1219
С кройніки Бельського речі потрібні вибрані (Острозький літописець)	231
Савчин І.	1495
Савчук А.	305
Савчук А.П.	1466,1467
Савчук Б.	1043
Савчук П.О.	120,1244
Сакович Е.	447
Сакович Касіян	561
Самчук У.	211
Сас П.М.	212,562,563
Сафонович Ф.	34

Сваричовский Ф.	834
Сверлюк Я.	761
Свято дружби і братерства	1125
Селецкий А.	654
Селянський рух на Україні 1569-1647 рр.	232
Семак В.	493
Семенюк І.	950,1320
Семенюк І.М.	655
Семенюк І.П.	1008
Семигіна Т.	1364
Семінар керівників самодіяльних гуртків	1220
Сендульський А.	35,306,679
Серафим (Верзун), архієпископ Рівненський і Острозький	680
Сербіна Г.В.	1098
Сербін Т.П.	36,37,724,1009,1100,1189, 1321,1322,1468
Сергеева В.	1400
Сергійчук Г.	1469
Середа М.	199,307
Сидор О.В.	987
Силін Б.І.	10
Симакович В.	33
Симчич М.	1323
Ситник А.М.	973
Січкарь І.	38
Сказание о преподобном Федоре, князе Острожском	308
Скарга П.	360
Скворцова Н.Т.	1098
Скоп Л.	762
Скоп-Друзюк Г.	762,1369
Скрипаль М.	1010
Скрипаль Н.	1221,1470
Слабошпицький М.Ф.	422
Сливка Ю.Ю.	1126
Смик О.І.	39
Смирнов А.	144
Смолий В.А.	212
Смолій В.	429,558
Смолій Л.Д.	1235
Смотрицький Г.	538,539
Смотрицький Герасим Данилович	545
Смотрицький М.	325
Смотрицький Мелетій Герасимович	580

Смущинська І.В.	681
Смущинський В.І.	681
Содомора П.	233,521
Сокіл В.	1245
Соколов А.	1505
Соколов Н.	948
Соколовський О.	1163
Соколянський П.А.	1011,1044
Соловьев В.С.	371
Сохань П.С.	16,421
Соціалістичні перетворення в Західних областях Української РСР. 1939-1979	1164
Соціалістичні перетворення в культурі та побуті західних областей України (1939-1989)	1222
Соціально-економічний розвиток району за 1993 рік	1264
Спаська Л.І.	1209
Список землевладельцев и арендаторов Волынской губернии, во владении коих находится не менее 50 десятии земли	928
Список населенных мест Волынской губернии	790
Список операций, произведенных земскими врачами стационарным больным Волынской губернии за январь 1912 года	929
Срібний Г.	1236
Стасюк О.	564
Створимо музей генерала	1012
Степаненко Т.	725
Степанов Л.	1101
Стецюк Т.	1265
Стоколос Н.Г.	581
Стороженко І.С.	433
Стратій Я.М.	480,482,483,487,612
Струменский М.	40
Струтинский Ф.	448
Супрун А.	1266
Суразький Василь	631
Супрун А.	175,1165
Сурмач А.	1166
Суспільно-політичний розвиток Західних обла- стей УРСР	1126
Такий наш вибір	1246
Таранченко М.	726
Тарасенко М.Ф.	545,580,599,609,610,617,620,6 23,628,631,632

Тарнавський А.	739
Татаркін В.Ю.	41,121,122
Татомир О.	682
Твердохліб В.Ю.	1045
Теодорович Н.	42,284,285,835,853
Терещенко О.І.	286,1167
Терлецький Ю.	43,1451
Тесленко І.	135
Тимошук М.	1502
Тимошик М.С.	650
Тимошук Н.П.	1472
Тихомиров І.	272
Тихомиров М.Н.	200
Тіні Замкової гори	1497
Ткач І.О.	31,582
Ткачук А.В.	352,966
Ткачук Н.А.	966
Ткачук С.	1191
Ткачук С.К.	1267
Толочко П.П.	201
Томенко С.	1102
Торгівля на Україні ХІУ - середина ХУІІ століття.	470
Волинь і Наддніпрянщина	
Три листи М.О. Острозьких до графині А.Д. Блудової	910
Тригубенко Б.	683
Трипольський Н.	583,854
Трубайчук А.Ф.	252
Тучемський М.	213,309,397-402,836,837, 863,864,914-918,949,1452
Тхор В.І.	354
Тюрменко І.І.	869
У дружбі, в труді – наша сила	1168
У межах Волинської височини...	1370
Уводський Н.	838,839
Угляренко П.	372
Україна	44
Українська культура : історія і сучасність	522
Українська та зарубіжна культура	523
Український кембридж	524
Українські письменники	601
Ульяновський В.І.	19,234,316,403
Ундельський В.М.	663
Ундір О.	1498

Устав Братства имени князей Острожских под покровом князя Федора	919
Федоришин Л.С.	1126
Федьков І.І.	207
Федоров Иван	727
Філарет Христофор	609
Філософія	489
Філософія. Відродження на Україні	605
Форсюк С.	1453
Фотинский О.	287,840,1371
Франко І.	613
Фрис В.	661,712,763
Фрідрих О.	235,1013,1046,1103,1104
Фундація імені князів Острозьких	404
Халецька О.	526,527
Халецька О.О.	236,525,1014
Халецька Я.	606,764,1338,1372,1373,1506
Халецький О.	221,471,527,709,728,813,814,1428,1429
Халецький О.В.	214,528,529,765
Ханенко В.	1324
Харичев О.	1105
Хведась А.О.	288,729,730,815,816,951,960,981,988,989,1015-1020,1047,1106-1115,1374-1381
Хижняк З.І.	530
Хойнацкий А.	310,395,450,878
Холмская Русь	289
Хотовицкий А.	841,855,860,862
Хроника рабочего движения на Украине (1861-1899)	817
Хронограф	215
Хронологический указатель славяно-русских книг церковной печати с 1491 по 1864-й год	663
Хрущев И.П.	884
Цалай-Якименко О.	766
Церкевич К.	637,665
Цибульський В.І.	123,220,290
Цинкаловський О.	1454
Циссь О.	367
Чарновський О.О.	755
Червінка .	584
Черепанова С.О.	522
Чернишова Н.Ф.	662

Черній А.І.	419
Черній В.А.	419
Черняхівський Г.	1055
Четъркин Ф.	355,356,451,856
Чикановська Л.І.	357,872,911,1048,1049
Чопик Д.	585
Чубай Г.	1335
Чумаков С.	379
Шавронська В.	1192
Шахматова Л.Я.	581
Швед О.	45
Шевчук В.М.	420,531,602-604,1499
Шевчук С.І.	182,183,990,991,1382
Шекера І.	1301
Шерстюк М.Т.	1268
Шлабошпицький М.Ф.	353
Шморгун Є.	952,1500
Шовкопляс І.Г.	992
Шовкопляс Г.М.	992
Шостак І.	516
Шпізель Р.С.	472,488,532,533,912,930-933 959,960,1117,1169,1471
Шудря М.	237
Шульджук К.Ф.	586,587,588,635
Шумовський П.	216
Шустерук О.	151,1223,1247,1248,1294
Шпізель Р.С.	75,452,1336
Щербак В.	537
Юськова Р.	1054,1060
Ющук Б.	1170
Яворницький Д.І.	421,565
Якимчук О.	1325
Яковенко Л.	769
Яковенко Н.М.	291,470,534
Янковська	152,1475
Яременко В.	473
Яременко В.І.	124,217,535
Яременко В.В.	195
Яременко П.К.	589
Яремчук В.	176
Яремчук В.П.	125
Яржемский М.	879
Ярмолюк Н.	1501
Ярушевич Н.	317

Ясиновський Ю.	767
Ясіновський А.	126,768
Archiwum ksizgt Lubartowiczow Sanguszkow w Slawucie	127
Bielowski A.	240
Buczek K.	128
Chodynicky K.	453
Dlugosz J.	292
Fedorovs Ivan	740
Fitzk Jan	1384
Grabovsky M.	311
Grasshoff H.	740
Halecki O.	358
Hoffman J.	46
Hoffman J.	239
Homecki A.	474
Kardaszewicz S.	47
Krajcar J.	359
Kranc Remiginusz O.	1249
Krzywicki J.	48
Lewicki K.	293
Lucaris Curil	536
Malinowski M.	299
Molendzin'ski K.	1455
Muzeum w Ostrogu	1383
Nowicki J.	160
Nowicki J.	129,130
Orlowicz M.	52
Osiadlosc miasta Ostroga anno 1708	129,130
Ostrih Bible (Ostrozka Bibliia)	684
Ostrih Chronic Le (Ostrozhij Litopysets)	131
Ostrih or Ostroh	60
Ostrog	49-51
Ostrogscy	296
Ostrogska ordunacja	294
Ostrogski ksiazata	297
Ostrozki Kliryk (Ostrih Cleric)	619
Ostrozky [Ostroz'kyj] (Polish: Ostrogski)	295
Ostrozh's'ka narodnia hazeta (Ostrih Popular Gazette)	1052
Pawlowski B.	241
"Poslanowienie na Akademie Ostrozska"	537
Przeddziecki A.	299,311
Rewski Z.	596
Rewski Z.	53
Russian Printing to 1917	664

Simmons G.	740
Smotrytsky, Meletii [Smotryc'kyj, Meletij]	590
Tomkiewicz W.	298
Tretiak J.	360
Woloszynowski joachim Wojewodztwo Wolynskie w swietle Liczbi i Faktow	1050
Zajaczkowski S.	238
Zawodowskiego J.	311
Zolkiewski St.	240
Zrzodla do dziejow polskich	299,311
Z zycia Oddziatu Ostrogskiego	1051
Zywoty hetmanow Krolewstwa Polskiego Ksiastwa Litewskiego	318

ПОКАЖЧИК ПЕРСОНАЛІЙ

Августинович Д.	801
Агафангел, архієпископ	937
Александр І	855
Алтунін Т.Ф.	1119
Амвросій, архимандрит (Лотоцький А.Л.)	857
Андрухов А.П.	1329
Андрухов П.З.	133,145-152,1277
Антонов О.І.	1081
Атаманюк Л.	607
Банніков М.	1070
Бантиш-Каменський Д.М.	243
Барановський С.	153-155
Баторій Стефан, король	469
Белонін М.М.	831
Блудов Д.М.	12,1365,1366
Блудова А.Д.	12,42,266,267,894-897, 909,910
Богдан І.	1210
Богданец Т., диакон	863
Бойко І.Н.	1075,1077
Бойко М.	134
Борецький Іов (Іван)	203,606
Бріано Джакомо	760
Будьонний С.М.	62
В.Б.	819
Варлаам, єпископ (Шишацький)	835
Великий Василь	661
Вишенський І.	203,484,486,550,601,605,606, 610-613,1499
Вишневецький М.-К.	406
Вітовт, кн.	311
Воблий	1405
Волгін О.М.	63
Волковинський Ф.	932
Волоньєтті А.	521
Воронич Я.-П.	444
Гавриил, єпископ (Воеводин Григориил Дмитриевич)	858
Ганка В.	1365
Гапанович Ю.	859
Гапончук О.	1088

Гарабурда М.	677
Годованюк О.М.	1432
Головацький Я.	
Гофман Я.	122,133,156-158
Гребенюк І.П.	1119
Грушевський М.	503,805,806,1000
Давид Ігоревич, кн.	195,197,198
Даніїл, єпископ (Наттак-Михайловський-Мирдамський)	835,841
Дасінді К.	741
Дашко, остр. живоп.	744,746
Дітеріхс М.К.	135
Дорошенко П.	417,420
Єсьман М.	50,137
Єфімчук-Дячук У.В.	1119
Жолтовський В.	50,137
Жолтовський П.М.	762
Жуковський В.	1365,1366
Заславський К., кн.	596
Заславський О., кн.	596
Заславські, кн.	249
Заячківський П.	1026
Зизаній Лаврентій	586,601,605,606
Зизаній Стефан	208,600,606
Иерофей, єпископ	860-862
Иов (в схиме Иоанн), игумен Почаевский	450
Іван , остр. живоп.	746
Іванов О.Г.	1115
Іванович Гринь	744
Ісаєвич Я.	138
Каменчанин І.	525
Камінський В.Ф.	1082
Кардашевич С.	159,160
Кібіта Н.	1311
Кіпріан	484
Кісь Я.П.	125
Кларис Э.	823
Клірик Острозький	208,484,486,600,601,605,606, 614-619,630
Княгиницький Йов	484,486,601,605,620,621
Ковалевський І.,	863,864

Ковальський М.П.	111,135,161-176
Конашевич-Сагайдачний П.	546-565,605
Кониський	79
Копинський Ісайя	606
Копистенський Захарія	606,622,623
Косинський К.	203,205,252,255,407,410,412, 418,419,421
Костелецька Беата, кн.	238
Костомаров М.І.	330,961-966,974-1362
Котульський В.Л.	865
Кравченко В.Г.	958
Красницький Д.Ф.	1203
Крашевський Ю.	1362
Крем'єв М.	1046
Кривинюк М.	803
Крижаніч Ю.	598
Кримський А.	952,967-973
Кримський Ю.С.	952
Куліш П.О.	974-975
Курбський А.	17,312,440,451
Кутузов М.І.	798
Лагоцький А.	774
Лахман М.	1346
Левицький К.	122
Левковець І.	123,290
Леонтович В.Г.	955
Лжедмитрій І (Самозванець)	221,229,234,236
Лобачевський Я.Ф. (єпископ Острозький Ієрофей)	139,854
Лобода Г.	30
Лукаріс Кирило	126,484,486,536
Любомирські, кн.	93,474
Лютетський	472
Лятош (Лятос) Іоанн	484,486,533,606
Лятуринська О.	1053-1055
М.Н	602
Маср	744
Максимович М.О.	260,266,267,909,910
Мануїльський Д.З.	793
Маркович Д.В.	976,977
Мартин	472
Мацута Я.А.	30,64,1010,1046
Метельський І.З.	865

Михаил, митрополит	899
Михайлов Ф.	1111
Моллі Бенедикт	760
Мстиславець П.	544
Мухамед-Гірей	219
Назарчук С.Л.	1506
Наливайко Д.	208,484,486,601-604,624-628
Наливайко С.	30,33,79,91,204-205,255,405, 407,410,412,418-419,421- 438,605
Ненадкевич Д.	867
Нечуй-Левицький І.	953,978-981,1362
Николай, архимандрит	827
Николай II	796
Никон, єпископ	826
Ніколайчук І.І.	1119
Новицький Й.В.	122,133,159,177-181,1342
Новицький О.М.	848
Огієнко І.І.	87,120,324,674,868-869
Одуха А.	1111
Окоёмов И.К.	918
Олександр І	811
Омелянський В.Л.	957
Оссолінський Ю.М.	98
Островський К., ігумен	447
Острозька (Ходкевич) Анна-Алоїза, кн.	33,225,597
Острозька Гальшка (Єлизавета), кн.	142,361-372,387,1310
Острозька Ганна Василівна, кн.	311
Острозький Василь-Костянтин Костянтинович	12,17,77,78,80,98,99,104,127, 203,213,222,230,231,234,244, 257,259,262,265,273,276,284, 319-360,375,376,381,382, 385,392,393,396,397,399,402, 407,421,440,441,448-451, 453,458,469,531,537,599,607, 611,616,677,715,750,1431,1454
Острозький Д.	276,280
Острозький Іван Васильович, кн.	1421
Острозький Ілля, кн.	231,299
Острозький Костянтин Костянтинович, кн.	203,231,244,246,262,273,276,

	299,312-318,392,403,441, 454,460
Острозький Олександр Костянтинович, кн.	105,259,385
Острозький Федір Данилович, кн.	238,246,273,276,300-311, 377,383,386-389,391,398, 400, 401,449,919
Острозький Януш, кн.	12,105,250,259,265,270,294
Острозькі, кн.	5,12,17,42,79,205,207,211, 226,237,242-299,384,390, 407,410,421,457,468,533,534,74 6,909,910,919
Павлюк А.	1056-1060
Павлюк П.	1059
Парасхес Никифор	484
Пасічник І.Д.	1313
Пекалід С.	485,602,604
Перлштейн Я.	140
Пестерев М.А.	1108,1110
Петро І	30
Петров М.І.	1096
Петрук М.А.	1119
Письменна Л.	1232
Пігас	126
Поплавський П.Д.	1503
Потій Іпатій	601,607,614,616,758
Почаївський Іов	300,449
Процко	744
Пчілка О.	953
Равчук Г.Ф.	133,149,182,183,1382
Радзивіл А., кн.	299
Радзиміньський С.Л.	98
Радишевський О.	544,720
Радковський Л.	870
Разін С.	775
Рафальський Г.	853
Рейн Г.Е.	959,960
Римша А.	486,718
Рудюки	1084
Сагайдачний-Петро Конашевич	203,208,258,271,393,405, 1475,1487
Садковский В.	871

Сальський В.П.	994,1012
Сангушки, кн.	93,103,127
Сангушко П., кн.	596
Сафонович Ф.	315
Сендульський А.Д.	184-188
Сенютович-Бережний В.	290
Сигізмунд І	299
Симонович Стефан, протоієрей	827
Слуцька О.	299
Смотрицький Г.Д.	210,484-486,540-542,600, 604-606,1495
Смотрицький М.Г.	203,208,231,485,505,566-590,600,603,605,606,757,758,1344
Смотрицькі	542,543,574,578,579
Соколянський П.А.	141
Соловійов В.С.	142
Соснін С.С.	1074
Сосновський Т.О.	982,983
Соханська Н.С.	885,894
Спаська Л.І.	1201,1202,1204,1214,1217,1219,1310
Сперендіо А.	741
Спендіо І.	741
Сперендіо П.	741
Ставрович І.	744
Старовольський Ш.	143
Стефак А.М.	1082
Стефан, (Романовський), єпископ	835
Суразький В.	484,486,605,629-631,638
Танєєв	787
Туркевич В.І.	872
Тустановський Лаврентій Зизаній	210,632-635
Тучемський М.А.	189-193,812
Українка Л.	803,1283,1286
Фаддей, єпископ	917
Федоров І.	208,215,420,544,605,649,650,656,670,685-688,691-740,756,1234
Філалет Христофор	208,484,486,600,605-606
Філончиков М.М.	931

Франко І.	106,953,956
Фридрих О.	144
Ханенко М.	406,414
Хмельницький Б.	30,413,546
Храневич С.К.	1048,1049
Цинкаловський О.	799
Чайковський А.	1475
Четыркин Ф.	850
Чорноризець Храб	606
Шевченко Т.Г.	36,954,984-992,1224,1467
Шевчук О.	1046
Шейнерберг	1406
Шейнеркример І.	1084
Шишацький В.	873-878
Шискін І.І.	1078
Шлейфер П.І.	954
Штайнберг Г.	1084
Шугаєвський М.	1022
Яблоновські, кн.	787,1445
Яворівська Н.А.	1082
Ягайло В.	311
Яновська О.Д.	1200,1372
Яновський Т.Г.	930,933
Яржемський Г.С.	879
Эдельс (Маршуэ) С.	452
Malachowski Zempicki S.	818

ПОКАЖЧИК ПІДПРИЄМСТВ, УСТАНОВ, ОРГАНІЗАЦІЙ, ТЕРИТОРІАЛЬНИХ ТА ІНШИХ ОБ'ЄКТІВ

Аптека (1868 р.)	937
Бібліотеки :	
-дитяча	1207,1208
-єзуїтського колегіуму	591
-Острозької Академії	592-596,1279,1320
-центральна районна	1208,1213,1215,1216
Братства :	
-ім. князів Острозьких (засн. 1909 р.)	40,388,449,859,914-919
-Кирило-Мефодіївське (засн. 1865 р.)	12,17,12,17,42,248,449,779, 880-908,911,912,937,1366
Відділення інституту Української археології НАН України	1276
Волинська Духовна Консисторія (1795 р.)	828
Волинська Православна Єпархія (1795 р.)	828,835
Вулиці :	
-В.М. Примакова	65
-Волгіна	63
-Першого Травня	61
-Ревкомівська	66
-Сагайдачного	67
Гімназії :	
-гімназія (1903 р.)	868,869
- гімназія (1917 р.)	1014
-чоловіча гімназія (поч. XX ст.)	918,948,954
Друкарні :	
-Дерманська XVI-XVII ст.	17,336,637
-Острозька XVI-поч. XVII ст.	5,17,336,441,492,523,628,636-664,694,709,739,1326
-Шейненберга (30-ті рр. XX ст.)	1034
Електропідстанція	1156
Єврейська община (XV-XX ст.)	1336
Єзуїтський колегіум	444,760,787,849,
Заводи :	
-ВАТ “Острозький цукровий завод”	1254,1257
-мінеральної води	1129,1250,1258,1266,1268
-пивзавод	1166
-плодоконсервний	1127,1130,1135,1142,1143,1163,1165
-силікатний	1151
-цегельний	1152

-цукровий	1154,1159,1168
-шиноремонтний	1147,1158
Комбінати :	
-громадського харчування	1137
-промкомбінат	1150
Костели :	
-єзуїтський	760
-Успенський Домініканського монастиря	215
-Успенський римо-католицький	823,824,834,1248
-фарний XV-XX ст.	1420
Культурно-спортивний комплекс	1212
Лікарні :	
-Острозька (1912 р.)	929
-психіатрична	1164
-районна	1157
Магазини :	
-універмаг	1157
-фірми “Меблі”	1144
Масонська Ложа “Доброчинний поляк”	818
Метеорологічна станція	924
Монастирі :	
-василіянські XIII ст.	439,445
-Дерманський фундації князів Острозьких	12,256,1371
-єзуїтський (поч. XVI ст.)	1448
-єзуїтський (1630 р.)	448
-Межиріцький Свято-Троїцький	12,449,826,1421,1426,1455,
	1465
-Преображенський	449
-Преображенський поєзуїтський (1795-	17
1821 рр.)	
- Троїцький 1582 р., з 1630 р. - єзуїтський	448,449
Музеї :	
-Антонова	1401,1402,1403
-історико-культурний заповідник	1337-1384
-книги та друкарства	1385-1400
-краєзнавчий	13,36,38,391,814,913,1167
Острозька Академія XVI-XVII ст.	17,116,204,205,207,208,210,211,222,246,
	336,419,433,441,449,453,472,490-
	537,550,554,560,563,586,591,600,606,
	622,628,630,652,728,743,758,850,
	942,968,971,1310,1326,1475,1495
Острозький ревком	1470
Острозький самодіяльний театр	1224-1236
Пам’ятники :	

-Башта Нова	1408,1409,1429,1505
-Вежа Мурована	955,1415
-Замкова гора	1476,1497
-Замок кн. Острозьких	955,1412,1417,1423-1425,1452
-Луцька башта	1417
-Луцька брама	1429
-оборонні споруди Замкової гори	1408,1416,1417,1421
-Острозький замок XV ст.	1424,1425,1430,1432,1434,1440,1442-1444
-пам'ятний знак на місці Острозької Академії і друкарні	1453,1462,1468
-В.І. Леніну	1461
-І. Федорову в Острозі	735-739
-Т.Г. Шевченку	988,1467
-Татарська башта	1417
Палацово-парковий ансамбль резиденції кн. Яблоновських	1445
Папірня (XVII ст.)	456,466,640
Підрозділ Волинської Козацької Січі	1245
Православна єпископська кафедра (1795 р.)	820
промислова артіль ім. Першого травня облліспромспілки	1139,1162
Районний Будинок культури	1220,1221
Районний Будинок піонерів	1186
Семінарії :	
-духовна (1796-1825 рр.)	12,17,841-857,866
-учительська	940
Синагога (XVI-XVII ст.)	452
Собори :	
-Богоявленський кафедральний	12,17,377,383,401,796,822,832,859,870,87
	9,919,1417,1428,1431,1451
-кафедральний Острозький	836,1371
Станція техобслуговування автомобілів ВАЗ	1148
Товариства :	
-Відділення Польського краєзнавчого товариства	1384
-Науково-краєзнавче "Спадщина" ім. кн. Острозьких	1277,1282,1291
-Общество взаимного кредита (засноване в 1909 р.)	925
-Осередок Українського історичного ім.М.Грушевського	1275,1279
-Острозький відділ Польського краєзнавчого (30-ті рр. XX ст.)	1051
-районне споживче	1265

-російське благодійницьке (20-30рр. XX ст.)	1048,1049
-Об'єднаних Слов'ян	814
-“Просвіта” (20-30 рр. XX ст.)	1022,1033,1043
-“Просвіта”	1328,1334,1335
Торгівельний комплекс	1141
Університет “Острозька Академія”	1295-1327
Училища :	
-двокласне міське	924
-жіноче ім. графа Д.М. Блудова	17,895,911,934-937
-педагогічне (50-ті рр. XX ст.)	1021
-побутового обслуговування	1185
-приватне жіноче (1906 р.)	941
-середнє сільське професійно-технічне	1183
Фабрики :	
-“Вілія”	1133,1251,1255,1259
-меблева	1131,1138,1140,1145,1146,1149
Фундація кн. Острозьких	1450
Храми :	
-Парафіяльний Вознесіння Господнього	1465
-Свято-Троїцький	1441
Центр зайнятості	1267
Центр соціального обслуговування населення	1253
Церкви :	
-Богоявленська	1409,1410,1413
-Володимирська соборна	77
-кафедральна замкова	1454,1505
-Кирило-Мефодіївська	12,825,880,1023
-Миколаївська	1436
-Новоміська	831,840
-Пречистенська православна	824
Школи :	
-братська приходська (1868 р.)	937
-зооветеринарна	1188
-музична	1172,1173,1177,1180
-при Кирило-Мефодіївському братстві	944
-раввінів (кін XVI- поч.XVII ст.)	452
-середня №1	1174,1176,1181,1182,1184,1189-1191
-соборна церковно-приходська	942
-школа-інтернат	1178,1187
Шпиталь 1582 р.	448,469,533

СПИСОК ПЕРЕГЛЯНУТИХ ПЕРІОДИЧНИХ ВИДАНЬ

Журнали

Архіви України. – 1975. - № 3.	792
Березіль. – 1995. - № 9-10.	1478
В мире книг. – 1983. - № 5.	1400
Відомості Верховної Ради України. – 1995. - № 28.	1237
Вісник АН України. – 1991. - № 10.	480
Вітчизна. – 1997. - № 5-6.;	603
1998. - № 9-10.	895
Воляння з Волині. – 1997. - № 1.;	846
1999. - № 5.	452,516,616,1275
Вопросы истории. – 1974. - № 5.	656
Врачебно-санитарная хроника Волын-ской губернии. – 1912. - № 1.	929
Дзвін. – 1997. - № 9.	551
Дивослово. – 1996. - № 10.	969
Дніпро. – 1989. - № 5.	961
Дошкільне виховання. – 1997. - № 8.	1284
Духовний сіяч. – 1929. - № 25.;	901
1930. - № 24.;	185
1931. - № 7.	643,1023
Жінка. – 1998. - № 9.	370
Жовтень. – 1981. - № 7.;	602,624,1491
1983. - № 11.;	711
1989. - № 2.	495
Зібрання постанов уряду УРСР. – 1981. - № 8.	1337
Известия Волынского губернского земства. – 1913. - № 27.	924
Киевская старина. – 1883. – Т УІ (сентя-брь-октябрь);	811
1888. – Т. ХХІ (апрель)	226,568
Київ. – 1995. - № 4-5.	552
Київська старовина. – 1992. - № 2.	563
Книжник. – 1990. - № 2.;	704
1991. - № 2.	723
Лісове господарство, лісова, паперова і деревообробна промисловість. – 1973. - № 3.	1140
Нова педагогічна думка (Рівне). – 1995. - № 4.;	1322
1997. - № 1.;	1324
1997. - № 2.;	575
1999. - № 1.	161,170
Образотворче мистецтво. – 1991. - № 4.	385
Огонёк. – 1983. - № 52.	717
Пам'ятники України. – 1974. - № 1.	716

Полиграфія. – 1983. - № 12.	722
Почаевський листок. – 1908. - № 11.	381
Радянське літературознавство. – 1969. - № 1.	686
Рідна школа. – 1992. - № 7-8.	645
Родослав. – 1991. - № 5.	7
Слово і час. – 1992. - № 7.	215
Соціалістична культура. – 1986. - № 8.	1397
Строительство и архитектура. – 1969. - № 5.	1408
Труды Киевской духовной Академии. – 1893. - № 5.	271
Україна. – 1989. - № 5.;	962
1991. - № 13.	373
Український історичний журнал. –	
1974. - № 6. ;	718
1989. - № 12.;	778
1990. - № 9.;	546
1992. - № 2.;	403
1995. - № 2.	869
Філософська і соціологічна думка. – 1992. - № 9.	531
Церква і народ. – 1937. - № 17,18.	447
Ziemia wolynska. – 1938. - № 2.;	1051
1938. - № 3.;	1383
1939. - № 1.;	596
№ 2.;	160
№ 4.	1384
Газети	
Армія України. – 1996. – 12 берез.;	549
21,23,27 берез.	550
Вільне слово (Рівне) 1945-2000	
Вісник служби зайнятості (Рівне). – 1996. - № 4.	1267
Вісті Рівненщини (Рівне) 1991-2000	
Волынские епархиальные ведомости (Крем'янець) 1867-1908	
Волынские епархиальные ведомости (Житомир) 1909-1913	
Волинь (Рівне) 1991-2000	
Демократична Україна. – 1992. – 24 листоп.	543
Життя і слово (Острог) 1991-2000	
Замкова гора (Острог) 1998-2000	
Зміна (Рівне) 1967-1998	
Зоря комунізму (Острог) 1961-1990	
Культура і життя. – 1986. – 12 січ.;	1398
5 жовт.	1198
Лесная промышленность. 1982. - 19 янв.	669
Літературна Україна. – 1984. – 6 груд.	1370

Місто (Острог) 1996-1998	
Молодь України. – 1983. – 25 верес.	1456
Народна газета. – 1999. – 19 берез.	166
Наша віра. – 1996. - № 5. – Трав.	585
Наша справа (Рівне). – 1995. - № 3.	325
Освіта. – 1991. – 25 жовт.	683
Правда. – 1980. – 9 дек.	1392
Правда Украины. – 1982. – 11 авг.;	1234
1985. – 13 нояб.	1403
Провінційна ОГО (Рівне) 1997-1999	
Рабочая газета. – 1983. – 25 июня;	808
1985. – 19 июля.;	592
1986. – 24 янв.;	1363
1989. – 9 апр.;	1217
1990. – 14 июля;	1393
1991. – 21 февр.	676
Радянська освіта. – 1986. – 5 серп.	1344
Радянська Україна. – 1988. – 14 черв.	1388
Радянське життя (Гоща). – 1964. – 7 берез.	1464
Робітнича газета. – 1991. – 19 січ.;	576
2000. – 21 січ.	1319
Сільські вісті. – 1976. – 12 верес.;	1227
1983. – 14 груд.;	726
1989. – 31 жовт.;	1385
1992. – 9 верес.	1255
Слово Просвіти. – 1996. - № 2., № 3.	253
Советская культура. – 1982. – 14 дек.;	1390
1983. – 13 дек.	714
Українське слово. – 1996. – 27 черв.	1323
Урядовий кур'єр. – 1994. – 15 верес.;	490
2000. – 1 лют.	1297
Шлях Ілліча (Здолбунів). – 1989. – 20 черв.	1105

ЗМІСТ

Стор.

Від укладачів	3
Загальні праці про місто	6
Походження назви міста	12
Походження назв площ і вулиць міста	12
Населення	13
Історіографія і джерелознавство	14
Дослідники Острога	20
Андрухов Петро Зотович	22
Барановський Стефан	22
Гофман Якуб	23
Кардашевич Станіслав	23
Ковальський М.П.	23
Новицький Й.В.	24
Равчук Г.Р.	25
Сендульський А.	25
Тучемський М.А.	26
Перша писемна згадка про Острог	26
Литовсько-польська доба (1340-1795)	27
Суспільно-політичне життя	29
Князі Острозькі	32
Князь Острозький Федір Данилович	38
Князь Острозький Костянтин Іванович	40
Князь Острозький Василь-Костянтин Костянтинович	40
Княжна Острозька (Гальшка) (Єлизавета)	45
Княгиня Острозька Анна-Алоїза Ходкевич	46
Вшанування пам'яті князів Острозьких	46
Козацтво і Острог	49
Наливайко Северин (1550-1597)	51
Релігійне життя	52
Соціально-економічне становище Острога	54
Острозький науковий, освітній і літературно-мистецький осередок XVI – VII ст.	56
Острозька академія – перша вища школа в Україні	57
Герасим Смотрицький	61
Сагайдачний-Конашевич Петро	62
Смотрицький Мелетій	64
Бібліотеки Острога	66
Літературне життя	
Острозький осередок української полемічної літератури	66
Вишенський Іван	68
Острозький Клірик	68
Княгиницький Йов	69
Копистенський Захарія	69
Наливайко Дем'ян	70
Суразький Василь	70
Тустановський Лаврентій Зизаній	71
Острозька друкарня та її видання	71
Біблія Острозька	74
Буквар Острозький (Азбука)	75
Острозький період друкарської праці Івана Федоровича (Федорова)	76

Культура. Мистецтво	80
В складі Російської імперії (1795-1917)	83
Суспільно-політичне життя	85
Волинська духовна семінарія в Острозі (1796-1825)	91
Церковні діячі	92
Острозьке Свято-Кирило-Мефодіївське братство	95
Братство імені князів Острозьких	98
Соціально-економічне становище	98
Освіта	100
Культура	101
Видагні діячі науки, освіти, культури і Острог	102
Костомаров М.І.	103
Кримський А.Ю.	103
Куліш П.О.	104
Маркович Д.В.	104
Нечуй-Левицький І.С.	104
Сосновський Т.О.	105
Шевченко Т.Г.	105
Визвольні змагання (1917-1921)	106
Під владою Польщі (1921-1939)	108
Літературне життя	
Лятушинська О.	111
Павлюк А.	111
В складі Української РСР (1939-24 серпня 1991)	
Острог в 1939-1941 рр.	112
Острог в 1941-1945 рр.	113
Суспільно-політичне життя	117
Суспільно-економічне становище	118
Освіта	121
Мистецтво	123
Самодіяльний народний театр	125
Острог після проголошення незалежності Української держави 24 серпня 1991 р.	
Суспільно-політичне життя	126
Релігійне життя	127
Соціально-економічне становище	127
Наука. Освіта	128
Відродження Острозької Академії	131
Культура. Мистецтво	133
Острозький Державний історико-культурний заповідник	134
Музей книги та друкарства	138
Пам'ятники архітектури	139
Пам'ятники історії та культури	144
Острог в художній літературі	145
Острог в творах мистецтва	147
Універсальні бібліографічні покажчики про Острог	147
Допоміжний апарат	
Покажчик авторів, редакторів, укладачів та назв праць	149
Покажчик персоналій	176
Покажчик підприємств, установ, організацій, територіальних та інших об'єктів	183
Список переглянутих періодичних видань	187

О-48 Одвічні джерела. Острогу-900: Бібліогр. покажч. / Рівнен. обл. універс. наук. б-ка; Уклад. П.І. Демчук, М.П. Манько, Н.П. Тимощук; Наук. конс. М.П. Ковальський, І.В. Мілясевич. - Рівне: Волинські обереги, 2000. - 192 с.

ISBN 966-7518-39-6

Бібліографічний покажчик, випущений з нагоди 900-річчя Острога, містить документи про різні історичні періоди та сучасне становище древнього міста.

Видання буде корисним для науковців, краєзнавців, викладачів та студентів вузів.

ББК 91:63

Наукове видання

ОДВІЧНІ ДЖЕРЕЛА. ОСТРОГУ-900

Бібліографічний покажчик

Підписано до друку 15.07.2000. Формат 60х84/16. Папір офсет.

Гарнітура Times. Ум. друк. арк. 12,07. Ум. фарб.-відб. 12,25.

Обл.-вид. арк. 12,80. Тираж 500 пр. Зам. 102.

ППФ "Волинські обереги".

33028 Рівне, вул. 16 Липня, 38.

Друкарня ППФ "Волинські обереги".

33028 Рівне, вул. 16 Липня, 38. Тел. 62-03-97.

